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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’

Πέµπτη 18 Απριλίου 2019



Αθήνα, σήµερα στις 18 Απριλίου 2019, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.38’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17-4-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΙΒ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
17 Απριλίου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολό του σχε-

δίου νόµου του υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης: «Ελλη-
νική Αναπτυξιακή Τράπεζα και προσέλκυση Στρατηγικών Επενδύ-
σεων και άλλες διατάξεις», καθώς και τη λήψη απόφασης της
Βουλής των Ελλήνων επί της προτάσεως του Προέδρου της Βου-
λής «για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών», σύµφωνα µε
το άρθρο 51 παράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής.)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIΓ’

Πέµπτη 18 Απριλίου 2019



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

6486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6487



6488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6489



6490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6491



6492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6493



6494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6495



6496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6497



6498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6499



6500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6501



6502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6503



6504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6505



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

6506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6507



6508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6509



6510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6511



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Από το σηµερινό δελτίο επικαίρων ερωτήσεων δεν θα συζητη-
θούν οι κάτωθι επίκαιρες ερωτήσεις.

Η πρώτη µε αριθµό 487/15-4-2019 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωρ-
γίου Βλάχου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Εκπόνηση συγκεκριµένου σχεδίου και χρονοδιαγράµµα-
τος για την αντιµετώπιση των προβληµάτων της περιοχής της
ανατολικής Αττικής που επλήγη από τη φωτιά της 23ης και 24ης

Ιουλίου», δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Αρµόδια
Υπουργεία είναι αυτά των Εσωτερικών, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Οικονοµικών.

Η πρώτη µε αριθµό 490/16-4-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς την Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Προ-
βλήµατα εργαζόµενων στο Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας Περι-
φέρειας Κεντρικής Μακεδονίας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος της αρµόδιας Αναπληρώτριας Υπουργού κ. Θεανώς Φω-
τίου εξαιτίας φόρτου εργασίας. 

Η τέταρτη µε αριθµό 280/17-1-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, µε θέµα: «Τη συνδιαχείριση του Αιγαίου προωθεί η Κυβέρ-
νηση», δεν θα συζητηθεί.

Η πέµπτη µε αριθµό 330/4-2-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Ευβοίας κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Συνέχιση διωγµών των
µελών της ελληνικής µειονότητας στην Αλβανία», δεν θα συζη-
τηθεί.

Για όλα τα παραπάνω υπάρχει και σχετική επιστολή από τη
Γραµµατεία της Κυβερνήσεως. 

Ξεκινούµε λοιπόν µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 489/16-
4-2019 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ζηµιές λόγω χα-
λαζόπτωσης στον Δήµο Τυρνάβου».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Βασίλειος Κόκκαλης.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση αφορά τις ζηµιές λόγω χαλαζόπτωσης στην ευρύ-

τερη περιοχή του Δήµου Τυρνάβου. Τα έντονα καιρικά φαινόµενα
που επικράτησαν το προηγούµενο Σάββατο 13-4-2019, όπως η
έντονη χαλαζόπτωση αλλά και η βροχόπτωση παράλληλα, στην
περιοχή είχε ως αποτέλεσµα να πληγούν χιλιάδες στρέµµατα
δενδρωδών καλλιεργειών αλλά και άλλων καλλιεργειών, µε απο-
τέλεσµα να καταστραφούν. Πριν δύο µέρες, ήρθε ένα νέο κύµα
βροχοπτώσεων και χαλαζόπτωσης, που ενδεχοµένως να έχει κα-
ταστρέψει ό,τι είχε αποµείνει από την πρώτη επέλαση της κακο-
καιρίας. Βεβαίως, αυτό αφορά µια ευρύτερη περιοχή του Δήµου
Τυρνάβου, χωριά όπως το Δαµάσι, τα Δένδρα, τα Πλατανούλια,
τον Αµπελώνα κ.λπ.. 

Το ερώτηµα λοιπόν προς τον Υπουργό, κύριε Πρόεδρε, είναι:
Πρώτον, ο ΕΛΓΑ άµεσα να προχωρήσει στην καταγραφή της κα-
ταστροφής και βεβαίως να αποζηµιωθούν οι αγρότες στο 100%
της καταστροφής. Ώσπου να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία -
διότι η εµπειρία δείχνει ότι υπάρχουν τεράστιες καθυστερήσεις
έως να φτάσουµε στο σηµείο να αποζηµιωθούν, όσα αποζηµιώ-
νονται, και το λέω γενικά, δεν το λέω ειδικά για αυτό- πρέπει λοι-
πόν να δοθεί µια άµεση κρατική χρηµατοδότηση στους πληγέ-
ντες αγρότες των χωριών του Δήµου Τυρνάβου που επλήγησαν,
γιατί µπαίνουν ζητήµατα επιβίωσης. Χωρίς σοδειά, χωρίς εισό-
δηµα πώς θα ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους; Αφ’ ενός
µεν πώς θα ανταποκριθούν στα ζητήµατα της καθηµερινότητας

και της επιβίωσής τους, αφ’ ετέρου δε -το τρίτο ερώτηµα- πώς
θα ανταποκριθούν στις ασφαλιστικές εισφορές, στις δόσεις των
δανείων αλλά και στα χαράτσια που πληρώνουν οι πληγέντες, οι
αγρότες γενικώς, αλλά και περισσότερο οι πληγέντες αγρότες;
Διότι παράλληλα θα υπάρξουν και οι ανάγκες σε καλλιεργητικά
έξοδα. Από τη στιγµή που δεν θα έχουν έσοδα, βεβαίως, τίθεται
ζήτηµα αν θα ξανακαλλιεργήσουν και πώς θα καλλιεργήσουν; 

Τέλος, το τέταρτο είναι ότι εδώ αναδεικνύεται -και µε την εµ-
πειρία που υπάρχει στο γενικότερο πλαίσιο λειτουργίας και απο-
ζηµιώσεων του ΕΛΓΑ- η αναγκαιότητα αλλαγής του κανονισµού
του ΕΛΓΑ, ώστε να καλύπτει, να αποζηµιώνει το σύνολο των ζη-
µιών, των καταστροφών, από όλες τις αιτίες καταστροφής, στη
φυτική παραγωγή, στη ζωική παραγωγή αλλά και στο πάγιο κε-
φάλαιο, χωρίς καθυστερήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο συνάδελφο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, πράγµατι, στην ευρύτερη περιοχή του Δήµου

Τυρνάβου, στις 13 και 14 Απριλίου, είχαµε σοβαρά και έντονα
φαινόµενα χαλαζιού. Οι ζηµιές σίγουρα είναι µεγάλες. Για το
είδος και το ύψος της ζηµιάς αρµόδιος είναι ο ΕΛΓΑ, ο οποίος
και έχει κινητοποιηθεί άµεσα. Από πού προκύπτει αυτό; Κατ’
αρχάς, µετά την πάροδο δεκαπέντε ηµερών, δηλαδή από την
άλλη εβδοµάδα περίπου, θα αρχίσει η εξατοµίκευση των ζηµιών.
Προσπαθήσαµε και το πετύχαµε, κύριε Βουλευτά. Ο χρόνος από
την εκτίµηση, από τη σύνταξη των πορισµάτων, έως και την πλη-
ρωµή των αποζηµιώσεων συνεπτύχθη σε έξι µε οκτώ µήνες. Αυτό
λένε τα στοιχεία του τελευταίου έτους. Από είκοσι µήνες που
ήταν στο παρελθόν, συνεπτύχθη σε έξι µε οκτώ µήνες, δηλαδή
περί τον Νοέµβριο θα έχουν αποζηµιωθεί.

Όσον αφορά τώρα στη ζηµιά, αυτή δεν περιλαµβάνει µόνο την
ποσοτική απώλεια, αλλά και το αντικειµενικό εισόδηµα το οποίο
θα ελάµβανε ο παραγωγός. Να είστε σίγουροι ότι ο ΕΛΓΑ κινείται
µε πολύ γοργούς ρυθµούς, διότι πράγµατι τα φαινόµενα ήταν
πάρα πολύ σοβαρά. Να πούµε ότι µέσω του υποµέτρου 5.1 επι-
δοτείται το αντιχαλαζικό δίχτυ, στο οποίο είχαµε πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον. Η επιδότηση στο αντιχαλαζικό δίχτυ είναι στο 80%.
Επίσης, επιδοτείται και η αντιβροχική µεµβράνη. Στην πρώτη
πρόσκληση είχαµε µεγάλο ενδιαφέρον εκ µέρους των παραγω-
γών και κατατέθηκαν φάκελοι ύψους περίπου 8 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ αναµένεται και δεύτερη πρόσκληση για ένταξη των
παραγωγών στο µέτρο 5.9.

Σίγουρα υπάρχει θέµα και διαβίωσης για κάποιους. Ήδη έχου-
µε προσωπικά απευθυνθεί, και εγγράφως, στην τράπεζα Πει-
ραιώς για την αναστολή των δανειακών υποχρεώσεων των συγ-
κεκριµένων αγροτών καλλιεργητών, στον Πρόεδρο της ΔΕΗ µε
το αίτηµα «όπως διακανονίσει ευνοϊκώς τις τυχόν οφειλές» αυτών
συγκεκριµένα των καλλιεργητών αλλά και στον Υπουργό Οικο-
νοµικών για αναστολή καταβολής των φορολογικών υποχρεώ-
σεων. Περισσότερα στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για το διάστηµα που λέτε, σε ό,τι αφορά δηλαδή τις αποζη-

µιώσεις του ΕΛΓΑ, που µπορεί να µειώθηκε, ενδεχοµένως να
συµβεί αυτό που λέτε και ως τον Νοέµβριο, όπως τουλάχιστον
είπατε στην πρωτολογία σας, κύριε Υπουργέ, να αποζηµιωθούν.
Το ζήτηµα είναι ως εκείνο το διάστηµα -το καταλαβαίνετε κι
εσείς- µε την ανυπαρξία εισοδήµατος λόγω αυτής της καταστρο-
φής που υπέστησαν οι αγρότες τι θα απογίνει. Λέτε ότι κάνετε
κάποιες κινήσεις. Το ζήτηµα είναι ότι αυτά θα πρέπει άµεσα να
δροµολογηθούν, άµεσα να υπάρξουν, όχι µόνο απαντήσεις από
τους αρµόδιους φορείς, αλλά και υλοποίηση αυτών, προκειµέ-
νου να απαλυνθούν οι αγρότες. Και δεν είναι µόνο τα φορολο-
γικά, αλλά είναι και οι εισφορές στους ασφαλιστικούς οργανι-
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σµούς, είναι τα χρέη που έχουν στις τράπεζες, είναι οι πληρωµές
στο ρεύµα, είναι οι πληρωµές στα πάγια. Από εκεί και πέρα είναι
τα πάγια έξοδα µιας αγροτικής οικογένειας, η οποία θα πρέπει
και η ίδια να συντηρηθεί.

Γι’ αυτό εµείς λέµε και στην ερώτηση ότι θα πρέπει να υπάρξει
έκτακτη επιχορήγηση, κρατική χρηµατοδότηση, κρατική ενί-
σχυση στους πληγέντες αγρότες, προκειµένου να εξασφαλίσουν
τη δυνατότητα να µπορούν να ανταπεξέλθουν στα καθηµερινά
έξοδά τους. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, ως προς τον ΕΛΓΑ -να µείνω λίγο σε αυτό. Ο ΕΛΓΑ
λειτουργεί µε το εξής καθεστώς από το 2012, αλλά και νωρίτερα
δηλαδή που άλλαξε ο κανονισµός. Κατ’ αρχάς, το κράτος οφείλει
στον ΕΛΓΑ κάθε χρόνο από το 2012 ως σήµερα 35 εκατοµµύρια
ευρώ. Πληρώνουν οι αγρότες, αυξήθηκαν οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές και βέβαια, αφού ένα µέρος αυτών πηγαίνουν για τη λειτουρ-
γία του ΕΛΓΑ, πληρωµές εργαζοµένων και γενικά όλη τη δρα-
στηριότητα που αναπτύσσει ο ΕΛΓΑ, µένουν κάποια ψίχουλα
πολλές φορές για τους αγρότες, οι δε κτηνοτρόφοι, αν πάρουν
και όταν πάρουν αποζηµιώσεις.

Το δεύτερο θέµα, που έχει να κάνει µε την πρόληψη ή αν θέ-
λετε, την αντιµετώπιση τέτοιων φαινοµένων, είναι ένα πάγιο αί-
τηµα χρόνων και βέβαια το πρόβληµα σ’ αυτήν την περιοχή του
Τυρνάβου -και όχι µόνο- δεν είναι φετινό. Κάθε χρόνο ή, αν θέ-
λετε, κάθε δυο χρόνια, αντιµετωπίζουν πάνω-κάτω, σε µικρότερη
ή σε µεγαλύτερη έκταση -δυστυχώς φέτος είναι αρκετά µεγάλη,
τεράστια η έκταση που επλήγη- το ίδιο πρόβληµα.

Είπατε για αυτή την επιδότηση, για µέτρα που θα πρέπει οι
ίδιοι οι αγρότες να δροµολογήσουν, προκειµένου να προστατεύ-
σουν τα χωράφια τους, δηλαδή αντιχαλαζικό δίχτυ, που επιδο-
τείται, ή αντιβροχική µεµβράνη κ.λπ.. Το ζήτηµα δεν είναι αν
επιδοτείται. Το ζήτηµα είναι αν έχουν τη δυνατότητα οι ίδιοι οι
αγρότες. Διότι µε συγχωρείτε, αλλά υπάρχουν αγρότες -υπάρχει
µια διαστρωµάτωση, µε αυτή την έννοια το λέω- οι οποίοι µπο-
ρούν να ανταποκριθούν σ’ αυτό και να βάλουν και οι ίδιοι από
την τσέπη τους το υπόλοιπο ποσό της επένδυσης για να πάρουν
αυτό το µέτρο προστασίας και από την άλλη µεριά υπάρχει ένα
µεγάλο µέρος αγροτών -και ειδικά στην περιοχή αυτή- µικροί
καλλιεργητές οι οποίοι δεν θα έχουν αυτή τη δυνατότητα.

Εδώ λέµε εµείς ότι θα πρέπει, αν υποτίθεται ότι γι’ αυτό είναι
το µέτρο και όχι, για παράδειγµα, όπως ο ΕΛΓΑ έταζε εδώ και
πόσο καιρό, ότι µέσω της εναέριας αντιµετώπισης τέτοιων φαι-
νοµένων, κυρίως της χαλαζόπτωσης, σιγουρεύονταν οι αγρότες
κ.λπ.. Η ίδια η ζωή, βέβαια, απέδειξε το αντίθετο ή δεν ξέρω αν
αυτό το µέτρο, τα µέσα δεν λειτούργησαν όπως έπρεπε να λει-
τουργήσουν. Εδώ το κράτος, αν θέλετε, γενικά θα έπρεπε να
βρει τον τρόπο µε τον οποίο αφ’ ενός µεν να παίρνει τα µέτρα
και αφ’ ετέρου να µην επιβαρύνει ούτε ένα ευρώ τους αγρότες.
Ευθύνη του κράτους θα πρέπει να είναι αυτό και όχι µέσω επι-
δότησης κ.λπ., δηλαδή επιδοτήσεων για αντιχαλαζικό δίχτυ ή αν-
τιβροχική µεµβράνη, όπως είπατε.

Από εκεί και πέρα, βεβαίως, είναι τα άλλα ζητήµατα, όπως σας
είπα, για τη φορολογία, την οποία οι αγρότες πληρώνουν δυσβά-
σταχτα. Δείτε κόστος παραγωγής. Προχθές καταθέσαµε δύο
τροπολογίες που αφορούσαν στο πετρέλαιο για τους αγρότες,
τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης στο πετρέλαιο, και στην κρατική
ενίσχυση κατά 50% στον λογαριασµό του ρεύµατος, προκειµέ-
νου να ελαφρυνθεί κατά τι έστω οι αγρότες σε ό,τι αφορά στα
έξοδά τους, αλλά κυρίως να µειωθεί το κόστος παραγωγής και
για τους ίδιους. Βέβαια, η Κυβέρνηση τις απέρριψε και τις δύο,
που επιτρέψτε µου να πω ότι ήταν το ελάχιστο από τα πολύ ήπια
µέτρα, αν θέλετε, αλλά που στο κάτω-κάτω θα απάλυναν το οι-
κονοµικό βάρος που υφίστανται οι αγρότες. Ούτε αυτά τα στοι-
χειώδη, ούτε αυτά τα βασικά, ούτε αυτά τα έστω λίγα δεν δέχε-
στε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι άµεσα, κύριε Υπουργέ, ως Κυβέρνηση

-διότι η Κυβέρνηση ενιαία λειτουργεί- θα πρέπει να ενεργήσετε.
Βεβαίως, είναι αρµοδιότητα, όπως είπατε, του Υπουργείου Οικο-
νοµικών το αν δώσει την κρατική χρηµατοδότηση που σας ρω-
τούµε και θέτουµε και εµείς για τους αγρότες και για τις πλη-
γείσες περιοχές. Είναι θέµα συντονισµού και συνεννόησης της
Κυβέρνησης και πίεσης προς αυτή την κατεύθυνση και βεβαίως
των ίδιων των αγροτών µε τον αγώνα τους, µε τις διεκδικήσεις
τους να παλέψουν για να διεκδικήσουν αυτά τα µέτρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, κανείς δεν θέλει να επέλθει η ζηµιά για τους

αγρότες. Κανείς. Εµείς, όµως, αποδείξαµε ότι είµαστε κοντά
στους αγρότες αφ’ ενός µε την άµεση κινητοποίηση του ΕΛΓΑ -
αλλά αυτό, όπως ξέρετε απαιτεί ένα εύλογο χρονικό διάστηµα
να γίνουν οι εκτιµήσεις και να γίνουν δίκαιες, σωστές και γρήγο-
ρες- και αφ’ ετέρου άµεσα και προσωπικά εγώ ο ίδιος είµαι στη
διάθεσή σας. Προσκοµίζω τα έγγραφα προς την τράπεζα, προς
τη ΔΕΗ και προς το Υπουργείο Οικονοµικών  -ειδικά προς το
Υπουργείο Οικονοµικών- ζητώντας να γίνει η χρήση του άρθρου
5 του ν.2275/1994, σύµφωνα µε το οποίο αναστέλλεται η εί-
σπραξη των ληξιπρόθεσµων οφειλών προς το δηµόσιο για χρο-
νικό διάστηµα µέχρι έξι µηνών σε περίπτωση εκτεταµένων κατα-
στροφών.

Όπως γνωρίζετε, πρέπει να γίνουν κάποιες συγκεκριµένες δια-
δικασίες µε τη συνδροµή και των τοπικών αρχών. Συµπέρασµα
άµεσα εντός δύο ηµερών. Εκτός του ότι κινητοποιήσαµε τον
ΕΛΓΑ, στα συναρµόδια Υπουργεία ή σε άλλες υπηρεσίες υποβά-
λαµε εµπεριστατωµένα αιτήµατα, προκειµένου να εξασφαλί-
σουµε ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης για τους αγρότες µας.

Δεύτερον, το αντιχαλαζικό δίχτυ και η αντιβροχική µεµβράνη
επιδοτείται σε ποσοστό 80% και ήδη έχουν κατατεθεί φάκελοι
ύψους 8,5 εκατοµµυρίων ευρώ.

Όσον αφορά τον ΕΛΓΑ, τον κανονισµό, πράγµατι αυτός ο κα-
νονισµός έχει να τροποποιηθεί έξι χρόνια και η τελευταία τροπο-
ποίησή του αφορούσε την αύξηση των εισφορών. Το πάγιο αίτη-
µα των αγροτών να συµπεριληφθούν και άλλοι ασφαλιστικοί κίν-
δυνοι ουδέποτε το έχει αγγίξει κάποιος. Από τις 16 Δεκεµβρίου
του 2018 έχει ανατεθεί η σχετική µελέτη. Του χρόνου πλέον θα
µιλάµε για νέο κανονισµό στον ΕΛΓΑ, µε ένταξη και άλλων ασφα-
λιστικών κινδύνων, σύµφωνα µε αυτά που µας έχουν προτείνει οι
αγρότες, οι συνεταιρισµοί και οι φορείς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό και για την οικονοµία στον χρόνο.
Συνεχίζουµε µε δύο επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντήσει η

Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Έφη Αχτσιόγλου.

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 492/16-4-2019 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουρ-
γό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, µε θέµα: «Στήριξη του θεσµού των Συλλογικών Συµβά-
σεων».

Κύριε συνάδελφε, έχετε δυο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, οι συλλογικές διαπραγµα-

τεύσεις και οι συλλογικές συµβάσεις είναι µια κατάκτηση για την
ελληνική κοινωνία και ήταν ένα από τα σηµαντικά ζητήµατα -γιατί
δεν ξέρω να υπήρξαν και άλλα- όπου κατάφεραν να συνεννοη-
θούν οι πολιτικές δυνάµεις και να ψηφίσουν το σχετικό θεσµικό
πλαίσιο το 1990. Λόγω της κρίσης και των µνηµονίων, όπως ξέ-
ρετε, είχε ανασταλεί από το 2011 και µετά µέρος του θεσµικού
πλαισίου, µε αποτέλεσµα αυτό να µην ισχύσει για κάποια χρόνια.
Με τη λήξη, βεβαίως, του προγράµµατος και όπως προβλεπόταν,
θα µπορούσε να έχει ξεκινήσει ξανά ολόκληρο το θεσµικό πλαί-
σιο να ισχύει από το 2015. Λόγω και του τρίτου µνηµονίου, φτά-
σαµε το 2018 να επανέλθει µέρος του θεσµικού πλαισίου.

Σήµερα πλέον, σύµφωνα µε τις διαβεβαιώσεις της Κυβέρνη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6513



σης από 20 Αυγούστου, δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση προς
την τρόικα ή τους θεσµούς και εποµένως είναι απορία δική µου,
αλλά και όλων των εργαζοµένων γιατί δεν υπάρχει µια διαφορε-
τική αντιµετώπιση στις περιπτώσεις που έχουµε συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις. Έχουµε υπογραφή συλλογικών συµβάσεων ή
έχουµε διαιτητικές αποφάσεις και θα πρέπει µέσα από µια εγκύ-
κλιο, την οποία έχετε εκδώσει τον Ιούλιο του 2018, να συναινέσει
ουσιαστικά η εργοδοσία, προκειµένου αυτές να επεκταθούν και
να ισχύσουν για όλες τις επιχειρήσεις.

Είναι εκχώρηση της αρµοδιότητας επέκτασης στους εργοδό-
τες αυτό, κατά την άποψή µας, χωρίς να το δικαιούνται αυτό από
κάποιον νόµο. 

Με την καταχρηστική πρακτική που ακολουθεί συνήθως ο φο-
ρέας τους -όχι πάντα- έχουµε µη εφαρµογή των συλλογικών συµ-
βάσεων και, άρα, βρίσκονται στον αέρα τα εργασιακά δικαιώ-
µατα που αφορούν, βεβαίως, και αµοιβές, αλλά και συνθήκες ερ-
γασίας.

Θα ήθελα να ξέρω εάν προτίθεστε να τροποποιήσετε αυτήν
την εγκύκλιο και να εφαρµόσετε έναν διαφορετικό τρόπο, µε τον
οποίον να µη στέκεται εµπόδιο η όποια σκοπιµότητα της εργο-
δοτικής πλευράς για την εφαρµογή των συλλογικών συµβάσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κεγκέρογλου, είναι
πραγµατικά απορίας άξιο πώς εκπρόσωπος του κόµµατος, το
οποίο ήταν στη συγκυβέρνηση -όταν κατήργησε εκείνη η συγκυ-
βέρνηση του Παπαδήµου τις συλλογικές συµβάσεις και τις συλ-
λογικές διαπραγµατεύσεις- έρχεται τώρα να εγκαλέσει τη σηµε-
ρινή Κυβέρνηση που τις επανέφερε για λογαριασµό των εργα-
ζοµένων. 

Είναι πραγµατικά απορίας άξιο πώς εκπρόσωπος κόµµατος,
το οποίο θέσπισε την πράξη υπουργικού συµβουλίου του 2012,
που κατήργησε θεµελιώδη δικαιώµατα των εργαζοµένων και
αποδιάρθρωσε το προστατευτικό πλαίσιο εργασίας, έρχεται να
εγκαλέσει τη σηµερινή Κυβέρνηση που το επαναφέρει.

Οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας και οι συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις έχουν επανέλθει από την 21η Αυγούστου, διότι έχουν
ήδη επεκταθεί και κηρυχθεί γενικώς υποχρεωτικές έντεκα κλα-
δικές συλλογικές συµβάσεις εργασίας που καλύπτουν περισσό-
τερους από διακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους. Άρα, αυτό συνι-
στά µια αντικειµενική πραγµατικότητα που δεν µπορεί ούτε να
αµφισβητηθεί ούτε να µπει σε υπόθεση.

Όµως, είναι για µένα πραγµατικά απορίας άξιο στα όρια του
εµπαιγµού, όταν εκπρόσωπος κόµµατος, που υπογράφει την
πράξη υπουργικού συµβουλίου του 2012, που µέσα σε µια νύχτα
µείωσε τον κατώτατο µισθό κατά 22%, θέσπισε τον ντροπιαστικό
υποκατώτατο µισθό για τους νέους, µειώνοντας τον µισθό κατά
32%, κατήργησε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και οδή-
γησε σε εκτίναξη την ανεργία στο 28% και στο 60% για τους
νέους, να έρχεται να εγκαλέσει τη σηµερινή Κυβέρνηση, η οποία
έχει αυξήσει τον µισθό και έχει επαναφέρει τις συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας. Εν τοις πράγµασι αυτό αποδεικνύεται. Δεν
χρειάζεται να πω εγώ καµµιά επιχειρηµατολογία νοµική. Εν τοις
πράγµασι αποδεικνύεται, επαναλαµβάνω. Έχουν επεκταθεί έν-
τεκα κλαδικές συλλογικές συµβάσεις και ήδη επεκτείνονται και
οι υπόλοιπες -όσες είναι ενεργές δηλαδή- και έχει µειώσει την
ανεργία στο 18% πια.

Για µένα είναι πραγµατικά απορίας άξιο, αν δεν είναι στα όρια
του εµπαιγµού.

Σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα της επεκτασιµότητας, γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι η προϋπόθεση της κάλυψης του 51%, δη-
λαδή το να επεκτείνει ο Υπουργός Εργασίας µια συλλογική σύµ-
βαση, την οποία έχουν υπογράψει οι επιχειρήσεις που απασχο-
λούν περισσότερους από το 51% των εργαζοµένων του κλάδου,
υπήρχε πάντα. Υπήρχε από τον ν.1876/1990. Υπήρχε πάντα,
µέχρι να την αναστείλετε εσείς, µέχρι να καταργήσετε εσείς τις
συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Εµείς δεν κάναµε τίποτα άλλο
παρά να επαναφέρουµε τον νόµο ως είχε, τον ν.1876/1990.

Τι κάνουµε; Η διαδικασία, µε την οποία µετράται το 51%, έχει
επικαιροποιηθεί, γιατί έχουµε περισσότερα εργαλεία στη διά-

θεσή µας και αυτό µπορεί να γίνει µε έναν πολύ συγκεκριµένο
και διαφανή τρόπο. Αυτή η διαδικασία έχει περιγραφεί στην εγ-
κύκλιο που περιγράφετε, που αναφέρετε εσείς, και η οποία δεν
είχε αποτελέσει ούτε στο ελάχιστο εµπόδιο στο να επεκτείνονται
οι κλαδικές συλλογικές συµβάσεις που καλύπτουν το 51%. Για
αυτό, όπως σας είπα, έχουµε ήδη επεκτείνει τις έντεκα κλαδικές
συλλογικές συµβάσεις και από βδοµάδα θα επεκτείνουµε και
άλλες τρεις που είναι στην κρίση του Ανώτατου Συµβουλίου Ερ-
γασίας.

Όπως ίσχυε η προϋπόθεση αυτή από τον ν.1876/1990, ισχύει
και σήµερα. Δηλαδή πηγαίνουν οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων
και των εργοδοτών τη συλλογική σύµβαση στο Ανώτατο Συµβού-
λιο Εργασίας, το οποίο εισηγείται. 

Εµείς επικαιροποιήσαµε τη διαδικασία, διότι, όπως ξέρετε, από
το 2013 και µετά έχουµε στα χέρια µας ένα εργαλείο, το πληρο-
φοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», το οποίο µας επιτρέπει να κάνουµε
έλεγχο πραγµατικό σε ενεστώτα χρόνο για το πόσοι εργαζόµενοι
εργάζονται σε συγκεκριµένες επιχειρήσεις. Μπορούµε δηλαδή
πια µε έναν διαφανή τρόπο να διαπιστώνουµε το 51% και αυτό
έχει µόνο µεσολαβήσει. Καµία άλλη προϋπόθεση δεν έχει µπει
από την πλευρά µας καινούργια, δεν έχει προστεθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-
ρία Υπουργό.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι, πράγµατι, απορίας άξιον

πως, αντί να απαντήσετε, κυρία Υπουργέ, σ’ αυτά που ερωτάσθε,
έρχεστε και µας κάνετε µικροκοµµατική πολιτική.

Όµως, και σ’ αυτήν είσαστε εκτός πραγµατικότητας, γιατί, ενώ
υπήρξε, πράγµατι, λόγω της σύναψης του προγράµµατος και του
µνηµονίου το 2012, 2013 και 2014 αναστολή µέρους του θεσµι-
κού πλαισίου για τις συλλογικές συµβάσεις που έληγε στις 31-
12-2014, εσείς το παρατείνατε για άλλα τρία χρόνια. Γι’ αυτό δεν
είπατε κουβέντα. Επειδή θέλετε αυτήν τη συζήτηση, να µας το
εξηγήσετε.

Επίσης, να µας εξηγήσετε γιατί από το 2016, που θα µπορούσε
να έχει εφαρµοστεί ο νόµος για την αύξηση του κατώτατου µι-
σθού, δεν αυξήθηκε, γιατί δεν κάνατε πράξη αυτό το οποίο εί-
χατε εξαγγείλει εσείς πριν τον Σεπτέµβρη του 2015 για 751 ευρώ
άµεση απόφαση και έρχεστε να δικαιολογήσετε µια εγκύκλιο
απαράδεκτη, η οποία εκχωρεί το δικαίωµα στην εργοδοσία µε
µια επίθεση σε αυτά τα οποία έχουν συµβεί και είναι πραγµατι-
κότητα, τα ξέρει όλος ο ελληνικός λαός. 

Μόνο που εσείς, όχι µόνο δεν τα διορθώσατε, όχι µόνο δεν
ανακαλέσατε τις αρνητικές αποφάσεις, οι οποίες πράγµατι,
υπήρξαν εκείνο το διάστηµα που ήµασταν στην καρδιά της κρί-
σης, αλλά τα επεκτείνατε και τα χειροτερέψατε. Κι έρχεστε να
µας λέτε τώρα ότι οι εργοδότες έχουν συµφέρον να δώσουν τα
στοιχεία, να επεκταθούν οι συµβάσεις και διάφορα τέτοια.

Αυτά τα λέει η Νέα Δηµοκρατία για την αυτορρύθµιση της αγο-
ράς και η Νέα Δηµοκρατία αναθέτει στους εργοδότες αυτήν τη
δουλειά. Εάν αυτή η εγκύκλιος η δικιά σας λέτε ότι είναι επανά-
ληψη όσων ίσχυαν, τότε δεν χρειαζόταν να εκδοθεί. Θα µπο-
ρούσε, λοιπόν, να φέρει τα προηγούµενα ισχύοντα. Είναι κάτι
φρέσκο δικό σας, φρέσκο, αριστερό νεοφιλελεύθερο. Πώς αλ-
λιώς να το πούµε;

Εάν, πράγµατι, δεν είναι εµπόδιο η εγκύκλιός σας αυτή, να µου
πείτε εάν αυτές τις συµβάσεις, τις οποίες θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά, τις έχετε υπ’ όψιν σας και γιατί δεν έχουν επεκταθεί ακόµα.

Θα καταθέσω πέντε συµβάσεις, εκ των οποίων οι δύο είναι
αποτέλεσµα συλλογικών διαπραγµατεύσεων που υπεγράφησαν,
µια συλλογική σύµβαση για τους εργαζόµενους στα πάσης φύ-
σεως µη κύρια τουριστικά καταλύµατα όλης της χώρας, µια σύµ-
βαση για τους εργαζόµενους στα εργαστήρια ζαχαρωδών προϊό-
ντων και διαιτητικές αποφάσεις επίσης για αντίστοιχες κατηγο-
ρίες εργαζοµένων. Γιατί αυτές δεν έχουν επεκταθεί;

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι πράγµατι υπάρχει
το εργαλείο «ΕΡΓΑΝΗ», µε βάση το οποίο θα µπορούσατε, χωρίς
την ανάγκη η εργοδοσία να συνδράµει, να διαπιστώσετε το σύ-
νολο των εργαζοµένων που είναι σε έναν κλάδο. Είπατε ότι αυτό
είναι στη διάθεσή µας από το 2013. Πόσο µάλλον τώρα που θα
έχει αναπτυχθεί, θα έχει οργανωθεί καλύτερα, µετά την εφαρ-
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µογή του τόσα χρόνια. Άρα, γιατί δεν το κάνετε;
Εµείς θέλουµε στα πραγµατικά δεδοµένα να επικεντρωθεί η

συζήτηση και να δούµε πώς θα βρούµε λύσεις για αυτό, αντί της
«επίθεσης», στην οποία επιδοθήκατε παίρνοντας τον λόγο χωρίς
να απαντήσετε στην ερώτηση.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, σε αυτό το ερώτηµα και σας θέτω τον
προβληµατισµό ότι µπορεί µε διαφορετικό τρόπο να διαπιστωθεί
η προϋπόθεση του νόµου χωρίς να µπαίνουµε σε καταχρηστικές
πρακτικές των εργοδοτικών φορέων.

Μια κουβέντα ακόµα θέλω να πω. Οι κοινωνικοί εταίροι, στους
οποίους ανήκουν οι εργοδοτικοί φορείς, όπως σας έχω σηµει-
ώσει και στην ερώτηση, έχουν πάρει πάρα πολλά εκατοµµύρια
για να υλοποιούν προγράµµατα και δράσεις για τους φορείς. Δη-
λαδή και η ΕΣΕΕ πρέπει να έχει πάρει καµιά εικοσαριά εκατοµ-
µύρια και η Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων και ο ΣΕΒ και οι
ΓΣΕΒΕΕ έχουν πάρει πολλά εκατοµµύρια για προγράµµατα δρά-
σης και τα λοιπά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώνετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, γιατί στην καλή τους διάθεση να εναποτίθεται µια υπο-

χρέωση την οποία ουσιαστικά έχουν και γιατί να µην τους υπο-
χρεώσουµε µε κάποιον τρόπο;

Αυτές τις λύσεις αναζητούµε, προκειµένου να έχουµε λιγότερα
προβλήµατα σε σχέση µε τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.

Προχθές είχαν µια µεγάλη κινητοποίηση οι διανοµείς. Έκαναν
πολύ καλά, ήρθαν και έθεσαν τα θέµατά τους και στο Υπουργείο.
Πολλά απ’ αυτά τα ζητήµατα που θέτουν περιλαµβάνονται µέσα
στις συλλογικές συµβάσεις που ήδη έχουν υπογραφεί. Γιατί να
µην το προχωρήσουµε δηλαδή; 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεγκέρογλου. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κεγκέρογλου, εκτός
πραγµατικότητας είναι αυτός ο οποίος δεν ξέρει ότι αυτήν τη
στιγµή έχουν κηρυχθεί γενικώς υποχρεωτικές από την παρούσα
Κυβέρνηση και από το συγκεκριµένο Υπουργείο Εργασίας έν-
τεκα κλαδικές συλλογικές συµβάσεις εργασίας που καλύπτουν
διακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους στον κλάδο των τραπεζών, των
ξενοδοχοϋπαλλήλων, των ναυτιλιακών επιχειρήσεων, των γρα-
φείων τουρισµού, των µεταλλευτικών επιχειρήσεων, των τεχνικών
ραδιοφώνου. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, η οποία, όσο και να θέλετε να
την αµφισβητήσετε, δεν αµφισβητείται. 

Χρησιµοποιήσατε ένα επιχείρηµα –το έχω ακούσει και άλλη
φορά, είχε συζητηθεί µε τους Βουλευτές του κόµµατός σας στη
Βουλή τότε, όταν ψηφίζαµε την επαναφορά των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων- ότι αυτή η αναστολή των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων -την οποία εσείς επιβάλατε και είναι καλό να το
παραδέχεστε αυτό, πριν να έρθετε να µας εγκαλέσετε- τάχα θα
έληγε στις 31-12-2014 και εµείς την παρατείναµε. 

Αυτό είναι ένα παντελώς αβάσιµο επιχείρηµα. Αν δείτε τον
νόµο, τον οποίο εσείς είχατε υπογράψει, που αφορά στην ανα-
στολή των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, έλεγε ότι αυτή η ανα-
στολή συνδέεται µε τα µεσοπρόθεσµα προγράµµατα δηµοσιονο-
µικής στρατηγικής, όχι µε κάποιο µνηµόνιο, µε το Μεσοπρόθε-
σµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής. 

Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής είναι
υποχρέωση της χώρας µας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και έχει
συγκεκριµένη διάρκεια και είναι διαρκώς ανανεούµενο. Κάθε
χρονιά που ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό, επικαιροποιούµε και
το νέο Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής.

Άρα, ουδέποτε θα έληγε αυτή η αναστολή αυτόµατα, αν δεν

ερχόταν η παρούσα Κυβέρνηση να κάνει διαπραγµάτευση, να το
θέσει ως κεντρικό ζήτηµα του ευρωπαϊκού πυλώνα στη Σύνοδο
της Ρώµης, να διαπραγµατευτεί για άπειρους µήνες σε σχέση µε
αυτό το ζήτηµα και τελικά να καταλήξει να το ψηφίσει για να επα-
νέλθουν.

Όµως, όπως σας είπα, ακόµη και αν δεν συµφωνείτε µε την
κοινοβουλευτική ή νοµική διαδικασία -που κάνετε λάθος σ’ αυτό
και το είχα επισηµάνει και άλλη φορά στους Βουλευτές του κόµ-
µατός σας- η πραγµατικότητα σάς διαψεύδει, γιατί ήδη έχουν
επεκταθεί έντεκα κλαδικές συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Σε ό,τι αφορά κάποιες από αυτές που αναφέρατε -θα δω ποιες
αναφέρατε- πάντως όσες καλύπτουν το 51% έχουν ήδη επεκτα-
θεί. Τη Δευτέρα θα επεκταθούν άλλες τρεις. Για παράδειγµα, τα
µη κύρια τουριστικά καταλύµατα που αναφέρατε θα επεκταθούν
τη Δευτέρα. 

Αναφέρατε και κάτι για την αύξηση του κατώτατου µισθού.
Έχετε υιοθετήσει πλήρως την επιχειρηµατολογία του κ. Βρού-
τση. Ο κ. Βρούτσης είχε κάνει έναν νόµο ο οποίος έλεγε ότι θα
µπορέσει να ξεκινήσει η διαδικασία συζήτησης για την αύξηση
του κατώτατου µισθού όχι νωρίτερα από το τέλος του τότε µνη-
µονίου, του µνηµονίου του 2014, του δεύτερου µνηµονίου δη-
λαδή και πάντως όχι νωρίτερα από την 1η-1-2017. Ήταν δηλαδή
η Νέα Δηµοκρατία, η οποία, ενώ ήταν στο δεύτερο µνηµόνιο,
έθετε χρονικό ορίζοντα ολοκλήρωσής του πολύ µετά από τον
πραγµατικό χρονικό ορίζοντα ολοκλήρωσης του δεύτερου µνη-
µονίου. Άρα, αυτά τα ζητήµατα µην τα φέρνετε εδώ ως σοβαρά
επιχειρήµατα. 

Εξάλλου, ξαναλέω ότι η πραγµατικότητα αποδεικνύει…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έχουµε καταθέσει πρόταση νό-

µου. Δεχθείτε να συζητηθεί! Μας λένε ότι αρνείστε! Πρόταση
νόµου έχουµε καταθέσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεγκέρογλου,
δεν ακούγεστε!

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι και εµείς αυξήσαµε τον
µισθό επίσης και καταργήσαµε τον υποκατώτατο. Εντάξει, µπο-
ρεί καθένας να κάνει ό,τι συζήτηση θέλει επ’ αόριστον και επί
προθέσεων. 

Εµείς αυξήσαµε τον µισθό, κύριε Κεγκέρογλου και επαναφέ-
ραµε τις συλλογικές συµβάσεις. Μπορούµε να συζητάµε αορί-
στως για αυτά τα θέµατα, αλλά όταν έγινε η πράξη υπουργικού
συµβουλίου για µείωση του µισθού και κατάργηση των συλλογι-
κών διαπραγµατεύσεων ήταν το δικό σας κόµµα στη συγκυβέρ-
νηση, δεν ήταν το δικό µου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ, σας έχουµε κα-
ταθέσει πρόταση νόµου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεγκέρογλου,
δεν ακούγεστε και δεν αφήνετε και την κυρία Υπουργό να απαν-
τήσει. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Επανέρχοµαι στο θέµα
της επεκτασιµότητας και θα ήθελα να αναφέρω δύο ζητήµατα
ακόµη. 

Η προϋπόθεση της κάλυψης του 51% των εργαζοµένων, όπως
είπα, ίσχυε από τον ν.1876/1990. Εµείς επικαιροποιήσαµε τη δια-
δικασία µε την οποία διαπιστώνεται η συνδροµή του 51%, ακρι-
βώς διότι έχουµε και άλλα εργαλεία στη διάθεσή µας. Λέτε εσείς
ότι έχουµε το πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ».

Κατ’ αρχάς, να πω ένα πράγµα σηµαντικό πρώτο. Κανένα πρό-
βληµα δεν έχει υπάρξει µέχρι στιγµής στο να κηρυχθεί µια συλ-
λογική σύµβαση η οποία κάλυπτε το 51% γενικώς υποχρεωτική.
Δεν έχουµε, δηλαδή, µέχρι στιγµής περιπτώσεις που να µην µας
δίνουν τα µέλη τους οι εργοδότες. Μέχρι στιγµής δεν έχουµε τέ-
τοια περίπτωση. Αυτό είναι το πρώτο. 

Άρα, οι ίδιες οι εργοδοτικές οργανώσεις, οι οποίες έχουν συ-
ναινέσει σε αυτή τη διαδικασία –εξ αρχής έχουν συναινέσει, επί
της αρχής έχουν συναινέσει- υλοποιούν τη δέσµευσή τους και
δίνουν τα µητρώα τους.

Δεύτερον, είναι –νοµίζω- εύλογο ότι είναι προς το συµφέρον
κάθε επιχείρησης η οποία έχει υπογράψει µια κλαδική συλλογική
σύµβαση να θέλει αυτή να γίνει υποχρεωτική και για τις υπόλοι-
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πες, διότι θα µπορέσει να µην έχει αρνητικό ανταγωνισµό από
τις άλλες επιχειρήσεις του κλάδου. Είναι προς το συµφέρον της
να δίνει τα µέλη της, για αυτό και τα δίνει και για αυτό επεκτεί-
νονται οι συλλογικές συµβάσεις.

Τρίτον, το Υπουργείο Εργασίας, όπως σας είπα, έχει το «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» από το 2013 και µετά για να κάνει τον έλεγχο. Λέτε «γιατί
µόνο µε το «ΕΡΓΑΝΗ» δεν µπορείτε να βρείτε;». Το «ΕΡΓΑΝΗ»
δείχνει πόσους εργαζόµενος απασχολεί κάθε επιχείρηση, δεν
δείχνει ποια µέλη έχει µια συλλογική σύµβαση που έχει υπογρα-
φεί από µια ένωση εργοδοτών. Εµείς πρέπει να δούµε ποια µέλη
έχει η υπογράφουσα εργοδοτική ένωση, για να µπούµε να δούµε
τις επιχειρήσεις και να τσεκάρουµε τον αριθµό των εργαζοµέ-
νων.

Σε κάθε περίπτωση, έχουµε τη δυνατότητα -και αυτό επιτρέ-
πεται από τον νόµο και θα το κάνουµε, αν παραστεί ανάγκη, πάν-
τως δεν έχει παραστεί µέχρι στιγµής- αν υπάρχει καταχρηστική
συµπεριφορά εκ µέρους εργοδοτικής οργάνωσης, να λέει «εγώ
δεν δίνω τα µέλη µου», µε βάση την κοινή γνώση, δηλαδή µε
βάση τα διαθέσιµα δεδοµένα που υπάρχουν στο διαδίκτυο, να
βρούµε τις επιχειρήσεις και τα µέλη µιας εργοδοτικής οργάνω-
σης και να προχωρήσουµε κατ’ αυτόν τον τρόπο. Και δεν θα
υπάρχει κανένα πρόβληµα επιβεβαίωσης της επεκτασιµότητας,
ούτε θα µπορεί να αµφισβητηθεί στα δικαστήρια, διότι θα έχουµε
µια πρόδηλη καταχρηστική συµπεριφορά εκ µέρους των εργο-
δοτών.

Αυτά, όµως, είναι νοµίζω τεχνικές λεπτοµέρειες, οι οποίες προ-
σπαθούν να αποκρύψουν µια ουσία, ότι οι συλλογικές συµβάσεις
εργασίας έχουν επανέλθει και η επεκτασιµότητα είναι γεγονός.
Αυτό είναι ένα γεγονός το οποίο δεν µπορεί να αµφισβητηθεί,
όσο και αν εσάς δεν σας αρέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-
ρία Υπουργό. 

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 491/16-4-2019 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, µε θέµα: «Επικίνδυνες συνθήκες εργασίας των εργα-
ζόµενων διανοµέων». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αχτσιόγλου. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία
σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε αφορµή τον θάνατο του δεκαεννιάχρονου

διανοµέα στη Θεσσαλονίκη, καταθέσαµε την ερώτηση που συ-
ζητάµε σήµερα, µετά από έξι αναβολές. Σε αυτό το διάστηµα δυ-
στυχώς τα εργοδοτικά εγκλήµατα συνεχίστηκαν σε όλη την
Ελλάδα. Η ανθρωποθυσία δηλαδή δεν έχει τέλος. Με αυτόν τον
τρόπο δυστυχώς ήρθαν στην επιφάνεια οι τραγικές συνθήκες αν-
θυγιεινής και επικίνδυνης εργασίας των εργαζόµενων διανοµέων.

Αυτό που χαρακτηρίζει αυτόν τον κλάδο είναι η παντελής έλ-
λειψη µέτρων προστασίας και ασφάλειας, η πίεση για γρήγορη
παράδοση των παραγγελιών σε οποιαδήποτε καιρική συνθήκη,
µε χρονόµετρο µάλιστα, αδιαφορώντας για το τι σηµαίνει αυτό
για την ασφάλεια των εργαζοµένων, αλλά και των υπόλοιπων που
βρίσκονται στον δρόµο.

Οι περισσότεροι εργαζόµενοι εργάζονται ως εποχιακοί, χωρίς
συµβάσεις και ασφάλιση ή µισοασφαλισµένοι και σε πολλές πε-
ριπτώσεις απλήρωτοι. Οι ίδιοι πληρώνουν για να συντηρήσουν
τα δικά τους µηχανάκια, οι ίδιοι πληρώνουν πάλι τη βενζίνη. Σε
περίπτωση ατυχήµατος και βλάβης, επωµίζονται τα έξοδα επι-
σκευής του οχήµατός τους.

Η Κυβέρνηση έχει µεγάλη ευθύνη, όπως βέβαια και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, για τον µεγάλο αριθµό θανάτων, αλλά
και τον τραυµατισµό των εργαζόµενων στον κλάδο, γιατί δυστυ-
χώς συνεχίζεται αυτή η αντεργατική πολιτική, µε µεγάλη συµ-
βολή, βέβαια, σε αυτή την κατάσταση που βιώνουν οι εργαζό-
µενοι, όχι µόνο σε αυτό τον κλάδο, αλλά και στους υπόλοιπους,
γιατί ουσιαστικά, παρ’ όλη την προηγούµενη συζήτηση, οι συλ-
λογικές συµβάσεις έχουν ανατραπεί από το θεσµικό πλαίσιο. 

Ο ρόλος του ΟΜΕΔ έχει διαφοροποιηθεί και αυτό είναι γνωστό

και δεν έχουν επανέλθει -αν θέλετε- αυτές οι ρυθµίσεις που µπο-
ρούν πράγµατι να δώσουν τη δυνατότητα υπογραφής συλλογι-
κών συµβάσεων, τη στιγµή που οι εργοδότες αρνούνται να έρ-
θουν για να συζητήσουν για την υπογραφή συµβάσεων µε όρους
αµοιβής και εργασίας τέτοιους που θα διασφαλίζουν καλύτερους
όρους δουλειάς των εργαζοµένων.

Τα ερωτήµατα, κυρία Υπουργέ, που σας έχουµε θέσει είναι
σχετικά µε το τι θα κάνετε για να εξασφαλιστεί η πλήρης και στα-
θερή εργασία, µε πλήρη ασφάλιση στους εργαζόµενους του κλά-
δου των διανοµέων µέσω της κλαδικής συλλογικής σύµβασης
στον επισιτισµό, που πρέπει να είναι υποχρεωτική για όλους τους
εργοδότες, µε επαναφορά όλων των απωλειών σε µισθούς και
δικαιώµατα, µε ωράριο, βέβαια, εργασίας το πενθήµερο -επτά-
ωρο, οκτάωρο- συνολικά για τους εργαζόµενους. 

Γνωρίζετε ότι η συλλογική σύµβαση στον επισιτισµό που κα-
λύπτει και τους διανοµείς δεν έχει γίνει υποχρεωτική. Γνωρίζετε
ότι σε αυτόν τον κλάδο υπάρχουν πάρα πολλές οργανώσεις των
εργοδοτών. Υπάρχει διαιτητική απόφαση, που όµως δεν έχει γίνει
υποχρεωτική και δεν εφαρµόζεται.

Πρέπει να υπάρξει ολοκληρωµένη επιστηµονική µελέτη για την
καταλληλότητα του εξοπλισµού και των µέσων µεταφοράς, όπως
για παράδειγµα ειδικά κατασκευασµένα οχήµατα για τη µετα-
φορά φορτίων, µηχανάκια, εξοπλισµός, συντήρηση και έξοδα µε-
τακίνησης που θα παρέχονται από την επιχείρηση. Πρέπει να
συµπεριλαµβάνεται βέβαια και το κράνος. Εναλλακτικά πρέπει
να προβλέπεται επίδοµα για την αγορά του και την απαραίτητη
αντικατάστασή του όσες φορές χρειαστεί. 

Τέλος, πρέπει ενταχθεί η ειδικότητα των διανοµέων στα βαρέα
και ανθυγιεινά επαγγέλµατα, να απαγορευτεί η διανοµή µε δίκυ-
κλο σε επικίνδυνες καιρικές συνθήκες, στη βάση των διατάξεων
που προβλέπουν ανάλογα µέχρι σήµερα και για άλλες ειδικότη-
τες. Είναι γνωστό ότι στον καύσωνα και στο κρύο απαγορεύεται
η εργασία και σε άλλες ειδικότητες. Πρέπει να απαγορευτεί και
σε αυτόν τον κλάδο.

Επίσης, πρέπει να οριοθετηθεί χιλιοµετρικά η εµβέλεια διανο-
µής των καταστηµάτων, κυρία Υπουργέ. Δεν µπορεί να καλύπτε-
ται µία µεγάλη εµβέλεια και µάλιστα να χρονοµετρούν τον
εργαζόµενο και αυτό να είναι σε βάρος της ίδιας της ζωής του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Κατσώτη.

Κύρια Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κατσώτη, πράγµατι
οι εργαζόµενοι που δουλεύουν ως διανοµείς αντιµετωπίζουν ση-
µαντικά ζητήµατα στην εργασία τους, τα οποία θα έλεγα ότι είναι
δύο ειδών: Η πρώτη πλευρά είναι ότι αντιµετωπίζουν τα κλασικά
προβλήµατα της αδήλωτης και υποδηλωµένης εργασίας, που
στον συγκεκριµένο χώρο εργασίας, στο συγκεκριµένο επάγ-
γελµα είναι περισσότερο συχνά, άρα πρέπει να δούµε πώς απαν-
τάµε σε αυτά οριζόντια. Το δεύτερο ζήτηµα είναι ειδικότερα
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι διανοµείς, τα οποία σχετίζον-
ται κυρίως µε την επικινδυνότητα του επαγγέλµατός τους.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος, στο οποίο δεν θα δώσω χρόνο
ιδιαίτερο, που αφορά την αντιµετώπιση της αδήλωτης και της
υποδηλωµένης εργασίας, που είναι χαρακτηριστική µορφή πα-
ραβατικότητας στο συγκεκριµένο επάγγελµα, έχουµε κάνει αρ-
κετά πράγµατα από το Υπουργείο, όπως ξέρετε, και σε νοµο-
θετικό επίπεδο για τους κανόνες, για την τήρηση των ωραρίων,
των υπερωριών, την αλλαγή της αρχιτεκτονικής του προστίµου
για την αδήλωτη εργασία, την αυστηροποίηση του πλαισίου, την
αυστηροποίηση των προστίµων, την πρόβλεψη ότι οι καθ’ υπο-
τροπήν παραβάτες θα αντιµετωπίζουν ακόµη και την ποινή του
κλεισίµατος των επιχειρήσεων κ.λπ.. Εκεί υπάρχουν αποτελέ-
σµατα χάρη σε αυτή τη δουλειά. Ξέρετε ότι το ποσοστό της αδή-
λωτης εργασίας έχει µειωθεί κατά 10% περίπου σε αυτά τα
τέσσερα χρόνια που είµαστε στην Κυβέρνηση. Έχω και πολύ
συγκεκριµένα στοιχεία που αφορούν το ελεγκτικό σκέλος και ει-
δικότερα τον κλάδο του επισιτισµού, που είναι ο βασικός κλάδος
στον οποίο εργάζονται οι διανοµείς. 

Θα έρθω σε αυτά στη δευτερολογία µου, γιατί πρωτίστως
θέλω να µπω στα εξής ζητήµατα:
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Είπα ότι όντως, όπως λέτε και στην ερώτησή σας, υπάρχουν
πολύ συγκεκριµένα προβλήµατα, ειδικά προβλήµατα που αντι-
µετωπίζουν οι εργαζόµενοι διανοµής και τα οποία δεν έχουν αν-
τιµετωπιστεί νοµοθετικά, έχουµε δηλαδή νοµοθετικό κενό εκεί.
Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς είµαστε έτοιµοι να νοµοθετήσουµε µια
σειρά ρυθµίσεων -έχουν περιληφθεί στο νοµοσχέδιο για τις εκα-
τόν είκοσι δόσεις, άρα είναι ζήτηµα ηµερών να νοµοθετηθούν- οι
οποίες έχουν προκύψει και µετά από συζήτηση - διαβούλευση µε
τους εκπροσώπους των εργαζοµένων. 

Τι θα προβλέπουν αυτές οι ρυθµίσεις; 
Πρώτον, την υποχρέωση συντήρησης του οχήµατος από τον

εργοδότη, εφόσον είναι ιδιοκτησίας του εργοδότη. 
Δεύτερον, την υποχρέωση παροχής από τον εργοδότη µέσων

ατοµικής προστασίας: κράνος, πανωφόρι κατάλληλο για την
προστασία του αναβάτη, αδιάβροχη προστασία, γάντια, ανακλα-
στικό γιλέκο. 

Τρίτον, στην περίπτωση που το µηχανάκι είναι ιδιοκτησίας του
εργαζόµενου, διότι υπάρχουν και αυτές οι περιπτώσεις, θεσπί-
ζουµε την υποχρέωση καταβολής µηνιαίας αποζηµίωσης χρήσης
και συντήρησης του οχήµατος τουλάχιστον ίσης µε το 15% του
κατώτατου µισθού από τον εργοδότη στον εργαζόµενο, ώστε να
προστατεύεται πλήρως ο µισθός του εργαζοµένου και να στα-
µατήσει το φαινόµενο ο εργαζόµενος να χρησιµοποιεί τον µισθό
του για να καλύπτει τα έξοδα της συντήρησης του οχήµατος. 

Τέταρτον, θα προβλέπουν οι ρυθµίσεις την υποχρεωτική εισα-
γωγή του αριθµού κυκλοφορίας των µοτοσικλετών στο πληρο-
φοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». Με αυτόν τον τρόπο θα αρχίσουµε
να δηµιουργούµε ένα µητρώο καταγραφής των δικύκλων και θα
µπορέσουµε να κάνουµε πολύ πιο αποτελεσµατικούς ελέγχους
από το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας.

Πέµπτον, ετοιµάζουµε κοινή υπουργική απόφαση µε τα συναρ-
µόδια Υπουργεία Μεταφορών και Προστασίας του Πολίτη για να
έχουµε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο προδιαγραφών, προτυποποί-
ησης δηλαδή της συντήρησης των οχηµάτων, του εξοπλισµού
ατοµικής προστασίας, στα τεχνικά χαρακτηριστικά του αποθη-
κευτικού χώρου, την εκτίµηση του επαγγελµατικού κινδύνου. 

Έκτον, επειδή αναφέρεστε και εσείς το ζήτηµα της ανάγκης
να υπάρχει µια επιστηµονική µελέτη αναφορικά µε τα ειδικά χα-
ρακτηριστικά αυτού του επαγγέλµατος, να πω ότι ήδη έχουµε
κάνει ανάθεση µιας τέτοιας µελέτης σε σχετικό επιστήµονα, προ-
κειµένου να µας παραδώσει µια µελέτη για την ασφάλεια και την
υγεία σε κλάδους στους οποίους παρατηρούνται φαινόµενα µη
συµβατικών εργασιακών σχέσεων, δηλαδή πρωτίστως στον κλά-
δο του επισιτισµού, όπου έχουµε τους διανοµείς. Και αυτή η µε-
λέτη, η οποία θα µας παραδοθεί, θα µας επιτρέψει να κάνουµε
περαιτέρω ρυθµίσεις. Άρα, ξεκινάµε ένα σύνολο ρυθµίσεων, ένα
σύνολο µέτρων νοµοθετικών, που όπως είπα είναι στο νοµοσχέ-
διο µε τις εκατόν είκοσι δόσεις και θα ψηφιστούν εντός των ερ-
χόµενων ηµερών. 

Αυτές οι ρυθµίσεις προφανώς δεν καλύπτουν όλο το πρό-
βληµα, αλλά νοµίζω πως είναι ένα ουσιαστικό πρώτο βήµα για να
αρχίσουµε να υφαίνουµε ένα δίχτυ προστασίας γι’ αυτούς τους
εργαζόµενους που δεν υπήρχε πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-
ρία Υπουργό.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. Έχετε τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα δούµε βεβαίως τη νοµοθετική ρύθµιση που

ετοιµάζετε. Βεβαίως δεν αµφισβητούµε αυτά που είπατε για τα
έξι σηµεία που προβλέπονται στη νοµοθετική ρύθµιση. 

Ωστόσο πιστεύουµε ότι είναι ανάγκη το Υπουργείο να µελετή-
σει άµεσα την ένταξη αυτού του κλάδου στα βαρέα και ανθυγι-
εινά. Δεν µπορεί η επικίνδυνη αυτή εργασία να µην είναι ενταγ-
µένη στα βαρέα και ανθυγιεινά. Δεν µπορεί να µην προβλέπεται
χρόνος εργασίας µικρότερος. Δεν µπορεί ο εργαζόµενος να είναι
οκτώ ώρες πάνω στο µηχανάκι. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στην
εργασία αυτή δεν αντέχει ο εργαζόµενος οκτώ ώρες πάνω σε
ένα δίκυκλο. Και βεβαίως θα πρέπει να απαγορευτεί και µε αυ-
στηρά πρόστιµα η χρονοµέτρηση. Με ποιο κριτήριο γίνεται η
χρονοµέτρηση; Δεν γίνεται µε κριτήριο την ασφάλεια του εργα-

ζόµενου, αλλά µε κριτήριο την αύξηση της απόδοσής τους, την
αύξηση των κερδών της επιχείρησης. Χρονοµέτρηση σηµαίνει
θάνατος. Πιστεύουµε ότι αυτά είναι ζητήµατα που δεν µπορούν
να παραλειφθούν από τη νοµοθετική ρύθµιση. 

Επίσης, η συλλογική σύµβαση εργασίας είναι ένα θέµα που
αφορά χιλιάδες εργαζόµενους, όχι µόνο τους διανοµείς, αλλά
και τον υπόλοιπο επισιτισµού, όπως σας είπαµε προηγουµένως.
Πιστεύουµε ότι αυτή η συλλογική σύµβαση εργασίας, που προ-
βλέπει θεσµικούς όρους και για τους εργαζόµενους διανοµείς,
θα πρέπει να επεκταθεί συνολικά και να αφήσουν τα κόλπα οι ερ-
γοδότες. Και εσείς, όµως, µε την ανοχή σας δυστυχώς συµβάλ-
λετε αυτοί οι εργαζόµενοι να ζουν σε µία εργασιακή ζούγκλα µε
µισθούς πείνας, χωρίς να εφαρµόζεται η συλλογική σύµβαση,
αυτή που έχει υπογραφεί, αυτή που έχει διεκδικηθεί, αυτή που
έχει αποφασιστεί µε διαιτητική απόφαση, που όµως δεν εφαρ-
µόζεται συνολικά σε καµµία επιχείρηση σε όλη την χώρα.

Με βάση αυτά, πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση χρειάζεται µέσα
από τη νοµοθετική ρύθµιση να λάβει σοβαρά υπ’ όψιν όλα αυτά
τα αιτήµατα, ιδιαίτερα των διανοµέων, µιας που γι’ αυτούς συζη-
τάµε σήµερα, και να τα ικανοποιήσει, γιατί είναι απόλυτα δίκαια.

Ευχαριστούµε τον κ. Κατσώτη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θέλω να πω δυο-τρία
πράγµατα για το ελεγκτικό σκέλος, τα οποία δεν πρόλαβα να το
πω στην πρωτοµιλία µου. Το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας έχει
στοχεύσει στον κλάδο του επισιτισµού, επειδή είναι ένας κλάδος
κατ’ εξοχήν παραβατικός. Στον βασικό κλάδο απασχόλησης
αυτών των διανοµέων από το 2017 έως τα τέλη του 2018 έχουµε
κάνει δεκαπέντε χιλιάδες ελέγχους και έχουµε επιβάλει πρόστιµα
22 εκατοµµυρίων ευρώ. Ακριβώς επειδή το ζήτηµα αφορά και αγ-
γίζει ιδιαίτερα και τα θέµατα υγείας και ασφάλειας στην εργασία,
η Επιθεώρηση Υγείας και Ασφάλειας έχει κάνει τεσσεράµισι χι-
λιάδες ελέγχους περίπου σε αυτό το χρονικό διάστηµα και έχει
επιβάλει πρόστιµα 300 χιλιάδων ευρώ. Εποµένως, στο ελεγκτικό
σκέλος να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι το Σώµα Επιθεώ-
ρησης Εργασίας έχει στοχεύσει σε αυτόν τον κλάδο και έχει
πολύ συγκεκριµένο πρόγραµµα, προκειµένου να βεβαιώσει την
τήρηση των όσων ισχύουν και των όσων θα θεσπίσουµε, των έξι
σηµείων που σας περιέγραψα.

Σε ό,τι αφορά τη συλλογική σύµβαση εργασίας, κατ’ αρχάς να
σηµειώσω ότι δεν έχει αποδιαρθρωθεί το πλαίσιο του ΟΜΕΔ, δη-
λαδή η µονοµερής προσφυγή στη διαιτησία του εργαζοµένου,
προκειµένου να µπορέσει να έχει µια συλλογική σύµβαση τα
χέρια του, ισχύει και έτσι συνέβη και εδώ, δηλαδή είχαµε µονο-
µερή προσφυγή των εργαζοµένων στη διαιτησία, προκειµένου
να µπορέσουν να πάρουν µια συλλογική σύµβαση εργασίας.
Βγήκε η διαιτητική απόφαση. Οι εργοδότες την αµφισβήτησαν
στην πενταµελή επιτροπή, στο δευτεροβάθµιο όργανο δηλαδή
του ΟΜΕΔ, και µόλις τον Απρίλιο βγήκε η απόφαση του δευτε-
ροβάθµιου οργάνου, το οποίο δικαιώνει τους εργαζόµενους.
Αυτήν τη στιγµή βέβαια η συλλογική σύµβαση εργασίας έχει
λήξει και βρίσκεται στην περίοδο της παράτασης ισχύος, του τρι-
µήνου δηλαδή. Τυπικά λήγει τέλος Μαΐου. Εποµένως, αυτή τη
στιγµή η συλλογική σύµβαση είναι ενεργή, αλλά τέλος Μαΐου θα
έχει πια τελειώσει και η τρίµηνη παράταση ισχύος της, οπότε θα
πρέπει να υπογραφεί νέα.

Το θεσµικό πλαίσιο –θα δείτε τις ρυθµίσεις- όπως σας είπα,
είναι εντός του νοµοσχεδίου. Εξετάζουµε το ζήτηµα και της έν-
ταξης στα βαρέα και ανθυγιεινά. Δεν θα είναι σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, αλλά είναι υπό εξέταση, προκειµένου να κάνουµε και
αυτή τη ρύθµιση. 

Το πολιτικά σηµαντικό είναι ότι µέσα από διαβούλευση µε τους
εργαζόµενους αρχίζουµε να υφαίνουµε δίκτυ προστασίας για κα-
τηγορίες εργαζοµένων που ήταν αόρατες, όπως οι εργαζόµενοι
στις εργολαβίες και οι εργαζόµενοι διανοµείς. Να αρχίσουν, δη-
λαδή, να βγαίνουν µπροστά και να µπαίνουν κάποιες δικλείδες
προστασίας της εργασίας τους, ενώ µέχρι χθες –εννοώ και πριν
την κρίση- ήταν αόρατοι εντελώς οι εργαζόµενοι. 

Και το πλέον ίσως σηµαντικό είναι ότι αυτές οι ρυθµίσεις έρ-
χονται στην πραγµατικότητα κατόπιν συλλογικής διεκδίκησης
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των εργαζοµένων και αυτό δείχνει και µια πολύ καλή λειτουργία
της συνδικαλιστικής πλευράς αυτού του κλάδου, αυτού του
επαγγέλµατος, η οποία είναι σε θέση να φέρνει συγκεκριµένες
προτάσεις, τις οποίες και εµείς θα µπορούµε να τις κάνουµε
πράξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-
ρία Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας ενηµερώσουµε ότι ο λόγος που βλέπετε λίγους συνα-
δέλφους στην Αίθουσα της Ολοµέλειας, είναι διότι διεξάγεται ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος και η συζήτηση των επικαίρων ερω-
τήσεων, όπου ο εκάστοτε Βουλευτής ασκεί το δικαίωµά του να
θέσει ένα επίκαιρο ερώτηµα στον αρµόδιο Υπουργό και να κά-
νουν µια συζήτηση.

Η επόµενη ερώτηση που θα συζητηθεί αφορά το Υπουργείο
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και θα την απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας. 

Είναι η τρίτη µε αριθµό 477/8-4-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Βασιλείου Γιόγιακα, προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα «Επέκταση
προγραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα».

Ο συνάδελφος κ. Γιόγιακας έχει τον λόγο για δύο λεπτά για
να πρωτολογήσει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, τον περασµένο
χρόνο προκηρύχθηκαν από τον ΟΑΕΔ, µε διαφορά ενός µήνα,
δύο δράσεις για την απασχόληση σε προγράµµατα κοινωφελούς
χαρακτήρα. Το ένα µε αριθµό δηµόσιας πρόσκλησης 8/2018,
αφορούσε περίπου τριάντα χιλιάδες θέσεις σε δήµους, περιφέ-
ρειες και κέντρα πρόνοιας. Το άλλο, µε αριθµό δηµόσιας πρό-
σκλησης 4/2018, αφορούσε περίπου πέντε χιλιάδες θέσεις στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και στις αποκεντρωµένες διοικήσεις
για την αντιπυρική προστασία. Και τα δύο προγράµµατα είχαν
διάρκεια οκτώ µήνες µε δυνατότητα παράτασης µέχρι σαράντα
πέντε µέρες.

Το θέµα προέκυψε, κύριε Υπουργέ, όταν µε τροπολογία αρ-
χικά και έπειτα µε κοινή υπουργική απόφαση παρατάθηκε η οκτά-
µηνη απασχόληση των απασχολουµένων στην αντιπυρική προ-
στασία για δεκαέξι µήνες. Το σκεπτικό ήταν η καλύτερη προστα-
σία των δασών και η αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών την αντι-
πυρική περίοδο, που ξεκινά την 1η Μαΐου.

Όµως, αυτή η απόφαση προκαλεί ένα αίσθηµα άνισης µετα-
χείρισης στους ωφελούµενους του αντίστοιχου προγράµµατος
που τρέχει σε δήµους και περιφέρειες, ανθρώπους που, όπως
όλοι γνωρίζουµε, είναι για πολύ καιρό εκτός εργασίας, µε υπο-
χρεώσεις που δεν περιµένουν, για τους οποίους ακόµη και τρεις-
τέσσερις µήνες εργασίας παραπάνω θα ήταν µία µεγάλη βοήθεια
και οι οποίοι καλύπτουν πραγµατικές καθηµερινές ανάγκες στις
υπηρεσίες που απασχολούνται. Φαίνεται, µάλιστα, ότι υπάρχει
ένα υπόλοιπο από τον προϋπολογισµό αυτού του προγράµµατος
που δεν δόθηκε, γιατί δεν καλύφθηκε το σύνολο των θέσεων. 

Έχοντας, κύριε Υπουργέ, κατά νου ότι ήδη τρέχει µία νέα ανά-
λογη δράση, που όµως αφορά άλλους δήµους και οργανισµούς,
θα ήθελα να µας πείτε εάν είναι στις προθέσεις σας να επεκτεί-
νετε τη διάρκεια του προηγούµενου προγράµµατος, πέρα από
το διάστηµα που προβλέπεται στην προκήρυξη µε αριθµό 8/
2018. Θα ήταν -το ξαναλέω- σηµαντικό, γιατί πολλές χιλιάδες οι-
κογένειες σε όλη τη χώρα περιµένουν µε ιδιαίτερη αγωνία. 

Είδαµε και την αναφορά του κ. Δανέλλη, του Ανεξάρτητου
Βουλευτή, ο οποίος και αυτός ενδιαφέρεται για δήµους στην
Κρήτη. Επίσης έχω την πληροφορία –δεν ξέρω αν είναι πραγµα-
τικότητα- ότι υπάρχει συγκέντρωση σήµερα στο Υπουργείο Ερ-
γασίας από ανθρώπους που ενδιαφέρονται για το συγκεκριµένο

πρόγραµµα που ερωτάσθε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο συνάδελφο.
Ο κύριος Υπουργός έχει τρία λεπτά για να πρωτοµιλήσει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Γιόγιακα, είχα ενηµερωθεί για µια άλλη ερώτηση. Εγώ
έχω άλλη ερώτηση στα χέρια µου, την οποία έχετε καταθέσει
εσείς -από ό,τι βλέπω εδώ εσείς υπογράφετε- και τα ερωτήµατα
είναι άλλα σε σχέση µε αυτά που µου αναφέρετε τώρα και δεν
ξέρω κατά πόσο αυτό προβλέπεται από τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Εγώ, λοιπόν, θα απαντήσω σε αυτά τα ερωτήµατα, τα
οποία έχει η ερώτηση και σ’ αυτό δεν µπορώ να κάνω πίσω. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Γιόγιακα, να σας διευκρινίσω τα εξής.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Μα, δεν έχω άλλη ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γιόγιακα, αφή-

στε τον Υπουργό να απαντήσει και στη δευτερολογία σας µπο-
ρείτε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Γιό-
γιακα, θέλω να σας διευκρινίσω το εξής: Τα προγράµµατα κοινω-
φελούς χαρακτήρα δεν σχετίζονται µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου, όπως εσείς έχετε αναφέρει στην ερώτηση που µου κα-
ταθέσατε. Λέτε ότι αυτές ορίζονται από το προεδρικό διάταγµα
164/2004. Δεν αναφέρονται εκεί. Η κοινωφελής εργασία προ-
σβλέπει στην αντιµετώπιση των επιπτώσεων της µακροχρόνιας
ανεργίας, αφήνοντας ταυτόχρονα πίσω έργο στις κοινότητες ή
στους χώρους, όπου οι άνθρωποι αυτοί πηγαίνουν, χωρίς όµως
να καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. 

Ως εκ τούτου, και όντας πρόγραµµα στο οποίο προφανώς και
εµπλέκεται ο ΟΑΕΔ, εξαιρείται από το προαναφερθέν προεδρικό
διάταγµα, το οποίο εσείς αναφέρετε στην ερώτησή σας.

Πράγµατι, έχουν δοθεί παρατάσεις στα προγράµµατα, τα
οποία αναφέρατε στην ερώτησή σας, τα οποία δόθηκαν ως κατ’
εξαίρεση. Διότι, η εξαίρεση αυτή ήταν στη βάση συγκεκριµένων
και ανειληµµένων αναγκών, όπως η συνέχιση της διαχείρισης των
προσφυγικών ροών στο πλαίσιο της κρίσης που κλήθηκε η χώρα
µας να διαχειριστεί –γνωρίζετε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει
η χώρα µας, λόγω της προσφυγικής κρίσης- αλλά και η έγκαιρη
και αποτελεσµατική προετοιµασία της αντιπυρικής περιόδου, ζή-
τηµα που είµαι σίγουρος ότι και εσείς και το κόµµα σας αναγνω-
ρίζετε την κρισιµότητά του. 

Για να έρθω τώρα στις απαντήσεις των ερωτηµάτων της ερώ-
τησής σας, µε στοιχεία που αντλήσαµε από το ολοκληρωµένο
πληροφοριακό σύστηµα του ΟΑΕΔ, από τις τριάντα χιλιάδες
τριακόσιες τριάντα τρεις θέσεις που προκηρύχθηκαν στο πρό-
γραµµα των ΟΤΑ στους δήµους και τις περιφέρειες, έχουν κα-
λυφθεί είκοσι πέντε χιλιάδες εκατόν ογδόντα τέσσερις θέσεις,
ενώ από τα 219.276.000 ευρώ, ποσό που είχαµε προϋπολογίσει,
δαπανήθηκαν τα 182.054.128 ευρώ. Έχουµε, δηλαδή, κάλυψη
θέσεων και δαπανών περίπου στο 83%. 

Ειδικότερα, για να σας πω και για την περιφέρεια της Θεσπρω-
τίας στην οποία εκλέγεσθε, προκηρύχθηκαν διακόσιες εβδο-
µήντα θέσεις κοινωφελούς απασχόλησης από τις οποίες έχουν
καλυφθεί οι διακόσιες δεκαπέντε, ποσοστό περίπου 80%. 

Το αδαπάνητο ποσό, η διαφορά δηλαδή αυτών των δύο πο-
σών, αυτό που είχε προϋπολογισθεί και αυτό που είχε δαπανηθεί,
προφανώς και δεν χάνεται. Αυτό που προκύπτει από τους κοινο-
τικούς πόρους, παραµένει στα διαθέσιµα του ΕΣΠΑ για άλλες
συγχρηµατοδοτούµενες δράσεις της Γενικής Γραµµατείας Δια-
χείρισης Κοινοτικών και άλλων πόρων και αντίστοιχα το ποσό που
αναφέρεται στους εθνικούς πόρους, παραµένει στα διαθέσιµα
του ΟΑΕΔ.

Όσον αφορά το τρίτο ερώτηµά σας, από το 2015 έως και σή-
µερα έχουν ολοκληρωθεί οκτώ προγράµµατα απασχόλησης κοι-
νωφελούς χαρακτήρα, µέσω των οποίων έχουν ωφεληθεί εξήντα
επτά χιλιάδες διακόσιοι εβδοµήντα πέντε άνεργοι, συνολικού
προϋπολογισµού 423.441.000 ευρώ περίπου. Σήµερα, λειτουρ-
γούν τέσσερα προγράµµατα κοινωφελούς χαρακτήρα, τα οποία
απευθύνονται σε σαράντα έξι χιλιάδες τετρακόσιους δεκατέσσε-
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ρις ωφελούµενους, συνολικού προϋπολογισµού 331.487.000
ευρώ περίπου.

Όσον αφορά συγκεκριµένα το τελευταίο ερώτηµά σας –της
ερώτησης που µου καταθέσατε εννοώ- αυτή τη στιγµή το Υπουρ-
γείο δεν προσανατολίζεται σε µία νέα νοµοθετική ρύθµιση που
να επιτρέπει τις παρατάσεις προγραµµάτων κοινωφελούς χαρα-
κτήρα, εκτός των όσων έχουµε ήδη προβλέψει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Ο κ. Γιόγιακας έχει τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτερολο-

γήσει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Μπάρκα, δυστυχώς απαντή-

σατε σε αυτά που ερωτηθήκατε, χωρίς να καταλάβετε τι απαν-
τάτε. Η ερώτησή µου ήταν σαφής και µε το κείµενο που σας
έδωσαν απαντήσατε σε αυτά που ερωτηθήκατε.

Η ουσία της ερώτησης είναι αν είχατε τη διάθεση να δώσετε
παράταση στο συγκεκριµένο πρόγραµµα. Σύµφωνα µε τα συµ-
φραζόµενα και την απάντησή σας, δεν έχετε τέτοια πρόθεση. 

Ειλικρινά, εφαρµόζετε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Διότι και σε
αυτό το πρόγραµµα, όπως είπατε και µόνος σας, περίπου το 80%
των ωφελούµενων είχαν προσληφθεί. Υπάρχουν και δυνατότητες
και προϋποθέσεις. 

Επ’ ευκαιρίας που είναι και η κυρία Υπουργός εδώ, να πω ότι
θέλουµε να καταλάβετε και εσείς την αγωνία αυτών των ανθρώ-
πων. Νοµίζω ότι µία χρονική διάρκεια τεσσάρων µηνών θα τους
έδινε τη δυνατότητα να αποκτήσουν περισσότερες εµπειρίες, να
βρουν χρόνο εργασίας και να µπορέσουν να συνεισφέρουν στην
οικογένειά τους.

Δεν έχω να πω τίποτα άλλο.
Κύριε Υπουργέ, όµως, για µία ακόµη φορά να σας πω ότι απαν-

τήσατε σε αυτά που ερωτηθήκατε. Νοµίζω δεν είχατε διαβάσει
καλά την ερώτηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Γιόγιακα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Γιόγιακα, περί αναγνώσεως, θα σας καταθέσω για τα
Πρακτικά την ερώτηση η οποία έφτασε στο γραφείο µας στο
Υπουργείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Την έχουµε κ. Μπάρ-
κα. Δεν χρειάζεται να την καταθέσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα σας την κα-
ταθέσω, διότι ο κύριος Βουλευτής µε εγκαλεί για ανάγνωση.
Προφανώς, δεν γνωρίζει την ερώτηση την οποία έχει καταθέσει.

Τώρα, θα σας απαντήσω στο εάν έχουµε πρόθεση ή όχι. Προ-
φανώς, το πρόγραµµα αυτό βρίσκεται εν ισχύι. Δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί ακόµη. Θα γνωρίζετε ότι οι άνθρωποι αυτοί δουλεύουν σε
ένα πρόγραµµα κοινωφελές, το οποίο έχει συγκεκριµένα χαρα-
κτηριστικά. Σας ανέφερα τους έκτακτους, τους κατ’ εξαίρεση λό-

γους για τους οποίους πήρε το προηγούµενο πρόγραµµα, το
οποίο αναφέρατε στην πρωτοµιλία σας, παράταση. Ήταν η αντι-
πυρική περίοδος. Είχαµε την καλύτερη διαχείριση της αντιπυρι-
κής περιόδου.

Αυτή τη στιγµή, κύριε Γιόγιακα, αυτό που κάνει το Υπουργείο
είναι να µπορεί να γνωρίζει εάν οι άνθρωποι οι οποίοι βρίσκονται
στο πρόγραµµα των ΟΤΑ καλύπτουν ουσιαστικές ανάγκες των
δήµων, κάτι το οποίο δεν προκύπτει αυτή τη στιγµή -αν θέλετε-
από τη συζήτηση µε την ΚΕΔΕ ή από τους δήµους. Μπορεί κατ’
εξαίρεση, κάποιοι δήµοι να το έχουν κοινοποιήσει αυτό. Αυτή τη
στιγµή, όµως, το Υπουργείο δεν το γνωρίζει αυτό.

Εµείς, όµως, κύριε Γιόγιακα, τα Προγράµµατα Κοινωφελούς
Απασχόλησης τα κάνουµε ακριβώς γιατί θέλουµε να βοηθήσουµε
ανθρώπους µακροχρόνια άνεργους, οι οποίοι βρέθηκαν στο µάτι
του κυκλώνα και της κρίσης για την οποία συγκεκριµένοι άνθρω-
ποι έχουν ευθύνη. Να θυµίσω το ποσοστό ανεργίας στο 27% και
την ανεργία των νέων που ήταν στο 60%.  Γνωρίζετε ποια κόµ-
µατα οδήγησαν σε εκείνη την κρίση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Λύστε το. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εµείς, λοιπόν,
το λύνουµε αυτό, κύριε Γιόγιακα. Αυτό κάνουµε. Και σας ανέ-
φερα τα προγράµµατα, τα οποία το Υπουργείο είχε εν ισχύει από
το 2015 έως και σήµερα και πόσοι άνθρωποι έχουν ωφεληθεί.

Η Υπουργός πριν από λίγο, απαντώντας σε µία άλλη ερώτηση
-ευτυχώς είναι και εδώ δίπλα και τα ακούσατε και εσείς- αναφέρ-
θηκε σε συγκεκριµένα νούµερα, όσον αφορά τη µείωση της
ανεργίας, την αύξηση του κατώτατου µισθού, την ακύρωση του
ρατσιστικού µέτρου του υποκατώτατου µισθού.

Τι λέµε, λοιπόν, εµείς; Εµείς ως Υπουργείο οφείλουµε να είµα-
στε έτοιµοι να οργανώσουµε έναν δεύτερο κύκλο τέτοιων προ-
γραµµάτων, όπως κάνουµε σε όλα τα Προγράµµατα Κοινωφε-
λούς Απασχόλησης όταν προκύπτουν οι ανάγκες. Θα βρούµε τα
χρήµατα. Δεν λέω ότι το ποσό το οποίο δεν δαπανήθηκε µπορεί
να καλύψει τις ανάγκες αυτές. Θα βρούµε, όµως, ενδεχοµένως
τα χρήµατα.

Εµείς, λοιπόν, κύριε Γιόγιακα, ως Υπουργείο οργανωνόµαστε
για έναν δεύτερο κύκλο. Βεβαίως, δεν θα αφήσουµε κενά στους
δήµους. Δεν πρόκειται ποτέ εµείς –το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά- να αφήσουµε κενή περίοδο και να µείνουν ακάλυπτοι δή-
µοι, όσον αφορά συγκεκριµένες ανάγκες ανθρώπων που δου-
λεύουν σε κοινωφελή προγράµµατα. 

Άρα, εµείς οργανωνόµαστε. Εδώ είµαστε να συζητήσουµε µε
τους δήµους τις ανάγκες τους. Οι δήµοι και οι περιφέρειες είναι
υπεύθυνοι να µας πουν τι ανάγκες έχουν, έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε να το οργανώσουµε καλύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Στο σηµείο αυτό, θα διακόψουµε τη συνεδρίαση και θα επα-
νέλθουµε στις 14.00’ µε την ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής
εργασίας, όπως σας έχει διανεµηθεί. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:
«Ρυθµίσεις µέριµνας προσωπικού Ενόπλων Δυνάµεων, Στρατο-
λογίας, Στρατιωτικής Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16 Απριλίου 2019, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει σε
µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χρήστος Καραγιαν-

νίδης για δεκαπέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να συµπληρώσει τις ρυθµίσεις σε

µία σειρά νοµοθετηµάτων που έχουµε κάνει από τότε που ανα-
λάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας. Ολοκληρώνουµε µ’ αυτές
τις ρυθµίσεις πράξεις οι οποίες οδηγούν σε ακόµη µεγαλύτερη
δικαιοσύνη ανάµεσα στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων.

Οι προβλέψεις που λαµβάνονται προφανώς δεν εξασφαλίζουν
όλες τις ανισότητες που έχουν προκύψει τόσα χρόνια, αλλά
έχουν ένα σαφές θετικό πρόσηµο και βαθαίνουν το αίσθηµα δη-
µοκρατίας και ισονοµίας ανάµεσα στα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Οι άντρες και οι γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων είναι
επιφορτισµένοι µε µεγάλες ευθύνες σχετικά µε την άµυνα της
χώρας, ενώ απαιτείται να είναι πιο ευέλικτοι, µιας και οι συχνές
µεταθέσεις τους διαταράσσουν την οικογενειακή και κοινωνική
τους ζωή. Γι’ αυτόν τον λόγο, η µέριµνα που λαµβάνεται για την
εν µέρει οµαλοποίηση της ζωής τους είναι πέρα για πέρα απα-
ραίτητη. Κυρίως για τους υπαξιωµατικούς και ανθυπασπιστές οι
ρυθµίσεις αυτές είναι περισσότερες, για να επιτευχθεί µεγαλύ-
τερη ισονοµία.

Από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας ακούσαµε στις επιτρο-
πές, από τον Αντιπρόεδρό της, ό,τι πιο καταπληκτικό και αλλο-
πρόσαλλο έχει µέχρι τώρα ειπωθεί. Διαβάζω από τα Πρακτικά,
ακριβώς για να µην τον αδικήσω: Είπε ο Αντιπρόεδρος τα εξής:
«Είναι περιττό να δηλώσω για το Σώµα ότι εφ’ όσον ο ελληνικός
λαός ψηφίσει τη Νέα Δηµοκρατία στις επόµενες εκλογές του
2019, που θα έχουµε εκλογές, αυτό το νοµοσχέδιο θα καταργη-
θεί στο σύνολό του ως ένα νοµοσχέδιο ντροπής».

Μας λέει, λοιπόν, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι είναι ντροπή
η δυνατότητα νοµικής υποστήριξης στα στελέχη και τους οπλίτες
των Ενόπλων Δυνάµεων από λειτουργούς του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους κατά τις δίκες σε ποινικά δικαστήρια, η πρό-
βλεψη για µειωµένο ωράριο για τα στελέχη που έχουν ή επιµε-
λούνται τέκνο ή άτοµο µε αναπηρία 50% που πάσχει από σακχα-
ρώδη διαβήτη, η πρόβλεψη για µετάθεση κατ’ εξαίρεση των πα-
ραπάνω στον τόπο επιλογής τους, η κάλυψη δαπανών των
ανασφάλιστων δικαιούχων περίθαλψης στα στρατιωτικά νοσοκο-
µεία, η επέκταση του ευεργετήµατος της µειωµένης θητείας σε
όλα τα τέκνα τρίτεκνης ή πολύτεκνης οικογένειας, η πρόνοια για
περιπτώσεις σπουδαστών τόσο της Σχολής Ικάρων, όσο και
άλλων στρατιωτικών σχολών που έρχονται κατά τη διάρκεια της
φοίτησής τους αντιµέτωποι µε προβλήµατα υγείας, ώστε να µην
είναι αυτονόητη και αυτοδίκαιη η αποποµπή τους, αλλά να τους
παρέχεται η δυνατότητα της παραµονής τους στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις κατά τρόπο που να δύνανται να αξιοποιηθούν από την
Υπηρεσία.

Υπάρχει πρόβλεψη, επίσης, ώστε τα εφ’ άπαξ ποσά που κατα-
βλήθηκαν αναδροµικά κατά το έτος 2018, προς αποκατάσταση
αδικιών παλαιότερων ετών, να εξαιρούνται από το εισόδηµα και
να µην καθίσταται πρόσκοµµα στην καταβολή πάσης φύσεως
κοινωνικών επιδοµάτων και παροχών. Υπάρχει, επίσης, η προ-

σθήκη στα διατηρούµενα επιδόµατα της αποζηµίωσης EURO-
CONTROL που αφορά το πολιτικό προσωπικό της Εθνικής Με-
τεωρολογικής Υπηρεσίας και η πρόβλεψη για την ένταξη των
στρατιωτικών σχολών στο σύστηµα µεταγραφών φοιτητών αδερ-
φών που φοιτούν σε διαφορετικές πόλεις.

Είπα µερικά από τα αρκετά που έχει µέσα το νοµοσχέδιο που
για µας έχουν θετικό πρόσηµο και που η Νέα Δηµοκρατία, κατά
δήλωση του Αντιπροέδρου της, θα καταργήσει µόλις γίνει εξου-
σία. Καταλαβαίνετε ότι όλο αυτό ακούγεται ως απειλή για τους
πολίτες, οι οποίοι θα πρέπει να λάβουν σοβαρά υπ’ όψιν τέτοιες
δηλώσεις.

Θα ήθελα να κάνω τώρα κάποιες αναφορές σε κάποια άρθρα.
Έχει γίνει αρκετή κουβέντα και εδώ, αλλά και µε τους ενδιαφε-
ρόµενους φορείς, για το άρθρο 32. Πιστεύω ότι στην οµιλία του
ο Υπουργός και ο Αναπληρωτής Υπουργός θα διευκρινίσουν και
θα διασαφηνίσουν τυχόν ζητήµατα που προκύπτουν από το συγ-
κεκριµένο άρθρο.

Στην Επιτροπή επίσης, έγινε εκτενής συζήτηση για το άρθρο
15 και ακούστηκε σκληρή κριτική από την πλευρά της Νέας Δη-
µοκρατίας, όχι πάντοτε µε ευπρεπείς όρους. Λέει η Νέα Δηµο-
κρατία, εγκαλώντας τον Υπουργό, ότι νοµοθετεί για ένα παρα-
µάγαζο του ΣΥΡΙΖΑ. 

Μία στοιχειώδης ανάγνωση της πρώτης παραγράφου θα σας
γλίτωνε από τέτοιου τύπου δηλώσεις που κάνατε στις συνεδριά-
σεις των Επιτροπών, γιατί στην πρώτη παράγραφο του άρθρου
αυτού περιγράφεται ότι στα Γενικά Επιτελεία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων συστήνονται Γραφεία Νοµικής Προστασίας Στελεχών
που υπάγονται απευθείας στον οικείο Αρχηγό και στελεχώνονται
µε στρατιωτικούς. Τα Γενικά Επιτελεία και οι Αρχηγοί τους, λοι-
πόν, είναι παραµάγαζο του ΣΥΡΙΖΑ; Καταλαβαίνετε για ποιο
πράγµα µιλάµε; 

Πώς υποστηρίζετε ότι καταργείται η ιεραρχία από αυτό; Πώς
ακριβώς υπονοµεύεται το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων; Το
ό,τι δηλαδή αναγνωρίζεται σε όλα τα στελέχη όλων των βαθµί-
δων η δυνατότητα, µέσα από την άσκηση της διοίκησης, να µην
αισθάνονται ανυπεράσπιστοι, να έχουν ακριβώς την εµπιστοσύνη
ότι µπορεί µία διαδικασία νόµιµη να τους δώσει τη δυνατότητα
να εξεταστεί ένα παράπονό τους ή µια ένσταση ή οτιδήποτε
άλλο, αυτό υπονοµεύει το αξιόµαχο του Ελληνικού Στρατού;

Η δεύτερη διαφωνία -και εδώ είναι νοµίζω ιδεολογική διαφωνία
και πρέπει να ξεκαθαρίσει η Νέα Δηµοκρατία πολλά πράγµατα
όσον αφορά τον Ελληνικό Στρατό και τα ανθρώπινα δικαιώµατα
στην ελληνική κοινή γνώµη- αφορά τους αντιρρησίες συνείδη-
σης. Διαβάζω πάλι από τα Πρακτικά τι έχει λεχθεί, ότι δηλαδή η
νοµοθέτηση για τους αντιρρησίες συνείδησης χαρακτηρίστηκε
ως αριστερίστικη εµµονή και ιδεοληψία.

Κατ’ αρχάς να σας πω ότι τα κύρια νοµοθετήµατα για τους αν-
τιρρησίες συνείδησης τα έχει πάρει η Νέα Δηµοκρατία. Έχω εδώ
µάλιστα την απόφαση που διάβασα και στην Επιτροπή του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. Δέχεστε ότι είναι θεσµός το Συµβούλιο
της Επικρατείας και ότι δεν κυριαρχούν οι αριστεριστές σε αυτό; 

Λέει, λοιπόν το Συµβούλιο της Επικρατείας σε αίτηση ενός πο-
λίτη, το οποίο τον δικαιώνει και ακυρώνει την απόφαση του
Υπουργού για να µην του δοθεί το δικαίωµα της εναλλακτικής
θητείας, το εξής: «Επειδή µε την κρινόµενη αίτηση προβάλλεται
ότι εν προκειµένω η σύνθεση της επιτροπής του άρθρου 62 του
νόµου 3421 του 2005», που η Νέα Δηµοκρατία νοµοθέτησε,
«στην οποία στηρίχθηκε η προσβαλλόµενη πράξη, δεν ήταν νό-
µιµη διότι παρέστησαν τέσσερα µέλη αυτής εκ των οποίων ήταν
δύο στρατιωτικοί, οι οποίοι διάκεινται a priori δυσµενώς προς
τους αιτούµενους να αναγνωριστούν αντιρρησίες συνείδησης». 

Αυτό το λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας. Θα πείτε και σε
αυτούς ντροπή που φοράνε τη δικαστική τήβεννο και ακολου-
θούν τα κελεύσµατα του ΣΥΡΙΖΑ; Είναι απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας. Καταλήγει αυτή η απόφαση ότι δέχεται την αί-
τηση ακύρωσης της απόφασης του Υπουργού και δικαιώνει τον
πολίτη. 

Θα σας φέρω και άλλα παραδείγµατα. Ετήσια έκθεση του Συ-
νηγόρου του Πολίτη το 2013, του Συνηγόρου του Πολίτη της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας, που λέει: «Η προσωπική συνέντευξη ως
µέσο διαπίστωσης λόγων συνείδησης είναι αυτή καθεαυτή αµφι-
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λεγόµενη στο µέτρο που υπάγει το αδιάθετο φρόνηµα σε έλεγχο
ειλικρίνειας». Το λέει αυτό ο Συνήγορος του Πολίτη. Αριστερι-
στές και στο Συνήγορο του Πολίτη; Και αυτοί, λοιπόν, είναι υπέρ
της καταβαράθρωσης του Ελληνικού Στρατού;

Θα σας διαβάσω µόνο τίτλους. Θα σας διαβάσω αυτό το δισέ-
λιδο, όπου είναι οι καταδίκες της χώρας µας. Επιτροπή Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων του ΟΗΕ, Συµβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των Οικονοµική Περιοδική Επιτροπή, Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, Ειδικός Εισηγητής του ΟΗΕ για την
Ελευθέρια Θρησκείας ή Πεποίθησης, Ευρωπαϊκή Επιτροπή Κοι-
νωνικών Δικαιωµάτων του Συµβουλίου της Ευρώπης, Γραφείο
του Ύπατου Αρµοστή του ΟΗΕ, Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Να µην
συνεχίζω να διαβάζω. 

Αυτούς τους θεσµούς τους αποδέχεστε ως τέτοιους, που πρέ-
πει να λειτουργούν και να διασφαλίζουν σε έναν βαθµό τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα; Τι κάνουµε το οποίο χαρακτηρίζετε «ιδεο-
ληπτική εµµονή και αριστερίστικη ιδεοληψία»; Θα πρέπει να
απαντήστε σε αυτούς τους θεσµούς, αν έχουµε εµείς δίκιο ή
άδικο.

Τέλος, να µιλήσω για δυο τροπολογίες. Η µία τροπολογία είναι
για τη µοριοδότηση εµπειρίας για την πρόσληψη στο Πολεµικό
Ναυτικό. Η φύση των εκτελουµένων εργασιών σε υποβρύχια και
πολεµικά πλοία του Πολεµικού Ναυτικού, οι οποίες σχετίζονται
άµεσα µε την πλήρη επιχειρησιακή ετοιµότητα αυτών, απαιτεί τε-
χνίτες µε µεγάλη εξειδίκευση. Είναι, πιστεύουµε, λογική η πρό-
ταση για αυξηµένη µοριοδότηση της εµπειρίας µε είκοσι
µονάδες ανά µήνα για τους πρώτους τριάντα έξι µήνες και µε
επτά µονάδες για κάθε επόµενο µήνα, για τους επόµενους ογδό-
ντα τέσσερις. 

Επίσης, θέλω να πω και για την τροπολογία αποζηµίωσης σε
περιπτώσεις διαγραφής από µια στρατιωτική σχολή. Αφορά πε-
ριπτώσεις, για τις οποίες όντως, εάν τις δει κανείς χωρίς να έχει
ιδιαίτερες γνώσεις Νοµικής, θεωρούµε ότι είναι δίκαιο να περά-
σει η συγκεκριµένη τροπολογία. 

Η φοίτηση σε στρατιωτική σχολή είναι πολύ υψηλών απαιτή-
σεων και υπάρχει πολύ µεγάλος κίνδυνος αδυναµίας ολοκλήρω-
σης των σπουδών. Η αποζηµίωση που συνδέεται µε τις περιπτώ-
σεις διαγραφής από µια στρατιωτική σχολή δικαιολογείται σε
όλες τις περιπτώσεις, όπως αυτές απαριθµούνται στο άρθρο 8
του ν.1911/1990. Είναι, όµως, ιδιαιτέρως αυστηρή, όταν συνδέ-
εται µε την αποτυχία κατά την εκπαίδευση. Αυτό σηµαίνει ότι
πρέπει να δούµε λίγο δικαιότερα τους ανθρώπους που δεν κα-
ταφέρνουν να τελειώσουν τις στρατιωτικές σχολές. 

Θα κλείσω µε κάτι για το οποίο έχει καταθέσει το ΚΚΕ τροπο-
λογία. Θα φέρουµε και εµείς µία αντίστοιχη τροπολογία, που δεν
θα διαφέρει σε µεγάλο βαθµό απ’ αυτήν του ΚΚΕ και αφορά τη
δυνατότητα σύστασης δευτεροβάθµιου οργάνου από τις περι-
φερειακές ενώσεις στρατιωτικών. 

Νοµίζω ότι είναι ένα ζήτηµα, το οποίο εκτενέστατα η κ. Κα-
νέλλη στην Επιτροπή το αιτιολόγησε. Δεν χρειάζεται να πω τί-
ποτα παραπάνω. Έχει να κάνει µε λόγους δηµοκρατίας και πλή-
ρους εκπροσώπησης αυτών των ανθρώπων. 

Κλείνοντας, ελπίζω να µην συµβεί αυτό που συνέβη στις επι-
τροπές. Ας διατηρήσουµε έναν ευγενή διάλογο. Η κριτική να
είναι όσο σκληρή γίνεται, αλλά να µην προσβάλλουµε προσωπικά
ανθρώπους που είτε έχουν φορέσει στολές στρατιωτικές είτε
υπηρετούν το συγκεκριµένο Υπουργείο και να είναι όσο το δυ-
νατόν πιο οµαλή η συζήτηση από εδώ και πέρα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κικίλιας έχει τον λόγο
για δεκαπέντε λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Θουκυδίδης είχε γράψει ότι

η ισχύς ενός κράτους είναι οι άντρες του και όχι τα τείχη, όχι τα
άδεια πλοία. Εσείς, όµως, σε εποχές που έχει γίνει σειρά λαθών
και που υπάρχουν προβλήµατα στην υλικοτεχνική υποδοµή του
συγκεκριµένου Υπουργείου επιλέγετε να καταθέσετε για µία
ακόµη φορά ένα νοµοσχέδιο, µε το οποίο πλήττετε το ανθρώπινο

δυναµικό των Ενόπλων Δυνάµεων και θεσµοθετείτε τη λούφα,
την απαλλαγή. 

Είναι εντυπωσιακό ότι περιµέναµε σχεδόν πέντε χρόνια να φέ-
ρετε ένα νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, που θα ρίξει το βάρος του
στη στήριξη για αναθεώρηση και αναβάθµιση της επιχειρησιακής
ικανότητας των Ενόπλων Δυνάµεων σε µια πολύ δύσκολη γειτο-
νιά, σε µία εξαιρετικά κρίσιµη εποχή. Περιµέναµε ότι θα φέρνατε
ένα νοµοσχέδιο, όπως επανειληµµένως στις επιτροπές σας έχει
τονίσει σύσσωµη η Αντιπολίτευση, µε έναν τέτοιο εξοπλιστικό
νόµο που θα δίνει τη δυνατότητα να προχωρήσουν πράγµατα,
έτσι ώστε να εκσυγχρονιστεί το Υπουργείο και να πάει στον 21ο

αιώνα, µία που βλέπετε ότι οι τεχνολογίες «τρέχουν» και τα δε-
δοµένα αλλάζουν, µε µη επανδρωµένα, 3D printing, τεχνητή νοη-
µοσύνη κ.λπ..

Εσείς, όµως, επιλέγετε δυστυχώς να φέρετε ένα νοµοσχέδιο
το οποίο δεν αφορά οριζόντια όλη την ελληνική κοινωνία, η οποία
περιµένει από τις Ένοπλες Δυνάµεις να υπερασπιστούν την ανε-
ξαρτησία µας και την εθνική µας κυριαρχία, αλλά φέρνετε ένα
νοµοσχέδιο ρουσφετολογικό, φωτογραφικό, το οποίο υπηρετεί
δυστυχώς τους λίγους και δίνει την αίσθηση ότι είχατε µία κοµ-
µατική γραµµή, είχατε ένα πρόγραµµα, το οποίο τσάτρα-πάτρα
το φέρνετε στη Βουλή και προσπαθείτε να το περάσετε µε το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Επειδή δεν µου αρέσει η γενικολογία, θα είµαι συγκεκριµένος.
Τι λέτε στους άνδρες και στις γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων;
Δεν είναι εδώ ο κ. Αποστολάκης, είναι εδώ ο κ. Ρήγας. Τι τους
λέτε;

Τους λέτε ότι το µείζον σε ό,τι έχει να κάνει µε το Υπουργείο
Εθνικής Αµύνης είναι οι αντιρρησίες συνείδησης και στις επιτρο-
πές µειώνετε τους στρατιωτικούς, τους άντρες και τις γυναίκες
των Ενόπλων Δυνάµεων και προτάσσετε τους καθηγητές, έτσι
ώστε να υπάρχει αντικειµενική κρίση σε σχέση µε τους αντιρρη-
σίες συνείδησης.

Τι λέει δηλαδή ο κ. Αποστολάκης; Λέει ότι δεν έχει εµπιστο-
σύνη σε αυτούς µε τους οποίους υπηρέτησε σαράντα χρόνια σε
όλες τις βαθµίδες και τους οποίους ηγήθηκε ως Α/ΓΕΕΘΑ και
τους µειώνει και αυξάνει κάποιους καθηγητές για να αποφασί-
ζουν τι θα γίνεται στον στρατό µε τους αντιρρησίες συνείδησης.
Αναρωτιόµαστε εδώ πέρα ποιος έγραψε το νοµοσχέδιο, ο Απο-
στολάκης ή ο Καρανίκας;

Έρχεστε µετά και παίρνετε βήµα βήµα και βάζετε µέσα στο
νοµοσχέδιο τα Γραφεία Νοµικής Προστασίας. Οποία υποκρισία!
Γραφεία Νοµικής Προστασίας εντός της διοίκησης κάθε µονά-
δας, προκρίνοντας τη ρουφιανιά, δηλαδή βάζοντας τον έναν
στρατιωτικό ενάντια στον άλλον, υπερβαίνοντας όλους τους βαθ-
µούς και τον διοικητή της Μονάδας, έτσι ώστε οποιοσδήποτε
θέλει να δείξει τον συνάδελφό του ή τον διοικητή, να πηγαίνει
στον Αρχηγό ή στον Υπουργό. Τι άλλο να κάνετε για να διαλύ-
σετε το στράτευµα; Πού νοµίζετε ότι ζούµε; Στη Φιλανδία; Στη
Σουηδία; Δεν βλέπετε τι γίνεται στη γειτονιά µας; Αντιλαµβάνε-
στε σε µια πολύ κρίσιµη εποχή τι πάτε να κάνετε;

Αυτό το Υπουργείο έχει καθετοποιηµένη δοµή και όλοι οι στρα-
τιωτικοί µας και στα τρία όπλα, στην Αεροπορία, το Ναυτικό και
τον Ελληνικό Στρατό, έχουν µάθει να εκτελούν εντολές καθετο-
ποιηµένα, να ακούν τον ανώτερό τους. Υπάρχει ηθικό πλεονέ-
κτηµα στους στρατιωτικούς, όχι επειδή πληρώνονται καλά, αλλά
επειδή πιστεύουν στην αριστεία.

Ξέρετε κάτι; Το έµβληµα του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Αµύ-
νης είναι το «αιέν αριστεύειν». Καταλαβαίνετε; Αντιλαµβάνεστε
πού είστε, κύριε Υπουργέ, σε ποιο Υπουργείο; Τι έρχεστε και
λέτε, λοιπόν, εσείς, µετά τα σχολεία τα οποία περνούν οι αξιω-
µατικοί µας; Ότι αν το «λίαν καλώς» ήταν µεταξύ των βαθµών 15
και 19, δεν έχει καµµία σηµασία. Όλοι να προαχθούν από τον
βαθµό 10 και µετά. Αυτή η ιδεοληπτική πολιτική κόντρα στην αρι-
στεία, κόντρα στο φρόνηµα, κόντρα στη δύναµη που πρέπει να
επιδεικνύουν οι άντρες και οι γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων.
Δηλαδή, αυτοί που δεν τα πατάνε, αυτοί που τσακώνονται µεταξύ
τους, αυτοί που είναι αδιάφοροι, αυτούς να τους προάγουµε και
να δίνουµε τη δυνατότητα σε όλους να σκέφτονται ότι «Δεν βα-
ριέσαι, ο Ελληνικός Στρατός είναι ένα τίποτε. Όποιος να ’ναι
κάνει ό,τι να ’ναι». Και κλείνετε το µάτι στα νέα παιδιά λέγοντάς
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τους τι; Ότι υπάρχει κι άλλος τρόπος να τελειώσετε και να ξεπε-
ράσατε τη θητεία σας. «Δεν βαριέσαι, αδερφέ, δεν χρειάζεται να
πάτε στρατό».

Προσέξτε! Στη χώρα µας αυτήν τη στιγµή, µε τις απειλές που
δέχεται γύρω-γύρω, µε το γεωστρατηγικό περιβάλλον να είναι
πολύ δύσκολο, µε θέµατα καθηµερινά, τους λέτε «Μην πάτε
στρατό. Κάντε λούφα. Δεν τρέχει τίποτα. Αντιρρησίες συνείδη-
σης, πάτε µετά σε έναν δήµο της περιοχής σας και να µην έρθετε
και καθόλου». 

Προσέξτε! Τι έλεγε ο νόµος; Έλεγε ότι οι αντιρρησίες συνεί-
δησης, βεβαίως, όχι στα µετόπισθεν, αλλά µπροστά ως νοσοκό-
µοι, ως άλλες ειδικότητες, να βοηθήσουν, να στηρίξουν. Δεν
νοµοθετείτε για τους πολλούς, δεν νοµοθετείτε για το κοινό
καλό, δεν νοµοθετείτε για τη χώρα. Νοµοθετείτε για τους λίγους.

Υπάρχει σειρά άρθρων στο νοµοσχέδιο τα οποία εµείς, επειδή
δεν φοράµε παρωπίδες κοµµατικές και έχουµε αποδείξει διαχρο-
νικά ως Νέα Δηµοκρατία ότι µας ενδιαφέρει πάνω από όλα η πα-
τρίδα -και τον εννοούµε τον πατριωτισµό, τον υγιή πατριωτισµό
ως κοµµάτι της ψυχής και της καρδιάς µας- βεβαίως και θα τα
ψηφίσουµε.

Πέστε µου πότε στα χρόνια της αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ,
στην τελευταία διακυβέρνηση µε κορµό τη Νέα Δηµοκρατία, ψη-
φίσατε ένα νοµοσχέδιο, ένα άρθρο, µία τροπολογία, κάτι. Ποτέ!
Και είστε, όπως ήσασταν σαν αντιπολίτευση, ως Κυβέρνηση. Πού
είναι στο νοµοσχέδιο βασικά πράγµατα τα οποία ρυθµίζουν τη
διακλαδικότητα; Πού είναι στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, βα-
σικά πράγµατα, τα οποία ρυθµίζουν τη νέα εποχή, τα νέα δεδο-
µένα; Πού είναι στο νοµοσχέδιο βασικά πράγµατα, τα οποία
διευκολύνουν πραγµατικά τη ζωή των τεχνικών µας στα πλοία,
στα αεροσκάφη, των πιλότων, των ανδρών και των γυναικών στο
Πολεµικό Ναυτικό ή στον Στρατό; 

Πού είναι αυτό το οποίο θα έπρεπε να είχατε φέρει εδώ και
πέντε χρόνια και πραγµατικά να δίνει τη δυνατότητα στον Έλ-
ληνα πολίτη να πει αισθάνεται, ότι, ναι, καλώς πληρώνουµε και
µπαίνει σε αξία το κάθε ευρώ του Έλληνα φορολογούµενου ως
προς τις Ένοπλες Δυνάµεις και, ναι, πράγµατι ήρθαν αυτοί εδώ
που είναι διαφορετικοί από τους προηγούµενους και το Υπουρ-
γείο πηγαίνει µπροστά. Πού είναι;

To ηθικό των ανδρών και των γυναικών των Ενόπλων Δυνά-
µεων πλήττεται. Τους διχάζετε. Σπέρνετε τον διχασµό κι έτσι ο
ένας µε τον άλλον δεν ξέρουν ότι συνεργάζονται µέσα στη διοί-
κηση, µέσα στη µονάδα, αλλά αντιθέτως καθένας νιώθει ότι κιν-
δυνεύει να τον ρουφιανέψει κάποιος συνάδελφός του σε κάποιον
ανώτερο. 

Γραφεία νοµικής υποστήριξης: Είναι ντροπή που φέρνετε τέ-
τοια πράγµατα εν έτει 2019 στο ελληνικό Κοινοβούλιο για να τα
ψηφίσουµε για τις Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι ντροπή. Ό,τι ρου-
σφετολογικό, ό,τι προεκλογικό υπάρχει, ό,τι υπάρχει προκειµέ-
νου να κλείσουµε το µάτι σε κάποιους και να πάρουµε κανένα
ψηφαλάκι, το φέρνετε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο και είναι και κακο-
γραµµένο, είναι και πρόχειρο. Δεν προλάβαµε να ξεκινήσουµε
και βλέπω δέκα τροπολογίες, οι µισές δικές σας, εκπρόθεσµες
όλες. Βιαστήκατε να φέρετε το νοµοσχέδιο πριν τη Μεγάλη
Εβδοµάδα, τονίζοντας έτσι τη σηµαντικότητά του. Οι ίδιοι δεν ξέ-
ρετε τι υπηρετείτε. Δεν ξέρετε ποιοι πραγµατικά είναι οι σύµµα-
χοί µας, τι πρέπει να κάνουµε ως προς τις υποχρεώσεις µας, τι
σηµαίνει ιεραρχία, τι σηµαίνει κακοποιηµένη δοµή, τι σηµαίνει
υπακούω σε εντολές. 

Το µόνο που έρχεστε να ρυθµίσετε, το µόνο πράγµα που σας
ενδιαφέρει είναι αυτό το κοµµάτι της εκλογικής σας πελατείας
που θεωρείτε ότι µέσα από τον Ελληνικό Στρατό µπορεί να βο-
λευτεί ενάντια στη συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινω-
νίας. Είχατε µια χρυσή ευκαιρία, είχατε τέσσερα χρόνια που η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήταν εκεί, στην Επιτροπή Εξωτερικών
και Άµυνας, που ήταν εκεί, στην Επιτροπή Εξοπλισµών και Εξο-
πλιστικών και στήριξε ό,τι θεωρούσε ότι είναι σωστό. 

Πρότειναν τα επιτελεία, πρότεινε ο Α/ΓΕΕΘΑ, πρότειναν οι Αρ-
χηγοί. Υπάρχουν τέσσερα-πέντε άρθρα και παράγραφοι µέσα
στο νοµοσχέδιο στα οποία ο κύριος Υπουργός, που ήταν Α/
ΓΕΕΘΑ, άλλα έλεγε ως Α/ΓΕΕΘΑ και άλλα λέει τώρα ως Υπουρ-
γός. Θα σας πω γιατί. Δεν έχει ιδέα ο άνθρωπος για το νοµοσχέ-

διο αυτό, γιατί δεν το έφερε αυτός. Το έφερε ο κ. Ρήγας διά του
κοµµατικού bureau του ΣΥΡΙΖΑ. Το είπαν «πάρε το και υποστή-
ριξέ το» και γι’ αυτό βρέθηκε σε τεράστια δυσκολία στις επιτρο-
πές να υποστηρίξει αυτά τα οποία δεν υποστηρίζονται. 

Ποια είναι η απάντηση, κύριε Υπουργέ, κύριε Αποστολάκη,
απέναντι στους στρατιωτικούς; Ότι για την αντικειµενικότητα της
κρίσης σε κάποιον πολίτη, ο οποίος θέλει να θητεύσει και διεκδι-
κεί το να είναι αντιρρησίας συνείδησης, «ξηλώνετε» τους συνα-
δέλφους σας και βάζετε καθηγητές, έτσι ώστε να ενισχύσετε την
αντικειµενικότητα; Καταλαβαίνετε τι ζηµιά κάνετε στο στρά-
τευµα; Ανυπολόγιστη ζηµιά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πες κάτι άλλο. Αυτά τα είπες. Έχει
πολλές διατάξεις το νοµοσχέδιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Τρία πράγµατα είναι κοµβικά, κύριέ
µου, που θέλετε να µε διακόψετε. Είναι κοµβικά σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο, γι’ αυτό θα το καταψηφίσουµε επί της αρχής. 

Θα σας πω και κάτι άλλο. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι
θα το «ξηλώσουµε» όλο, όταν θα έλθουµε στην Κυβέρνηση, αν
και εφόσον το επιλέξει ο ελληνικός λαός. Θα κρατήσουµε το
όποιο άρθρο είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, γιατί δεν βλέ-
πουµε µε κοµµατικά γυαλιά όπως εσείς, αλλά το νοµοσχέδιο θα
το «ξηλώσουµε», γιατί δεν θα επιτρέψουµε εσείς να διαλύσετε
τις Ένοπλες Δυνάµεις, γιατί δεν θα επιτρέψουµε εσείς να κάνετε
πράγµατα προς χάριν του κόµµατός σας και ενάντια στη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης κ. Αρβανιτίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η σπουδή που επιδεικνύεται από τον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας και από πολλούς Υπουργούς και την Κυβέρνηση γε-
νικότερα, όπως εµφανέστατα δηλώνεται από την πληθώρα των
νοµοσχεδίων που προωθούνται προς ψήφιση το τελευταίο διά-
στηµα, δείχνει καθαρά ένα πράγµα, ότι δηλαδή η Κυβέρνηση
προσπαθεί να κλείσει όπως-όπως σηµαντικά θέµατα και στην
προκειµένη περίπτωση θέµατα εθνικής άµυνας. Προσπαθεί να
τα κλείσει υπό την πίεση των εκλογικών αναµετρήσεων και της
µειούµενης κοινωνικής της αποδοχής. Καταφεύγετε σε παροχο-
λογία, κρύβοντας «κάτω από το χαλί» τα σοβαρά ζητήµατα της
χώρας και ειδικά στον τοµέα των Ενόπλων Δυνάµεων.

Το νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα φιλοδοξεί µόνο να φτια-
σιδώσει την εικόνα της Κυβέρνησης χωρίς κανένα όραµα για τις
Ένοπλες Δυνάµεις, χωρίς προσέγγιση των πραγµατικών αναγ-
κών του ανθρώπινου δυναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων, µε διά-
χυτη προχειρότητα στη σύνταξή του και στον τρόπο που τέθηκε
σε διαβούλευση. Και µάλιστα, όπως είπα και στην επιτροπή, στην
ουσία έγινε µια πλασµατική, εικονική διαβούλευση, µιας και το
αρχικό κείµενο απέχει πολύ από αυτό του νοµοσχεδίου που συ-
ζητάµε σήµερα. Είναι ένα νοµοσχέδιο µε κυρίαρχο πνεύµα «να
βολέψουµε όλους αυτούς που µας στήριξαν». Μας ζητάτε να ψη-
φίσουµε φωτογραφικές διατάξεις και άρθρα που, κατά την
άποψή µας, µάς πάνε πίσω.

Με το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση δυστυχώς ασχολήθηκε
για άλλη µια φορά µε ήσσονος σηµασίας θέµατα και όχι µε τα
µεγάλα, τα σηµαντικά και τα καυτά θέµατα που απασχολούν τις
Ένοπλες Δυνάµεις. Σε ένα ασταθές γεωστρατηγικό περιβάλλον,
αυτό του Αιγαίου και της ανατολικής Μεσογείου, που καλείται να
επιχειρήσει η χώρα µας µε τις Ένοπλες Δυνάµεις της και να παί-
ξει καθοριστικό ρόλο στις εξελίξεις, µε στόχο την υπεράσπιση
των εθνικών δικαίων και συµφερόντων, δεν επιδεικνύετε την απα-
ραίτητη εγρήγορση. Πρέπει να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, εσείς
από τη θέση του Υπουργού, αλλά και από την προηγούµενη -και
αναφέροµαι στον κ. Αποστολάκη που ήταν Α/ΓΕΕΘΑ- και κυρίως
ο προκάτοχός σας και η Κυβέρνηση συνολικά, τα τέσσερα χρό-
νια που κυβερνήσατε τι κάνατε για να επιλύσετε χρονίζοντα προ-
βλήµατα και σοβαρά ζητήµατα εθνικής σηµασίας; Τι κάνατε για
τις Ένοπλες Δυνάµεις; Τι έργο αφήνετε; Τι προβλήµατα επιλύ-
σατε; Τι σας έλειπε για να δράσετε προς την κατεύθυνση αυτή;
Γνώσεις, εµπειρίες, θέληση; 
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Φέρατε ένα νοµοσχέδιο κατώτερο των περιστάσεων. Θα µπο-
ρούσατε να γράψετε, όµως, τη δική σας ιστορία και να συνδέ-
σετε το όνοµά σας µε τη ριζική επίλυση χρονιζόντων και σηµα-
ντικών προβληµάτων, να λύσετε καθοριστικής και καταλυτικής
σηµασίας θέµατα για τις Ένοπλες Δυνάµεις, διευκολύνοντας
έτσι το έργο τους, ζητήµατα που θα µπορούσαν να στηρίξουν
ποικιλοτρόπως τις Ένοπλες Δυνάµεις και να χαράξουν ρότα επι-
τυχίας και εθνικής περηφάνιας. Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, δεν
το πράξατε. 

Σε κάθε χώρα η οποία θα ήθελε να λέγεται σοβαρή, αυτόνοµη
και πολιτισµένη, όπως η δική µας, θα έπρεπε οι ιθύνοντες να
ασχολούνται και να εισηγούνται προτάσεις επίλυσης που θα µπο-
ρούσαν να ξεκολλήσουν και να απογειώσουν την αποτελεσµατι-
κότητα των Ενόπλων Δυνάµεων. Θα µπορούσα να σας αναφέρω
επιγραµµατικά κάποια από αυτά τα σοβαρά χρονίζοντα ζητήµατα
και εθνικής σηµασίας θέµατα, που θα έπρεπε να είναι καταγε-
γραµµένα στην ατζέντα σας και για τα οποία θα έπρεπε να έχετε
επιδείξει µεγαλύτερη σπουδή.

Πρώτο θέµα είναι η αναδιάρθρωση των Ενόπλων Δυνάµεων.
Θα έπρεπε να καταστεί σαφές προς όλους ότι δεν υφίστανται
περιθώρια απώλειας χρόνου. Οι νοµοθετούµενες µειώσεις των
αµυντικών προϋπολογισµών για τα επόµενα χρόνια επιβάλλουν
την άµεση προσαρµογή µας. Είναι πλέον επιβεβληµένο, πιο πολύ
από ποτέ, να εξορθολογικοποιήσουµε τις δοµές µας σε κάθε επί-
πεδο, να βελτιώσουµε τη διαχείριση των διατιθέµενων πόρων,
ανθρώπινων και άλλων, να αποφύγουµε κάθε περιττή σπατάλη,
να βελτιώσουµε τη διαχείριση στον σχεδιασµό της ανάπτυξης
των αµυντικών δυνατοτήτων, να απαλείψουµε λειτουργίες και να
εξαλείψουµε κάθε παράγοντα που δεν συνεισφέρει στην ορθή
κατεύθυνση, µε γνώµονα τη διατήρηση και βελτίωση της µαχη-
τικής ικανότητας και ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων.

Δεύτερο σηµαντικό θέµα αποτελεί η ανάκαµψη του αξιόµαχου
των Ενόπλων Δυνάµεων. Το νοσηρό κατεστηµένο της απαξίωσης
των πάντων στις Ένοπλες Δυνάµεις είναι καιρός να αντιµετωπι-
στεί, προκειµένου να εξυγιανθεί το στράτευµα και να λειτουργή-
σει ορθολογικά. Βασική παράµετρος του αξιόµαχου αποτελεί η
δηµιουργία συνείδησης, ήθους και αξιών, ως πρωταρχικών πα-
ραγόντων για την επιτυχία της αποστολής και του έργου των
Ενόπλων Δυνάµεων, µε καταλύτη την ηγεσία του στρατεύµατος,
µέσω της βελτίωσης του πλαισίου αξιοκρατικής και αντικειµενι-
κής αξιολόγησης, προαγωγής, ανάληψης θέσεων υψηλής ευθύ-
νης, αλλά και της αναδιάρθρωσης του θεσµικού πλαισίου της
εκπαίδευσης, της εξειδίκευσης, της επιµόρφωσης και µετεκπαί-
δευσης των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Τρίτο θέµα είναι ο καθορισµός κοινής αµυντικής πολιτικής σε
εθνικά θέµατα, για τη διασφάλιση εθνικής κυριαρχίας µε τη δη-
µιουργία µόνιµου υπερκοµµατικού συµβουλίου εθνικής ασφά-
λειας. Καθώς οι προκλήσεις και οι αστάθειες του περιβάλλοντος
γεωπολιτικού χώρου µας αυξάνονται σταθερά, καθίσταται εµφα-
νέστατη η έλλειψη µιας σύγχρονης, δυναµικής και συνεκτικής
στρατηγικής κουλτούρας στο πλαίσιο της εθνικής άµυνας και
ασφάλειας.

Τέταρτο θέµα αποτελεί η θέσπιση διαδικασιών υλοποίησης
των εξοπλιστικών προγραµµάτων στις Ένοπλες Δυνάµεις, κάτω
από το πρίσµα της διασφάλισης της εθνικής κυριαρχίας και ακε-
ραιότητας. Πρέπει να γίνει συνείδηση όλων µας, κυρίες και κύ-
ριοι, ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι κοινή ιδιοκτησία των Ελλήνων
πολιτών. Όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς θα πρέπει να προβαίνουν
στη βέλτιστη διαχείριση των µειωµένων διαθέσιµων πόρων για
την άµυνα της χώρας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω το γεγονός ότι η
χώρα µας δηλώνει ως ποσοστό του ΑΕΠ για αµυντικές δαπάνες
2,36%, άνω του ορίου που προβλέπει το ΝΑΤΟ, δηλαδή τάξη
απόλυτου µεγέθους 4,6-4,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, συµπεριλαµ-
βάνοντας µέσα και τις στρατιωτικές συντάξεις. Εντούτοις, οι
αµυντικές δαπάνες ανέρχονται σε 530 εκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή ποσοστό 11,6% επί του συνόλου. Και διερωτώµαι: πώς θα
ανταποκριθεί η χώρα µας σε ικανοποιητικές διαθεσιµότητες µε
αυτά τα µεγέθη;

Πέµπτο θέµα είναι η συµµετοχή των Ενόπλων Δυνάµεων στην
αναβάθµιση της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας, µε σκοπό την

αυτονοµία της και τη δηµιουργία πολλαπλασιαστικών οικονοµι-
κών διαδικασιών για την εθνική οικονοµία. Μεταξύ άλλων, απαι-
τείται βελτίωση στις διαδικασίες διασύνδεσης της δράσης των
αµυντικών βιοµηχανιών µε τις µεσοπρόθεσµες εξοπλιστικές
ανάγκες των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Απαιτείται επίσης
εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδηγίας αναφορικά µε την ασφάλεια
εφοδιασµού και πληροφοριών, µέσω και της πλήρους ενεργο-
ποίησης της Εθνικής Αµυντικής Βιοµηχανικής Στρατηγικής, η δη-
µιουργία ενιαίας αρχής προµηθειών αµυντικού και λοιπού υλικού,
µε αρµοδιότητες επί θεµάτων αµυντικής βιοµηχανίας, µε συναρ-
µοδιότητα στις αποφάσεις σχετικά µε τον τρόπο ανάθεσης των
αµυντικών προµηθειών.

Κύριε Υπουργέ, αντί λοιπόν να ασχολείστε µε τέτοιου επιπέδου
καθοριστικής σηµασίας ζητήµατα, ασχολείστε µε δευτερεύοντα
θέµατα. Φοβάµαι ότι το σχέδιο νόµου που φέρατε προς ψήφιση
αποτελεί τροχοπέδη στη βελτίωση και την αναδιάρθρωση των
Ενόπλων Δυνάµεων, αν και είχατε την ευκαιρία µέσω της διαβού-
λευσης, αλλά και όσων συζητήθηκαν µε τους φορείς να το βελ-
τιώσετε. Ακόµα και ορισµένα σωστά άρθρα, τα βγάλατε αµέσως
µετά τη διαβούλευση.

Αν και η αναλυτική µας θέση επί των άρθρων παρουσιάστηκε
στις επιτροπές, κρίνω σκόπιµο να αναφερθώ δίνοντας έµφαση
σε καίρια ζητήµατα του νοµοσχεδίου που πλήττουν, κατά την
άποψή µας, την αποτελεσµατικότητα των Ενόπλων Δυνάµεων,
όπως:

Πρώτον, το ανθρώπινο δυναµικό τους και ιδιαίτερα θέµατα
σταδιοδροµικής εξέλιξης και µέριµνας των στελεχών, σπουδα-
στών στρατιωτικών ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων, θητείας, στρατευ-
σίµων νέων και αντιρρησιών συνείδησης υπό το πρίσµα της
αντικειµενικότητας, της δικαιοσύνης, ενιαίας αρχής αξιοποίησης,
αξιολόγησης, ανταµοιβής και επιβράβευσης, για να στηρίζονται
πραγµατικά οι Ένοπλες Δυνάµεις στα άξια στελέχη που µπορούν
να κάνουν τη διαφορά.

Δεύτερον, θεσµούς αλλά και φορείς που µπορούν να αναµορ-
φώσουν τις Ένοπλες Δυνάµεις. Κύριε Υπουργέ, µέσω σχετικών
άρθρων ασχολείστε µε επιµέρους ρυθµίσεις, εργαλειοποιείτε τα
θέµατα, τα οποία δεν ενισχύουν την ίση µεταχείριση των στελε-
χών όµοιας προέλευσης, µην τηρώντας κοινή αρχή, δίκαιη και
ισόνοµη στάση απέναντι στο σύνολο του στρατεύµατος, όπως
αυτά που προωθούνται µέσω των διατάξεων κυρίως για τους
εθελοντές µακράς θητείας και τις εθελόντριες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων.

Πώς λοιπόν θα στηριχθεί το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων,
όταν το προσωπικό δεν αντιµετωπίζεται µε συγκεκριµένα αντι-
κειµενικά, διαφανή και δίκαια κριτήρια, µε γνώµονα την επιτυχη-
µένη προσφορά ενός εκάστου στο έργο των Ενόπλων Δυνάµεων;
Σαφώς πρέπει να εισακουστούν οι επιµέρους προτάσεις µας,
όσον αφορά την αντικειµενική και διαφανή µεταχείριση των Εθε-
λοντών Μακράς Θητείας, µε σκοπό να αποκατασταθούν αδικίες
σε συγκεκριµένες κατηγορίες και οµάδες προσωπικού.

Μέληµά σας, κύριε Υπουργέ, πρέπει να είναι η εξέταση των
αναγκών του προσωπικού στο σύνολό του. Απαιτείται να προ-
βείτε σε εξέταση και σύνταξη µελέτης, όπου θα εξετάζονται όλες
οι κατηγορίες προσωπικού, µε τον συγκεκριµένο διαφανή και αν-
τικειµενικό τρόπο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το υπόβαθρο του κα-
θενός, τη συµµετοχή της κάθε οµάδας στο συνολικό έργο των
Ενόπλων Δυνάµεων και τον καταλυτικό ρόλο ενός εκάστου. Όλα
αυτά βέβαια υπό το πρίσµα ενός οράµατος για το αύριο των Ενό-
πλων Δυνάµεων, µε γνώµονα και στόχο τη διατήρηση της ειρή-
νης και της ασφάλειας της χώρας.

Αν είχατε το σθένος, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να αποσύρετε
τις διατάξεις που σχετίζονται µε το προσωπικό και να προβείτε
σε συνολική και αντικειµενική µελέτη του θέµατος. 

Από την άλλη πλευρά, το νοµοσχέδιο περιέχει φωτογραφικές
διατάξεις, που αντί να αποσκοπούν στον εκσυγχρονισµό των
ΑΣΕΙ και ΑΣΣΥ, ώστε να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες απαιτή-
σεις, προσπαθούν να δηµιουργήσουν φαινόµενα στελεχών ελα-
φράς υπηρεσίας ή υπηρεσίας γραφείου.

Γνωρίζετε πολύ καλά πόσο σηµαντικό είναι να τεθούν οι σω-
στές βάσεις για τους σπουδαστές των ΑΣΕΙ και ΑΣΣΥ, που απο-
τελούν τα φυτώρια των αυριανών µαχητών, ηγητόρων και
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υποστηρικτών του τόσο σπουδαίου έργου των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Δεν νοούνται διατάξεις, όπως για παράδειγµα: πρώτον,
µαθητές ειδικών καταστάσεων των στρατιωτικών σχολών που
ενώ µέχρι σήµερα για διάφορους λόγους υγείας διαγράφονταν
από αυτές, τώρα θα µπορούν να ενταχθούν σε κατάσταση υπη-
ρεσίας γραφείου ή ελαφράς υπηρεσίας. Πρόκειται, κατά την
άποψή µας, για ευνοϊκή µεν διάταξη για τους µαθητές µε λόγους
υγείας, αλλά όχι για τους χώρους αυτούς, όπου τίποτε λιγότερο
από το βέλτιστο και το άριστο δεν θα έπρεπε να είναι αποδεκτό. 

Στους σπουδαστές της Σχολής Ικάρων της κατεύθυνσης Ιπτα-
µένων, που διαγράφηκαν από αυτήν κατά το πρώτο έτος σπου-
δών λόγω πτητικής ακαταλληλότητας, παρέχεται η δυνατότητα
τώρα επιστροφής στις Ένοπλες Δυνάµεις µέχρι την ηλικία των
είκοσι τεσσάρων ετών και επανεγγραφής τους στη Σχολή Ικά-
ρων, µετατασσόµενοι αυτοί σε µία από τις κατευθύνσεις εδά-
φους. Αποτελεί για εµάς καθαρή φωτογραφική διάταξη ικανο-
ποίησης συγκεκριµένων προσώπων, χωρίς να αποδεικνύεται η
σκοπιµότητα, η ισονοµία και η δικαιοσύνη που επικαλείται η διά-
ταξη.

Υπάρχουν και άλλες διατάξεις που, αντί να αποσκοπούν στην
ισορροπηµένη αξιοποίηση των στρατεύσιµων νέων που τόσο
έχουµε ανάγκη, καθίστανται προβληµατικές από κάθε πλευρά.
Το νοµοσχέδιο περιέχει, επίσης, διατάξεις που προσπαθούν να
χειραγωγήσουν το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων και όχι
να το αξιοποιήσουν αντικειµενικά και δίκαια τηρώντας συγκεκρι-
µένες αρχές, όπως για παράδειγµα το σχετικό άρθρο για τη δη-
µιουργία γραφείων νοµικής προστασίας στελεχών. Προωθείται
µία πρωτόγνωρη και ιδιαίτερη διάταξη, που παραπέµπει σε άλλες
εποχές διαχείρισης και χειραγώγησης του προσωπικού. Όπως
είπα και στην επιτροπή, τα γραφεία νοµικής προστασίας στελε-
χών διαφαίνεται ήδη ότι θα  αποτύχουν. Η υπαγωγή τους στον
οικείο αρχηγό µόνο προβληµατισµό δηµιουργεί.

Ο εκσυγχρονισµός των Ενόπλων Δυνάµεων δεν γίνεται µε τέ-
τοια γραφεία. Εδώ απαιτείται ένας εντελώς ανεξάρτητος θε-
σµός, ο Συνήγορος του Στρατιωτικού, πέρα από τη στρατιωτική
ιεραρχία, κάτι σαν τον Συνήγορο του Πολίτη, που θα υπάγεται
βέβαια στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε την υποχρέωση ανα-
φοράς απευθείας στον Υπουργό.

Σηµαντικές, επίσης, είναι οι παρατηρήσεις και της έκθεσης του
Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής, που ελπίζω ότι θα τις
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας, όπως για παράδειγµα για το άρθρο
36 σε σχέση µε τους στρατιωτικούς δικαστές όπου καθιερώνεται
η δυσµενής µεταχείριση των στρατιωτικών δικαστών που προέρ-
χονται από τη Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων σε σχέ-
ση µε όσους έχουν διοριστεί µε διαγωνισµό, καθώς αυξάνονται
τα όρια ηλικίας µόνο για τη δεύτερη κατηγορία, χωρίς να υπάρ-
χει κανένας ουσιαστικός, εύλογος και βάσιµος λόγος.

Για να µην θεσµοθετηθεί αυτή η άνιση µεταχείριση, θα πρέπει
οι σχετικές διατάξεις να ισχύουν για όλους τους στρατιωτικούς
δικαστές ανεξαρτήτως προέλευσης.

Τέλος, στο άρθρου 40 και 50, παράγραφος 5, προωθούνται
διατάξεις που δεν ευνοούν την εναρµόνιση της χώρας στο κανο-
νιστικό πλαίσιο στρατιωτικών ειδικευµένων θεµάτων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. Συγκεκριµένα, της στρατιωτικής
αξιοπλοΐας του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Άµυνας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και της πολιτικής αξιοπλοΐας του ΝΑΤΟ για τις Ένο-
πλες Δυνάµεις. 

Το άρθρο 40, που αναφέρεται στο σοβαρό θέµα της Εθνικής
Στρατιωτικής Αρχής Αξιοπλοΐας είναι ουσιώδους σηµασίας για
τη χώρα και την αµυντική βιοµηχανία. Η δηµιουργία του υπ’ όψιν
φορέα αποτελεί ένα θέµα εναρµόνισης σε εθνικό επίπεδο του
Κανονιστικού Πλαισίου του Στρατιωτικής Αξιοπλοΐας του Ευρω-
παϊκού Οργανισµού Άµυνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Πολιτικής Αξιοπλοΐας του ΝΑΤΟ για τις Ένοπλες Δυνάµεις και
την αµυντική βιοµηχανία, αµφότερα τα οποία έχει προσυπογρά-
ψει η χώρα µας προς εναρµόνιση.

Να σηµειωθεί ότι κράτη-µέλη του European Defense Agency
και του ΝΑΤΟ έχουν ήδη συγκροτήσει αντίστοιχες Εθνικές Στρα-
τιωτικές Αρχές Αξιοπλοΐας, ήτοι η Γαλλία, η Γερµανία, το Ηνω-
µένο Βασίλειο, η Σουηδία, η Ιταλία, η Ουγγαρία και άλλες χώρες,
υπαγόµενες απευθείας στους Υπουργούς, συµµορφούµενες µε

τα ανωτέρω δύο κανονιστικά πλαίσια.
Το τεθέν, όµως, πλαίσιο δεν κρίνεται επαρκές. Διαπιστώνονται

σηµαντικές ελλείψεις και σφάλµατα στην υπαγωγή υπό το ΓΕΕ-
ΘΑ και την αποστολή της προς σύσταση Εθνικής Αρχής. Μέσω
αυτής δεν διασφαλίζεται η ανεξαρτησία και το κύρος της, αλλά
και η επιβολή των νόµιµων κυρώσεων σε φορείς που θα αναπτύσ-
σουν προϊόντα ή οπλικά συστήµατα µη συµβατά µε τα διεθνή
πρότυπα.

Επιπρόσθετα, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν ασχολείται µε
την οργανωτική δοµή και τη λειτουργικότητα, τη στελέχωση, τα
προσόντα και τα καθήκοντα των στελεχών της Εθνικής Αρχής
όπως γίνεται µε άλλες υπηρεσίες, όπως περί της σύστασης της
Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας και αναδιάρθρωσης της Υπηρεσίας
Πολιτικής Αεροπορίας, για την εφαρµογή εθνικής και ευρωπαϊ-
κής νοµοθεσίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω ελάχιστο χρόνο από τη δευτερολο-
γία µου.

Μετά τα προαναφερθέντα, προτείνουµε την απόσυρση των
επίµαχων διατάξεων και να εξεταστούν µαζί σε ένα ξεχωριστό,
αυτοτελές σχέδιο νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σύγχρονο, σύνθετο και
ασταθές γεωπολιτικό περιβάλλον της ανατολικής Μεσογείου,
όπου βρίσκεται η χώρα µας, οι Ένοπλες Δυνάµεις, ως βασικός
πυλώνας σταθερότητας, δεν λαµβάνουν καµµία προστιθέµενη
αξία από το παρόν νοµοσχέδιο, ούτε υφίσταται η παραµικρή
προληπτική στρατηγική για τον ρόλο τους.

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής προτείνουµε τα παρακάτω:
Να υλοποιηθεί ο επανασχεδιασµός της οργανωτικής τους

δοµής, να αυξηθεί η ευελιξία τους. Πρόσφατο ιδιαίτερο κωµικο-
τραγικό παράδειγµα αποτελεί η µεταφορά ή όχι της 32ης Ταξιαρ-
χίας Πεζοναυτών. Αποφασίσατε τελικά, κύριε Υπουργέ, τι θα
κάνετε µε αυτό; Θα αποκατασταθεί η λειτουργικότητα και η δια-
θεσιµότητα όλου του υπάρχοντος υλικού µε σκοπό την επαύξηση
ή αποκατάσταση της διαθεσιµότητας όπου απαιτείται;

Να αναθεωρηθεί το θεσµικό πλαίσιο των Ενόπλων Δυνάµεων
για τους αξιωµατικούς και τους υπαξιωµατικούς µε την αναθεώ-
ρηση του ν.1400/1973 περί Καταστάσεως των Αξιωµατικών και
σύνταξη νέου νόµου περί Καταστάσεως Αξιωµατικών. Σύνταξη
νόµου περί Καταστάσεως των Υπαξιωµατικών. Όλων των νόµων
που αφορούν την εξέλιξη των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.
Με µέριµνα της στρατιωτικής ηγεσίας, να γίνεται αποτελεσµα-
τική διαχείριση των αλλαγών και των προκλήσεων και να δίδεται
ιδιαίτερη σηµασία στον ανθρώπινο παράγοντα. Να υπαγορεύεται
η εκπαίδευση του προσωπικού από την αρχή της διαρκούς µά-
θησης, προσαρµοσµένη στις νέες τεχνολογίες. 

Οι διαδικασίες να εξασφαλίζουν τη σωστή και γρήγορη λήψη
των επιχειρησιακών αποφάσεων. 

Και τέλος, στα κριτήρια λήψης απόφασης να λαµβάνεται υπ’
όψιν η αποδοτικότητα, δηλαδή η αποδοτική χρήση των σπανιζόν-
των πόρων, η διαφάνεια και η αποτελεσµατικότητα. 

Τέτοια χαρακτηριστικά θα έπρεπε να έχει το νοµοσχέδιο και
κάθε νοµοσχέδιο που αφορά τις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Και επειδή ο κύριος Υπουργός –και κλείνω µε αυτό- από τους
κόλπους του Πολεµικού Ναυτικού, θα ήθελα να του θυµίσω –αν
και απουσιάζει- τα λόγια του Ναυάρχου Κουντουριώτη στη ναυ-
µαχία της Έλλης, για το ανθρώπινο κεφάλαιο: «Καράβια άνευ
ικανού έµψυχου υλικού είναι µόλυβδος βαρύς, βυθιζόµενος
εντός ύδατος».

Καταθέτω τις προτάσεις µας στα Πρακτικά.
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φάµελλος. Θέλει να µιλήσει για την
τροπολογία του. Πρέπει, όµως, να πούµε το εξής. Βιάζεται. Εάν,
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όµως, ζητήσουν τον λόγο οι συνάδελφοι, θα πρέπει να παραµεί-
νετε, κύριε Υπουργέ. 

Το θέµα της τροπολογίας είναι ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότη-
τας Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και συγκεκριµένα,
τροποποίηση - συµπλήρωση διατάξεων του ν.4042/2012.

Προτού πάρετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, να αναγγείλουµε την
παρουσία σχολείου εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 4ο Γυµνάσιο Καλαµάτας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, η τροπολογία

που έχουµε καταθέσει και θα συζητήσουµε σήµερα αφορά στην
κατάργηση του τέλους ταφής για τη διάθεση απορριµµάτων και
στην εισαγωγή της περιβαλλοντικής εισφοράς κυκλικής οικονο-
µίας. 

Και επειδή οφείλω και µια εξήγηση για ποιο λόγο εισάγεται στη
σηµερινή συνεδρίαση ως τροπολογία, θα σας πω ότι η ρύθµιση
αυτή είχε αναρτηθεί σε δηµόσια διαβούλευση µαζί µε τον κανο-
νισµό τιµολόγησης των φορέων διαχείρισης των αποβλήτων. Η
δηµοσίευση αυτή την εβδοµάδα σε ΦΕΚ του κανονισµού τιµολό-
γησης συµπαρασύρει και τη ρύθµιση, επειδή αυτή ήταν και η δέ-
σµευση του Υπουργείου Περιβάλλοντος προς την αυτοδιοίκηση,
ότι ταυτόχρονα οι δύο αυτές ρυθµίσεις θα θεσµοθετηθούν.

Η ρύθµιση αυτή αποτελεί µία ουσιαστική αλλαγή κυκλικής οι-
κονοµίας στην Ελλάδα. Μέχρι σήµερα και µε τον νόµο του 2012
είχε καθοριστεί το ειδικό τέλος ταφής. Το ειδικό τέλος ταφής,
όµως, πρέπει να σας ενηµερώσω ότι δεν εφαρµόστηκε ποτέ.
Κάθε χρόνο το Κοινοβούλιο µε εισήγηση των αρµόδιων Υπουρ-
γείων ανέστελε την εφαρµογή του φόρου ταφής και είχαµε ένα
δυστυχές γαϊτανάκι αδυναµίας της πολιτείας και της αυτοδιοίκη-
σης να προχωρήσει σε µία ρύθµιση η οποία είχε αντικειµενική
βάση –αφορούσε στην αποτροπή της ταφής-, αλλά δεν εφαρµό-
στηκε.

Για ποιους λόγους; Πρώτα απ’ όλα γιατί αυτή η ρύθµιση του
ν. 4042 δεν συνδυάστηκε µε µέτρα ενθάρρυνσης µιας διαφορε-
τικής διαχείρισης απορριµµάτων, µε ουσιαστικά µέτρα ενίσχυσης
της ανακύκλωσης ή µε υποδοµές κυκλικής οικονοµίας και αξιο-
ποίησης απορριµµάτων. Είχε, λοιπόν, έναν αποτρεπτικό χαρα-
κτήρα, αλλά εκ τούτου µόνο είχε καταστεί και αποσπασµατικό ή
αναποτελεσµατικό. Γι’ αυτό και η πολιτεία ή δεν άντεξε ή δεν θέ-
λησε ποτέ να το εφαρµόσει.

Το δεύτερο ήταν ότι συνέδεε το τέλος ταφής µε τους δήµους,
όχι όµως µε τους φορείς διαχείρισης των αποβλήτων, που είναι
αυτοί οι οργανισµοί των δήµων που διαχειρίζονται τις εγκατα-
στάσεις και άρα θα µπορούσαν να επιβάλλουν ή να εισπράξουν
το τέλος ταφής.

Η οικονοµική επιβάρυνση που προέβλεπε ο ν.4042 ήταν πάρα
πολύ µεγάλη, ήταν 35 ευρώ στον τόνο, σε µια αναντιστοιχία, αν
θέλετε, µε το βάρος που είχαν έτσι και αλλιώς οι φορείς για την
ταφή. Η αναλογικότητά του ήταν προβληµατική. Και ταυτόχρονα
δεν προέβλεπε η ρύθµιση ότι θα επιστραφεί το τέλος αυτό σε
δράσεις κυκλικής οικονοµίας και ανακύκλωσης, γιατί έπρεπε να
δώσει και τη διέξοδο.

Εκ τούτου, λοιπόν, τροποποιείται –και για την ακρίβεια καταρ-
γείται- το τέλος ταφής. Εισάγεται πλέον η Εισφορά Κυκλικής Οι-
κονοµίας. Οφείλω να σας πω ότι η χώρα µας είναι πλέον µία από
τις πρώτες δέκα χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει στρα-
τηγική κυκλικής οικονοµίας κατατεθειµένη και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µε συµφωνία µε την Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή
και όλους τους παραγωγικούς φορείς. Πρόσφατο είναι και το
πρώτο φόρουµ Κυκλικής Οικονοµίας που έγινε εδώ στην Αθήνα.
Το µέτρο αυτό είναι αναπόσπαστο στοιχείο της απόφασης του

Κυβερνητικού Συµβουλίου Οικονοµικής Πολιτικής και της πολι-
τικής για την κυκλική οικονοµία.

Τι προβλέπεται, λοιπόν, και τι ρυθµίζουµε σήµερα;
Να καταβάλλεται από τους φορείς διαχείρισης στερεών απο-

βλήτων στο Πράσινο Ταµείο ένα τέλος το οποίο ανέρχεται σε 10
ευρώ ανά τόνο διατιθέµενων στερεών αποβλήτων ξεκινώντας
από την 1-1-2020, δηλαδή µετά από οκτώ µήνες. Ταυτόχρονα, το
ποσό αυτό θα αυξάνεται κατά 5 ευρώ κάθε έτος αν συνεχίζει ο
δήµος ο οποίος υπόκειται σε αυτήν την εισφορά να µην καλύπτει
τις υποχρεώσεις της ευρωπαϊκής πολιτικής για τη διάθεση απο-
βλήτων. 

Θα διατίθεται αποκλειστικά για τη χρηµατοδότηση έργων κυ-
κλικής οικονοµίας. Δηλαδή, θα ενισχύει µόνο την ανακύκλωση
στους δήµους που εξαιτίας του ότι δεν την έχουν αναπτυγµένη
υποχρεούµαστε να πληρώνουµε εισφορά κυκλικής οικονοµίας.
Και µάλιστα, για την επιτάχυνση των διαδικασιών θα υπάρχει και
ένας ξεκάθαρος οδικός χάρτης για τους δήµους. Δηλαδή, οι
δήµοι οι οποίοι δεν έχουν καµµία δραστηριότητα ανάκτησης και
επεξεργασίας στερεών αποβλήτων θα έχουν την υποχρέωση να
καταβάλλουν 10 ευρώ τον τόνο. 

Όταν, όµως, υπάρχει περιβαλλοντική αδειοδότηση µονάδας,
δηλαδή έχουν ξεκινήσει διαδικασίες προετοιµασίας των µονάδων
κυκλικής οικονοµίας, θα υπάρχει 35% έκπτωση επ’ αυτού του 10.
Και όταν υπάρχει νοµική δέσµευση, δηλαδή συµβόλαιο, έχει εγ-
κατασταθεί και κατασκευάζεται η µονάδα αυτή κυκλικής οικονο-
µίας και επεξεργασίας απορριµµάτων θα υπάρχει έκπτωση 70%,
ενώ όταν λειτουργεί η µονάδα επεξεργασίας απορριµµάτων και
αξιοποίησής τους, δεν θα υπάρχει καµµία εισφορά εκ µέρους
του δήµου. 

Θα υπάρχει υπολογισµός κάθε εξάµηνο της εισφοράς αυτής.
Στο επόµενο τρίµηνο θα βγαίνει ο λογαριασµός από τον φορέα
διαχείρισης των αποβλήτων από τις ποσότητες που διατέθηκαν
σε ταφή χωρίς επεξεργασία. Θα λαµβάνονται υπ’ όψιν όλες οι
µειώσεις, η ανακύκλωση που επιτυγχάνει ο δήµος και προφανώς,
θα καταβάλλεται στη συνέχεια η περιβαλλοντική εισφορά. 

Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι οι φορείς διαχείρισης των αποβλή-
των σε όλη την Ελλάδα, που συγκροτήθηκαν πλέον και οργανώ-
θηκαν µε βάση τον Κλεισθένη, τον ν.4555, θα κληθούν τον Ιούνιο
να συντάξουν τιµολογιακή πολιτική που θα τη στείλουν σε όλα
τα δηµοτικά συµβούλια, όπως προβλέπει ο ν.4555 και ο ν.4496/
2017. Άρα, σε όλα τα δηµοτικά συµβούλια της χώρας θα γίνει
συζήτηση για την ανακύκλωση, για τη µείωση του κόστους δια-
χείρισης λόγω ανακύκλωσης και για την εισφορά κυκλικής οικο-
νοµίας και την αξιοποίησή της.

Δεν θα υπάρχουν στεγανά στη ζήτηση, πλέον, στερεών απο-
βλήτων. Τα νούµερα, τα αποτελέσµατα θα είναι διαθέσιµα στον
πολίτη. Θα αξιολογείται η αυτοδιοίκηση και η κοινωνία µας και
θα έχουµε πλήρη πληροφορία, τελικά, σχετικά µε το τι γίνεται µε
τη διαχείριση απορριµµάτων. Διότι πρέπει να σας οµολογήσω ότι
δεν υπήρχαν δεδοµένα και δεν υπάρχουν αξιόπιστες βάσεις δε-
δοµένων µέχρι τώρα. Έτσι, θα ελέγχεται και η καταβολή της ει-
σφοράς εκ µέρους των ΦΟΔΣΑ και θα υπάρχει η αντίστοιχη
αναφορά στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Διαχείρισης Απο-
βλήτων. 

Να πω απλώς ότι στη ρύθµιση δεν προβλέπεται κανένας πε-
ριορισµός διάθεσης του ποσού αυτού ως προς το Πράσινο Τα-
µείο. Δηλαδή δεν υπόκειται η εισφορά αυτή στους µνηµονιακούς
περιορισµούς του Πράσινου Ταµείου που είχαν εισαχθεί µε τις
προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Θα δίνονται κίνητρα στην αυτοδιοίκηση για να αναπτύσσει την
ανακύκλωση και την κυκλική οικονοµία, ουσιαστικά για ένα νέο
µοντέλο διαχείρισης αποβλήτων. Διότι οφείλω να πω και στην
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι από την 1η Ιανουαρίου 2019 είναι υπο-
χρεωτική η χωριστή συλλογή απορριµµάτων για όλα τα ανακυ-
κλώσιµα ήδη και για τα οργανικά απόβλητα για όλους τους
δήµους και όλους τους δηµόσιους φορείς και τους χώρους συ-
νάθροισης κοινού. 

Να ενηµερώσουµε, τέλος, ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος
είναι έτοιµο να διαθέσει στους δήµους τη διαβαθµισµένη πρό-
σβαση και στους ΦΟΔΣΑ στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αποβλήτων
άρα θα έχουν πρόσβαση οι φορείς διαχείρισης των αποβλήτων
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σε ένα µητρώο που θα παρακολουθείται όλη η διαχείριση των
αποβλήτων µε αξιόπιστα δεδοµένα και συγκριτικά έτσι ώστε να
έχουν αποδοτικότητα όλες οι ρυθµίσεις τις οποίες θεσπίζουµε
και σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Κούζηλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Από το 2017 ο ΣΥΡΙΖΑ δήλωνε ότι θα φέρει ένα νοµοσχέδιο

για την ανασυγκρότηση του στρατεύµατος. Όµως, στην ουσία
εµείς αυτό τώρα που είδαµε τι ήταν; Βλέπουµε ένα προεκλογικό
νοµοθέτηµα. Ο Αναπληρωτής Υπουργός Άµυνας τον Μάρτιο σε
ραδιοφωνικό σταθµό είχε δηλώσει: «Το νοµοσχέδιο έχει κοινω-
νικό πρόσηµο για ένα δίκαιο σύστηµα». 

Κοινωνικό πρόσηµο είναι και η δήλωση που έκανε –και το
έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ όλος- ότι θα αυξήσουµε τον µισθό του φαν-
τάρου από οκτώ ευρώ στα τριάντα ευρώ, εάν και εφόσον οι δη-
µοσιονοµικές δυνατότητες το επιτρέψουν. Αν δεν είναι αυτό
προεκλογικές δηλώσεις, τι είναι; 

Κοινωνικό πρόσηµο η συµµόρφωση στις ευρωπαϊκές οδηγίες
για τους αντιρρησίες συνείδησης. Λέτε «συµµόρφωση», όµως
δεν είναι συµµόρφωση. Απλώς, όπως το έχει δηλώσει και ο κ. Βί-
τσας και το έχει δηλώσει και ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ, αυτό
είναι ένα πάγιο αίτηµα της νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Όµως, ποιοι είναι οι αντιρρησίες συνείδησης και ποια είναι
αυτή η νεολαία στον ΣΥΡΙΖΑ; Μήπως δεν είναι λουφαδόροι, όπως
είπατε, που είπαν στελέχη σας, µήπως δεν είναι άνθρωποι που
δεν πιστεύουν στο στράτευµα κλπ.; Είναι οι συγκεκριµένοι που
συλλαµβάνονται στα Εξάρχεια να καίνε την ελληνική σηµαία,
είναι οι συγκεκριµένοι που συλλαµβάνονται γιατί δεν υπηρετούν
και δεν πιστεύουν σε πατρίδα, σε θρησκεία, δεν πιστεύουν σε τί-
ποτα. Νοµοθετείτε για αυτούς.

Κοινωνικό πρόσηµο χωρίς η οµοσπονδία, η ΠΟΜΕΝΣ να έχει
κανένα λόγο στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Διαβάζω την ανακοί-
νωση της ΠΟΜΕΝΣ: «Με έκπληξη πληροφορηθήκαµε ότι την 8η

Μαρτίου του 2019 τέθηκε σε διαβούλευση το νέο νοµοσχέδιο
του ΥΠΕΘΑ. Δυστυχώς, κατά την προετοιµασία και τη σύνταξη
του νοµοσχεδίου ουδέποτε κλήθηκε η ΠΟΜΕΝΣ ως µόνιµη θε-
σµική εκπρόσωπος των εν ενεργεία στρατιωτικών να διατυπώσει
τις απόψεις της για τα ζητήµατα που ρυθµίζονται σε αυτό. Ανα-
ρωτιόµαστε, λέει η Οµοσπονδία, τι είδους θεσµική εκπροσώπηση
ευαγγελίζεται ο Αναπληρωτής Υπουργός. Ποιος είναι ο λόγος
που δεν µας κάλεσε; Ποιος είναι ο λόγος που αγνοήθηκαν οι
προτάσεις που είχαµε κατά καιρούς διατυπώσει για ζητήµατα
που απασχολούν στρατιωτικούς;».

Ρωτάω και εγώ: Ως πολιτικά προϊστάµενος και πρώην συνδι-
καλιστής, όπως δήλωσε ο Αναπληρωτής Υπουργός, είναι περή-
φανος τώρα γι’ αυτή την ανακοίνωση, ότι και σαν πρώην συνδι-
καλιστής δεν σεβάστηκε αυτό που φέρατε εσείς, τον συνδικαλι-
σµό;

Κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων είδαµε πόσα προ-
βλήµατα µε τον τρόπο που το κάνατε και νοµοθετείτε δηµιουρ-
γήθηκαν µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Και ο λόγος; Γιατί
νοµοθετεί η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ. Το είχατε δηλώσει, αιτήµατα
της νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ και όχι των στρατιωτικών. 

Θα µας πείτε, υπάρχουν και θετικά στο συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. Ένα θετικό, το οποίο ήρθε σαν τροπολογία -ναι, αυτό
είναι η αναδιάρθρωση του στρατεύµατος- είναι η τροπολογία
που φέρατε για ΟΒΑ. Ναι, αλλά το φέρατε σε θέµα τροπολογίας.
Δεν υπήρχε µέσα στο σώµα του νοµοσχεδίου. Οπότε για τα θε-
τικά, σας λέω ξανά µην πανηγυρίζετε και λέτε ότι φέρνετε θετικά.
Απλώς, κάνατε αυτό που πρέπει, τη δουλειά σας. 

Θα πάω τώρα στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου: «Θέµατα
µέριµνας και σταδιοδροµίας προσωπικού». Κατά την ακρόαση
των φορέων διαπιστώσαµε όλοι τα προβλήµατα που υπάρχουν.
Τι είπαµε όλοι; Δεν υπάρχει διαβούλευση, δεν ζητήθηκε η γνώµη
κανενός, νοµοθετήσατε µόνοι σας και τα είδαµε όλα αυτά µε το
πόσες νοµοτεχνικές ζητούσαν όλοι για το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. 

Εάν δεν είναι αυτό προχειρότητα, κύριοι, τότε τι είναι; 
Και ρώτησα κάποια στιγµή τον κύριο Αναπληρωτή Υπουργό

πότε θα γίνουν οι νοµοτεχνικές και ποιες θα κάνει δεκτές, για να
ξέρουµε κι εµείς τι κάνουµε. Ξέρετε ποια ήταν η απάντηση; «Θα
δούµε.». Για ένα νοµοσχέδιο που θα ερχόταν σε δύο µέρες, που
το ξέραµε το νοµοσχέδιο το 2017 ότι θα έρθει, η απάντηση ήταν
«θα δούµε». 

Εάν δεν είναι αυτό προχειρότητα, τι είναι, κύριοι;
Και θα φέρω µερικά πολύ απλά παραδείγµατα για το συγκε-

κριµένο νοµοσχέδιο, όπως στο άρθρο 17 «Αποκατάσταση εφά-
παξ βοηθήµατος ειδικών λογαριασµών», δεν ρυθµίζεται η χορή-
γηση εφάπαξ βοηθήµατος σε όλα τα στελέχη που αποστρατεύ-
τηκαν κατά το χρονικό διάστηµα από 1-8-2012 έως 31-12-2016.
Στο άρθρο 10 «Τροποποίηση του ν.3883/2010», δεν αναγράφεται
η αναδροµική ισχύς του ν.1848. Για να δείτε πόσο απλά πραγµα-
τάκια µπορούσαν να γίνουν, εάν είχατε διαβουλευθεί, εάν είχατε
µιλήσει, εάν είχατε σαν συµβουλευτικά όργανα αυτούς που πρέ-
πει κι όχι τη νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ.

Σχετικά µε το Κεφάλαιο Β’ «Θέµατα στρατολογικής φύσης»,
για εµάς τίθεται θέµα ουσιαστικής θητείας, προσαρµοσµένης
στις υπηρεσιακές ανάγκες της χώρας. Σίγουρα υπάρχουν και ει-
δικές περιπτώσεις, όπως είναι τα θέµατα υγείας, όπως αναφέρε-
ται στο Κεφάλαιο Β’. Ένα είναι δεδοµένο, ότι όλοι οι Έλληνες θα
πρέπει να εκπληρώνουν τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις. Σε
αυτό είµαστε κάθετοι. 

Πάω τώρα στο άρθρο 41 «Δελτία ταυτότητας στελεχών Ενό-
πλων Δυνάµεων». Δεν περιµέναµε κάτι άλλο από τον ΣΥΡΙΖΑ,
τους διεθνιστές. Δεν περιµέναµε να δούµε κάτι άλλο. Όλοι εκ-
φράζουν τη συγκεκριµένη απορία: Θα διασφαλίζεται το απόρ-
ρητο; Δεύτερο ερώτηµα: Θα µπορεί να αναγράφεται η θρησκεία;
Φυσικά και δεν θα πάρουµε απαντήσεις και φυσικά ξέρουµε και
τι θα κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Σχετικά µε το άρθρο 34 «Τροποποίηση του άρθρου 26 του
ν.1892/1990», θέλω να ρωτήσω τι θα πράξετε µε τα ακίνητα στις
παραµεθόριες περιοχές. Ακόµα απάντηση δεν έχουµε λάβει. Και
φυσικά, επειδή δεν σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη γιατί θα το
κάνετε και µε ΚΥΑ, φυσικά και θα το καταψηφίσουµε το συγκε-
κριµένο άρθρο.

Τώρα, όσον αφορά το άρθρο 32 «Τροποποίηση διατάξεων του
ν.4407/2016», µε έκπληξη δήλωσε ο κ. Ντούβλης στην επιτροπή
ότι, ενώ είχε κατατεθεί το νοµοσχέδιο, είδαν άλλο άρθρο, είδαν
τη προσθήκη της παραγράφου 1. Αυτό δηλαδή εσείς το λέτε
ορθή νοµοθέτηση, ότι έχουν ενηµερωθεί όλοι, ότι είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση; Γιατί γίνονται αυτά σε ένα άρθρο που, όπως
σας είπαν όλοι, θα το στήριζαν όλοι; 

Και στην ουσία αυτό που κάνετε είναι να αλλάζετε έναν δικό
σας νόµο και µε τη συγκεκριµένη παράγραφο 1 εσωτερικά δηµι-
ουργούνται αρκετά προβλήµατα ιεραρχίας. Ο κ. Αποστολάκης
όταν ήταν ΓΕΕΘΑ αυτό το συγκεκριµένο άρθρο δεν το στήριζε,
όπως είναι τώρα. Το θυµάστε αυτό; Και τώρα τι άλλαξε; Πείτε
µας τώρα τι άλλαξε. Καταλάβατε γιατί σας λέµε όλοι ότι είναι
προεκλογικό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; 

Σχετικά µε το άρθρο 15, θα χρησιµοποιήσω τις δηλώσεις που
έκανε ο κ. Αποστολάκης στην επιτροπή, ότι υπάρχουν παρερµη-
νείες από την Αντιπολίτευση για το εν λόγω άρθρο. Και είπε ότι
ουδείς επιδιώκει την παράκαµψη της στρατιωτικής ιεραρχίας. 

Να δούµε, λοιπόν, την παράγραφο 4 του συγκεκριµένου άρ-
θρου: «Ειδικές κείµενες διατάξεις περί παραπόνων των στρατιω-
τικών που προβλέπονται από τους κανονισµούς και τις διαταγές
της υπηρεσίας, δεν θίγονται από το παρόν». Μάλιστα µέχρι εδώ.
Δηλαδή δεν θίγεται ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας.

Σχετικά µε την παράγραφο 6, το Γραφείο Νοµικής Προστασίας
Στελεχών τηρεί ανώνυµα στοιχεία των ερωτηµάτων και των κα-
ταγγελιών. Δηλαδή στην ουσία τι θα κάνετε; Ένα φακέλωµα; Κοι-
τάξτε µέσα σε ένα άρθρο δύο αντιθέσεις. Αυτό είναι ορθή νοµο-
θέτηση απ’ ότι λέτε, έτσι; Και γι’ αυτό είναι και αντίθετοι όλοι.

Θίγεται ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας; Θίγεται µε τα συγ-
κεκριµένα, όπως: Ο υφιστάµενος υπάλληλος αναφέρεται ιεραρ-
χικά. Ο διοικητής είναι προσφυγή και το στήριγµα πάντων. Ο
διοικητής είναι υπεύθυνος για ό,τι πράττει ή παραλείπει να πρά-
ξει η µονάδα που διοικεί. Η υπέρβαση ιεραρχίας αποτελεί πει-
θαρχικό παράπτωµα. Η υποβολή παραπόνων ακολουθεί αυστηρά
την ιεραρχική οδό.
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Και εσείς τι κάνετε µε το συγκεκριµένο άρθρο; Αυτούς που
λέτε εσείς αντιρρησίες συνείδησης, τους οδηγείτε να γίνονται οι
ρουφιάνοι. 

Σε σχέση µε αυτό που είπε ο κ. Ρήγας για το συγκεκριµένο
άρθρο, ότι υπήρχαν παραδείγµατα κακοδιαχείρισης και γι’ αυτό
φέρνετε το συγκεκριµένο άρθρο, έχω να του κάνω δυο ερωτή-
µατα. Αξιολόγηση δεν υπάρχει; Υπάρχει. Είπε για κακοδιαχεί-
ριση, οικονοµικές ατασθαλίες, προβλήµατα λειτουργίας. Δεν
υπάρχει µηχανισµός να ελέγχει; Υπάρχει. Αλλά, είπαµε, κου-
µάντο κάνει η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ανησυχούµε πάρα πολύ, γιατί δηλώνετε σε σχέση µε την Τουρ-
κία ότι αντιµετωπίζετε τα πράγµατα µε ψυχραιµία και αποφασι-
στικότητα. Ο κ. Κικίλιας πριν έκανε µία ρητορική ερώτηση, όπως:
Δεν βλέπετε τι γίνεται στη γειτονιά µας; Κύριε Κικίλια, βλέπουνε
τι γίνεται, αλλά, όπως έχουν δηλώσει, και εάν συνδέσουµε το
παζλ που έχει γίνει, θα κάνουν αυτό που κάνανε στις Πρέσπες. 

Συνδιαχείριση Αιγαίου είναι το επόµενο βήµα που θα κάνει ο
ΣΥΡΙΖΑ. Για αυτό είναι. Και θα σας εξηγήσω αµέσως τι σηµαίνει
αυτό. Τα αφεντικά σας σας έχουν πει: «Μπείτε εσείς µπροστά,
κάντε τους µπροκεράδες, γιατί πρέπει να φύγει η Τουρκία από
την αγκαλιά της Ρωσίας. Δώστε τους τη διαχείριση του Αιγαίου,
να ξαναγυρίσει στο ΝΑΤΟ.». Αυτό κάνατε. 

Και φυσικά, υπάρχουν και δηλώσεις. Δεν κρύβεστε κιόλας,
γιατί το έχουν πει και Βουλευτές σας, ότι εµείς αυτό που θέλουµε
και ζητάµε είναι να γίνει µία Συµφωνία των Πρεσπών και για το
Αιγαίο. Αν δεν είναι αυτό προδοσία, κύριοι, τι είναι;

Υπάρχουν και δηλώσεις του Αναπληρωτή Υπουργού, που λέει
να τα βρούµε µε σύµµαχο Τουρκία για την ΑΟΖ και το Αιγαίο.
Πώς θα τα βρούµε, δηλαδή, µε casus belli; Μόνο στη διαχείριση
υπάρχει. Και βγαίνει αµέσως µετά ο Τούρκος Υπουργός, ο Μπα-
γίς, και δηλώνει ότι πρέπει να διασφαλίσουµε ο ένας την ευηµε-
ρία του άλλου. Δηλαδή, υπάρχει µία ταύτιση απόψεων.

Και κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση για αυτό το θέµα στις 30-11-
2018. Απάντηση δεν έλαβα καµµία, κύριοι. Αν δεν υπήρχε κάποιο
τέτοιο πρόβληµα, γιατί να µην απαντήσετε; Έχετε να κρύψετε
κάτι; Αλλά, όπως κάνατε και µε τις Πρέσπες, κανονίζετε και κά-
νετε τα πάντα εν κρυπτώ, σαν τους λωποδύτες, σαν τους κλέ-
φτες. Όταν µια κυβέρνηση δεν έχει να κρύψει κάτι, το κάνει
φανερά. Αυτά που κάνετε εσείς είναι αχαρακτήριστα. 

Τελειώνω και λέω ότι πολύ σύντοµα υπάρχει περίπτωση να
δούµε και συνδιαχείριση στο Αιγαίο. Εµπιστοσύνη δεν σας
έχουµε καµµία. Το δείξατε και µε την προδοσία της Μακεδονίας
και το εισπράττετε κάθε µέρα αυτό εσείς.

Ό,τι φέρνετε σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι καθαρά προεκλο-
γικό. Έχετε δει τι θα γίνει και στις δηµοτικές, στις περιφερειακές
και στις ευρωεκλογές και µε τις τροπολογίες τώρα που φέρνετε,
που βοµβαρδίζετε κάθε νοµοσχέδιο µε τροπολογίες, προσπα-
θείτε να αυξήσετε τα ποσοστά σας. Κάνετε δωράκια παντού και
προσπαθείτε να πείτε «εµείς είµαστε υπέρ του ελληνικού λαού».
Αυτό. Πλέον ο ελληνικός λαός σάς έχει πάρει χαµπάρι. Σας ξέρει
και θα σας τιµωρήσει στις δηµοτικές, ευρωεκλογές, περιφερει-
ακές και στις εθνικές εκλογές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Καλαµάτας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε την κ. Κανέλλη, ειδική αγορήτρια του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
Θα έλεγε κανείς ότι κάτι τέτοια νοµοσχέδια θα µπορούσαν να

είναι ευκαιρία για να επαναπροσδιορίσουµε –και, αν ήταν δυνα-
τόν, υπό µία ευρύτερη πολιτική συναίνεση, πράγµα που είναι

πρακτικώς ακατόρθωτο- τι σηµαίνει «Ένοπλες Δυνάµεις» γι’ αυτή
τη χώρα. Θα έπρεπε να είναι οι υπερασπιστές των κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων και θα έπρεπε να είναι πραγµατικά αυτό που
λέµε «σαρξ εκ της σαρκός» του ελληνικού λαού, λαϊκές δυνάµεις
να βγαίνουν από την καρδιά του. 

Είναι ο ελληνικός λαός, ο οποίος µε στερήσεις συντηρεί και τα
Όπλα, κυρίως το έµψυχο δυναµικό. Το εκπαιδεύει, το καταρτίζει,
το θυσιάζει µε το αίµα της ψυχής του, για να υπάρχουν Ένοπλες
Δυνάµεις που να µπορούν να υπερασπιστούν την εθνική κυριαρ-
χία και τα δικαιώµατα αυτού του λαού, αλλά κυρίως και πάνω απ’
όλα την ελευθερία του.

Για να δούµε, όµως, αν αυτό το πράγµα πλησιάζει έστω εκεί
που θα έπρεπε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Κατά την άποψή µας, το
νοµοσχέδιο αποδεικνύει µία κεντρική επιλογή όλων των κοµµά-
των εδώ µέσα, πλην ΚΚΕ, που είναι η ένταξη του συνόλου του
σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων στις νατοϊκές προδιαγραφές,
ανάγκες, υπεράσπιση στόχων, υπεράσπιση του µεγάλου κεφα-
λαίου, διευκολύνσεις, ειδικές εκπαιδεύσεις, συµµετοχή σε ασκή-
σεις, έτσι ώστε να καθορίζεται, κυριολεκτικά να ετεροκαθορί-
ζεται, ο λόγος ύπαρξης των Ενόπλων Δυνάµεων, εξόδοις ελλη-
νικού λαού και στο έµψυχο και στο οικονοµικό και στο κυριαρχικό
επίπεδο.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία να το καταλάβει κάποιος, για να
το πιάσω από εκεί που το άφησαν οι προλαλήσαντες µέχρι σή-
µερα. Πού κατέληξε όλη η κουβέντα που έγινε για τα Σκόπια και
η συµφωνία µε τη Βόρεια Μακεδονία; Η πρώτη πράξη που απο-
δεικνύει τίνος πρόθεση ήταν, πού ήθελε να το πάει, για ποιον
λόγο γινόταν εσπευσµένα, για ποιον λόγο έχει δηµιουργηθεί ό,τι
έχει δηµιουργηθεί κάτω από αυτές, ήταν οι νατοϊκές ανάγκες και
η εξυπηρέτηση του µεγάλου κεφαλαίου στα Δυτικά Βαλκάνια.
Όποιος έχει αντίθετη γνώµη δεν έχει παρά να ρίξει µία µατιά
στην πρώτη προαναγγελία, ωσάν να µπήκαν ήδη µέσα στο ΝΑΤΟ
µε τα τέσσερα! Κυριολεκτώ! Στις 15 Μαΐου αρχίζει η άσκηση έως
τις 15 Ιουλίου και λέγεται «Αποφασιστικό Πλήγµα» και θα έχει
δύο χιλιάδες Αµερικανούς στρατιώτες, δύο χιλιάδες, το σύνολο
περίπου του στρατού, της Βόρειας Μακεδονίας, και µερικούς εκ-
προσώπους των Ενόπλων Δυνάµεων από τη Λιθουανία! Μεγάλη
δηµοκρατία, αυτή που αποκαθιστά µαζί µε όλα τα υπόλοιπα το
σύνολο της φασιστικής αντίληψης που µπορεί να έχει το ΝΑΤΟ
ιµπεριαλιστικά, κυριολεκτικά εξαπλούµενο σε ολόκληρο τον
κόσµο, η Λιθουανία, το Μαυροβούνιο, η Αλβανία και η Βουλγα-
ρία! Αυτή θα είναι µία άσκηση µε πολλαπλές µορφές τριάντα, σα-
ράντα και πενήντα ηµερών. 

Αυτό ήταν το πρώτο µέληµα, η πρώτη ουσιαστική πράξη, το
πρώτο αποτέλεσµα. Όποιος είχε την παραµικρή ένσταση για τη
θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ότι ήταν νατοϊκής έµπνευ-
σης, εξυπηρέτησης, απαίτησης και ταχύρρυθµης υλοποίησης η
συµφωνία µε τους γείτονες µας, τώρα πια έχει την απόδειξη
µπροστά του.

Ερχόµαστε, λοιπόν, σε ένα νοµοσχέδιο που έχει επιµέρους πα-
ρεµβάσεις, τόσο αποσπασµατικές και τόσο επιµέρους, που επι-
βεβαιώνουν την αντίληψή µας ότι λειτουργεί κυριολεκτικά ανα-
παράγοντας το πελατειακό πρότυπο µέσα στις Ένοπλες Δυνά-
µεις. Το αναπαράγει κυριολεκτικά, έτσι ώστε να ικανοποιείται µια
οµάδα σήµερα, µία οµάδα αύριο, να τακτοποιούνται τα πράγ-
µατα µε τέτοιον τρόπο, ώστε πάντα να βρίσκει ο επόµενος, είτε
στρατιωτικά στην ιεραρχία είτε πολιτικά σε ό,τι αφορά την ηγεσία
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, κάποιους µε απλωµένο χέρι
που θέλουν να τακτοποιήσουν ζητήµατα ζωτικής σηµασίας.

Μερικά είναι σε σωστή κατεύθυνση. Αλλά πώς να πετύχεις τη
σωστή κατεύθυνση όταν έχεις ένα στράτευµα το οποίο απαρτί-
ζεται από επαγγελµατικά στελέχη, δηλαδή της κατηγορίας απο-
φοίτων Ανωτάτων Παραγωγικών Σχολών, απόφοιτοι Σχολών
Μονίµων Υπαξιωµατικών, Εθελοντές Μακράς Διάρκειας, Επαγ-
γελµατίες Οπλίτες ΕΠΟΠ, µονίµους εξ εφέδρων, εφέδρους εξ
εφέδρων και εφέδρους εξ απονοµής; Ποιο ενιαίο σώµα; Θα µου
πείτε µπορεί να είναι οι σύγχρονες ανάγκες του Στρατού. Θέλετε
να συµφωνήσω; Εγώ σας λέω να συµφωνήσω ότι είναι έτσι. Αυτό
τι συνεπάγεται; Συνεπάγεται ενιαία αντίληψη για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις; Θα συνεπαγόταν, αν δεν είχαν. Όλοι οι προαναφερόµε-
νοι, ως κατηγορίες, έχουν διαφορετικούς φορείς ασφάλισης,
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αλληλεπικαλυπτόµενες επαγγελµατικές αρµοδιότητες, κενά τα
οποία δεν καλύπτονται, παρά την πανσπερµία. Πώς γίνεται; 

Πώς γίνεται να βρίσκονται σε αυτή την πολύπλοκη διαδικασία,
µε οικονοµικές απολαβές ανορθολογικά απαράδεκτες και µέσα
από µία πολυπλόκαµη ιεραρχική διαδικασία οι άντρες και οι γυ-
ναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων και να εξαρτώνται, για µία ακόµα
φορά, στο επίπεδο της ενοποίησης, από τις σχέσεις που θα ανα-
πτύξουν µε την πολιτική ηγεσία και τους υπαξιωµατικούς; 

Υπάρχουν προβλήµατα ειδικά στους υπαξιωµατικούς -γι’ αυτό
στέκοµαι εκεί- που απευθύνονται σε κατηγορίες κατώτερων και
ανώτερων. Οδηγούνται στην αποστρατεία, για παράδειγµα, στε-
λέχη ανεξαρτήτως βαθµού µετά από πολυετή και ευδόκιµη υπη-
ρεσία, χωρίς, από το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, να κατοχυρώ-
νεται το πλήρες συνταξιοδοτικό τους δικαίωµα. 

Αντιµετωπίζει, λοιπόν, αποσπασµατικά τα πράγµατα. Αυτή η
αποσπασµατικότητα εκφράζεται και σε αντιπαράθεση στο συν-
δικαλιστικό κοµµάτι των Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτό για το οποίο
έγινε τόση συζήτηση τον τελευταίο καιρό -έχουµε καταθέσει τρο-
πολογία- είναι προφανές ότι χαίρει και µιας ευρύτερης συναίνε-
σης και µπορεί και να περάσει. 

Όµως, για να δούµε εδώ πώς δηµιουργήθηκε αυτό. Δηµιουρ-
γήθηκε µε δικονοµικό τρόπο. Όµως, πρέπει να αποδεχτούµε ότι
ο συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις δεν µπορεί -και οφεί-
λει- να είναι αποκοµµένος από το σώµα των εργαζοµένων του ελ-
ληνικού λαού. Δεν µπορεί η περιβολή του στρατιωτικού ενδύµα-
τος να συνεπάγεται αποκοπή από τη φύση του λαού, αυτή κα-
θαυτή. Και αυτό συνεπάγεται και εξοµοίωση των συνδικαλιστικών
δικαιωµάτων για τη σύµπτυξη -µιλάµε- δευτεροβάθµιου οργάνου
µε βάση τις περιφερειακές πρωτοβάθµιες ενώσεις που υπάρχουν
στη χώρα. 

Μα, είναι από τη φύση ορατό ότι, λόγω της πανσπερµίας του
τρόπου, του χρόνου, των Όπλων, των ιδιοτήτων, είναι απαραί-
τητη η διεκδίκηση συλλογικά δικαιωµάτων, όπως συµβαίνει µε το
ν.1264 και για τους υπόλοιπους εργαζόµενους. Για αυτό επιµέ-
νουµε κατηγορηµατικά σε αυτό. 

Σας έχουµε φέρει και µία τροπολογία, η οποία καταδεικνύει
µία βαθύτερη νοοτροπία του αστικού συστήµατος και του συνό-
λου των κοµµάτων που υπηρετούν αυτή τη διαδικασία, απέναντι
στον τρόπο µε τον οποίο αµείβονται οι εργαζόµενοι και τις µεγα-
λοστοµίες που κατά καιρούς διατυπώνονται, για τα ελληνικά
αµυντικά συστήµατα, τα οποία ξέρουµε και σε ποια µορφή βρί-
σκονται και που έχουν ενταχθεί στη γενικότερη φιλοσοφία, απο-
δυναµωνόµενα. 

Το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας το οποίο αναγνωρίζεται -έχει
αναγνωριστεί µε προηγούµενο νόµο- δεν καταβάλλεται σε ορι-
σµένες ειδικότητες. Εµείς έχουµε καταθέσει µία τροπολογία, οι
άνθρωποι αυτοί, πραγµατικά και ουσιαστικά, να απολαύσουν ήδη
ψηφισθέντος δικαιώµατος -ως οφείλουµε όλοι µας- από την 1-1-
2017, από τότε δηλαδή που το δικαιούνται οι υπόλοιποι. Δεν νο-
µίζω ότι υπάρχει κάποιος εδώ µέσα που µπορεί. Αλλά, τα νοµο-
σχέδια όταν κατεβαίνουν, θα όφειλαν να αντιµετωπίζουν αυτά τα
ζητήµατα στο πλαίσιο γενικότερης αντίληψης -µε την οποία, προ-
φανώς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα διαφωνεί ριζικά- και να µη χρει-
άζονται οι τροπολογίες για την τακτοποίηση αυτών των ζητη-
µάτων.

Για να δούµε τώρα επί της ουσίας αυτό το νοµοσχέδιο τι φέρ-
νει. Αν θα ήθελε κάποιος να είναι απολύτως ειλικρινής, θα έλεγε
ότι ήρθαν µέσα στο νοµοσχέδιο -πώς να σας το πω- προσφιλείς,
επίκαιρες, εξυπηρετικές, ενδεχοµένως, κάποιων µερίδων στρα-
τιωτικών, διαδικασίες, που βαφτίζονται «εκσυγχρονισµός» και
«πρόοδος», για να κρυφτεί από κάτω ένα από τα πιο αντιδρα-
στικά πράγµατα που έχουµε δει, πάρα πολύ καλά κρυµµένο µέσα
σε πενήντα άρθρα.

Κύριε Υπουργέ, εδώ θα ήθελα την προσοχή σας. Στο άρθρο
39, εάν κάποιος το διαβάσει και το προσέξει καλά, µε βάση τις
νατοϊκές προδιαγραφές που έχουν µπει στο σύνολο της χώρας,
µε βάση τη συµφωνία του 2009, το µνηµόνιο συνεργασίας που
έχουµε υπογράψει από τον Σεπτέµβρη του 2009 µεταξύ της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης και του Στρατηγείου του ΝΑΤΟ -που έχει
επιτρέψει να γίνει κυριολεκτικά ένα ξέφραγο αµπέλι όπου να
µπορούν οι νατοϊκές δυνάµεις να εγκατασταθούν όπου θέλουν,

όπως θέλουν, να δρουν όπως θέλουν, µε το άλλοθι ότι είµαστε
εµείς χώρα του ΝΑΤΟ-, θα έλεγε κάποιος ότι στήθηκε ένα ολό-
κληρο νοµοσχέδιο για να κρυφτεί αυτό, το οποίο θέλει ιδιαίτερο
φωτισµό, για να το κατανοήσει και ο ελληνικός λαός, που δεν
είναι ειδικός και δεν θα µπορέσει να το πάρει µυρωδιά. 

Έρχεστε, λοιπόν, και παίρνετε ένα βασιλικό διάταγµα, έναν
νόµο του 1950, στο άρθρο 39 για την υπηρεσία υποδοχής πλοίων
και πολεµικής χρησιµοποίησης λιµένων. Θα έλεγε κάποιος: Από
το 1950 µέχρι σήµερα γιατί να µην το εκσυγχρονίσουµε; Μα, έλα
ντε που κάνετε ακριβώς το ίδιο! Διαλύετε αυτή την υπηρεσία και
την επανασυστήνετε για ποιον λόγο; Μόνο εάν διαβάσει και µε-
λετήσει κανείς το άρθρο, θα καταλάβει για ποιον λόγο. 

Επανασυστήνετε κάτι που ήδη υπάρχει. Ναι, αλλά στην και-
νούργια επανασύσταση αυτής της υπηρεσίας τι αφαιρείτε; Αφαι-
ρείτε κάθε στοιχείο που αφορά τη συγκρότηση, τη σύσταση
οργάνων, την έδρα και τη λειτουργία. Είναι λέξεις κενές περιε-
χοµένου αυτές, αγαπητοί συνάδελφοι; Κάθε άλλο παρά. Γιατί
αυτό προβλεπόταν µε άρθρο, ενώ τώρα αφήνει το νοµοσχέδιο
σ’ αυτό το άρθρο ένα απέραντο, θολό και ασαφές τοπίο. 

Πώς λέει ότι θα καθορίζεται; Πάρα πολύ απλά. Με προεδρικά
διατάγµατα εν τω µέλλοντι. Μάλιστα. Είναι στην παράγραφο 2
του άρθρου 50. Θα πάµε, λοιπόν, στα προεδρικά διατάγµατα.
Εάν θα πάµε στα προεδρικά διατάγµατα, τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι
θα έχουµε συνθήκες εµπλοκής του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που θα καθορίσουν εν τέλει µε βάση τις ανάγκες τους,
τα σχέδιά τους, τις επεµβάσεις τους, τους πολέµους τους, τις
επιτηρήσεις τους, ό,τι άλλο θέλετε και τη χρήση των όρων και τη
λειτουργία και τη διαδικασία και τον ορισµό των πλοίων, πού
ακριβώς θα πάνε και τι ακριβώς στόχο θα έχουν. Ενώ µε την προ-
ηγούµενη υπηρεσία ξέραµε και πού ήταν και ποιος καθόριζε τη
λειτουργία τους και ποια µπορούσαν να ήταν. 

Μετάφραση για τον ελληνικό λαό; Νατοϊκοί και ευρωνατοϊκοί
ναύσταθµοι όπου θέλουµε. Εµείς; Όχι, όπου θέλουν, όπου θέλει
το ΝΑΤΟ. Για αυτό πήρατε µια ήδη υπαρκτή υπηρεσία, η οποία
λειτουργεί από το 1950, την επανασυστήνετε, αφήνετε το κενό
µέσα, ώστε να µπορεί να έρθει το ΝΑΤΟ αύριο το πρωί να γεµίσει
το κενό και να καλύπτει τις ανάγκες του. 

Το ίδιο ακριβώς συµβαίνει σ’ έναν σηµαντικό βαθµό και στο
επίπεδο της προσέγγισης της Εθνικής Στρατιωτικής Αρχής Αξιο-
πλοΐας του ΓΕΕΘΑ. Και για τα αεροπλάνα, δηλαδή. 

Η πρόβλεψη έρχεται και «κουµπώνει» απόλυτα στη νατοϊκή
απόφαση που πάρθηκε τον Ιούλιο του 2013. Αυτή η απόφαση του
2013 ήθελε η νατοϊκή απόφαση αυτή να έχει την πολιτική αξιο-
πλοΐα των στρατιωτικών αεροσκαφών και των άλλων αεροναυτι-
κών προϊόντων, όπως και τις αντίστοιχες αποφάσεις του Ευρω-
παϊκού Οργανισµού Άµυνας για το Ευρωπαϊκό Εναρµονισµένο
Στρατιωτικό Βασικό Πλαίσιο Αξιοπλοΐας ενιαίες. Πάλι, δηλαδή,
θα έχουµε αυτή τη διαδικασία και θα πουλάµε προς τα έξω τι
στον λαό; Ότι επειδή έβγαλαν οι Τούρκοι το «ΜΠΑΪΡΑΚΤΑΡ», το
µη επανδρωµένο, στο Αιγαίο, εµείς θα είµαστε πάρα πολύ σίγου-
ροι, διότι θα έρθουν οι Αµερικανοί και θα µας δώσουν µη επαν-
δρωµένα σκάφη από τον Βορρά έως τον Νότο και από την Ανα-
τολή έως τη Δύση; 

Με αυτό το νοµοσχέδιο ερχόµαστε να διευκολύνουµε ναυ-
στάθµους των νατοϊκών πλοίων σε οποιοδήποτε σηµείο της ελ-
ληνικής επικράτειας; Και αυτό µπορεί να αντιληφθεί κανείς ότι
είναι προοδευτική κάλυψη πληγών που υπάρχουν στη σύσταση,
στη φιλοσοφία και στη δηµιουργία των Ενόπλων Δυνάµεων µε-
ταπολεµικά; Είναι σαν να οργανώνουµε τη διαδικασία των νατοϊ-
κών επιτηρητών για αλλότρια συµφέροντα σε τούτο εδώ τον
τόπο. Αυτό είναι κεντρικής σηµασίας.

Οπότε τα συνδικαλιστικά, τα συνταξιοδοτικά, τα στρατολογικά
ζητήµατα περνάνε σε δεύτερη µοίρα, υπερπροβάλλονται διά της
συζήτησης στη Βουλή στην ευαίσθητη προεκλογική περίοδο και
δηµιουργείτε µια λανθασµένη αντίληψη ότι προσπαθούµε να
διορθώσουµε πράγµατα και παθογένειες πολλών ετών. Μα, δεν
άλλαξε, κύριοι της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, η πολιτική σας ούτε
απέναντι στο ΝΑΤΟ ούτε απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε
σχέση µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Ήταν ίδια, εξυπηρετική
και θα έλεγε κάποιος υπερπρόθυµα εξυπηρετική. Πολλές φορές
υπερβάλλετε των προηγούµενων σας ως διάδοχοι του κράτους
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σήµερα και αυτών των συγκεκριµένων Ενόπλων Δυνάµεων.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, ίσως και από τη δευτερολογία µου.
Εποµένως, εάν σταθεί κάποιος σε µικρές λεπτοµέρειες, δεν

αντιλαµβάνεται γιατί η Νέα Δηµοκρατία µπορεί να ωρύεται τόσο
πολύ για το Γραφείο Νοµικής Στήριξης, ωσάν να είναι το µείζον,
ωσάν αυτό να εξευτελίζει το σύνολο των στρατιωτικών της χώ-
ρας. Δεν υπάρχουν άλλα πράγµατα εδώ, στην πατρίδα, τα οποία
ευτελίζουν την έννοια «Έλληνας στρατιωτικός», «σπουδαγµέ-
νος», «εθελοντής», «εξ εφεδρείας» -όποια µορφή θέλετε διαλέξ-
τε-, αλλά πάντως που φοράει στολή και έρχεται εδώ να υπερα-
σπιστεί τα ελληνικά δικαιώµατα; Και ξαφνικά, γίνεται ένα µισοτα-
κτοποιηµένο στέλεχος, το οποίο ανά πάσα στιγµή οφείλει να
είναι πρόθυµο, να πάει να υπερασπιστεί νατοϊκά συµφέροντα στη
Γιουγκοσλαβία, στο Ιράκ, στη Λιβύη, στο Αφγανιστάν, στην άλλη
άκρη της γης και να είναι συνεταίρος και συµπολεµιστής µε
στρατιώτες οι οποίοι κυριολεκτικά εµφορούνται -και αξιωµατικοί-
από τη φασιστικότερη και ακροδεξιότερη µορφή που έχει γνω-
ρίσει µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο σε άνοδο το πάλαι ποτέ
αβγό του ναζιστικού φιδιού.

Σας τα είπε ο σύντροφος, ο Βουλευτής Παφίλης χθες για τις
γερµανικές αποζηµιώσεις.

Κατεβαίνει η Λιθουανία στη Βόρεια Μακεδονία να τακτοποι-
ήσει τη δηµοκρατία, να ενοποιήσει τα Βαλκάνια;

Αναζητούµε έναν ρόλο µέσα και από τις Ένοπλες Δυνάµεις
µας, διαθέτοντας στις Ένοπλες Δυνάµεις µας το υστέρηµα του
ελληνικού λαού από τον προϋπολογισµό. Ας καθίσει κάποιος επι-
τέλους να ακούσει -όχι απλώς να εξυπηρετήσει, αλλά να ακού-
σει- τις ανάγκες των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, τις ελ-
λείψεις που υπάρχουν σε υλικό, τις ελλείψεις που υπάρχουν στην
επάνδρωση µονάδων και τον τρόπο µε τον οποίο θα µπορούσαν
να διαρθρωθούν, να ακούσει ανθρώπους που τα ξέρουν, τα ζουν
και τα υπηρετούν. 

Βεβαίως, πρέπει να συνυπηρετούν και να έχουν την ίδια αντι-
µετώπιση στον τόπο κατοικίας τους αυτοί που έχουν ανάπηρα
παιδιά και έχουν και δικαστική εντολή και επιµέλεια για αυτά τα
παιδιά. Θα φέρει κανένας αντίρρηση ποτέ σε όλα τούτα; Αλλά
στα βαθιά, στα υποκρυπτόµενα, δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση
των υπολοίπων.

Κατ’ αυτή την έννοια, είµαστε υποχρεωµένοι, έχοντας αναλυ-
τικά πει πού και πώς θα πρέπει να συναινέσουµε, για να τακτο-
ποιηθούν µικρές γρατσουνιές -όχι βαθιές πληγές, γιατί είναι
πολιτικές και ιδεολογικές και εξυπηρετικές αλλότριων συµφερόν-
των- επί της αρχής, µε αυτόν τον προσανατολισµό, να καταψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία εξήντα επτά µαθητές
και µαθήτριες και επτά εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γυ-
µνάσιο Αγρινίου.

Η Βουλή, παιδιά, σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή της Ένωσης Κεντρώων κ.
Σαρίδη.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο, κύριε Σαρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες συµφωνή-

σαµε µέσα σε αυτή την Αίθουσα πως ήρθε η ώρα να σηκώσουµε
κεφάλι µε αξιοπρέπεια, πως έφτασε, επιτέλους, η στιγµή να
πούµε το εξής: «Τελείωσαν τα ψέµατα. Η Γερµανία χρωστάει
στην Ελλάδα. Τελεία και παύλα.». Αυτό είπαµε χθες σε αυτή εδώ
την Αίθουσα.

Καλώ όλους τους Έλληνες, όπου και να βρίσκονται, σε όλα τα
µήκη και τα πλάτη της γης, να αναλογιστούν για λίγο τι µπορεί
να σηµαίνει αυτή η φράση, πόσο σηµαντικό είναι το γεγονός πως
αυτή η φράση ειπώθηκε για πρώτη φορά επισήµως και οµοφώ-
νως από το ελληνικό Κοινοβούλιο, από την ελληνική Βουλή.

Για όσους και όσες έχουν χάσει την πίστη τους στην ελληνική
δηµοκρατία, στην ελληνική Βουλή και ίσως ενδεχοµένως να τους

έχουµε δώσει κι εµείς το δικαίωµα να τη χάσουν, τους καλώ να
θυµηθούν ότι το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι πράγµατι πάρα πολύ
ισχυρό. Είναι τόσο ισχυρό, που µπορεί να ανατρέψει το αποτέ-
λεσµα ενός δηµοψηφίσµατος. Είναι τόσο δυνατό, που µπορεί να
χαρίσει µια λέξη στους βόρειους γείτονές µας. Έχει τόση δύ-
ναµη το ελληνικό Κοινοβούλιο, που µπορεί να επιβάλει µνηµόνια
και να µετατρέψει το κράτος από έναν συνεργάτη του Έλληνα
πολίτη σε δυνάστη του. 

Θυµηθείτε, λοιπόν, πόση είναι η δύναµη του ελληνικού Κοινο-
βουλίου και, αφού το κάνετε αυτό, αναρωτηθείτε πώς µπορεί να
χρησιµοποιηθεί η χθεσινή διακοµµατική κοινοβουλευτική οµοφω-
νία ότι η Γερµανία χρωστάει στην Ελλάδα. Είναι από εκείνες τις
σπάνιες, τις ελάχιστες, δυστυχώς, φορές που δεν υπάρχει αναν-
τιστοιχία µεταξύ της βούλησης του ελληνικού λαού και της Βου-
λής, αλλά που αντιθέτως η Βουλή κατόρθωσε να εκφράσει στο
απόλυτο και την ιστορική αλήθεια και τη βούληση των Ελλήνων
πολιτών αλλά και το πνεύµα των άξιων προγόνων µας, που την
αξιοσύνη τους την αποδεικνύουν τα όσα µάς άφησαν σαν φω-
τεινό παράδειγµα. Την αποδεικνύουν τα έργα τους, την αποδει-
κνύουν οι ηρωικές τους πράξεις, η µνήµη των οποίων αποτελεί
έναν εξαιρετικό, έναν πάρα πολύ καλό οδηγό για το πώς πρέπει
να παίρνουµε τις αποφάσεις µας εµείς οι σύγχρονοι Έλληνες.

Ήλθε η ώρα, λοιπόν, να σηκώσουµε κεφάλι. Η Γερµανία χρω-
στάει στην Ελλάδα. Εγώ ουσιαστικά θα πρότεινα στη Βουλή να
τυπώσει µπλουζάκια σε όλες τις γλώσσες του κόσµου, για να
µπορέσουµε να το βροντοφωνάξουµε, να το πούµε όσο πιο γρή-
γορα και δυνατά γίνεται.

Έχοντας πει αυτά, έρχοµαι και στο νοµοσχέδιο. Σας ερωτώ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Έτσι θα σηκώσουµε κεφάλι; Με
αυτόν τον τρόπο θα σηκώσουµε κεφάλι; Με τέτοια νοµοθετή-
µατα προετοιµάζουµε τη χώρα µας για να παίξει τον ρόλο του
πυλώνα της σταθερότητας στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο; Έτσι
θα αντεπεξέλθουµε στον ρόλο του ηγέτη των Βαλκανίων; Έτσι,
µε αυτόν τον τρόπο, θα αναγκάσουµε την Τουρκία να χωνέψει
πως ήλθε η ώρα να αποσύρει τα κατοχικά της στρατεύµατα από
το νησί της Κύπρου; Με νοµοθετήµατα σαν το σηµερινό, µε αυτή
την κοινοβουλευτική εικόνα που παρουσιάσαµε µέσα στις συνε-
δριάσεις των επιτροπών; Αυτό λείπει, δηλαδή, από τις ελληνικές
Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας;

Εµείς σαν Ένωση Κεντρώων θα περιµέναµε, παραδείγµατος
χάριν, ένα νοµοσχέδιο περί προµηθειών να είναι µέσα στις προ-
τεραιότητες της ελληνικής Κυβέρνησης. Είναι αυτό η πρώτη της
προτεραιότητα, δηλαδή; Όλα τα υπόλοιπα δεν είναι; Το γεγονός
ότι έχουµε άδεια στρατόπεδα δεν θα πρέπει να το δούµε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτιµώ και εντοπίζω µια έλλειψη
σοβαρότητας ανάµεσά µας. Απευθύνοµαι κυρίως σε εσάς, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αυτοπροσδιορίζεστε ουσιαστικά
ως αριστεροί και οι απόψεις σας για τον Στρατό και για την Αστυ-
νοµία είναι γνωστές και κατά τη γνώµη µου κινούνται στα όρια
µεταξύ της φαντασίας και της µάλλον προσποιητής άγνοιας.
Εσείς που τόσο άνετα µιλάτε για τον συνδικαλισµό στο στρά-
τευµα, για µειώσεις θητείας, για κλείσιµο στρατοπέδων, πείτε
µου: Γνωρίζατε πριν από την πρόσφατη συνέντευξη του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας το πόσοι ήταν οι ανυπότακτοι στη χώρα µας;
Το ξέρατε; Εγώ το ήξερα, αλλά δεν µπορούσα να σας το πω,
γιατί είχε χαρακτηριστεί απόρρητο. 

Μέχρι πριν από λίγο καιρό ήταν απόρρητη η συγκεκριµένη
πληροφορία. Έτσι µε είχαν ενηµερώσει υπευθύνως και αρµοδίως
από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, όταν παλιότερα, επί υπουρ-
γίας του κ. Καµµένου, στο πλαίσιο άσκησης του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου ζητούσα µε επίκαιρη ερώτησή µου να µάθω πόσοι
ήταν οι ανυπότακτοι σ’ αυτή τη χώρα. Αυτό ρωτούσα να το µάθω
-όπως και πολλά άλλα- εκείνη ακριβώς την περίοδο που προσπα-
θούσα να προετοιµαστώ για τα καλοκαιρινά νοµοσχέδια του
2016 και του 2017, τα οποία αφορούσαν την άµυνα της χώρας
µας. Μιλάω για εκείνα τα νοµοσχέδια που φέρνατε πάντα απρο-
ειδοποίητα, πάντα τελευταία στιγµή, πάντα χωρίς καµµία ενηµέ-
ρωση. 

Τι να συζητήσουµε, κυρίες και κύριοι, για τους ανυπότακτους,
για τους αντιρρησίες συνείδησης, τους λιποτάκτες και γενικά
όλους εκείνους που µπορούν να κάνουν οτιδήποτε ώστε να µην
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πάνε φαντάροι; Δεν ξέρατε καν πόσοι είναι µέχρι σήµερα. Δεν
σας απασχολούσε καν αυτό το θέµα, µέχρι που αναγκάστηκε ο
νέος Υπουργός να παραδεχτεί δηµόσια το µέγεθος του προβλή-
µατος, µπας και ασχοληθεί κανείς µε αυτό. Όµως, σήµερα σας
βλέπω πρόθυµους να νοµοθετήσετε γι’ αυτούς. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως: Έχετε αναρωτηθεί το γιατί αυτή η
πληροφορία ήταν απόρρητη µέχρι πριν από λίγο χρονικό διά-
στηµα; Η πληροφορία ήταν καλώς χαρακτηρισµένη απόρρητη.
Έχετε αναρωτηθεί, όµως, ποια ανάγκη οδήγησε στον αποχαρα-
κτηρισµό της; Ποια ήταν αυτή η ανάγκη που έσπρωξε τον νέο
Υπουργό Άµυνας να οδηγήσει στον αποχαρακτηρισµό της πλη-
ροφορίας; 

Δεν θα έπρεπε να τα λάβετε αυτά υπ’ όψιν σας, όταν καλού-
µαστε σήµερα µέσα εδώ να νοµοθετήσουµε για αυτούς τους αν-
θρώπους; Δεν θα έπρεπε, όµως, από την άλλη πλευρά να σας
απασχολεί και η παραµικρή παρενέργεια των αποφάσεών µας,
όταν µιλάµε για την εθνική άµυνα της χώρας; Μπορείτε να ανα-
λογιστείτε τις επιχειρησιακές συνέπειες που υπάρχουν µε βάση
αυτά τα οποία νοµοθετούµε σήµερα; 

Και γιατί το λέω αυτό; Έχετε µπει ποτέ στον κόπο να κατανοή-
σετε πώς τα βλέπει αυτά που νοµοθετούµε εδώ, για παράδειγµα,
ο µηχανικός εκείνος που βάζει την υπογραφή του για να πετά-
ξουν τα ελληνικά αεροπλάνα στον ελληνικό ουρανό και να προ-
ασπίσουν τα εθνικά µας συµφέροντα; Έχετε µπει ποτέ στον κόπο
να κατανοήσετε πώς βλέπει αυτά που νοµοθετούµε µέσα εδώ η
πλειοψηφία των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων; Ο τρόπος
που νοµοθετούµε σχετικά µε τα ζητήµατα της εθνικής άµυνας
δεν είναι αυτός που αρµόζει στη σοβαρότητα της τουρκικής
απειλής, στον «εξ Ανατολών κίνδυνο», όπως το λέµε. Σαφώς και
θα πρέπει να δούµε πώς αυτοί οι άνθρωποι θα πρέπει να λύσουν
το πρόβληµα το οποίο έχει δηµιουργηθεί σε αυτούς. Σαφώς!

Όµως, από την άλλη πλευρά, δεν πρέπει να εντοπίσουµε ότι
µε αυτόν τον τρόπο διαταράσσεται η αρχή της ισονοµίας; Δεν
θα πρέπει να δούµε ότι έχουµε άδεια στρατόπεδα αυτή τη
στιγµή, ότι δεν µπορούν να βγουν οι υπηρεσίες αυτή τη στιγµή;
Τι µήνυµα δίνουµε σε αυτούς τους ανθρώπους που θα πάνε να
υπηρετήσουν την πατρίδα τους στα σύνορα;

Με τον ίδιο ανεύθυνο, άτσαλο και πρόχειρο τρόπο µπήκε και
ο συνδικαλισµός στο στράτευµα, µε µία καλοκαιρινή εκπρόθεσµη
τροπολογία, από κείνες τις οποίες αποκαλούµε εµείς «νυχτερι-
νές», την περίφηµη τροπολογία Κοζοµπόλη, όπως είχαν γράψει
τα ΜΜΕ και τα διάφορα site. Όσοι προειδοποιούσαµε -ξέρετε-
για τους κινδύνους που είχε η προχειρότητα της τροπολογίας
αυτής, είδαµε χθες, µετά µεγάλης µας λύπης, τα τραγικά απο-
τελέσµατα αυτής της τροπολογίας στις επιτροπές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχω πει και θα το ξαναλέω κι
αν χρειαστεί, θα το ξαναπώ στο µέλλον: Έχω την ισχυρή πεποί-
θηση ότι περισσεύει η υποκρισία µέσα σε αυτή την Αίθουσα.
Ετοιµάζετε να νοµοθετήσετε για τους Εθελοντές Μακράς Θη-
τείας. Εγώ, όµως, γνωρίζω πάρα πολύ καλά πως το ενδιαφέρον
σας αυτό είναι πολύ ψεύτικο, γιατί δεν έχετε διαβάσει ούτε µία
λέξη από το υπόµνηµα το οποίο σας έχουν στείλει µε τις απόψεις
τους. Δεν σας απασχολούν, δηλαδή, καθόλου οι Εθελοντές Μα-
κράς Θητείας. Και έχω αποδείξεις για τον ισχυρισµό µου αυτόν.
Διότι όταν σας δόθηκε η ευκαιρία να λύσετε µε την ψήφο σας τα
προβλήµατα που δηµιούργησε η αδικία της παρακράτησης των
διπλών ασφαλιστικών εισφορών στους εθελοντές µακράς θη-
τείας, δεν κάνατε απολύτως τίποτα. Απολύτως τίποτα δεν κά-
νατε! Όπως δεν αξιοποιήσατε την ευκαιρία που σας δώσαµε,
όταν µε την βοήθεια του Πανελλήνιου Συλλόγου Αποστράτων
Εθελοντών Μακράς Θητείας καταθέσαµε σχετική τροπολογία,
έτσι και τώρα είµαι βέβαιος πως δεν έχετε διαβάσει καν το τρίτο
σηµείο της επιστολής που συνυπογράφουν εκ µέρους των Εθε-
λοντών Μακράς Θητείας οι κύριοι Παναγιώτου και Καραγιάννης. 

Θα τα προσθέσουµε αυτά που λέει σε εκείνο το κοµµάτι στο
άρθρο 17 του νοµοσχεδίου; Θα αντικαταστήσουµε, δηλαδή, την
παράγραφο 2, του άρθρου 15, του ν.2936, όπως αυτό αντικατα-
στάθηκε µε την πρώτη παράγραφο του άρθρου 7, του ν.3254, µε
τα λόγια που αναφέρονται σε αυτή την επιστολή;

«Ο χρόνος ασφάλισής τους στο ΙΚΑ και στο ΙΚΑ - ΤΕΑΜ συνυ-
πολογίζεται σύµφωνα µε τις διατάξεις της διαδοχικής ασφάλι-

σης. Ο χρόνος στρατιωτικής υπηρεσίας από την κατάταξή τους
µέχρι τη δηµοσίευση του νόµου αυτού αναγνωρίζεται ως χρόνος
µετοχικής σχέσης µε τα ταµεία αλληλοβοήθειας, χωρίς την κα-
ταβολή καµµιάς πρόσθετης κράτησης για το χρονικό διάστηµα
της πενταετίας που υπηρετούσαν ως εθελοντές πενταετούς υπη-
ρεσίας.». Συµφωνείτε µε αυτό ή όχι; Γνωρίζετε την αξία των λέ-
ξεων που έχουν για τους Εθελοντές Μακράς Θητείας; Πολύ
αµφιβάλλω.

Σήµερα πάντως, κύριε Υπουργέ, έχετε µία ευκαιρία για µία
ακόµα φορά. Να το δείτε αυτό που σας λένε οι Εθελοντές Μα-
κράς Θητείας και να το εντάξετε µέσα στο νοµοσχέδιο, έστω και
την τελευταία στιγµή, διότι νοµίζω ότι είστε ενήµερος, κύριε
Υπουργέ, γι’ αυτό.

Έχω κι άλλες ερωτήσεις να σας κάνω σήµερα. Έχετε αντιλη-
φθεί το βάρος που αποδίδουν το σύνολο των µελών, των συλλό-
γων των αποφοίτων των Ανωτέρων Στρατιωτικών Σχολών Υπα-
ξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας στις δύο λέξεις «παρά-
δοξο» και «αιφνιδίως»; 

Αναφέροµαι στο υπόµνηµα που συνυπογράφουν εκ µέρους
της ΣΑΣ, ΣΑΣΥΔΑ και της ΣΑΙΡ, οι κύριοι Σφαλτάης, Ρούτσιος και
Κρανιάς, απόσπασµα του οποίου σας διαβάζω: «Οι σύλλογοί µας
έγιναν αποδέκτες παραπόνων συντριπτικού αριθµού καθόσον
κατά παράδοξο τρόπο η παράγραφος 1 του άρθρου 32 του κα-
τατεθέντος νοµοσχεδίου δηµιουργεί ανισότητες. Η παραδοξό-
τητα του γεγονότος έγκειται στο ότι η συγκεκριµένη διάταξη
κατά τη δηµόσια διαβούλευση του νοµοσχεδίου δεν εντασσόταν
εντός αυτού, αλλά εµφανίστηκε µε αιφνιδιαστικό τρόπο.». 

Τι άλλο µπορώ να σχολιάσω εγώ σε αυτό; Τι απαντάτε, κύριοι
της Πλειοψηφίας; Και οι ερωτήσεις συνεχίζονται. Απάντησε ξε-
κάθαρα µε ένα «ναι» ή µε ένα «όχι» για το αν καταλαβαίνετε πόσο
σηµαντικό είναι για τους αναπήρους να ξηλωθεί άµεσα, τώρα,
χθες η παράγραφος β του άρθρου 1 της απόφασης του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας µε αριθµό 400/32/82424/Σ343.

Ξέρετε τι γράφει εκεί, λοιπόν; Εκεί, λοιπόν, γράφει το εξής:
«Ως ΑΜΕΑ ορίζονται τα άτοµα εκείνα που δεν µπορούν να εξα-
σφαλίσουν µόνα τους όλες ή ένα µέρος από τις ανάγκες µιας
φυσιολογικής ατοµικής και κοινωνικής ζωής, λόγω κάποιας εκ
γενετής ή επίκτητης σωµατικής, διανοητικής ή ψυχικής βλάβης
και έχουν ποσοστό αναπηρίας 67%.». Ακούσατε; Ακούσατε πώς
ορίζονται τα άτοµα µε αναπηρία; Πού είναι οι ευαισθησίες σας;
Γιατί δεν φωνάζει κανείς από εσάς για τα ανθρώπινα δικαιώµατα;

Αντί να σας πω τη δική µου άποψη γι’ αυτόν τον κατάπτυστο,
όπως εγώ τον χαρακτηρίζω, ορισµό, θα σας διαβάσω αυτά που
υπογράφουν εκ µέρους της ΕΣΑΜΕΑ οι κύριοι Βαρδακαστάνης
και Λυµβαίος: «Η ανωτέρω διάταξη έρχεται σε ρητή αντίθεση µε
τη νέα δικαιωµατική προσέγγιση για την αναπηρία και υιοθετεί
έναν ορισµό για την αναπηρία, ο οποίος ουδεµία σχέση έχει µε
τις γενικές αρχές της διεθνούς Σύµβασης για τα Δικαιώµατα των
Ατόµων µε Αναπηρία, όπως και µε τον ορισµό που υιοθετεί η
ανωτέρω σύµβαση.». 

Αυτή τη σύµβαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε κυ-
ρώσει ως Βουλή στην Ελλάδα το 2012 µε τον ν.4074. Καταλαβαί-
νετε τι λέµε; Υπάρχει υπουργική απόφαση, λοιπόν, που προσ-
βάλλει τα άτοµα µε αναπηρία, που πηγαίνει κόντρα σε αυτά που
έχει κυρώσει η Βουλή. Τι σκοπεύετε να κάνετε µε αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν έχω εξαντλήσει τον χρόνο µου θα ήθελα,
σας παρακαλώ, να πάρω ένα κοµµάτι της δευτερολογίας µου.

Με µεγάλη έκπληξη και απογοήτευση συνάµα, µε την κατά-
θεση του πολυνοµοσχεδίου, διαπιστώνω τον ατελή χαρακτήρα
του άρθρου 32 και συγκεκριµένα την παράγραφο 1, διότι κατά
αυτόν τον τρόπο µεροληπτεί αναιτιολόγητα υπέρ συγκεκριµένων
κατηγοριών, έναντι των Αξιωµατικών Αποφοίτων ΑΣΣΥ, όλων των
κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Αν ψηφιστεί η διάταξη αυτή, η συνέπεια θα είναι αφ’ ενός η
διασάλευση της αρχαιότητας, αφ’ ετέρου θα επέλθει µία άνιση
µεταχείριση. Το θέµα είναι ιδιαίτερα γνωστό και έχει τύχει ανά-
δειξης και προβολής και από τον ΣΑΣΜΥ, καθώς και από τους
λοιπούς φορείς αποφοίτων ΑΣΣΥ που δραστηριοποιούνται στον
χώρο. Δυστυχώς, όµως, δεν δόθηκε η δυνατότητα ανάλογης έκ-
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φρασης κατά τη δηµόσια διαβούλευση και στους ίδιους τους εκ-
προσώπους της ΑΣΣΥ. Αν η συγκεκριµένη διάταξη ψηφιστεί και
εµφιλοχωρήσει στο ισχύον νοµικό πλαίσιο, θα επιφέρει ανατροπή
της επετηρίδας αρχαιότητας των αξιωµατικών.

Και επειδή βλέπω ότι ο Πρόεδρος είναι λιγάκι πιεστικός, θα
κλείσω την εισήγησή µου µε δυο κουβέντες για το ζήτηµα της
ΠΟΜΕΝΣ. Σας υπενθύµισα νωρίτερα την καλοκαιρινή νυχτερινή
εκπρόθεσµη, πρόχειρη και προβληµατική τροπολογία Κοζοµ-
πόλη, τον τρόπο δηλαδή που επιβλήθηκε ο συνδικαλισµός στο
στράτευµα. Αυτό ακριβώς κάνετε.

Εσείς, λοιπόν, η «πρώτη φορά αριστερά» πράξατε µε τον
πλέον ανεύθυνο τρόπο, κάτι που δεν είχε γίνει ποτέ µέχρι σήµερα
από συστάσεως του ελληνικού κράτους και από καταβολής του
ελληνικού έθνους: Θέσατε υπό αµφισβήτηση την αποτελεσµατι-
κότητα και άρα και την αξία της στρατιωτικής ιεραρχίας. Ο µόνος
λόγος που δεν έχουν γίνει πραγµατικότητα παρά µόνο λίγοι από
τους φόβους µας είναι η εξαιρετική υπευθυνότητα που επιδει-
κνύουν µέχρι σήµερα σταθερά τα ίδια τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων και µιλάω συγκεκριµένα για την Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Ενώσεων Στρατιωτικών. 

Αρκεί κάποιος να διαβάσει αυτά που κατέθεσαν στην επιτροπή
µας, για να καταλάβει πως τελικά οι κίνδυνοι να επηρεαστεί το
στράτευµα από την απότοµη και πρόχειρη εισαγωγή στην καθη-
µερινότητά του του θεσµού της συνδικαλιστικής εκπροσώπησης
είναι πολύ λιγότερη, καθόσον η ποιότητα των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων της Ελληνικής Δηµοκρατίας ξεπερνάει, υποµένει
και θεραπεύει κάθε συνέπεια της ανεπάρκειας του πολιτικού συ-
στήµατος.

Διαβάστε προσεκτικά τα όσα υπογράφουν εκ µέρους της ΠΟ-
ΜΕΝΣ οι κ.κ. Ρώτας και Θεοδώρου και θα διακρίνετε ένα µήνυµα
οµοψυχίας, ενότητας, συνεργασίας και αλληλεγγύης που εκπέµ-
πουν οι δηµοκρατικές ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις.

Ψηφίζουµε «παρών» επί του νοµοσχεδίου. Κατά την ψηφοφο-
ρία θα στηρίξουµε αρκετά άρθρα από το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο και για τις τροπολογίες θα κάνω αναφορά στη δευτερολογία
µου, σε όποια δευτερολογία µου έχει αποµείνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ρήγας έχει τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αποτελεί

προϊόν συστηµατικής επεξεργασίας των επιτελείων αλλά και της
πολιτικής βούλησης που έχουµε για να αντιµετωπιστούν δυσλει-
τουργίες, αδικίες και αστοχίες και να εξασφαλιστεί η εύρυθµη
και αποτελεσµατική λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων.

Πρόκειται για ένα πλέγµα παρεµβάσεων και επικαιροποιήσεων
σε ώριµα και χρονίζοντα προβλήµατα, µάλιστα, στα οποία αυτή
η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να µπει ένα τέλος. Είναι γνωστά
προβλήµατα για τα οποία τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
συζητούν µεταξύ τους εδώ και χρόνια και περιµένουν λύση.

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι αυτό φάνηκε και από τη διαβού-
λευση και από τα πολύ θετικά σχόλια τα οποία υπήρχαν κατά τη
διάρκεια της διαβούλευσης και από όλους αυτούς που αφορού-
σαν αυτά τα µέτρα.

Θα ήθελα, επίσης, σε αυτό το σηµείο να επισηµάνω ότι αρκετά
από τα ζητήµατα που συζητούνται σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως
για παράδειγµα το θέµα των εθελοντών µακράς θητείας ή των
πολυτέκνων στελεχών, που έχουν τα ίδια προβλήµατα υγείας ή
έχουν επιµέλεια ανθρώπων µε κάποιο πρόβληµα, ήταν σε γνώση
της πολιτικής ηγεσίας πολύ πριν έρθει στα πράγµατα η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν θέµατα για τα οποία το προσωπικό είχε
πάρει διαβεβαιώσεις από την κ. Γεννηµατά, για παράδειγµα, την
περίοδο που διετέλεσε Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας, πως θα δοθούν λύσεις, χωρίς, όµως, κανείς να κάνει κάτι
µέχρι σήµερα.

Αυτός είναι ο µόνος λόγος που το φέρνουµε σήµερα ενώπιόν
σας προς ψήφιση, διότι έχουµε τη δυνατότητα αλλά και τη βού-
ληση να διορθώσουµε όσα προκαλούν δυσαρµονία. Γι’ αυτό
εξάλλου η δική µας παρέµβαση τροποποιεί προϋπάρχουσες δια-
τάξεις για να ρυθµίσει και να βελτιώσει επί το αποτελεσµατικό-

τερο κάτι που ήδη συµβαίνει.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη διαδικασία, λοιπόν, και το

πλήθος των σχολίων της διαβούλευσης και την ακρόαση των φο-
ρέων, είναι φανερό πως το σύνολο σχεδόν του Σώµατος των Ενό-
πλων Δυνάµεων, του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, θεω-
ρεί θετικό το παρόν νοµοσχέδιο.

Προτάσεις και διορθωτικές παρατηρήσεις προφανώς και κα-
λώς υπήρξαν. Γι’ αυτόν τον λόγο σε όλη τη διάρκεια της διαβού-
λευσης ακούσαµε και διορθώσαµε αρκετά από αυτά ή ενσωµα-
τώσαµε, αν θέλετε, παρατηρήσεις και εγώ και ο κύριος Υπουρ-
γός, γιατί είχαµε την καλή διάθεση να δεχθούµε ό,τι σωστό µας
επισηµάνθηκε. Αυτό εξάλλου είναι και το νόηµα ενός γόνιµου
διαλόγου και όχι µιας λογικής εµµονής και µιας θα έλεγα –όπως
ίσως φάνηκε και εδώ αλλά και στις επιτροπές- ιδιοκτησιακής αν-
τίληψης για το κοµµάτι των Ενόπλων Δυνάµεων.

Το νοµοσχέδιο σε µεγάλο βαθµό άπτεται των θεµάτων που
αφορούν τη µέριµνα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για το µό-
νιµο στρατιωτικό προσωπικό, για τους οπλίτες που εκπληρώνουν
τη στρατεύσιµη στρατιωτική τους θητεία και υποχρέωση, καθώς
και των θεµάτων που αφορούν τους ανυπότακτους αντιρρησίες
συνείδησης και άλλες διοικητικές διαδικασίες.

Συνοπτικά, πρώτον, δίνεται η δυνατότητα νοµικής υποστήρι-
ξης στα στελέχη και τους οπλίτες των Ενόπλων Δυνάµεων από
λειτουργούς του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους κατά τις
δίκες σε ποινικά δικαστήρια για αδικήµατα που τους αποδίδονται
ότι τέλεσαν κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους. Είναι µία
διάταξη για µία κατάσταση η οποία στα υπόλοιπα Σώµατα Ασφα-
λείας ισχύει εδώ και πάρα πολλά χρόνια και ενσωµατώνει, αν θέ-
λετε, το δηµοκρατικό δικαίωµα να έχουν αυτή την υποστήριξη,
όπως συµβαίνει σε όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους.

Επίσης, έχουµε τη σύσταση, για πρώτη φορά, στον χώρο των
Ενόπλων Δυνάµεων, Γραφείου Νοµικής Προστασίας Στελεχών,
στο οποίο µπορούν να προσφεύγουν τα στελέχη σε περιπτώσεις
που θίγονται τα δικαιώµατα τους από τυχόν πράξεις κακοδιοίκη-
σης ή παραλείψεις των οργάνων της υπηρεσίας. 

Εδώ, επειδή έγινε πολλή συζήτηση και προφανώς δεν είναι
θέµα άγνοιας, είναι θέµα πώς αντιµετωπίζουµε και την κακοδιοί-
κηση, εγώ εξήγησα και στις επιτροπές ότι είναι µέσα στην ιεραρ-
χία, δεν παραβιάζεται καµµία ιεραρχία, είναι µέσα στα γενικά
επιτελεία όλο αυτό. Και προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν είναι σε γυάλα οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι
µέσα στην ελληνική κοινωνία και τις όποιες επιρροές, θετικές ή
αρνητικές, τις δέχονται σε µικρό ή σε µεγάλο βαθµό, δεν έχει ση-
µασία, αλλά αυτά είναι υπαρκτά.

Βεβαίως, το Σύνταγµα προσδιορίζει αλλιώς τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, όπως προσδιορίζει, όµως, και τη δικαστική εξουσία και
για τη λογική των Βουλευτών. Όµως, κύριοι συνάδελφοι, δεν
έχουµε δει τόσα χρόνια, σε πολλές περιπτώσεις, µέσα σε όλους
αυτούς τους χώρους, να υπάρχουν προβλήµατα και κακοδιοίκη-
σης και διαχείρισης, αλλά και παραλείψεων, παρ’ όλο του τι
προσδιορίζει το Σύνταγµα; 

Επίσης, µέσα στο νοµοσχέδιο υπάρχει η πρόβλεψη για µει-
ωµένο ωράριο εργασίας για τα στελέχη που έχουν ή επιµελούν-
ται τέκνο ή άτοµο µε αναπηρία 50% που πάσχει από σακχαρώδη
διαβήτη τύπου Α, καθώς επίσης και η δυνατότητα να υπηρετή-
σουν στον τόπο προτίµησης τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
που αντιµετωπίζουν προβλήµατα υγείας ή αναπηρίας ή πάσχουν
από σακχαρώδη διαβήτη οι ίδιοι ή πρόσωπα της οικογένειάς
τους.

Ακόµη υπάρχει η πρόνοια για περιπτώσεις σπουδαστών όλων
των στρατιωτικών σχολών που έρχονται κατά τη διάρκεια της
φοίτησής τους αντιµέτωποι µε προβλήµατα υγείας, ώστε να µην
είναι αυτονόητη και αυτοδίκαιη η αποποµπή τους γι’ αυτό, αλλά
να τους παρέχει τη δυνατότητα παραµονής στις Ένοπλες Δυνά-
µεις. 

Άκουσα κάτι και µε λυπεί πάρα πολύ. Υπηρετώντας και στη δη-
µόσια εκπαίδευση για πολλά χρόνια, έχω να πω ότι είναι σηµαν-
τικό το τι λες στα παιδιά και µε τι αξιακά στοιχεία τους δίνεις τη
δυνατότητα να είναι την επόµενη µέρα. Όταν –για παράδειγµα-
θεωρούµε ότι κάποιος µπορεί και πρέπει να φύγει γιατί του έτυχε
κάποιο θέµα υγείας και να αποπέµπεται µετά από τριάµισι χρόνια
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ή τέσσερα πριν βγει από τη σχολή και µετά να πέφτει στον
Καιάδα ξανά της κοινωνίας και να προσπαθεί να κάνει µία νέα
αρχή –και η πλειονότητα αυτών των παιδιών έχουν µπει µε υψη-
λές βαθµολογίες- είναι σαν να µην µπορούν οι ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις να τους χρησιµοποιήσουν αλλού και να απο-
δώσουν σε άλλα αντικείµενα.

Περαιτέρω, δίνεται η δυνατότητα να υπηρετήσουν σε τόπο
προτίµησης τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων µε τρίτεκνες και
πολύτεκνες οικογένειες. Ξέρετε πάρα πολύ καλά –όπως και για
τα θέµατα της στράτευσης- ότι για όλο το κοµµάτι των τρίτεκνων
και πολύτεκνων οικογενειών οι φορείς τούς µίλησαν µε θετικά
σχόλια.

Υπάρχει, ακόµη, η πρόβλεψη, ώστε τα εφάπαξ ποσά που κα-
ταβλήθηκαν αναδροµικά κατά το έτος 2018 ως αποκατάσταση
παλαιότερων αδικιών να εξαιρούνται από το εισόδηµα και να µην
καθίσταται πρόσκοµµα στην καταβολή πάσης φύσεως κοινωνι-
κών επιδοµάτων και παροχών που συνδέονται µε εισοδηµατικά
κριτήρια, µε µια ρύθµιση που αφορά όλους τους αµειβόµενους
µε ειδικά µισθολόγια στα Σώµατα Ασφαλείας, µουσικούς, ιατρικό
προσωπικό κ.λπ.. 

Νοµίζω ότι ούτε αυτό µπορεί κάποιος να το θεωρήσει ότι είναι
µία παροχολογία. Επί τέσσερα χρόνια, σε µία δύσκολη οικονο-
µική περίοδο που περάσαµε και µία δύσκολη συµφωνία, επί τέσ-
σερα χρόνια που ζητούσε εκλογές η Νέα Δηµοκρατία, όλα τα
µέτρα τα θετικά τα οποία παίρνουµε και αποδίδουµε πίσω στον
ελληνικό λαό, αυτά θα ήταν παροχολογίες.

Υπάρχει ακόµη η βαθµολογική εξέλιξη των Εθελοντών Μακράς
Θητείας µέχρι τον βαθµό του ανθυπολοχαγού και η αντίστοιχη
απονοµή του αποστρατευτικού βαθµού του ανθυπολοχαγού και
η δυνατότητα παραµονής τους ως ΕΟΘ, διασφαλίζοντας έτσι σε
αυτούς τη δυνατότητα θεµελίωσης δικαιώµατος πλήρους σύν-
ταξης.

Παρέχεται πλέον κάλυψη των ανασφάλιστων δικαιούχων για
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. 

Επίσης, προβλέπεται για όλα τα παιδιά τρίτεκνων οικογενειών
µειωµένη θητεία στους οκτώ µήνες στον Στρατό Ξηράς και στους
εννέα µήνες για το Πολεµικό Ναυτικό και την Πολεµική Αεροπο-
ρία. Για όλα τα παιδιά των πολύτεκνων οικογενειών η θητεία θα
είναι στους έξι µήνες.

Παρέχεται η δυνατότητα στους ανυπότακτους να τακτοποι-
ήσουν τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις χωρίς επιπλέον επι-
βαρύνσεις, εφόσον καταταγούν µέχρι το τέλος του 2020.

Σας είπα και στις επιτροπές –και µπορώ να ενηµερώσω όλα τα
κόµµατα, γιατί δεν θα ήθελα να το καταθέσω δηµόσια αυτό-
πόσο βελτιώθηκε η παρουσία και η κατάταξη των παιδιών αυτών
στις Ένοπλες Δυνάµεις απ’ όταν υπήρξαν αυτές οι ρυθµίσεις.
Έζησαν µια πολύ µεγάλη και δύσκολη οικονοµική περίοδο αυτά
τα παιδιά και οι οικογένειές τους. Είναι τα παιδιά που ήθελαν πια
να επιστρέψουν στη χώρα µας, γιατί βελτιώνεται η οικονοµική
κατάσταση στη χώρα και αυτά τα παιδιά πρέπει να τακτοποι-
ήσουν τα στρατολογικά τους θέµατα.

Για τους αντιρρησίες συνείδησης, στο πλαίσιο της αποκατά-
στασης της αρχής της ισότητας και της ισονοµίας, µειώνεται το
όριο ηλικίας από το τριακοστό πέµπτο στο τριακοστό τρίτο για
την εξαγορά και νοµίζω ότι αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία. Εξισώ-
νεται η διάρκεια της εναλλακτικής θητείας των αντιρρησιών µε
τον µέγιστο χρόνο πραγµατικής στρατιωτικής θητείας των οπλι-
τών, που ρυθµίζεται στο ίδιο χρονικό διάστηµα µε την ένοπλη θη-
τεία των δώδεκα µηνών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε βέβαια να
πω δύο πράγµατα και για την επιτροπή, που εξετάζει τα αιτήµατα
ένταξης στην εναλλακτική θητεία, ότι αποκτά πλειοψηφία πανε-
πιστηµιακών. Θέλω να σας πω τα εξής: Η πρώτη ουσιαστική αν-
τιµετώπιση του προβλήµατος καταγράφεται το 1997, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Τότε η ελληνική πολιτεία για πρώτη φορά
ρύθµισε το θέµα, αναγνωρίζοντας τη δυνατότητα σε όσους πο-
λίτες αρνούνταν για λόγους θρησκευτικούς ή ιδεολογικούς να
υπηρετήσουν στις Ένοπλες Δυνάµεις, γιατί η συνείδησή τους
δεν επιτρέπει κάτι τέτοιο.

Στις δηµοκρατικές, λοιπόν, κοινωνίες –όπως ελπίζω ότι θα συµ-
φωνήσουµε όλοι- οι συνειδήσεις δεν είναι όλες ίδιες ούτε υπάρ-

χει πλειοψηφούσα συνείδηση, η οποία επιβάλλεται στη µειοψη-
φούσα. Στον βαθµό που οι κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας κρατούν κάτι από τη φιλελεύθερη παράδοσή τους, ίσως να
κατανοούν τα λεγόµενα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Δώστε µου, κύριε Πρόεδρε, και το υπόλοιπο της δευτερολο-
γίας µου.

Αυτή η ρύθµιση του 1997 επιβλήθηκε τότε, γιατί υπήρξαν κα-
ταδικαστικές αποφάσεις για τη χώρα µας, καθόσον οι συµπολί-
τες µας αυτοί φυλακίζονταν σε στρατιωτικές φυλακές για ανυ-
πακοή και απολύονταν απ’ αυτές υπό όρους µετά από πολύµηνη
φυλάκιση. 

Ήταν έντονο και υπαρκτό το πρόβληµα έτσι ώστε στη Συνταγ-
µατική Αναθεώρηση του 2001 ενσωµατώθηκε στο άρθρο 4 του
Συντάγµατος η ερµηνευτική δήλωση που αναφέρεται στην πα-
ράγραφο 6 αυτού. Είναι στη διατύπωση ότι ο κάθε Έλληνας πο-
λίτης, εάν φέρει όπλο, είναι υποχρεωµένος να συντελεί στην
άµυνα της πατρίδος, σύµφωνα µε τους ορισµούς. Και εκεί ενσω-
µατώθηκε ότι όσοι έχουν τεκµηριωµένη αντίρρηση συνείδησης
για την εκτέλεση ένοπλης ή γενικά στρατιωτικής υπηρεσίας µπο-
ρούν να έχουν εναλλακτική θητεία, δηλαδή εκτός των Ενόπλων
Δυνάµεων.

Θέλω να πω µόνο ένα στοιχείο, κυρίες και κύριοι, για το θέµα
των επιτροπών. Γιατί οι εισηγητές της Νέας Δηµοκρατίας στις
επιτροπές και αδιάβαστοι ήταν και δεν κατανόησαν τα θέµατα.
Πρώτον, όσοι είναι να πάνε στην επιτροπή που εξετάζει τους αν-
τιρρησίες συνείδησης, έχουν περάσει πρώτα την υγειονοµική
επιτροπή. Άρα ο υγειονοµικός έχει κάνει την εξέταση όσον
αφορά το κοµµάτι της υγείας. Αυτή η επιτροπή εξετάζει αποκλει-
στικά και µόνο εάν και εφόσον έχει λόγους να είναι αντιρρησίας
συνείδησης. Εκεί, λοιπόν, δεν έχει κανένα λόγο να είναι µέλος
κάποιος από το κοµµάτι της υγείας.

Τρίτον, η επιστηµονική κατάρτιση –θα ήθελα να το πείτε και
άλλες φορές δηµόσια αυτό- έχει πολύ µεγάλη σηµασία. Δεν αµ-
φισβητεί κανένας ούτε το πλαίσιο των στρατιωτικών ρόλων και
της ιεραρχίας ούτε τις ικανότητές τους, ούτε οτιδήποτε άλλο.
Άρα η εξειδίκευση για τέτοια θέµατα χρειάζεται τους αντίστοι-
χους επιστήµονες, όπως εντός των Ενόπλων Δυνάµεων οι αντί-
στοιχοι επιστήµονες κάνουν συγκεκριµένα πράγµατα και αυτό
είναι βασικό στοιχείο –αν θέλετε- της ανάπτυξης σε µια κοινωνία
αλλά και της επιστηµονικότητας.

Επίσης, υπάρχει η πρόβλεψη ειδικού ποσοστού καθ’ υπέρ-
βαση του συνολικού αριθµού των εισακτέων για τους υποψήφι-
ους σπουδαστές των στρατιωτικών σχολών που προέρχονται
από τις περιοχές που επλήγησαν από τις πυρκαγιές τον Ιούλιο
του 2018 και τις πληµµύρες στις 15 Νοεµβρίου του 2017, η προ-
σθήκη στα διατηρούµενα του επιδόµατος της αποζηµίωσης του
EUROCONTROL που αφορά το πολιτικό προσωπικό στην Εθνική
Μετεωρολογική Υπηρεσία, η µέριµνα για τα επιδόµατα κινδύνου
και αναπηρίας που λαµβάνουν τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς όλα τα παραπάνω να µη θεωρούν-
ται αριστερές ιδεοληψίες ή προσπάθεια διάλυσης των Ενόπλων
Δυνάµεων. Δυστυχώς πάτε να καλύψετε τη µεγάλη αποδοχή
όλων αυτών των ρυθµίσεων που, όπως σας είπα, προηγούµενες
κυβερνήσεις δεν είχαν την τόλµη να το κάνουν, πολλώ δε µάλλον
από τη στιγµή που αφορούν τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Και εδώ θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση. Προφανώς, στις
Ένοπλες Δυνάµεις έχουµε κάνει πάρα πολλά και µε λίγους, µει-
ωµένους οικονοµικούς πόρους –γιατί εσείς φέρατε τη χώρα σε
αυτό το χείλος του γκρεµού- έχουµε καταφέρει και το αξιόµαχο
να υπάρχει και ταυτόχρονα να κάνουµε αλλαγή στη δοµή. Αυτό
σηµαίνει και καλύτερη αντιµετώπιση των υπαρκτών προβληµά-
των που έχουµε ως χώρα ή, αν θέλετε, τους κινδύνους που εν-
δεχοµένως έχει η χώρα µας. 

Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, κύριοι Βουλευτές, κανείς δεν έχει
να πει κάτι, αλλά παραείπατε ορισµένα πράγµατα τα οποία αφο-
ρούν, για παράδειγµα, το θέµα, όπως είπατε, για τις προµήθειες.
Θα έρθει και το νοµοσχέδιο αυτό. Βεβαίως, υπάρχει και η συζή-
τηση για τα εξοπλιστικά ή οτιδήποτε άλλο γίνεται στην Επιτροπή
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Εξοπλισµών και εκεί υπάρχει δυνατότητα να πούµε πάρα πολλά
πράγµατα.

Δύο πράγµατα τελευταία θα πω. 
Θα υπάρξει τροπολογία για τους ΕΜΘ που συµπληρώνουν τα

τριάντα πέντε χρόνια συντάξιµης υπηρεσίας ανεξαρτήτως ηλι-
κιακού ορίου. Δηλαδή διαγράφουµε το ηλικιακό όριο των πε-
νήντα οκτώ και εξασφαλίζουµε όλοι οι ΕΜΘ να κατοχυρώνουν
πλήρες συνταξιοδοτικό δικαίωµα. 

Υπάρχει τροπολογία για τους ΟΒΑ, σύµφωνα µε την οποία θα
δίνεται το δικαίωµα για συν τρία χρόνια ακόµα να παραµείνουν
στις Ένοπλες Δυνάµεις γιατί το χρειαζόµαστε, είναι µέσα από τα
γενικά επιτελεία.

Τέλος, η κ. Κανέλλη είπε για την αξιοπλοΐα και το συνέδεσε µε
άλλα πράγµατα. Εγώ να το δεχθώ, είναι µια προσέγγιση, τη σέ-
βοµαι, αλλά δεν είναι έτσι. Αυτό το οποίο επιβάλλεται είναι να
υπάρξει αντίστοιχα όπως µε την Πολιτική Αεροπορία και για τα
στρατιωτικά αεροπλάνα και για τα πλοία. Είναι βασικό αυτό να
το έχουν, να υπάρχει τέτοια υπηρεσία, για να µπορούν να είναι
αποτελεσµατικοί και ταυτόχρονα να υπάρχει ο έλεγχος είτε για
κινδύνους ατυχηµάτων ή οτιδήποτε άλλο.

Επίσης, υπάρχει µια τροπολογία από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδος που αφορά το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας στα ΕΑΣ.
Η τροπολογία αυτή είναι στη σωστή κατεύθυνση, αλλά δεν θα
την κάνω αποδεκτή, γιατί το αµέσως επόµενο διάστηµα ήδη ετοι-
µάζουµε τροπολογία που αφορά συνολικά στο επίδοµα ανθυγι-
εινής εργασίας. Είναι γνωστό στα σωµατεία. Εγώ τους έχω
ενηµερώσει, κύριε Παφίλη. Θα είναι ολοκληρωµένη τροπολογία
που θα αφορά αυτό το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας που έπαιρ-
ναν. 

Ό,τι αφορά βέβαια τα βαρέα –γιατί τα βαρέα είναι συγκεκρι-
µένα, δεν αλλάζει κάτι- περιµένουµε το αποτέλεσµα της επιτρο-
πής, το οποίο θα είναι µια συνολική αποτίµηση για τα βαρέα και
εκεί θα γίνει και η συζήτηση για ό,τι αφορά τα βαρέα και ανθυγι-
εινά. Αυτό είναι ένα ξεχωριστό επίδοµα το οποίο –το ξέρουν πριν
την τροπολογία- είναι στη σωστή κατεύθυνση. Απλώς αφήστε
µου το περιθώριο αµέσως µετά τις γιορτές, που θα είναι από δική
µας πλευρά, για να ολοκληρώσουµε και το θέµα της ΕΑΒ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση στην τροπολογία µε τη µοριοδότηση εµπειρίας σε εκτε-
λούµενες εργασίες στα υποβρύχια και πολεµικά πλοία του Πο-
λεµικού Ναυτικού. Διορθώνει τη διατύπωση του άρθρου της τρο-
πολογίας και γίνεται πληρέστερη και ακριβής η ρύθµιση αναφο-
ρικά µε την εφαρµοστέα διαδικασία. Με την προωθούµενη
νοµοτεχνική βελτίωση καθίσταται σαφές ότι πρόκειται για διαδι-
κασίες πρόσληψης µόνιµου πολιτικού προσωπικού και καθορίζε-
ται ότι θα συντάσσεται για τις προσλήψεις αυτές ενιαίος πίνακας. 

Καθορίζονται επ’ ακριβώς κατηγορίες µοριοδότησης, ώστε να
περιλαµβάνονται πρώτον, η εµπειρία σε καθήκοντα ή έργα συ-
ναφή µε το αντικείµενο της θέσης η οποία µοριοδοτείται µε επτά
µονάδες ανά µήνα και συνολικά µέχρι ογδόντα τέσσερις µήνες
και δεύτερον, η εµπειρία που έχει αποκτηθεί από την παροχή
υπηρεσιών σε υποβρύχια και πολεµικά πλοία του Πολεµικού
Ναυτικού, σύµφωνα µε το άρθρο 26 του ν.4258/2014, η οποία
µοριοδοτείται σε είκοσι µονάδες ανά µήνα για τους πρώτους
τριάντα έξι µήνες και επτά µονάδες για κάθε επόµενο µήνα µέχρι
τους ογδόντα τέσσερις. Είναι αναγκαίο για να µπορέσουµε να
συνεχίσουµε σχετικά µε τις ανάγκες και τις εργασίες οι οποίες
υπάρχουν σε αυτό το κοµµάτι.

Σας ευχαριστώ πολύ. Η άρνηση ψήφισης τέτοιου νοµοσχεδίου
σας καθιστά, αν θέλετε, υπόλογους απέναντι στα µάτια όλων
αυτών οι οποίοι αυτή τη στιγµή επιχαίρουν και κυρίως αισθάνον-
ται ανακουφισµένοι για τις προβλέψεις αυτές και µάλιστα σε µια
δύσκολη περίοδο.

Και αυτή είναι η Κυβέρνηση η οποία προσπαθεί να ανακουφί-
σει, να δώσει τη δυνατότητα σε όλον αυτό τον κόσµο -ο οποίος
την προηγούµενη περίοδο που πέρασε δυσκολεύτηκε, επλήγη
από τις πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αυτών
των κυβερνήσεων- σε αυτή την περίοδο να προχωρήσει µε ψηλά
το κεφάλι. Κυρίως είναι αυτοί οι άνθρωποι µέσα στις Ένοπλες
Δυνάµεις που τις στήριξαν µε εξαιρετικό τρόπο. 

Είναι τιµή για εµένα και τον Υπουργό, που έχουµε την πολιτική

ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων, να προσφέρουµε αυτό και να τι-
µάµε την προσφορά αυτών των ανθρώπων.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Πι-
τσιόρλας έχει τον λόγο για να υποστηρίξει τροπολογία σχετική
µε ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµίας
και Ανάπτυξης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Είναι µια τροπολογία, η µε γενικό αριθµό
2106 και ειδικό 101 και αφορά ορισµένα θέµατα που δεν προλά-
βαµε να τα συµπεριλάβουµε στο µεγάλο νοµοσχέδιο, το πολυ-
νοµοσχέδιο του Υπουργείου που ψηφίστηκε πρόσφατα και έχει
πέντε σηµεία. 

Το πρώτο αφορά κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις στον ν.
4412/2016. Αν τις δείτε, είναι τελείως νοµοτεχνικές και δεν νο-
µίζω ότι χρειάζεται να φάµε τον χρόνο σε αυτές.

Το δεύτερο σηµείο αφορά τον νόµο περί ανωνύµων εταιρειών.
Εδώ ουσιαστικά έχουµε δύο αλλαγές. Η πρώτη αφορά την υπο-
χρέωση των ελεγκτών µιας ανωνύµου εταιρείας, εάν υπάρχει
θέµα µε τα ίδια κεφάλαια, και το διοικητικό συµβούλιο δεν κάνει
τις απαραίτητες ενέργειες, να είναι υποχρεωµένοι οι ελεγκτές να
συγκαλούν για ενηµέρωση τη γενική συνέλευση. 

Και η δεύτερη αλλαγή αφορά την υπογραφή των οικονοµικών
καταστάσεων των τραπεζών. Στον νόµο προβλέπουµε ότι οι οι-
κονοµικές καταστάσεις υπογράφονται από λογιστή πρώτης
τάξης. Όµως, για τις τράπεζες επειδή υπάρχει ειδικό καθεστώς
ελέγχων προβλέπεται να υπογράφεται -εκτός από ορκωτό λογι-
στή πρώτης τάξης- και από τον αρµόδιο CFO της τράπεζας. Αυτό
είναι το πιο ουσιώδες σε αυτή την τροπολογία. Όµως, νοµίζω ότι
και αυτό είναι σε συνεννόηση µε τις τράπεζες. Δεν υπάρχει κά-
ποιο θέµα. 

Το τρίτο σηµείο της τροπολογίας αφορά τον ενδιάµεσο έλεγχο
των σχεδίων που υλοποιούνται µε τους αναπτυξιακούς νόµους.
Δίνεται η δυνατότητα τον ενδιάµεσο έλεγχο, για το 50%, να µπο-
ρεί να τον κάνει και µε ευθύνη του ο φορέας υλοποίησης του
σχεδίου, προσκοµίζοντας, βεβαίως, και τις υπεύθυνες δηλώσεις
των ορκωτών και των αντιστοίχων µηχανικών που προβλέπονται
για το έργο. 

Αυτό είναι µια διευκόλυνση πάρα πολύ σηµαντική και µια επι-
τάχυνση των διαδικασιών υλοποίησης των προγραµµάτων του
αναπτυξιακού, διότι µε τη συγκρότηση των επιτροπών ελέγχου
και µε τη διαδικασία για να ολοκληρωθούν αυτοί οι έλεγχοι, κα-
θυστερούµε πάρα πολύ . Άρα δίνεται η δυνατότητα να γίνει ένας
έλεγχος στο τέλος από την επιτροπή που κληρώνεται στο Υπουρ-
γείο και τον ενδιάµεσο έλεγχο να µπορεί να τον κάνει, αν επιθυ-
µεί, ο φορέας που έχει την ευθύνη του. 

Το τέταρτο σηµείο αφορά τη διετή παράταση για τα κέντρα
αποθήκευσης και τις εταιρείες διανοµής, οι οποίες υποχρεούνται
µε προηγούµενο νόµο να µετεγκατασταθούν όταν προκύπτουν
αλλαγές στο χωροταξικό και στις χρήσεις γης. Αφορά εταιρείες
που συστάθηκαν νόµιµα και λειτούργησαν για πολλά χρόνια νό-
µιµα, αλλά άλλαξαν οι χρήσεις γης και πρέπει να µετεγκαταστα-
θούν. 

Δίνουµε µια παράταση δύο ετών σε αυτή την υποχρέωση µε-
τεγκατάστασης, δεδοµένου ότι τα τελευταία χρόνια µε την κρίση
υπάρχουν πολύ µεγάλα θέµατα στις εταιρείες, τις οποίες πρέπει
να διευκολύνουµε, γιατί απαιτούν έξοδα οι µετεγκαταστάσεις.
Για αυτό τις διευκολύνουµε να τις κάνουν σε εύθετο χρόνο. 

Τέλος, στον ν.3551/2007 -είναι νόµος του Υπουργείου Ναυτι-
λίας- διευκρινίζονται κάποιες διατάξεις που αφορούν τις εργα-
σίες επισκευής την περίοδο που ένα πλοίο είναι στη ναυπηγο-
επισκευαστική ζώνη. Διευκρινίζεται ότι εκείνη την περίοδο το
πλήρωµα του πλοίου θα µπορεί να κάνει µόνο εργασίες συντή-
ρησης και όχι επισκευής. 

Το δεύτερο αφορά κάποιες ελαφρές εργασίες καταδυτικές
που µπορούν να γίνουν στη ράδα, έξω από το λιµάνι, που τις κά-
νουν τα διερχόµενα κυρίως πλοία, καθάρισµα κ.λπ., ώστε να µην

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6533



είναι υποχρεωµένο γι’ αυτές τις εργασίες να µπαίνει στο ναυπη-
γείο. Αφορά πολύ ελαφρές εργασίες. 

Είναι αίτηµα λογικό, απλώς υπήρχε µια σύγχυση αν προβλέ-
πεται ή δεν προβλέπεται στον νόµο και το διευκρινίζουµε ότι αυ-
τές οι εργασίες δεν προβλέπονται.

Αυτές είναι οι διευκρινίσεις. Νοµίζω ότι είναι απλά θέµατα.
Είναι υπόλοιπα που δεν προλάβαµε να τα βάλουµε στο προηγού-
µενο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Σαντορινιός,
Αναπληρωτής Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, θα
υποστηρίξει τροπολογία σχετική µε ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιό-
τητας Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η προτεινόµενη ρύθµιση περιλαµβάνει δύο τµήµατα επί της
ουσίας και τα δύο αφορούν τα λιµενικά ταµεία. Το πρώτο τµήµα
αυτής της ρύθµισης προσπαθεί να αντιµετωπίσει το παράδοξο
που υφίστατο εδώ και πάρα πολλά χρόνια, οι λιµενικές επιτροπές
των λιµενικών ταµείων να µην ορίζονται από τον αρµόδιο φορέα
που τα εποπτεύει, δηλαδή από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, αλλά να ορίζονται από την αποκεντρωµένη
διοίκηση.

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, αντικαθίστανται οι παρωχηµένες
διατάξεις και αντιµετωπίζονται πρακτικά εµπόδια που υπήρχαν,
διότι ήταν πολύ περιορισµένος ο αριθµός από αυτούς που µπο-
ρούσε να επιλέξει κάποιος για να βάλει στις λιµενικές επιτροπές.
Συγκεκριµένα προβλέπονταν µόνο πολιτικοί, µηχανικοί, δικηγό-
ροι και οικονοµολόγοι. Διευρύνεται το εύρος των επιστηµόνων
που µπορούν να επιλεχθούν προκειµένου να µπαίνουν στα λιµε-
νικά ταµεία και επεκτείνεται σε αποφοίτους ΑΕΙ και ΤΕΙ, οι οποίοι
είναι σχετικοί µε το αντικείµενο. 

Με τον τρόπο, λοιπόν, αυτό εναρµονίζεται η σύνθεση των λι-
µενικών επιτροπών µε την αντίστοιχη σύνθεση των διοικητικών
συµβουλίων των δηµοτικών λιµενικών ταµείων που υπάρχουν στη
χώρα. Η θητεία θα είναι τριετής και η θητεία των υφιστάµενων
λιµενικών επιτροπών θα λήξει στις 31-12-2019, ως ένα µεταβα-
τικό στάδιο.

Η δεύτερη ρύθµιση, η οποία περιλαµβάνεται στην τροπολογία,
προβλέπει τη διαδικασία και θέτει το νοµοθετικό πλαίσιο για την
αξιοποίηση τµηµάτων των λιµανιών µε τη µέθοδο των παραχω-
ρήσεων συγκεκριµένων λιµενικών δραστηριοτήτων. 

Παρέχεται, λοιπόν, η δυνατότητα στα λιµενικά αλλά και στα
δηµοτικά λιµενικά ταµεία, να συνάπτουν επιχειρηµατικές συµβά-
σεις, επενδυτικές συµβάσεις, προκειµένου να ασκηθούν λιµενι-
κές δραστηριότητες, αλλά και δραστηριότητες ναυπηγοεπι-
σκευής σε τµήµατα των χερσαίων λιµενικών ζωνών, ευθύνης των
λιµενικών ταµείων. 

Με αυτόν τον τρόπο δίνουµε τη δυνατότητα και στα δηµοτικά
λιµενικά ταµεία αλλά και στα λιµενικά ταµεία, να κάνουν τη δια-
δικασία των υποπαραχωρήσεων, αυτή που έγινε και για τα δέκα
περιφερειακά λιµάνια που αποτελούν οργανισµούς. 

Και µε αυτή τη ρύθµιση δίνουµε τη δυνατότητα να αναπτυχ-
θούν περαιτέρω τα λιµάνια µας, επειδή εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια, ενώ υπάρχουν επενδυτικές προτάσεις, ενώ υπάρχουν προ-
τάσεις να γίνει η ναυπηγοεπισκευή για παράδειγµα σε ορισµένα
λιµάνια, κυρίως για µικρά τουριστικά σκάφη, δεν υπάρχει το πλαί-
σιο για να µπορέσει να αναπτυχθεί αυτή η δραστηριότητα. 

Η συγκεκριµένη ρύθµιση γίνεται µε αυτή τη διαδικασία και όχι
ακολουθώντας την πάγια διαδικασία του ν.2971, διότι στον
ν.2971 δεν προβλέπεται η διαδικασία µε συγκεκριµένους όρους
διακήρυξης, ενώ σε αυτή τη ρύθµιση προβλέπεται το λιµενικό
ταµείο να ορίζει τους όρους µε τους οποίους θα γίνει η διακή-
ρυξη, καθώς και το αντάλλαγµα το οποίο θα δοθεί για την παρα-
χώρηση αυτή. 

Η απόφαση της λιµενικής επιτροπής ή του διοικητικού συµ-
βουλίου του λιµενικού ταµείου θα εγκρίνεται από τους συναρµό-
διους υπουργούς που είναι ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής και ο Υπουργός Οικονοµικών, για τις περιπτώσεις
που πρόκειται για λιµενικά ταµεία, και σε αυτούς προστίθεται και
ο Υπουργός Εσωτερικών, στις περιπτώσεις που είναι δηµοτικό
λιµενικό ταµείο. 

Το ανώτατο όριο της διάρκειας σύµβασης παραχώρησης µπο-
ρεί να είναι σαράντα χρόνια, µε µια προσθήκη δέκα επιπλέον
ετών, σε περίπτωση που έχει προσυµφωνηθεί από τα δύο συµ-
βαλλόµενα µέρη. Από την παραχώρηση εξαιρούνται οποιεσδή-
ποτε δραστηριότητες ακτοπλοΐας, προκειµένου να µην δηµιουρ-
γηθούν ζητήµατα µε τον ακτοπλοϊκό χαρακτήρα των λιµανιών.

Επίσης, προβλέπεται προσυµβατικός έλεγχος για τις συµβά-
σεις που θα συνάπτονται, όπως και ο έλεγχος της Ρυθµιστικής
Αρχής Λιµένων για την υλοποίηση των συµβάσεων αυτών. 

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, δίνουµε τη δυνατότητα στα λιµά-
νια όλης της χώρας, και σε αυτά που δεν είναι σε οργανισµό, να
αποκτήσουν σοβαρές επενδύσεις. Και ήδη να σας πω ότι υπάρ-
χουν αρκετές προτάσεις οι οποίες, ακριβώς επειδή δεν υπήρχε
το ρυθµιστικό πλαίσιο, δεν µπορούσαν να προχωρήσουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Η κ. Μεγαλοοικονόµου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ένοπλες

Δυνάµεις µάς κάνουν όλες και όλους τους Έλληνες υπερήφα-
νους, γιατί θεωρώ ότι βάζουν το καθήκον πάρω από τη ζωή τους.
Οι Ένοπλες Δυνάµεις αποτελούν έναν σηµαντικό πυλώνα του
κράτους µας που υπερασπίζεται την εθνική ανεξαρτησία και την
ακεραιότητα της πατρίδας µας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο είναι αναγκαίο να διασφαλίσουµε την εύ-
ρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία των υπηρεσιών που στε-
λεχώνουν τα σώµατα που την απαρτίζουν. Δυστυχώς, όµως, και
σε αυτόν τον τοµέα αντιµετωπίζονται χρόνιες δυσλειτουργίες και
αστοχίες που κάθε άλλο παρά διευκολύνουν και προάγουν το
έργο τους.

Έτσι το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο αποτελεί προϊόν συστη-
µατικής επεξεργασίας όλων των αρµοδίων επιτελείων, εκφράζει
την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης να επιλύσει, µε τις ρυθµί-
σεις που ενσωµατώνονται σε αυτό, πολλά από τα συσσωρευµένα
προβλήµατα και να διορθώσει τις αδικίες. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι αφ’ ενός η δυνατότητα νοµικής υπο-
στήριξης στα στελέχη και τους οπλίτες των Ενόπλων Δυνάµεων
από τους λειτουργούς του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
κατά τις δίκες σε ποινικά δικαστήρια, για τα αδικήµατα που τους
αποδίδονται ότι τέλεσαν κατά την εκτέλεση των καθηκόντων
τους και αφ’ ετέρου, η σύσταση Γραφείου Νοµικής Προστασίας
Στελεχών. 

Τα γραφεία αυτά είναι αρµόδια για να ενηµερώσουν τα πολυά-
ριθµα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων σχετικά µε το τι προβλέ-
πει ο νόµος και οι διαταγές της υπηρεσίας, ώστε τα ίδια τα
στελέχη να γνωρίζουν καλύτερα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώ-
σεις τους και οι ενέργειες που κάνουν να µην πέφτουν στο κενό
λόγω άγνοιας ή έλλειψης ενηµέρωσης. 

Επίσης, θεσπίζονται διατάξεις στο πλαίσιο της έµπρακτης µέ-
ριµνας για το σύνολο των στελεχών αλλά και για τις ειδικότερες
κατηγορίες τους. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας φέρνει διατάξεις
που χρήζουν ιδιαίτερης προστασίας. Είναι διατάξεις που αφο-
ρούν την προστασία της οικογένειας και ειδικά των ευαίσθητων
κοινωνικών οµάδων, όπως είναι η επέκταση του ευεργετήµατος
της µειωµένης θητείας σε όλα τα τέκνα τρίτεκνης ή πολύτεκνης
οικογένειας, την περαιτέρω προστασία και µέριµνα κατηγοριών
στρατιωτικού προσωπικού που αντιµετωπίζουν ιδιαίτερα κοινω-
νικά προβλήµατα, τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης του
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως είναι οι ρυθµίσεις για
τις µεταθέσεις και το µειωµένο ωράριο. 

Τακτοποιούνται στρατιωτικές υποχρεώσεις ανυπότακτων, εφό-
σον καταταγούν µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2020. Αποσαφηνίζεται
ο προσωποπαγής χαρακτήρας του χρηµατικού προστίµου, λόγω
ανυποταξίας και ρυθµίζονται διάφορα θέµατα των αντιρρησιών
συνείδησης, όπως η εξίσωση της θητείας τους µε την ένοπλη
στρατιωτική υποχρέωση προς συµµόρφωση τόσο της νοµολο-
γίας του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που, όσο και των παρατηρήσεων του Συνηγόρου του Πολίτη.
Τέλος, επιδιώκεται η κάλυψη δαπανών ασφάλισης δικαιούχων
περίθαλψης στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. 
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Περαιτέρω ρυθµίζονται διάφορα θέµατα εκπαίδευσης του
στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως η επα-
νασύσταση Συµβουλίου Αµυντικής Έρευνας, Τεχνολογίας και
Βιοµηχανίας, θέµατα του ιδιωτικού δηµοτικού σχολείου και νη-
πιαγωγείου, διοίκηση της Διοικητικής Μέριµνας Ναυστάθµου
Κρήτης, ειδικές διατάξεις για µαθητές ειδικών καταστάσεων των
στρατιωτικών σχολών και υπάρχει µέριµνα για την εισαγωγή στις
στρατιωτικές σχολές µε οριζόµενες προϋποθέσεις των µαθητών-
τέκνων θανόντων ή προσώπων που επλήγησαν στις πυρκαγιές
της Περιφέρειας Αττικής και στις πληµµύρες της Μάνδρας και
της Νέας Περάµου.

Τέλος, αναθεωρείται το θεσµικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουρ-
γία της Υπηρεσίας Υποδοχής Πλοίων και Πολεµικής Χρησιµοποί-
ησης Λιµένων, καθόσον το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο έχει
ξεπεραστεί από τις εξελίξεις.

Όσον αφορά την Εθνική Στρατιωτική Αρχή Αξιοπλοΐας, καλύ-
πτεται το υφιστάµενο θεσµικό κενό για την αξιοπλοΐα των στρα-
τιωτικών αεροσκαφών, αλλά και εν γένει των στρατιωτικών αερο-
ναυτικών προϊόντων, εξαρτηµάτων και συσκευών και εγκαθιδρύε-
ται το ρυθµιστικό πλαίσιο που θα διασφαλίσει την επιθυµητή
ασφάλεια στις αεροναυτικές δραστηριότητες. 

Οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις θα επωφεληθούν από το υψη-
λότερο επίπεδο ασφάλειας των πτήσεων των στρατιωτικών αε-
ροσκαφών καθώς και από τη δυνατότητα ισότιµης συµµετοχής
τους σε συµµαχικές ασκήσεις και επιχειρήσεις, ενώ η ελληνική
αµυντική βιοµηχανία, µέσω της πιστοποίησης των εκδιδόµενων
πιστοποιητικών και χορηγούµενων αδειών που θα λάβει από την
Εθνική Στρατιωτική Αρχή Αξιοπλοΐας, θα δύναται να σχεδιάζει,
να παράγει και να συντηρεί τα στρατιωτικά αεροναυτικά προ-
ϊόντα και εξαρτήµατα, παρέχοντας όλα τα απαραίτητα εχέγγυα
από πλευράς αξιοπλοΐας στις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας,
καθώς και άλλων χωρών.

Εν κατακλείδι, όλες οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου
κινούνται προς την κατεύθυνση της πολυεπίπεδης µέριµνας για
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και αντανακλούν την πάγια
επιδίωξη του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την παροχή πραγ-
µατικής και άµεσης συνδροµής στην κάλυψη των επιχειρησια-
κών, οικογενειακών, προσωπικών αναγκών τους, αντιµετωπίζο-
ντας συνεπώς σηµαντικά θεσµικά ζητήµατα και κενά που δυσχέ-
ραιναν µέχρι σήµερα τη χώρα µας και τα εθνικά της συµφέροντα
στον τοµέα της εθνικής µας άµυνας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργιάδης έχει τον

λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Βουλή αυτή συµβαίνουν

φοβερά πράγµατα. Θα φέρω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε
ακριβώς τι συµβαίνει επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ και πρώτη φορά
Αριστεράς και πώς γίνονται τα πράγµατα, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα ξέρω καλά, κύριε Γεωργιάδη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πριν από λίγες ηµέρες,

ο προκάτοχος του Υπουργού Άµυνας και συγκυβερνήτης σας
προ δύο µηνών κ. Πάνος Καµµένος έδωσε συνέντευξη στον τη-
λεοπτικό σταθµό «OPEN». Εκεί, µεταξύ των άλλων για το υπό κα-
τάρτιση νοµοσχέδιο, είπε τα εξής: «Πλέον γίνονται επικίνδυνα
πράγµατα στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Δεν έχει να κάνει µε
τον Υπουργό κ. Αποστολάκη, τον οποίο θεωρώ ικανό και πιστεύω
ότι θα πρέπει εκείνος να κατευθύνει το Υπουργείο, φαίνεται όµως
ότι ο κ. Αποστολάκης έχει υποσκελιστεί από τον κ. Ρήγα, ο
οποίος δεν λειτουργεί ως Αναπληρωτής Υπουργός, αλλά ως κο-
µισάριος της ΚΝΕ στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας».

Κύριε Βίτσα, κάνετε και παρέα µε τον κ. Καµµένο. Να τον χαί-
ρεστε! Τον χαίρεστε µάλλον, γιατί όταν λέω εγώ για τον κ. Απο-
στολάκη, αµέσως σπεύδουν να πουν διάφοροι ότι κάνω προσω-
πική επίθεση στον πρώην Αρχηγό ΓΕΕΘΑ, ναύαρχο, κ.λπ. και νυν
Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά για τις δηλώσεις του κ. Καµµένου δεν
άκουσα κάτι από τον κ. Αποστολάκη. Φίλοι ήταν κι αυτοί, µαζί
ήταν στα ελικόπτερα. Περίµενα να κάνει µια δήλωση ο κύριος

Υπουργός ότι είναι απαράδεκτη η δήλωση του κ. Καµµένου ότι
έχει υποσκελιστεί ο κ. Αποστολάκης από τον κ. Ρήγα.

Ακούστε, όµως, πώς γίνονται οι δουλειές. 
Είδε κανείς τον κ. Καµµένο και το κόµµα του ή κάποιον από

τους Βουλευτές του στην Επιτροπή Αµύνης, κύριε Κατσίκη; Τρεις
συνεδριάσεις κάναµε! Ο κ. Καµµένος που σας αντικατέστησε
στην Επιτροπή Άµυνας κατά ένα περίεργο τρόπο έλειπε, ενώ είχε
τόσα να µας πει για το υπό κατάρτιση νοµοσχέδιο και έκανε µία
τόσο σοβαρή καταγγελία ο προκάτοχος. Όχι µόνο έλειπε, αλλά
λείπει και σήµερα από τη συζήτηση. Δεν ήρθε να µιλήσει. Τα είπε
στο «ΟΡΕΝ» και µετά εξαφανίστηκε! 

Και µόλις προς δύο ωρών στην Επιτροπή Δεοντολογίας της
Βουλής ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε να µην αρθεί η ασυλία του κ. Καµµένου
για τη µήνυση που του έχει κάνει ο κ. Κουρτάκης, κρίνοντας ότι
συκοφαντική δυσφήµιση –εδώ γελάµε, Ανδρέα- γίνεται κατά την
άσκηση των καθηκόντων του Υπουργού, ενώ η έκδοση υπουργι-
κής απόφασης από τον Ανδρέα Λοβέρδο για το φάρµακο Gile-
nya, για παράδειγµα, γίνεται επ’ ευκαιρία και γι’ αυτό πρέπει να
αρθεί η ασυλία του! 

Αυτά, τους έχεις κάνει τέτοια δώρα. Τέλος πάντων, τα έχω πει,
ας µην τα ξαναπώ.

Εδώ δηλαδή ζούµε το αµίµητο: H συκοφαντία του Καµµένου
κατά Κουρτάκη και η συκοφαντία του Πολάκη κατά εµού γίνεται
κατά την άσκηση. Είναι στην αρµοδιότητά τους, όπως έκρινε ο
κ. Δρίτσας, γι’ αυτό δεν αίρεται η ασυλία τους. 

Και έτσι καταλαβαίνουµε όλοι γιατί ο κ. Καµµένος, που κάνει
και ωραία σποτάκια µε κάτι µαύρα κανίς, δεν εµφανίστηκε ούτε
στην Επιτροπή ούτε στην Ολοµέλεια, γιατί έτσι γίνονται οι δου-
λίτσες επί ΣΥΡΙΖΑ, όπως αποκάλυψε βέβαια ο Βαγγέλης Μαρι-
νάκης σήµερα στον Νίκο Χατζηνικολάου. Την ώρα που φωνάζατε
για τη διαπλοκή, δηλαδή την ίδια ώρα που φωνάζατε για τη µάχη
κατά της διαπλοκής έβλεπε λέει ο κ. Παππάς µέρα παρά µέρα
τον κ. Μαρινάκη και του µετέφερε την επιθυµία του κυρίου Πρω-
θυπουργού να πληρώσει 20.000.000 ευρώ για τον Καλογρίτσα,
«για να έχετε» λέει «ένα δικό σας κανάλι». Και δεν είδα καµµία
διάψευση από τον κ. Παππά ούτε από τον κ. Τσίπρα για τις δη-
λώσεις του κ. Μαρινάκη, µόνο καινούργιες ύβρεις. Για δείτε, ρε
παιδιά, κάτι παλικάρια που πολεµάνε τη διαπλοκή παρακαλώντας
τον Μαρινάκη να πληρώσει τη δόση για τον Καλογρίτσα! Αυτά
γίνονται επί πρώτης φοράς Αριστεράς. Ωραίες οι δουλίτσες!
Τότε βέβαια σας άρεσε ο Μαρινάκης και τα λεφτά του Μαρινάκη
ήταν καλά λεφτά τότε.

Πάµε τώρα όµως και στο νοµοσχέδιο. Γιατί αντιδρώ τόσο πολύ
σε αυτό το νοµοσχέδιο; Θα εξηγήσω για να απαντήσω σε διάφο-
ρους λιβέλους κάποιων γνωστών δηµοσιογράφων που θα τους
πω ότι τα στερνά τιµούν τα πρώτα. 

Το νοµοσχέδιο αυτό έχει τρία βασικά σηµεία. Το υπόλοιπο
είναι ένα ρουσφετολογικό, ασήµαντο και αδιάφορο νοµοσχέδιο.
Λύνει διάφορα προβλήµατα. Δεν έχω βασική αντίρρηση. Έχει
όµως τρία σηµεία, τα οποία ο οποιοσδήποτε Έλληνας που αγα-
πάει τις Ένοπλες Δυνάµεις, δεν θα δεχόταν ποτέ, όχι να τα φέρει
στο νοµοσχέδιο, όχι να τα ψηφίσει, αλλά είναι αµαρτία ακόµα και
να τα διαβάσει!

Το πρώτο είναι η καθιέρωση αυτών των γραφείων νοµικής υπο-
στήριξης, δηλαδή η επίσηµη καθιέρωση της παραδιοικήσεως
στις Ένοπλες Δυνάµεις. Αυτό είναι φρίκη. Όλη η ιδέα των Ενό-
πλων Δυνάµεων, από την πρώτη ηµέρα που έχει υπάρξει οποι-
οδήποτε είδος στρατού, σε οποιοδήποτε κράτος του κόσµου
εδράζεται στην έννοια της ιεραρχίας. Ο σεβασµός στην ιεραρχία
είναι αυτός που εξασφαλίζει την πειθαρχία και η πειθαρχία είναι
η λυδία λίθος, το εκ των ων ουκ άνευ για την επιτυχή οργάνωση
ενός στρατεύµατος. Ο στρατηγός, εκεί πέρα πίσω, σίγουρα τα
ξέρει.

Και έρχεται τώρα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -θα το ξαναπώ- ιδεο-
λογικά συνεπής µε τις αποφάσεις της Κεντρικής Επιτροπής του
ΣΥΡΙΖΑ και λέει ότι ο κάθε ένας, από στρατιώτης της θητείας του
έως στέλεχος των Ενόπλων Δυνάµεων, θα µπορεί να παρακάµ-
πτει όλη την ιεραρχία, να απειλεί µε νοµικά µέτρα τον ανώτερό
του και να απευθύνεται κατευθείαν στον Αρχηγό. 

Πρόκειται για την πλήρη διάλυση της ιεραρχίας και για µία
ρύθµιση όχι στο πλαίσιο του εκδηµοκρατισµού του στρατεύµα-
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τος, όπως άκουσα από τον κύριο Υπουργό. Δεν έχει πρόβληµα
δηµοκρατίας το στράτευµα. Φαντάζοµαι συµφωνούµε όλοι ότι οι
Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας δεν έχουν κανένα πρόβληµα δη-
µοκρατίας! Πρόκειται περί µίας υλοποιήσεως, µίας κεντρικής
προεκλογικής και ιδεοληπτικής απόφασης του ΣΥΡΙΖΑ, που δυ-
στυχώς υπηρετείται τώρα από τον συγκεκριµένο Υπουργό.

Θέµα δεύτερο. Είµαστε µία χώρα που λέµε ότι αναγνωρίζουµε
ότι έχουµε µία µεγάλη εξ Ανατολών απειλή και µία χώρα όπου,
όσοι ασχολούµαστε µε τα θέµατα των Ενόπλων Δυνάµεων, γνω-
ρίζουµε ότι τα στρατόπεδα της χώρας µας έχουν µεγάλο πρό-
βληµα υποστελέχωσης. Εγώ δεν θα πω στη Βουλή τα πραγµα-
τικά νούµερα, που µου έλεγαν οι διοικητές των µονάδων όταν
πήγαινα ως τοµεάρχης Αµύνης της Νέας Δηµοκρατίας, µαζί µε
τον Τάσο Δηµοσχάκη. Τα ξέρει σίγουρα και ο Βασίλης Κικίλιας.
Δεν θα τα πω για λόγους πατριωτισµού. Σίγουρα τα γνωρίζει
αυτά ο κύριος Υπουργός. 

Και έρχεται η ελληνική πολιτεία σε αυτή τη χώρα, που έχει
αυτή την κατάσταση και αυτή την απειλή και στέλνει το εξής
σήµα στην ελληνική κοινωνία: «Πρέπει να είσαι πολύ κορόιδο για
να πας πια στο στρατό. Πρέπει να είσαι κορόιδο µε περικεφα-
λαία», για να µην πω καµµία άλλη λέξη. Διότι πλέον αν κάποιος
δηλώσει ότι είναι αντιρρησίας συνειδήσεως, θα πάει σε µια επι-
τροπή η οποία θα αποτελείται από καθηγητές κατά πλειοψηφία
και όχι από στρατιωτικούς, διότι µάθαµε στην επιτροπή ότι αυτό
γίνεται για λόγους αντικειµενικότητος, δηλαδή δεν είχαµε εµπι-
στοσύνη µέχρι τώρα στις Ένοπλες Δυνάµεις και στα στελέχη
τους και έπρεπε να βάλουµε πρόσωπα εκτός των Ενόπλων Δυ-
νάµεων για να έχουµε αντικειµενικότητα. Είναι προσβολή τερά-
στια για τις Ένοπλες Δυνάµεις και για την ιστορία τους. 

Η επιτροπή αυτή, λοιπόν, κρίνει ότι πράγµατι ο συγκεκριµένος
κύριος δεν θέλει και δεν πρέπει να υπηρετήσει τη θητεία του.
Μέχρι τώρα εάν επέλεγες να είσαι αντιρρησίας συνειδήσεως,
είχες τουλάχιστον τρεις-τέσσερις µήνες παραπάνω θητεία -έτσι
για να υπάρχει µία ισονοµία- έναντι αυτών που φέρουν όπλο και
διακινδυνεύουν τη ζωή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό αφήστε µου µόνο παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ θέλω να κάνω µια παρένθεση. Βεβαίως, και δεν είναι ίδια

η προσφορά στην πατρίδα ενός που υπηρετεί τη θητεία του ενό-
πλως και ενός αντιρρησία συνειδήσεως. Όποιος υπηρετεί τη θη-
τεία του ενόπλως στην πρώτη γραµµή της µάχης, βάζει στο κοινό
ταµείο της πατρίδος τη ζωή του. Ο αντιρρησίας συνειδήσεως
βάζει την καλοπέρασή του. Καµµία σχέση ο ένας µε τον άλλον,
ούτε τους βάζω στο ίδιο σηµείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έρχεται, όµως, το νοµοσχέδιο και τι λέει; Καταργώ την παρα-
πάνω θητεία, άρα, µην αισθάνεσαι ότι θα πάθεις και κάτι, εάν το
δηλώσεις, σου έχω και την επιτροπή µε τους καθηγητές και
ακούστε και το καλύτερο. Ενώ µέχρι τώρα θα έκανες αυτή την
εναλλακτική θητεία στη µονάδα, τώρα θα την κάνεις, λέει, στα
µετόπισθεν, δηλαδή στον δήµο της περιοχής σου. Θα ξέρεις και
τον δήµαρχο και θα σου αναθέτει θητεία κοινωνική να καθαρίσεις
το µπαλκόνι το σπιτιού σου. Ο ένας θα είναι στο µπαλκόνι του
σπιτιού του και θα κάνει τη θητεία πίνοντας φραπέ και ο άλλος
θα είναι στο ποτάµι, στον Έβρο ή στα νησιά για να προστατεύει
την πατρίδα. Αυτό είναι το µήνυµα που στέλνει αυτό το άθλιο νο-
µοσχέδιο! 

Το τρίτο σηµείο είναι το εξής: Καλά, είπαµε να είστε κατά της
αριστείας, είπαµε να έχετε έναν Πρωθυπουργό, που τα ελληνικά
του δεν θέλω να τα χαρακτηρίσω, γελάει όλη η Ελλάδα, αλλά να
έρχεστε εκ των υστέρων και να λέτε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Τα δικά σου είναι καλύτερα; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Α, δεν είναι! Ο άνθρωπος

ξέρει ελληνικά. Σωστά, έχετε δίκιο ότι… 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Τα δικά σου, που τα διδάσκεις

κιόλας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σε ακούω, κύριε Καρα-

γιαννίδη. Εντάξει, εγώ δεν έµαθα τα καλά ελληνικά του Τσίπρα.

Σε αυτό έχετε δίκιο! Οµολογώ ότι τα καλά ελληνικά του Αλέξη
Τσίπρα δεν µπόρεσα να τα µάθω! Εγώ δεν είµαι διάτρητος σε
κάθε έλεγχο, όχι, δεν είµαι!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
ολοκληρώστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω αµέσως.
Τι λέει; Αναδροµικά όσοι είχαν κριθεί ότι δεν ήταν καλοί στην

υπηρεσία τους να µείνουν κι αυτοί, όλοι! Δεν πα’ νά ’χεις καλή
επίδοση και να κάνεις καλά την υπηρεσία σου προς την πατρίδα
ή να µην κάνεις και τίποτα και να «ξύνεσαι» όλη την ηµέρα και να
πίνεις φραπέ και να βλέπεις τηλεόραση, όλοι µέσα στο στρά-
τευµα του ΣΥΡΙΖΑ!

Κύριε Υπουργέ, θα σας το ξαναπώ και κλείνω. Είναι πολύ κρίµα
που συνδέσατε το όνοµά σας µε αυτό το νοµοσχέδιο. Πολύ
κρίµα! 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Τραµπάντζειο Γυµνάσιο Σιάτιστας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Βίτσας, ο Υπουργός Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής, για να υποστηρίξει µια τροπολογία. 

Έτσι δεν είναι, κύριε Βίτσα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µιλήσω από το Βήµα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Απ’ όπου θέλετε,

κύριε Υπουργέ. Για τροπολογία, όµως, πρόκειται, έτσι δεν είναι; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ναι, για τροπολογία πρόκειται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Αφού άκουσα την εµβριθή ανάλυση στο νοµοσχέδιο από
τον κ. Γεωργιάδη και αφού µε «τσιγκλάει» βεβαίως, να πω δυο
λόγια πολύ γρήγορα. 

Κοιτάξτε να δείτε, είναι γνωστό ότι παλεύετε να δηµιουργή-
σετε στη χώρα ένα κλίµα ελληνικού µακαρθισµού και πολύ θα
θέλατε να µπορέσετε να το επιβάλετε και στην πράξη, να επιβά-
λετε στην πράξη τον µακαρθισµό. Είναι φρούδες οι ελπίδες σας,
θα µείνετε µε τα όνειρα εξουσίας και την πίκρα της απογοήτευ-
σης. 

Πάµε στα δύο από τα τρία σηµεία που είπε ο κ. Γεωργιάδης,
γιατί το τρίτο δεν το κατάλαβα. Δεν ξέρω εάν το καταλάβατε
εσείς. 

Κοιτάξτε πόσο σηµαντικό είναι. Η ιεραρχία δεν είναι ανεξέλεγ-
κτη. Οι διαταγές δεν είναι ανεξέλεγκτες και οι στρατιώτες και οι
αξιωµατικοί πρέπει να γνωρίζουν τα δικαιώµατά τους και πόσο
δηµοκρατικό είναι η ίδια η ιεραρχία να έρχεται και να λέει, «ναι,
αυτό είναι σωστό, ναι, µπορούν να βοηθηθούν σ’ αυτή την κα-
τεύθυνση» και έτσι δηµιουργούνται τα γραφεία νοµικής υποστή-
ριξης. 

Δεύτερον, η θητεία ως ένοπλη ή εναλλακτική είναι προσφορά
στην πατρίδα, δεν είναι τιµωρία. Άρα, όταν εσείς βλέπετε την
επέκταση ως τιµωρία, λάθος έχετε κατανοήσει τι είναι η στρα-
τιωτική θητεία. 

Αυτά τα λέω γι’ αυτά που άκουσα πριν από λίγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Τίποτα δεν ακούσατε! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Εσείς, κύριε Υπουργέ, πήρατε τον λόγο,

για να αναπτύξετε και να υπερασπιστείτε την τροπολογία σας.
Για τα άλλα υπάρχουν οµιλητές, εισηγητές, κοινοβουλευτικοί,
που περιµένουν µε υποµονή να µιλήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριοι
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συνάδελφοι, µη διακόπτετε. 
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κατ’ αρχάς, ευχαριστώ τον κ. Κικίλια που παίζει τον ρόλο
του βοηθού Προέδρου!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Να είστε καλά!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Πρέπει, όµως, να ξέρετε και µε βάση τον Κανονισµό της
Βουλής ότι ως Υπουργός µπορώ να ζητήσω τον λόγο και να πά-
ρω τον λόγο. Οπότε αφήστε το αυτό.

Τώρα, έχουµε προτείνει µια τροπολογία. Είναι, θα έλεγε κα-
νείς, µια τροπολογία η οποία βλέπει στο άµεσο µέλλον. Τι εννοώ;
Εννοώ ότι µια σειρά πράγµατα που αυτή τη στιγµή γίνονται από
τους διεθνείς οργανισµούς µε ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση, αύριο
-και πολύ περισσότερο- θα γίνονται µε ευρωπαϊκή χρηµατοδό-
τηση µέσω του ελληνικού κράτους. Παραδείγµατος χάριν, το
πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ», µε το οποίο ωφελούνται είκοσι πέντε χιλιά-
δες πολίτες τρίτων χωρών και διαµένουν σε σπίτια, σε διαµερί-
σµατα, από 1-1-2020 έρχεται να το επιτελεί το ελληνικό κράτος.
Θέλουµε να κάνουµε προγραµµατικές συµφωνίες µε αναπτυξια-
κές των δήµων, µε δήµους, µε περιφέρειες, µε µη κυβερνητικές
οργανώσεις που αυτή τη στιγµή εκτελούν πρακτικά το πρό-
γραµµα, ώστε το πρόγραµµα οµαλώς να συνεχιστεί.

Το ίδιο και για µια σειρά άλλα πράγµατα. Να µην πω αναλυ-
τικά. Έχω έναν κατάλογο που αφορούν αυτά τα ζητήµατα. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι για µια σειρά από ζητήµατα, δεν θα γίνονται δια-
γωνισµοί. Θα γίνονται και διαγωνισµοί, εκεί -άλλωστε προβλέπε-
ται και στο τέλος- που το αφορούν.

Το δεύτερο που αφορά την τροπολογία -θα πω τον αριθµό της
στο τέλος- υπάρχει το εξής: Σήµερα πέρα από τον ατοµικό γεω-
γραφικό περιορισµό που τον κάνει η Αστυνοµία, δηλαδή το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, ξέρετε ότι ο διευθυντής της
Υπηρεσίας Ασύλου ορίζει τους όρους του γεωγραφικού περιο-
ρισµού. Εδώ, όµως, έχουµε δύο προβλήµατα. Πρώτον, ο γεω-
γραφικός περιορισµός να αφορά µόνο το άσυλο, ενώ αφορά και
την υποδοχή και, δεύτερον, να αναλαµβάνει ο Διευθυντής της
Υπηρεσίας Ασύλου την πολιτική ευθύνη, που κανονικά πρέπει να
την αναλαµβάνει η πολιτική ηγεσία.

Ερχόµαστε, λοιπόν, και λέµε ότι αυτή την ευθύνη θα την ανα-
λαµβάνει η πολιτική ηγεσία, που θα ορίζει τους όρους του γεω-
γραφικού περιορισµού, ο οποίος δεν είναι το µέλλον µας -δεν
είναι ίσως και το παρόν µας σε ορισµένα ζητήµατα- ώστε να προ-
χωράει καλύτερα, πιο γρήγορα, αλλά και µε µεγαλύτερη ευθύνη
το ζήτηµα του γεωγραφικού περιορισµού.

Μισό λεπτό να βρω και τον αριθµό της τροπολογίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να βοηθήσω, κύριε

Υπουργέ;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Βοηθήστε µε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 2107 και ειδικό 102.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κριτική που ο κ. Αρβανιτίδης και εµείς ως παράταξη κάναµε

στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή είχε τέσσερις άξονες:
Μετά από τέσσερα χρόνια και κάτι µήνες, αυτό είναι το σχέδιο

νόµου που έχει ανάγκη ο τόπος, οι Ένοπλες Δυνάµεις; Πού είναι
εκείνη η πολυδιαφηµισθείσα αναδιάρθρωση των Ενόπλων Δυνά-
µεων;

Δεύτερον, πού είναι εκείνη η αλλαγή των δοµών, βάσει της
οποίας θα ενισχυόταν το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων;

Πού είναι ο καθορισµός των αξόνων µιας κοινής αµυντικής πο-
λιτικής που θα µας έφερνε και σε συνεννόηση;

Και κάτι το οποίο το έχω βάλει δέκα φορές, αλλά έχω σταµα-
τήσει, γιατί δεν έχει πια νόηµα -τέσσερα χρόνια και κάτι ο κ. Βί-
τσας ήταν ο πρώτος που µου απαντούσε- αφορά τη συνεργασία
των Ενόπλων Δυνάµεων µε την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία.

Πόσα δεν είπαµε οι δυο µας εδώ, κύριε Βίτσα, στα τέσσερα αυτά
χρόνια. Εάν ερχόµουν να ξανακάνω επίκαιρη ερώτηση, πάλι τα
ίδια θα λέγαµε. Για σας τέσσερα χρόνια και δυο-τρεις µήνες πή-
γαν στον βρόντο. Αντ’ αυτού, λέει ο κ. Αρβανιτίδης, έρχεται το
παρόν εµβαλωµατικό σχέδιο νόµου µε διάφορες ψευδορυθµίσεις
ή και ρυθµίσεις, που σχετίζονται µε θέµατα που θα µπορούσαν
να συντηρούν τον κυρίως κορµό ενός βασικού σχεδίου νόµου. 

Αυτή είναι η κριτική µας και γι’ αυτό καταψηφίζουµε. Θα ψη-
φίσουµε συγκεκριµένες διατάξεις.

Πέραν αυτών που προείπα, έχουµε θέµατα αµυντικής πολιτι-
κής που θα µπορούσαµε να τα πούµε εδώ και να έχουµε συνεν-
νοηθεί; Με επίκαιρη ερώτησή µου -που έδειξε και χαρακτήρα-
έλεγα στον κ. Αποστολάκη, ηµερών Υπουργό Άµυνας, ότι από
εµπειρία µου στις επιτροπές της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης
του ΝΑΤΟ είχα τη δυνατότητα να ρωτήσω -όχι ρητορικά- τι γίνε-
ται µε τη µόνιµη διαρθρωµένη αµυντική συνεργασία στο πλαίσιο
της Ένωσης και να παίρνω απαντήσεις στο παρελθόν αόριστες,
αλλά από τη Μογκερίνι πολύ ενθαρρυντικές ότι αυτό προχωράει
σε είκοσι πέντε χώρες. Όταν ρωτούσα αν η Ελλάδα είναι µέτο-
χος, µου είπε: «Ναι, είναι µέτοχος και πολύ ενεργός µάλιστα».
Αυτό είναι πολύ ενθαρρυντικό. Έκανα µια επίκαιρη ερώτηση για
να ενθαρρύνω και να πω «στηρίζουµε». Συζητάµε κάτι σχετικό;
Δεν συζητάµε κάτι σχετικό. Κάνουµε προεκλογικές διευθετήσεις
εδώ ως Εθνική Αντιπροσωπεία. Υπάρχουν θέµατα; Ανέφερα ένα.
Ας αναφέρω και άλλο ένα που είναι σε αντίθετη κατεύθυνση και
που δεν είναι σωστό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αύριο συγκαλείται το Εθνικό Συµ-
βούλιο Εξωτερικής Πολιτικής για να συζητήσει την πρόταση που
κάνει η Κυβέρνηση για τη σύσταση Συµβουλίου Εθνικής Ασφά-
λειας. Μάλιστα. Τι είναι το Συµβούλιο Εθνικής Ασφάλειας; Μια
λοβιτούρα προεκλογική είναι. Έκανε -υποτίθεται- πρόταση το
Ποτάµι πριν από καιρό και συγκλήθηκε το Εθνικό Συµβούλιο Εξω-
τερικής Πολιτικής για να δει αυτό το θέµα. Το Ποτάµι έκανε µια
πρόταση συναισθηµατικού χαρακτήρα, να συµµετέχουν οι
πρώην Πρωθυπουργοί. Έκανε µία -κατά τη γνώµη µου- λάθος,
αλλά όχι του πεταµού, πρόταση. Υποτίθεται ότι ο Πρωθυπουρ-
γός την είδε µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα -τις Πρέσπες συζητού-
σαν, εν πάση περιπτώσει- ήλθε στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτε-
ρικής Πολιτικής και καταλάβαµε ότι το Υπουργείο Εξωτερικών
είναι απρόθυµο να δει κάτι τέτοιο. Ξαφνικά έρχεται το Συµβούλιο
Εθνικής Ασφάλειας, ένα κυβερνητικό όργανο, απολύτως κυβερ-
νητικό όργανο. Αν δείτε τη σύνθεσή του, κύριοι συνάδελφοι, είναι
απολύτως κυβερνητικό όργανο. Λέω: «Καλά, αυτή η Επιτροπή
Εξωτερικών και Άµυνας πρέπει να συζητάει µόνο για διευθετή-
σεις; Δεν είναι σοβαρό όργανο να το έχετε προειδοποιήσει;». Δεν
το προειδοποιήσατε και διορίζεται -ακούστε- σύµβουλος εθνικής
ασφάλειας παρά τω Πρωθυπουργώ. Έξι στην υπηρεσία του νέες
θέσεις για υπαλλήλους µε προσλήψεις, αποσπάσεις κ.λπ.. 

Θα ρωτήσω ρητορικά: Καλά, αυτό δεν είναι κοµµάτι της αρµο-
διότητας του ΚΥΣΕΑ; Καλά, αν ενεργοποιούνταν το ΚΥΣΕΑ ως
προς αυτό ή και σε µια συγκεκριµένη του ρύθµιση, που από το
2002 είναι ανεφάρµοστη, δεν θα κάλυπτε αυτό το κενό; Μας
έλειπε αυτό το κυβερνητικό όργανο; Δεν µας έλειπε και δεν µας
λείπει. 

Κακώς, κύριε Υπουργέ, παρακάµπτοντας την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, ενώ είναι το Υπουργείο σας εδώ, αυτό πηγαίνει για προ-
συζήτηση στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής για να
συγκροτηθεί όργανο -δεν ξέρω εάν θα το φέρετε και δεν ξέρω
και εάν το έχετε και υπ’ όψιν σας- ένα τόσο αδιάφορο όργανο
που σε τίποτα δεν θα συνεισφέρει στα θέµατα της ασφάλειας
του τόπου. 

Έχω ορισµένες σκέψεις να κάνω. Κατ’ αρχάς διαφωνώ πλή-
ρως µε την κριτική που άσκησε η Νέα Δηµοκρατία -το άκουσα
και από τον κ. Κικίλια και από τον κ. Γεωργιάδη- για το άρθρο 22.
Το άρθρο 22 είναι σωστό. Έχω την τιµή να είµαι ως πανεπιστη-
µιακός καθηγητής ο άνθρωπος που συµβούλεψα τον αείµνηστο
Γεράσιµο Αρσένη να προβλέψει επιτέλους την κοινωνική εναλ-
λακτική θητεία και τότε άκουγα αυτά που άκουσα και σήµερα,
ότι αυτοί είναι τεµπελχανάδες, ότι όλοι θα πάνε στον στρατό και
θα δηλώνουν αντιρρησίες και προβλέφθηκε µια τεράστια θητεία
για τους ανθρώπους αυτούς, που κάνουν πολλές φορές βαρύ-
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τερο έργο απ’ ό,τι κάνουν οι άλλοι και στο εξωτερικό και εδώ.
Εδώ υποστήριξα επί χρόνια και υποστηρίζω αυτή τη ρύθµιση και
θα ήταν αντίφαση για το δικό µου πολιτικό ήθος, επειδή είµαι
στην Αντιπολίτευση τώρα, να µην υποστηρίξω το άρθρο 22. Το
υποστηρίζω. Κλείνω επ’ αυτού χωρίς άλλα λόγια. Είναι σωστό,
ιδίως αν δει κανείς και το πόσα προβλήµατα έχουν προκύψει
κατά την εφαρµογή άλλων ρυθµίσεων.

Έρχοµαι σε κάτι πολύ σοβαρό, το οποίο το ξέρω ως θέµα από
φοιτητής. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι Υπουργοί,
όταν ήµουν φοιτητής της Νοµικής είχαµε συµφοιτητές τα παιδιά
της ΣΣΑΣ. Πήγαµε µαζί, µε αυτούς µεγαλώσαµε µαζί, κάναµε πο-
ρείες ζωής µαζί, τους έβρισκα δεξιά και αριστερά µε βάση τις
επιστηµονικές µου ενασχολήσεις και όντας νέος Βουλευτής το
2000, µε την προετοιµαζόµενη τότε Αναθεώρηση του Συντάγµα-
τος, είχαµε συνεργαστεί, γιατί το άρθρο 96 παράγραφος 5 ορίζει
πολλά γι’ αυτούς και οι άνθρωποι ως δικαστικοί λειτουργοί είχαν
και άλλα αιτήµατα. Μάλιστα είχα γνωµοδοτήσει υπέρ τους.

Τώρα στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος το θίξαµε ξανά το
θέµα. Βλέπω στην Αίθουσα τον κ. Δουζίνα και τον κ. Μαυρωτά
που ήµασταν µαζί στην Επιτροπή Αναθεώρησης. Το θίξαµε ξανά
το θέµα και είπαµε ότι το άρθρο 96 παράγραφος 5, παρ’ ότι είναι
πολύ καλό άρθρο, ίσως να χρειάζεται και περαιτέρω διεύρυνση.
Ήµασταν σύµφωνοι στα λόγια. Έρχεστε τώρα εδώ να κάνετε
δύο κατηγορίες των ανθρώπων αυτών, των αποφοίτων της ΣΣΑΣ
και των άλλων που έχουν µπει µε νέες διαδικασίες στο σώµα.
Όχι! Σας καλώ να το αποσύρετε αυτό το άρθρο. Δεν σας χρει-
άζεται. Να το αποσύρετε, να το µελετήσετε εµβριθέστερα και να
καταλήξετε σε αυτό µετά από συζήτηση και µαζί µας στη Διαρκή
Επιτροπή. Σας το ζητάµε ως Κίνηµα Αλλαγής. Το έχετε κάνει ήδη; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Αποσύρθηκε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το έχετε δηλώσει; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Μάλιστα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ωραία. Σας παρακαλώ πάρα πολύ να

το συζητήσουµε. Έχω και τη δυνατότητα, την ευχέρεια και τη µε-
γάλη διάθεση αυτό το θέµα να το συζητήσουµε πολύ συγκεκρι-
µένα. 

Πάω τώρα σε µία τροπολογία η οποία έχει κατατεθεί από τον
κ. Μαυρωτά, τον κ. Σαρίδη και από εµένα. Την καταθέσαµε σή-
µερα. Είναι εκπρόθεσµη, αλλά στη συνάντηση που κάναµε µε
δική σας πρωτοβουλία είχα τη δυνατότητα να σας το πω.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσοι είµαστε στη Διαρκή Επι-
τροπή Εξωτερικών και Άµυνας από χρόνια θυµόµαστε επί υπουρ-
γίας Καµµένου µία σύγκρουση µέσα στην επιτροπή, ανάµεσα σε
δύο συνδικαλιστικές ενώσεις των στρατευµένων, των αξιωµατι-
κών, των υπαξιωµατικών. Είχα πάρει τότε τον λόγο και είχα πει
ότι οι συγκρούσεις αυτού του επιπέδου µέσα στον στρατό είναι
έξω από το πνεύµα και της λογικής και του νόµου του Συντάγ-
µατος και θυµίζουν τα φοιτητικά µας χρόνια. Όµως ωριµάσαµε
και τα πράγµατα πρέπει να τα βλέπουµε αλλιώς. 

Δεν κατέστη κοινοβουλευτικά δυνατό να υπάρξει εξοµάλυνση
και πήγαν στα δικαστήρια οι άνθρωποι. Έγιναν δύο δικαστήρια,
κύριε Υπουργέ: Το πρώτο δικαστήριο τον Ιανουάριο του 2018
εξέδωσε την απόφαση 254 και το εφετείο το 2019 εξέδωσε την
απόφαση 1310. Με τις δύο αυτές αποφάσεις, πρωτόδικα και µε
το εφετείο, επιβεβαιώθηκε πως το συνδικαλιστικό -εντός ή εκτός
εισαγωγικών- όργανο των ανθρώπων που εργάζονται στον
στρατό, των στρατιωτικών, είναι η ΠΟΜΕΝΣ. Είναι καθαρό, πεν-
τακάθαρο, σαφές. Έκανε προσπάθειες η ΠΟΜΕΝΣ µέσα στο
πλαίσιό τους να υπαχθούν και οι υπόλοιποι ή πήγε πάνω στην
απόφαση καθισµένη, «ετσιθελικά» να παραµερίσει τους άλλους;
Έκανε. Καταθέτω µάλιστα ως παράδειγµα -έχω πολλά τέτοια-
ένα έγγραφο που απηύθυνε σε ένα σχετικό πρωτοβάθµιο σωµα-
τείο στη Λήµνο. Έγιναν προσπάθειες της ενιαιοποίησης κατά τον
νόµο. Ανταποκρίθηκαν οι άλλοι; Όχι. Παρά τις δικαστικές απο-
φάσεις, διατηρείται η εκκρεµότητα. Ενώ είναι υποχρεωµένοι να
προσαρµοστούν στον νόµο, όπως τον ερµήνευσε το δικαστήριο,
έχουµε παράταση της απροθυµίας και τροπολογίες που ακούµε
ότι υπάρχουν επί σκοπώ να διατηρηθεί αυτή η διφυής κατά-
σταση. Λάθος! Και είναι λάθος των συναδέλφων αν πάνε να υπο-

γράψουν τέτοια τροπολογία. «Όχι»! Το λέµε ρητά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο της Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Τι πρέπει να γίνει; Πρέπει να εφαρµοστεί η δικαστική απόφαση
και η τροπολογία των τριών, Σαρίδη, Μαυρωτά και Λοβέρδου,
λέει να γίνει µία σχετική τέτοια µονάδα στο Υπουργείο, ούτως
ώστε να διευκολυνθεί η λειτουργία αυτής της Ένωσης. Είναι η
τροπολογία µας 2116/107. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε
Υπουργέ, να τη δείτε µε ενδιαφέρον και να την εντάξετε στο σχέ-
διο νόµου.

Έχουµε ρύθµιση στο παρόν σχέδιο νόµου γι’ αυτούς που
έχουν µία εκκρεµότητα µε τις αναβολές τους. Είναι όµως εξειδι-
κευµένη και αφορά συγκεκριµένες περιπτώσεις. Έχω καταθέσει
την τροπολογία µε αριθµό 2114/106 -προσωπικώς εγώ- και έχω
επισηµάνει µία αδικία που παράγεται για χιλιάδες ανθρώπους
στην τελευταία φάση των σπουδών τους. Βάσει αυτής της αδι-
κίας υπάρχει κίνδυνος να κηρυχθούν ανυπότακτοι χιλιάδες άν-
θρωποι. 

Παρακαλώ, να δείτε και αυτή την τροπολογία µου µε ενδιαφέ-
ρον. Δεν καταθέτω τροπολογίες, κύριε Υπουργέ. Σπάνια το κάνω
ή σπάνια υπογράφω, εκτός αν είναι συλλογικές από το κόµµα
µου. Ωστόσο όπου υπάρχει ιδιαίτερη ανάγκη, τότε βάζω την υπο-
γραφή µου. Έχω βάλει την υπογραφή µου σε µία συνολική των
τριών και σε µία ατοµική δική µου και σας παρακαλώ να τις δείτε
µε ενδιαφέρον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λοβέρδο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς, Ανεξάρτητος Βουλευτής. Θα

ακολουθήσει ο κ. Δουζίνας και µετά τον κ. Δουζίνα, κύριε Κρέτσο,
θα σας δώσουµε τον λόγο για την τροπολογία που θέλετε να
αναπτύξετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε να κάνουµε µε ένα πολυνοµοσχέδιο κυρίως διευθετή-

σεων που φαίνεται ότι είτε είχαν ωριµάσει για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις είτε τώρα πριν τις εκλογές είναι ο κατάλληλος πολιτικός
χρόνος για να γίνουν. Αφορούν, λοιπόν, ένα ετερογενές σύνολο
διαφόρων κατηγοριών στελεχών που συνυπάρχουν µέσα στο
στράτευµα και γίνεται µία προσπάθεια όσο γίνεται οµογενοποί-
ησης. Θα αναφερθώ στην αρχή σε κάποια επιµέρους ζητήµατα
του νοµοσχεδίου και θα κλείσω µε κάποια που δεν υπάρχουν στο
νοµοσχέδιο, αλλά θα έπρεπε συνεχώς να τα θυµίζουµε.

Σε ό,τι αφορά στους ανυπότακτους, δίνετε ένα κίνητρο απα-
λοιφής των διοικητικών προστίµων για όσους καταταγούν έως
31-12-2020, προκειµένου να υπάρξει και ένα ξεκαθάρισµα της
κατάστασης. Πρέπει να υπάρξει ασφαλώς µία εκστρατεία ενη-
µέρωσης και πρέπει η δυνατότητα αυτή να είναι αυστηρά καθο-
ρισµένη ώστε να µη δηµιουργεί κίνητρο για ανυποταξία. Ή
µάλλον επειδή κυρίως πρόκειται για επιστήµονες πρέπει να
βρούµε τρόπους να εκµεταλλευτούµε το διανοητικό κεφάλαιο
που υπάρχει στη χώρα µας για το µικρό διάστηµα της στρατιω-
τικής τους θητείας από κατάλληλες θέσεις. 

Για τους αντιρρησίες συνείδησης στα άρθρα 22 και 23 γίνεται
µία εναρµόνιση µε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου και αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Θα
ήθελα να δω όµως κάποια στοιχεία για το πόσοι είναι διαχρονικά
τα τελευταία χρόνια οι αντιρρησίες συνείδησης, πόσοι κάνουν
αίτηση, πόσων εγκρίνεται, ώστε να µπορούµε να αξιολογήσουµε
το σύστηµα και να προταθούν τυχόν αλλαγές, όπως η αλλαγή
της σύστασης της επιτροπής που φαίνεται να υπαγορεύεται από
τη διεθνή πρακτική. 

Εδώ υπάρχει η ερώτηση που έκανα και στις επιτροπές. Γιατί
τα µέλη ΔΕΠ να είναι αποκλειστικά από την Περιφέρεια Αττικής;
Με τα µέλη ΔΕΠ νοµίζω ότι εννοείτε τους καθηγητές που υπάρ-
χουν µέσα στο νοµοσχέδιο. Αν αυτό είναι για οικονοµικούς λό-
γους θεωρώ ότι το κόστος θα είναι ελάχιστο σε σχέση µε την
ισοτιµία που πρέπει να υπάρχει και στο κάτω-κάτω ας βάλουµε
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και αναπληρωµατικά µέλη για όσους δεν µπορούν, προκειµένου
να υπάρχει ευελιξία. 

Επίσης, θα ήθελα να ρωτήσω αν στις υπηρεσίες που αφορούν
την εναλλακτική θητεία συµπεριλαµβάνονται, για παράδειγµα,
κρατικές δοµές φιλοξενίας προσφύγων και µεταναστών. Θεωρώ
ότι θα ήταν µία αµοιβαία επωφελής λύση και για την κοινωνία και
για τους ίδιους να µπορούν να προσφέρουν σε τέτοιες δοµές,
γιατί είναι κάτι που σίγουρα εφάπτεται στα ενδιαφέροντα των
συγκεκριµένων πολιτών, όπου ο ανθρωπισµός και η αλληλεγγύη
έχουν κυρίαρχο ρόλο. 

Αναφέρθηκα στις επιτροπές και στο άρθρο 33 που αφορά στο
συµβούλιο αµυντικής έρευνας, τεχνολογίας και βιοµηχανίας.
Θεωρώ πολύ σηµαντικό τον ρόλο του µε δεδοµένο το δυναµικό
έρευνας και τεχνολογίας που υπάρχει στη χώρα µας και, βέβαια,
το γεγονός ότι µπορεί να χρηµατοδοτεί ερευνητικά προγράµ-
µατα. Κάποια πράγµατα, δηλαδή, µπορεί να γίνονται in house,
όπως λέµε και να παράγουµε και γιατί όχι να εξάγουµε αµυντική
τεχνολογία, αντί να παίρνουµε µόνο απ’ έξω. Για παράδειγµα, το
Ισραήλ, που πρωτοπορεί στον συγκεκριµένο τοµέα, δεν νοµίζω
ότι έχει καλύτερους επιστήµονες από µας.

Εξέφρασα και εδώ τον προβληµατισµό µου ως προς τη στε-
λέχωση, γιατί η θέση να είναι πάλι από την Περιφέρεια Αττικής
αποκλειστικά. Το δεύτερο είναι γιατί στη στελέχωση να επιλέγε-
ται µόνο ένα συγκεκριµένο ερευνητικό κέντρο, το πολύ καλό, βέ-
βαια, ΕΚΕΤΑ, για τη δουλειά του οποίου είµαστε περήφανοι και
να µη γίνεται αυτό το πράγµα θεσµικά, είτε από το Εθνικό Συµ-
βούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας, το ΕΣΕΚ, είτε από τη Σύνοδο
των ερευνητικών κέντρων. Να ορίσουν, δηλαδή, εκείνοι εκπρό-
σωπο. 

Θεωρώ -και θα ήθελα να περάσω λίγο στα πιο γενικά- ότι
υπάρχουν πολλά περιθώρια βελτίωσης για την αποτελεσµατική
λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας µας. Υπάρχουν
λοιπόν, ζητήµατα που δεν τα βλέπουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο,
όπως αντικειµενικοποίηση των κριτηρίων αξιολόγησης του προ-
σωπικού και των µεταθέσεων µε δίκαιο και ορθολογικό τρόπο και
η ίδια αντιµετώπιση απέναντι σε όλους, δηλαδή να µη χρειάζεται
να έχεις µπάρµπα στην Κορώνη ή στην Κουµουνδούρου, στην
Πειραιώς, στη Χαριλάου Τρικούπη ή όπου αλλού, για να εξελιχ-
θείς. Nα µετράει µόνο το πόσο καλός είσαι και όχι ποιον καλό
πολιτικό ξέρεις. Το είπα και στις επιτροπές ότι κάποια στιγµή
πρέπει, επίσης, να τεθεί στο τραπέζι το αµετάθετο στο προσω-
πικό, έστω και υπό συνθήκες, ώστε να µη διαταράσσεται η ισορ-
ροπία στη στελέχωση, όπως είχε αναφερθεί ο κ. Ρήγας προχθές. 

Στις επιτροπές, επίσης, µίλησα και για την αδικία που υπάρχει
σχετικά µε τους µηχανικούς της Αεροπορίας, που µετά την απο-
φοίτησή τους γίνονται παιδιά ενός κατώτερου θεού σε ό,τι
αφορά την ιεραρχία, σε σχέση µε τους ιπτάµενους, µία στρέ-
βλωση που δεν ισχύει στο Πολεµικό Ναυτικό και στο Στρατό
Ξηράς, όπου η αρχαιότητα καθορίζεται από την ηµεροµηνία κτή-
σης του βαθµού. Το γεγονός αυτό έχει ως αποτέλεσµα οι µηχα-
νικοί της Πολεµικής Αεροπορίας να µην µπορούν να αναλάβουν
θέση ευθύνης στα γενικά επιτελεία της Πολεµικής Αεροπορίας,
στο ΓΕΕΘΑ ή στο ΝΑΤΟ και είναι µία κατάσταση που δηµιουργεί
αισθήµατα αδικίας σε αυτό το πολύτιµο υλικό που έχει εκπαιδευ-
τεί µε χρήµατα των Ελλήνων πολιτών. Αποτέλεσµα; Η πρόωρη
φυγή από τις τάξεις Πολεµικής Αεροπορίας και µάλιστα σε µία
περίοδο που η τεχνολογική εξέλιξη του όπλου αναπτύσσεται ρα-
γδαία.

Κλείνω µε ίσως το σηµαντικότερο: οι ψηφοθηρικές προτεραι-
ότητες δεν συµβαδίζουν µε τις αµυντικές προτεραιότητες. Αν θέ-
λουµε να έχουµε αξιόµαχες και αποτελεσµατικές Ένοπλες
Δυνάµεις, πρέπει το κοµµατικό και το πελατειακό κράτος να µένει
έξω απ’ αυτές. Όπως λέµε στο Ποτάµι «έξω τα κόµµατα από τη
δηµόσια διοίκηση», «έξω τα κόµµατα από τα πανεπιστήµια», πολύ
περισσότερο ισχύει το «έξω τα κόµµατα από τις Ένοπλες Δυνά-
µεις».

Σηµαντικό επίσης, θέµα είναι η αναθεώρηση της χωροταξίας
των στρατοπέδων. Μίλησα γι’ αυτό και στις επιτροπές. Ο κύριος
όγκος του στρατεύµατος χρειάζεται να είναι στη µεθόριο και όχι
δίπλα στα αστικά κέντρα. Και όταν οι καταστάσεις υπαγορεύουν
αλλαγή συνθηκών, δεν µπορεί να παρεµβαίνουν πολιτευτές για

την ανατροπή τους ή καθυστέρησή τους επειδή ξεβολεύονται
κάποιες καταστάσεις. Και το είδαµε αυτό στο πάγωµα της µετα-
φοράς της 302ης Ταξιαρχίας Πεζοναυτών. Το επιτελείο έκρινε ότι
πρέπει να γίνει µετεγκατάσταση της εν λόγω ταξιαρχίας, να πάει
από τον Βόλο στην Αττική, Αυλώνα και Σαλαµίνα, για επιχειρη-
σιακούς λόγους. Ξαφνικά και ενώ η µεταστάθµευση ήταν στη
φάση προετοιµασίας, κινητοποιήθηκαν κάποιοι Βουλευτές, από
τον ΣΥΡΙΖΑ και από τη Νέα Δηµοκρατία, και άλλοι παράγοντες
της περιοχής και πέτυχαν το πάγωµα της µετεγκατάστασης. Εδώ
έχουν τις ευθύνες τους και τα κόµµατα, που οµνύουν στην προ-
τεραιότητα των αµυντικών αναγκών, αλλά όταν πρόκειται για κά-
ποιες ψήφους, επεµβαίνουν απροκάλυπτα. Άλλα λέµε, δηλαδή,
στη θεωρία, άλλα κάνουµε στην πράξη. Αλίµονο όµως, αν οι απο-
φάσεις αµυντικού σχεδιασµού λαµβάνονται µε γνώµονα τις κα-
φετέριες και τα ενοικιαζόµενα της κάθε περιοχής. 

Τέλος, πέρα από νοµοσχέδια διευθετήσεων χρειαζόµαστε τη
δηµιουργία προϋποθέσεων εγρήγορσης και αποτελεσµατικότη-
τας. Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Σίγουρα όταν ξοδεύουµε το
2,2% του ΑΕΠ σε αµυντικές δαπάνες δεν µπορεί το στράτευµα
να το βλέπουµε µόνο ως έναν µηχανισµό ρουσφετιών στα θέ-
µατα των κληρωτών ή µηχανισµό οριζόντιων προαγωγών στα µε-
σαία στελέχη ή µηχανισµό κοµµατικών επιλογών στα ανώτερα
στελέχη. Πρέπει να το βλέπουµε ως έναν µηχανισµό πραγµατι-
κής αξιοκρατίας, που θα διαχέεται από την κορυφή προς τη
βάση. Έτσι θα χτιστεί ακόµα περισσότερο η εµπιστοσύνη και
µέσα στην πυραµίδα του στρατεύµατος και, βέβαια, από την κοι-
νωνία προς τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δουζίνας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στη συζήτηση στην επιτροπή αλλά και σήµερα, ο κ. Κικίλιας,

αλλά και ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας επικεντρώθη-
καν βασικά σε ένα θέµα: Στους αντιρρησίες συνείδησης και τα
νοµικά γραφεία, που δείχνει ακριβώς ότι το υπόλοιπο νοµοσχέδιο
είναι γενικά θετικό. Κατηγόρησαν τον ΣΥΡΙΖΑ ότι έχουµε µία ιδε-
ολογική εµµονή επάνω σε αυτό το θέµα.

Λοιπόν, εγώ δηλώνω ένοχος, πραγµατικά παραδέχοµαι την κα-
τηγορία, διότι αυτή η κατηγορία, επίσης, δείχνει, αγαπητοί κύ-
ριοι, το συνεχές σας διαζύγιο µε τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες,
µε τις αξίες της δηµοκρατίας και του φιλελευθερισµού. 

Θα µιλήσω για δύο βασικές έννοιες, οι οποίες είναι συγγενικές,
τις έννοιες της αντίρρησης συνειδήσεως και της πολιτικής ανυ-
πακοής, civil disobedience. Ο όρος «πολιτική ανυπακοή» δηµι-
ουργήθηκε από τον Ντέιβιντ Θόρω, Αµερικανό φιλόσοφο, που το
1846 αποφάσισε να µην πληρώσει τους φόρους του επειδή χρη-
µατοδοτούσαν τον πόλεµο Αµερικής-Μεξικού και τη δουλεία. Βέ-
βαια, η ανυπακοή έρχεται από πολύ παλαιότερα. Σε όλους τους
µύθους της γέννησης ο άνθρωπος αψηφά τον νόµο και τους
ισχυρούς για να θεµελιώσει την ύπαρξή του. Στην Παλιά Διαθήκη
ο Αδάµ και η Εύα, στη δική µας παράδοση, ο Προµηθέας.

Ο άνθρωπος έγινε άνθρωπος, όταν είπε «όχι», όταν αντιστά-
θηκε. Είναι κάτι που δεν νοµίζω ότι θα χρειαζόταν να το επανα-
λάβουµε εµείς εδώ, τα παιδιά της Αντιγόνης, της πιο γνωστής
και πιο επαναλαµβανόµενης τραγωδίας της ελληνικής γραµµα-
τείας.

Αν πάω τώρα στον όρο «αντίρρηση συνείδησης» αυτό σηµαίνει
βέβαια την άνεση κάποιου να υπηρετήσει τη στρατιωτική του θη-
τεία, να φέρει όπλο και να συµµετέχει σε πολεµικές ενέργειες.
Οι λόγοι συνήθως ήταν θρησκευτικοί. Αργότερα έγιναν και ιδεο-
λογικοί µέσα σε µία ιδεολογία ειρηνισµού. Ο όρος τέθηκε σε µε-
γάλη χρήση στα τέλη του 19ου αιώνα και στη συνέχεια στη
διάρκεια του Α’ Παγκοσµίου Πολέµου για να περιγράψει την ει-
ρηνική αντίσταση στη συµµετοχή στον πόλεµο.

Στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο οι αγγλικές στρατιωτικές αρχές
δηµιούργησαν ειδικά δικαστήρια, τα Conscientious Objectors’ Tri-
bunals στα οποία, εφόσον κάποιος δήλωνε ότι είναι µέλος µιας
ειρηνιστικής οµάδας ή των Quakers, της θρησκευτικής οργάνω-
σης που είναι εναντίον του πολέµου, εφόσον, επίσης, έλεγε ότι
αντιτίθεται στον πόλεµο ως µέσο επίλυσης διαφορών, τότε απαλ-
λασσόταν από τη στρατιωτική θητεία στον πόλεµο. Έκαναν αί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6539



τηση εξήντα µία χιλιάδες µε αυτές τις διατάξεις και τρεις χιλιά-
δες πήραν πλήρη απαλλαγή.

Το δικαίωµα στην αντίρρηση συνείδησης έχει αναγνωριστεί
από τα Ηνωµένα Έθνη, την Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
από τη Χάρτα Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Όλα αυτά είναι γνωστά, όπως έδειξε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ
µε µεγάλη αναφορά σε αποφάσεις διεθνών δικαστηρίων, διεθνών
επιτροπών και, βέβαια, στις πολλές αποφάσεις του Δικαστηρίου
των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων εναντίον της Ελλάδας. Η πιο πρό-
σφατη ήταν του Παπαβασιλάκη το 2016.

Θέλω τώρα να φύγω από τη συζήτηση του νόµου και των θε-
σµικών παραµέτρων της αντίρρησης συνειδήσεως και να πάω
πίσω από αυτά και να µιλήσω, κατά κάποιον τρόπο, για τη φιλο-
σοφία που δείχνουν αυτές οι αποδοχές από τις δυτικές κοινω-
νίες. Γιατί έχουν δεχθεί οι κοινωνίες µας ότι η αντίρρηση συνεί-
δησης είναι µία πράξη που αξίζει προστασία;

Στις λατινογενείς γλώσσες έχουµε δύο λέξεις γι’ αυτό που
λέµε στα ελληνικά «συνείδηση»: conscience και consciousness.
Η ελληνική γλώσσα, στη σοφία της, αυτές τις δύο λέξεις, δηλαδή
τη συνείδηση και αυτό που θα λέγαµε αυτοσυνειδησία, τις χρη-
σιµοποιεί µε την απλή λέξη «συνείδηση». Τι σηµαίνει το ότι έχου-
µε την ίδια λέξη και για τις δύο αυτές διαφορετικές έννοιες; Αυτό
σηµαίνει: Ποιος είµαι εγώ, όταν λέω «εγώ», όταν καταλαβαίνω
τον εαυτό µου, αυτή είναι η αυτοσυνειδησία. Αυτή η κατανόηση
του εαυτού περιλαµβάνει ισχυρές ηθικές αξίες και απαιτήσεις
που αποτελούν και το υπόβαθρο των ηθικών κρίσεων που θα
κάνω µετά.

Οι λόγοι συνείδησης και η αντίρρηση που στηρίζεται επάνω
τους δεν είναι θέµα επιλογής µε αυτή την έννοια. Μας επιβάλ-
λονται, προηγούνται από κάθε απόφαση να επιλέξουµε τούτο ή
το άλλο. Αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι του εαυτού µας και
οδηγούν σε πράξη ανυπακοής, ακόµα και αν τα αποτελέσµατα,
οι κυρώσεις και οι τιµωρίες µπορεί να είναι τεράστιες. Αποτε-
λούν, δηλαδή, τη µόνη περίπτωση στην οποία ισχύει ουσιαστικά
η καντιανή ηθική θεωρία για την οποία η δεσµευτικότητα της ηθι-
κής υπερισχύει κάθε ωφελιµιστικής εκτίµησης των συνεπειών,
κάθε απολογισµό των στενών συµφερόντων. Αλλά πώς ξέρουµε
αν υπάρχουν λόγοι συνείδησης;

Το κριτήριο είναι σχετικά απλό. Είναι κάποιος διατεθειµένος
να ενεργήσει παρά τις αυστηρές κυρώσεις και τις σοβαρές συ-
νέπειες που µπορούν να ακολουθήσουν; Είναι ένα απλό κριτήριο
και είναι διαφορετικό από αυτό που θα λέγαµε γενικά «ηθική».
Όλοι µας έχουµε ηθικές αρχές και αξίες, αλλά η αντίρρηση συ-
νείδησης είναι διαφορετική, είναι παραπάνω, είναι πιο απαιτητική
και είναι µόνο για λίγους. Στην Ελλάδα τα τελευταία πέντε χρόνια
µόνο µερικές εκατοντάδες στρατιωτικοί έχουν δηλώσει αντίρ-
ρηση συνείδησης.

Γιατί, όµως, η κοινωνία αποδέχεται αυτή την θέση και σε έναν
βαθµό αναγνωρίζει την αντίρρηση συνείδησης; Πρώτα, βέβαια,
είναι το άτοµο. Η συνείδηση είναι φορέας της ακεραιότητας του
εαυτού, η αξία που θεµελιώνει την υποκειµενικότητα του ατόµου.
Από αυτή τη σκοπιά, η αντίρρηση συνείδησης αποτελεί έκφραση
µιας ηθικής στάσης που προστατεύει την ατοµικότητα, την ακε-
ραιότητα, τη µοναδικότητά µας. Όπως µας λέει η Χάνα Άρεντ,
«πρόσεξε να µην κάνεις κάτι µε το οποίο δεν θα µπορείς να ζή-
σεις στην υπόλοιπη ζωή σου». Και ο Τζωρτζ Μπέρναρντ Σω γρά-
φει ότι «η ανυπακοή είναι η πιο σπάνια και η πιο θαρραλέα από
τις αρετές». 

Βέβαια, υπάρχει µία αντίφαση, µια αντίθεση ανάµεσα στον αν-
τιρρησία συνείδησης και στον νόµο ή στην κοινή γνώµη. Γιατί να
το αποδέχεται αυτό η κοινωνία; Τα επιχειρήµατα είναι δύο: 

Πρώτον, το φιλελεύθερο. Το πιο σηµαντικό είναι η υποχρέωση
της κοινωνίας να σεβαστεί την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Το απαι-
τεί ο ανθρωπισµός, δηλαδή ο σεβασµός των βαθιών πεποιθή-
σεων της συνείδησης. Ο νόµος δεν µπορεί και δεν πρέπει να
ασκεί υπέρµετρη πίεση και απειλές για να εξαναγκάσει το άτοµο
να εγκαταλείψει την πίστη του. Αυτό είναι το θεµέλιο του φιλε-
λευθερισµού, το οποίο και αυτό, δυστυχώς, φαίνεται η Νέα Δη-
µοκρατία να το εγκαταλείπει.

Το δεύτερο, βέβαια, είναι το δηµοκρατικό επιχείρηµα ότι ακρι-

βώς οι άνθρωποι αυτοί βάζουν στον δηµόσιο λόγο, στη δηµόσια
σφαίρα απόψεις που εσείς, που υποστηρίζετε την κοινή γνώµη
και αυτά που λέει ο νόµος, είσαστε υποχρεωµένοι να τις απαν-
τήσετε. Να απαντήσετε στα επιχειρήµατα που σας δίνω εγώ γιατί
αυτός ο µικρός αριθµός των αντιρρησιών συνειδήσεως δικαιού-
ται και είµαστε υποχρεωµένοι ως κοινωνία να τους δώσουµε
ακριβώς κάποιες απαλλαγές που δεν θα επιβάλουν στη συνεί-
δησή τους να λειτουργήσει αντίθετα στις βασικές τους αξίες. 

Αυτές είναι οι δύο αρχές από την πλευρά της κοινωνίας, η βα-
σική ανθρώπινη αξιοπρέπεια από την πλευρά του ατόµου. Εδώ
έχουµε δύο τελείως διαφορετικά αξιακά σύµπαντα. Για µας, για
την Αριστερά και για τη φιλελεύθερη και δηµοκρατική παράδοση,
η αξιοπρέπεια, ο φιλελεύθερος σεβασµός της συνείδησης και η
δηµοκρατική συζήτηση, το άνοιγµα στη διαφορετική άποψη, η
οποία βοηθάει να προχωράει η κοινωνία µας, να ανανεώνεται το
νοµικό σύστηµα και να µην πεθαίνει µέσα από έναν µαρασµό
όταν παραµένει συνεχώς το ίδιο, είναι οι βασικές µας αρχές.

Νοµίζω ότι η έµφαση της Αντιπολίτευσης σε αυτό αποκλει-
στικά το σηµείο δείχνει, όπως είπα και στην αρχή, ότι δυστυχώς
βρίσκεται σε µία διαδικασία µε την οποία παίρνει διαζύγιο από
τις βασικές αρχές του ευρωπαϊκού αξιακού κοινωνικού συστή-
µατος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΡΔΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-
ρωσης κ. Κρέτσος, για να αναπτύξει µια τροπολογία του Υπουρ-
γείου.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΡΕΤΣΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το πρώτο άρθρο της τροπο-
λογίας διαµορφώνεται το αναγκαίο θεσµικό πλαίσιο για την ενί-
σχυση του έντυπου τύπου, προκειµένου οι εφηµερίδες να συνε-
χίσουν απρόσκοπτα να επιτελούν το έργο τους, ως πυλώνας της
δηµοκρατίας, της πολυφωνίας, του πολιτισµού και της ποιότητας
του δηµοσίου διαλόγου.

Ειδικότερα προβλέπεται η δυνατότητα ενίσχυσης των επιχει-
ρήσεων έκδοσης εφηµερίδων πανελλήνιας κυκλοφορίας και πε-
ριφερειακών και τοπικών εφηµερίδων, µέσα από προγράµµατα
που θα καταρτίζονται µε κοινές αποφάσεις των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, καθώς και του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, ανά-
λογα µε την προέλευση χρηµατοδότησης των προγραµµάτων.

Μετά από µία πυκνή και συµπαγή πολύµηνη διαδικασία διαλό-
γου µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, µε την προτεινόµενη
διάταξη παρέχεται η δυνατότητα για συγκεκριµένα µέτρα ενίσχυ-
σης των επιχειρήσεων έκδοσης εφηµερίδων, τα οποία θα εξειδι-
κευτούν αµέσως µετά την ψήφιση της διάταξης µε την έκδοση
των προβλεπόµενων κοινών υπουργικών αποφάσεων.

Έτσι µετά την επαναλειτουργία της ΕΡΤ, µετά την εξυγίανση
του τηλεοπτικού τοπίου µε τη χορήγηση τηλεοπτικών αδειών,
µετά τη θεσµοθέτηση ενός ολοκληρωµένου πλαισίου στήριξης
των οπτικοακουστικών παραγωγών στη χώρα µας µε πολλαπλά
οφέλη σε πολλούς τοµείς της οικονοµίας µας, µετά από τη θε-
σµοθέτηση φορολογικών, αναπτυξιακών κινήτρων επιδότησης
οπτικοακουστικής παραγωγής, µετά τη σύσταση του µητρώου
«ONLINE MEDIA» και τη σύσταση του Μητρώου Περιφερειακού
Τύπου, µετά από τις προσπάθειες ενίσχυσης διαφάνειας στο
πεδίο της κρατικής διαφήµισης, η Κυβέρνηση αναλαµβάνει µία
ακόµη σπουδαία πρωτοβουλία, να επιβοηθήσει µε ουσιαστικό και
διαφανή και αντικειµενικό τρόπο τον Τύπο να σταθεί στα πόδια
του. Και σας καλώ, πραγµατικά, να στηρίξετε όλη αυτή την προ-
σπάθεια.

Με το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας µειώνεται από 1η
Μαΐου του 2019 ο ειδικός φόρος στις τηλεοπτικές διαφηµίσεις
στο ποσοστό του 5% και για τους περιφερειακούς και τοπικής
εµβέλειας τηλεοπτικούς σταθµούς. Πρόκειται για µία ρύθµιση,
που έρχεται σε συνέχεια της περσινής πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης για τη µείωση του φόρου αυτού σε αδειοδοτούµενους τη-
λεοπτικούς σταθµούς, τα συνδροµητικά κανάλια και την ΕΡΤ.
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Η παρούσα ρύθµιση στοχεύει στον ισοσκελισµό του ποσοστού
του φόρου αυτού και στην εξισορρόπηση του κόστους για τους
περιφερειακούς τηλεοπτικούς σταθµούς, µε στόχο την ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας και τη διευκόλυνση νέων επενδύσεων
στο σύνολο των τηλεοπτικών µέσων ενηµέρωσης.

Ας µην ξεχνάµε ότι η Κυβέρνηση µε σταθερά και επίµονα βή-
µατα τα προηγούµενα χρόνια, προχώρησε στον τοµέα της τηλε-
όρασης από µία κατάσταση ασυδοσίας σε µία νέα κατάσταση
ρύθµισης και ανάπτυξης. Μία ρύθµιση, όµως, που θέλουµε να
είναι διαρκής και µε βιώσιµα χαρακτηριστικά για όλες τις επιχει-
ρήσεις του κλάδου και σε αυτό κατατείνει και η παρούσα ρύθ-
µιση.

Τέλος, µε το τρίτο άρθρο της τροπολογίας επεκτείνεται ο χρό-
νος για την υποβολή αιτήµατος ελέγχου ολοκλήρωσης του επεν-
δυτικού σχεδίου για τις επιχειρήσεις που έχουν υπαχθεί ή θα
υπαχθούν στο υφιστάµενο καθεστώς ενίσχυσης παραγωγής
οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα, από τους δύο µήνες σε
έξι µήνες από την ολοκλήρωση του επενδυτικού σχεδίου.

Με τον τρόπο αυτό παρέχεται στους φορείς των επενδυτικών
σχεδίων επαρκής χρόνος για την υποβολή του αιτήµατός τους.
Είναι µία ανάγκη που προέκυψε από τη µέχρι σήµερα πλήρη και
απολύτως επιτυχή λειτουργία του καθεστώτος ενίσχυσης οπτι-
κοακουστικών παραγωγών στην Ελλάδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Να ενηµερώσω –για να καταγραφεί στα Πρακτικά- ότι γίνεται

λόγος για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2103 και ειδικό 98.
Τον λόγο έχει ο κ. Στέφος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα,
είναι ένα ακόµη σε µία σειρά νοµοθετηµάτων του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας που στόχο έχει τον παραπέρα εκδηµοκρατισµό
και την ισονοµία στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Το 2016 µε τους νόµους 4361 και 4407 είχαν ρυθµιστεί θέµατα
που αφορούσαν τους οπλίτες και θέµατα που είχαν σχέση µε την
εξέλιξη των µονίµων στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Το 2017
µε το νόµο 4494 ρυθµίστηκαν οικονοµικά ζητήµατα και θέµατα
εξέλιξης, ενώ θεσπίστηκε και το δικαίωµα της συνδικαλιστικής
έκφρασης των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, παρ’ όλες τις
αντιρρήσεις της Αντιπολίτευσης διατυπωµένες µε την ίδια σφο-
δρότητα όπως και στο παρόν νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει σηµαντικές προβλέψεις, που
έχουν θετικό πρόσηµο ως προς την εδραίωση της δηµοκρατίας
και της ισονοµίας ανάµεσα στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων.
Δεν λύνει όλα τα ζητήµατα και δεν εξαφανίζει όλες τις ανισότη-
τες, αλλά βρίσκεται προς µία τέτοια κατεύθυνση και εξορθολο-
γίζει σε σηµαντικό βαθµό την οργάνωση των σωµάτων και δη-
µιουργεί προϋποθέσεις για έναν σύγχρονο και λειτουργικό
στρατό.

Ρυθµίζονται µια σειρά ζητηµάτων σταδιοδροµίας και εξέλιξης
κατηγοριών στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, θέµατα αντιρρη-
σιών συνείδησης και διάφορα θέµατα αρµοδιότητας του ΥΠΕΘΑ.
Κάποιες από τις ρυθµίσεις αυτές θα µπορούσαν να χαρακτηρι-
στούν ευρηµατικές, αφού επιλύνουν µια σειρά από χρόνιες, τελ-
µατώδεις καταστάσεις, που δηµιουργήθηκαν όλα τα προηγού-
µενα χρόνια.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει για την όσο δυνατόν µεγαλύτερη
οµαλοποίηση της ζωής των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων,
αναγνωρίζοντας την τεράστια ευθύνη που έχουν στην άσκηση
της άµυνας της χώρας αλλά και τη µη τυπικότητα της εργασίας
τους, αφού αυτή διαφοροποιείται σηµαντικά από την τυπική ερ-
γασία ενός δηµοσίου υπαλλήλου ή ενός κρατικού λειτουργού.

Έτσι παρέχεται η δυνατότητα νοµικής υποστήριξης στα στε-
λέχη και στους οπλίτες από λειτουργούς του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους. 

Μεταφέρονται οργανικές θέσεις από σώµα σε σώµα µε σκοπό
την κάλυψη των αναγκών των σωµάτων, ενώ προβλέπεται και η
δυνατότητα µετάταξης από ένα όπλο σε άλλο ανθυπασπιστών
και υπαξιωµατικών, προκειµένου να καλυφθούν θέσεις υψηλής
ειδίκευσης. 

Παρέχεται η δυνατότητα και σε στελέχη εκτός οργανικής να
παραµείνουν στο στράτευµα µέχρι το πεντηκοστό όγδοο έτος,
ώστε να λάβουν πλήρη σύνταξη σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα. 

Προβλέπεται µείωση του ωραρίου εργασίας χωρίς µείωση
αποδοχών για στελέχη µε αναπηρία 67% ή στελέχη που επιµε-
λούνται άτοµα µέχρι δεκαπέντε ετών µε αναπηρία 50% και σακ-
χαρώδη διαβήτη. Η εν λόγω πρόβλεψη ισχύει για όλους τους
υπόλοιπους δηµοσίους υπαλλήλους.

Λαµβάνεται µέριµνα για τρίτεκνους και πολύτεκνους στο σύ-
στηµα των µεταθέσεων, παρέχοντας τη δυνατότητα να υπηρε-
τήσουν στον τόπο προτίµησης. Καλύπτεται η δαπάνη περίθαλ-
ψης ανασφάλιστων δικαιούχων στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. 

Ιδρύονται γραφεία νοµικής προστασίας στελεχών µε σκοπό
την πλήρη προστασία των δικαιωµάτων των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων σε συνδυασµό µε τις ήδη υπάρχουσες δοµές.

Επεκτείνεται το δικαίωµα ειδικής άδειας των αιρετών στην το-
πική αυτοδιοίκηση στους οπλίτες και στους ανθυπασπιστές και
προβλέπεται η κατ’ εξαίρεση µετάθεσή τους ή η επιπλέον παρα-
µονή στον τόπο εκλογής τους.

Έχουµε µια σειρά από ρυθµίσεις όσον αφορά τους αντιρρη-
σίες συνείδησης. Εκτενώς µίλησε ο Κώστας Δουζίνας και το κά-
λυψε το θέµα πολύ καλά. Μια σειρά, λοιπόν, από ρυθµίσεις όσον
αφορά τους αντιρρησίες συνείδησης και τους τρίτεκνους και πο-
λύτεκνους εκσυγχρονίζουν το πλαίσιο κατάταξης και το συµµορ-
φώνουν µε βάση τις επιταγές της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου και τη νοµολογία του ΕΔΑ και του Σ.τ.Ε.. 

Κατά συνέπεια θεσµοθετείται µείωση στα τριάντα τρία από τα
τριάντα πέντε έτη του ηλικιακού ορίου εξαγοράς υπολοίπου
εναλλακτικής θητείας, εφόσον εκπληρωθεί η εναλλακτική θητεία
είκοσι ηµερών αντί για σαράντα. Απλοποίηση της διαδικασίας
αναβολής κατάταξης. Ρυθµίζονται οι διοικητικές οικονοµικές και
στρατολογικές εκκρεµότητες των ανυπότακτων που επιθυµούν
να κλείσουν τις στρατολογικές τους υποχρεώσεις µέχρι το τέλος
του 2020. 

Επιπλέον ειδικές µέριµνες προβλέπονται για µια σειρά άλλων
ζητηµάτων όπως σε περιπτώσεις προβληµάτων υγείας των σπου-
δαστών της Σχολής Ικάρων και άλλων στρατιωτικών σχολών,
όπου παρέχεται η δυνατότητα παραµονής στις Ένοπλες Δυνά-
µεις και όχι αποποµπής. 

Σε περιπτώσεις πολυτέκνων οικογενειών από τέσσερα και όχι
από έξι παιδιά η θητεία γίνεται εξάµηνη. Σε τρίτεκνες οικογένειες
προβλέπονται οκτώ µήνες στον Στρατό Ξηράς και εννιά µήνες
στο Ναυτικό και στην Αεροπορία.

Τέλος, για τους πληγέντες στο Μάτι και στη Μάνδρα, πριµο-
δοτούνται στις εξετάσεις για την εισαγωγή τους σε στρατιωτικές
σχολές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2006 µε τους ν.4361 και
ν.4407 είχαν ρυθµιστεί θέµατα που αφορούσαν τους οπλίτες και
θέµατα που είχαν σχέση µε την εξέλιξη των µονίµων στελεχών
στις Ένοπλες Δυνάµεις. Το 2017 µε τον ν.4494 ρυθµίστηκαν οι-
κονοµικά ζητήµατα και θέµατα εξέλιξης, ενώ θεσπίστηκε και το
δικαίωµα της συνδικαλιστικής έκφρασης των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων παρ’ όλες τις αντιρρήσεις της Αντιπολίτευσης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνησή µας λύνει µια σειρά ζη-
τηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων προς µία δηµοκρατική κατεύ-
θυνση και µία κατεύθυνση ισονοµίας. Όλα τα παραπάνω είναι
δηλωτικά της προσπάθειας που γίνεται για τον εξορθολογισµό
και την αρτιότερη λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων, µε γνώ-
µονα και το συµφέρον και το ευ ζην των ανθρώπων που δου-
λεύουν και κοπιάζουν για την άµυνα της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αυλωνίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Μετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Ρίζο και µετά στον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, τον κ. Αποστολάκη.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ στη
Βουλή περνάµε πάρα πολύ ωραία. Νοµίζω δεν πλήττουµε καθό-
λου ιδίως όταν έχουµε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη, να µας παρουσιάζει
νοµοσχέδιο. Μας ψυχαγωγεί πλήρως µε όρους θεατρινίστικους.
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Γελάτε, κύριε Δαβάκη. Αυτή είναι η αλήθεια.
Όµως είναι ο ίδιος τρόπος, η ίδια µέθοδος που τον κάνει ώστε

το όνοµα «κωλοτούµπα» να έχει ένα ονοµατεπώνυµο, αυτό ονο-
µάζεται Άδωνις Γεωργιάδης. 

Ας σκεφτούµε λίγο τι έχει κάνει µέχρι τώρα, λίγα πράγµατα για
να καταλάβουµε. Πριν από έναν χρόνο στην εξεταστική επιτροπή
της Βουλής µάς έλεγε «Κοιτάξτε εγώ θέλω να πάω να δικαστώ.
Ακόµα και αν η Βουλή δεν µου το επιτρέψει, εγώ θα βρω τρόπο
και θα πάω να δικαστώ, να αποδείξω την αθωότητά µου».

Περνάει ένας χρόνος έρχονται πιο δύσκολα και αρχίζει να µας
µιλάει για παραγραφές αδικηµάτων και όλα αυτά και όχι µόνο
αυτό αλλά αρχίζει να λέει ότι όποιος δικαστικός λειτουργός τολ-
µήσει να φέρει τη δικογραφία στη Βουλή γι’ αυτόν, θα τον µηνύ-
σει προσωπικά για κατάχρηση εξουσίας.

Όµως ας µην πάµε τόσο µακριά. Προχθές είπε: «Δεν θα ψη-
φίσω την άρση ασυλίας του συναδέλφου κ. Λοβέρδου που θα
εξετάσει αύριο η Βουλή», ενώ µετά από κάποιες ώρες είπε ότι
θα το ψηφίσει. Εδώ οι Έλληνες πολίτες καταλαβαίνουν πόσο
αξιόπιστος είναι ο κ. Γεωργιάδης, όταν παρουσιάζει ένα νοµο-
σχέδιο πάρα πολύ σηµαντικό και σοβαρό αυτό του Υπουργείου
Άµυνας. 

Ας δούµε, λοιπόν, πόσο σηµαντικό είναι αυτό το νοµοσχέδιο
και τι κάνει. 

Κατ’ αρχάς έρχεται να επιλύσει προβλήµατα πάρα πολλών
χρόνων για το σύνολο του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων.
Έρχεται να διαµορφώσει νέα δεδοµένα για τη θητεία των στρα-
τεύσιµων Ελλήνων πολιτών, έρχεται να ρυθµίσει θέµατα που
αφορούν τους αντιρρησίες συνείδησης, να εκσυγχρονίσει τη
στρατολογική νοµοθεσία, να αποκαταστήσει οικονοµικές και
βαθµολογικές αδικίες, να αναβαθµίσει το επίπεδο της παρεχό-
µενης εκπαίδευσης στις Ένοπλες Δυνάµεις και τέλος, πραγµα-
τικά, να δώσει λύσεις σε ένα πλήθος θεµάτων του στρατιωτικού
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων.

Ας δούµε κάποια ενδεικτικά. Ήδη από το πρώτο άρθρο του νο-
µοσχεδίου αποτυπώνεται η µέριµνα του Υπουργείου για τα στε-
λέχη του, αφού για πρώτη φορά όλο το στρατιωτικό προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων έχει τη δυνατότητα παροχής συνηγόρου
ενώπιον των ποινικών δικαστηρίων, για αδικήµατα που φέρονται
να διέπραξαν κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας τους, όπως ήδη
συµβαίνει µέχρι τώρα για όλα τα στελέχη των Σωµάτων Ασφα-
λείας. 

Επιπλέον η ηθική υποστήριξη που παρέχεται στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων αλλά και στους σπουδαστές των στρατιωτι-
κών σχολών, όπου για λόγους υγείας σε περίπτωση ανίατου νο-
σήµατος να µην αποστρατεύονται αλλά να αξιοποιούνται σε
ελαφρύτερες υπηρεσίες που προβλέπονται ανά κλάδο των Ενό-
πλων Δυνάµεων, αποτελεί εξίσου σηµαντική µέριµνα.

Από τις πιο σηµαντικές παρεµβάσεις αποτελούν οι ειδικές ρυθ-
µίσεις για τους εθελοντές µακράς θητείας, έτσι ώστε να συµπλη-
ρώνουν το χρονικό δικαίωµα για πλήρη σύνταξη και να µην
αποστρατεύονται νωρίτερα χωρίς να κατοχυρώνουν συνταξιο-
δοτικό δικαίωµα, που λόγω του ορίου της ηλικίας των πενήντα
χρόνων που επιβάλλει το σηµερινό θεσµικό πλαίσιο, δεν µπορούν
να το κάνουν.

Πάµε παρακάτω. Οι ευεργετικές ρυθµίσεις για µειωµένο ωρά-
ριο χωρίς µείωση των αποδοχών επεκτείνονται και σε στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων που επιµελούνται τέκνο ή άτοµο µε ανα-
πηρία 50% που πάσχει από διαβήτη τύπου 1.

Άλλες ρυθµίσεις: Ρυθµίζεται η δωρεάν νοσηλεία σε στρατιω-
τικά νοσοκοµεία σε δικαιούχους που είναι ανασφάλιστοι για διά-
φορες αιτίες, συµπεριλαµβανοµένων συγγενών πρώτου βαθµού
αλλά και σε άλλους µη δικαιούχους υπό προϋποθέσεις.

Για πρώτη φορά, δε, προβλέπεται η σύσταση Γραφείου Νοµι-
κής Προστασίας στελεχών που υπάγονται κατευθείαν στους Αρ-
χηγούς των Γενικών Επιτελείων µε στόχο την ενηµέρωσή τους
και την καταγραφή φαινοµένων κατάχρησης εξουσίας και γενι-
κότερων αυθαιρεσιών.

Πραγµατικά αυτό το άρθρο, το άρθρο 15, «σήκωσε πολλή
σκόνη» εκ µέρους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και τι δεν
µας είπαν! Εν πάση περιπτώσει αυτό που θέλω να ρωτήσω είναι
το εξής: Είναι τόσο µεγάλο πρόβληµα να υπάρχει ένα Γραφείο

Νοµικής Προστασίας που να καταγράφει τις τυχόν αυθαιρεσίες;
Οι προϊστάµενοι είναι πάνω από τον νόµο; Πού είναι το πρόβληµα
σε αυτό; Δεν σπάει καµµία ιεραρχία. Υπάγονται κατευθείαν
στους Αρχηγούς των Γενικών Επιτελείων. 

Άρα ακόµα και οι Ένοπλες Δυνάµεις µπαίνουν στην µικροπο-
λιτική σκοπιµότητα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Συνεχίζουµε µε το εξής: Λαµβάνεται µέριµνα για την προστα-
σία του θεσµού της οικογένειας για τις τρίτεκνες και πολύτεκνες
οικογένειες µε τη µείωση της στρατιωτικής θητείας σε έξι µήνες
για όλα τα παιδιά των πολύτεκνων οικογενειών - από τέσσερα
παιδιά και πάνω- και σε οκτώ ή εννέα µήνες -ανάλογα µε το Σώµα
που θα υπηρετήσουν- για όλα τα αδέλφια της τρίτεκνης οικογέ-
νειας. 

Επίσης υπάρχει µέριµνα, ώστε οι οπλίτες µε οξυµένα προσω-
πικά και κοινωνικά προβλήµατα να µπορούν να µετατίθενται πλη-
σίον του τόπου επιθυµίας τους, καθώς η βασική εκπαίδευση
µπορεί να πραγµατοποιείται στις µονάδες υποδοχής που θεω-
ρούνται πλέον ως µονάδες τοποθέτησης. 

Και αυτό το άρθρο σήκωσε πολύ µεγάλο θόρυβο για τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Το γεγονός ότι η πολιτεία σκύβει πάνω από τα Ελληνόπουλα
που στρατεύονται, έτσι ώστε να δει κάποιες ιδιαιτερότητες που
τυχόν µπορεί να έχουν και να προλάβει κάποια πράγµατα, είναι
και αυτό πρόβληµα; 

Έχουµε, επίσης, στρατολογικές ρυθµίσεις για τους αντιρρη-
σίες συνείδησης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τόσο τη συνταγµατική
αρχή της ισότητας και της ισονοµίας όλων των Ελλήνων πολιτών
όσο και τις διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, µε πιο βασική ρύθµιση την κατάργηση του µέτρου
της δίµηνης υποχρεωτικής παραµονής τους, επιπλέον της πραγ-
µατικής στρατιωτικής θητείας, στην εναλλακτική υπηρεσία πριν
την απόλυσή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κι εδώ, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σηκώσατε
πάρα πολύ θόρυβο γι’ αυτό το θέµα, σαν να µη δεσµεύεται η
χώρα από τις διεθνείς συµβάσεις που έχει υπογράψει για τα δι-
καιώµατα του ανθρώπου, για τα κοινωνικά δικαιώµατα, για τα
ατοµικά δικαιώµατα. Ακούσατε τι ειπώθηκε από τη Διεθνή Αµνη-
στία κατά τη συνεδρίαση των φορέων. 

Φέρεστε, λοιπόν, σαν να µην υπάρχουν όλα αυτά. 
Το µόνο στο οποίο βρήκατε να επικεντρώσετε το αντιπολιτευ-

τικό σας µένος, ήταν στη σύνθεση της εξεταστικής επιτροπής η
οποία θα εξετάζει το αίτηµα για την ένταξη στην εναλλακτική θη-
τεία. Και επειδή την πλειοψηφία θα την έχουν οι πανεπιστηµιακοί,
αυτό είναι το µείζον πρόβληµα. Υπάρχει αντικειµενικότερος τρό-
πος; Γιατί, δηλαδή, αυτό είναι µείζον θέµα για εσάς;

Εν πάση περιπτώσει ο χρόνος έχει περάσει. Ήθελα να πω και
άλλα περισσότερα. Εγώ θέλω να τελειώσω, λέγοντας ότι το ση-
µερινό νοµοσχέδιο ικανοποιεί δίκαια αιτήµατα του στρατιωτικού
προσωπικού της χώρας, που πολλά από αυτά χρήζουν λύσης
εδώ και πολλά χρόνια. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που δίνει κίνητρα στα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων να επιτελούν την αποστολή τους. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο µε θετικό και εκσυγχρονιστικό πρόσηµο, προσεκτικό
στη λεπτοµέρεια, ενθαρρυντικό τόσο για τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων όσο και για τους στρατεύσιµους. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο που χρήζει της υπερψήφισης από όλους µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ρίζος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε γιατί

και από ποιες αρχές ξεκίνησε αυτό το νοµοσχέδιο -γιατί ακού-
σαµε διάφορα εδώ απόψε- και τι έλαβε υπ’ όψιν η πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου, για να µας «κατεβάσει» αυτό εδώ το νοµο-
σχέδιο.

Όπως αναφέρεται και στην αιτιολογική έκθεση, ξεκινάει από
τη γεωπολιτική θέση της χώρας και τις ανάγκες για την Εθνική
Άµυνα, για τον αριθµό, το µέγεθος και το αξιόµαχο των Ενόπλων
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Δυνάµεων, το δικαιικό σύστηµα της χώρας ως µέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και της γενικότερης κοινότητας, τις επιταγές
του Συντάγµατός µας για την προστασία της οικογένειας και των
ευαίσθητων κοινωνικών οµάδων, τη µέριµνα µε έµπρακτο τρόπο
για ειδικές κατηγορίες του στρατιωτικού προσωπικού που αντι-
µετωπίζουν ιδιαίτερα κοινωνικά προβλήµατα, την απαραίτητη
συµπόρευση των διατάξεων της νοµοθεσίας που αφορά το προ-
σωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων και την αναγκαιότητα της βελ-
τίωσης των συνθηκών διαβίωσής τους, όπως είναι, παραδείγ-
µατος χάριν, οι µεταθέσεις και η δυνατότητα µειωµένου ωρα-
ρίου, την απαίτηση απλοποίησης και εκσυγχρονισµού των διατά-
ξεων στρατολογικής νοµοθεσίας που πρέπει να εκσυγχρονίζεται,
τη συµµόρφωση της διοίκησης µε τα πορίσµατα, τις νοµολογίες
και τις υποδείξεις του Συνηγόρου του Πολίτη και την πιο ουσια-
στική και µακροχρόνια αντιµετώπιση του θέµατος των ανυπότα-
κτων.

Τι συµπεριλαµβάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Τι δίνει; Είναι αυτό
που λένε οι συνάδελφοί µας «ρουσφετολογικές ρυθµίσεις και
διατάξεις». Το να στηρίζονται νοµικά τα στελέχη και οι οπλίτες
των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως οι υπόλοιποι λειτουργοί του δη-
µοσίου κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους, είναι ρουσφέτι;
Η πρόβλεψη για το µειωµένο ωράριο εργασίας στα άτοµα που
επιµελούνται τέκνα ή συγγενικά άτοµα µε αναπηρίες είναι ρου-
σφέτι; 

Η πρόβλεψη για µετάθεση, κατ’ εξαίρεση, όλων αυτών στον
τόπο επιλογής τους, είναι ρουσφέτι; Η κάλυψη των δαπανών των
ανασφάλιστων στα στρατιωτικά νοσοκοµεία και των τριών Όπ-
λων, είναι ρουσφέτι; Η µειωµένη θητεία για τα παιδιά των τρίτε-
κνων και πολύτεκνων οικογενειών, ανεξαρτήτως αριθµού, είναι
κι αυτό ρουσφέτι; 

Η πρόβλεψη για τα αναδροµικά που τους δώσαµε εµείς, εκ-
πληρώνοντας τις υποχρεώσεις της ελληνικής πολιτείας όλο αυτό
το τελευταίο χρονικό διάστηµα, που λέµε να µη συµπεριλαµβά-
νονται τουλάχιστον στα επιδόµατα και γενικά στις κοινωνικές πα-
ροχές, που αυτή η Κυβέρνηση θέσπισε για όλους τους Έλληνες
πολίτες, είναι ρουσφέτι; Μήπως είναι ρουσφέτι, το να ενταχθούν
και οι σπουδαστές των στρατιωτικών σχολών στο γενικότερο σύ-
στηµα µετεγγραφών; 

Εγώ δεν θα πω άλλα. Θα πω ένα θέµα που για µένα είναι και
θέµα ηθικής τάξης της ελληνικής πολιτείας: Το να εντάξουν στην
υποχρέωση της νοσοκοµειακής περίθαλψης τα στελέχη, τους
οπλίτες που έλαβαν µέρος στις πολεµικές επιχειρήσεις στην
Κύπρο του 1964, το 1967 και το 1974, που τους παρέχεται για
πρώτη φορά η δυνατότητα να καλύπτονται αυτοί και οι συγγενείς
τους στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, νοµίζω ότι είναι από τις µεγα-
λύτερες ηθικές υποχρεώσεις της πολιτείας.

Θα κλείσω, κύριοι συνάδελφοι, µε ένα αίτηµα, γιατί δεν µου
αρέσει να λέω παράκληση εδώ µέσα. Αφορά την εξοµοίωση των
στελεχών των εργαστηρίων των νοσοκοµείων µε τις τελευταίες
νοµολογίες που έχει ψηφίσει το Υπουργείο Υγείας, για να µην
υπάρχει διαφοροποίηση ανάµεσα στο πολιτικό και στο στρατιω-
τικό προσωπικό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ. Αποστολάκης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο βασικός κορ-
µός του νοµοσχεδίου µας είναι η µέριµνα του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων όλων των κατηγοριών κάθε βαθµού και προ-
έλευσης. Σκοπός µας είναι να συµπαρασταθούµε όσο γίνεται πε-
ρισσότερο στους ανθρώπους µας, στα προσωπικά και οικογε-
νειακά τους ζητήµατα, να τους δώσουµε λύσεις, να άρουµε εµ-
πόδια, να τους δείξουµε ότι είναι µέλη ενός οργανισµού που τους
σέβεται έµπρακτα και ουσιαστικά. 

Οι διατάξεις που έχουµε συµπεριλάβει, έχουν διαµορφωθεί
µετά από σοβαρή επιτελική εργασία, µε διάλογο, διαβούλευση
και σε συνεργασία µε όλους τους αρµόδιους φορείς και τα
Υπουργεία. Επιδιώκουµε να νοµοθετήσουµε τις καλύτερες δυνα-
τές ρυθµίσεις µε ανθρώπινη προσέγγιση, µε αίσθηµα δικαίου και

οπωσδήποτε µε προσήλωση στην προστασία και στην επαύξηση
της µαχητικής µας ικανότητας.

Φυσικά θα ήταν ευτυχές έργο να είχαµε την οικονοµική άνεση,
να κάνουµε ακόµα µεγαλύτερα βήµατα προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Εργαζόµαστε, όµως, και για τον σκοπό αυτό στο µέρος
που µας αναλογεί, γιατί η οικονοµική ανάπτυξη της χώρας είναι
ο σκοπός εθνικός.

Έχουµε λάβει, λοιπόν, υπ’ όψιν µας την ανάγκη της ελαχιστο-
ποίησης του κόστους που προκαλείται στον κρατικό προϋπολο-
γισµό. Θέλω, όµως, να πιστεύω ότι προτείνουµε λύσεις µε τους
λιγότερους δυνατούς συµβιβασµούς και χωρίς εκπτώσεις σε θέ-
µατα που αφορούν ευπαθείς οµάδες, προβλήµατα υγείας και αν-
θρώπινα δικαιώµατα.

Πέραν, όµως, της δηµοσιονοµικής κατάστασης η παρούσα
συγκυρία είναι ευαίσθητη και για άλλους λόγους. Οι ελληνικές
Ένοπλες Δυνάµεις λειτουργούν εγγυητικά όχι µόνο για την ανε-
ξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα της χώρας µας αλλά απο-
τελούν παράγοντα ασφάλειας και σταθερότητας στην ευρύτερη
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής. 

Η διατήρηση της ειρήνης ξεκινά από το διεθνές πολιτικό και
το στρατιωτικό περιβάλλον τόσο για την ευρύτερη περιοχή των
ελληνικών και των ευρωπαϊκών συµφερόντων και δικαιωµάτων,
όσο και παγκοσµίως. 

Η εικόνα, εποµένως, που πρέπει να έχουν οι Ένοπλες Δυνά-
µεις µιας χώρας στρατιωτικά αξιόπιστης και ισχυρής, µε διεθνή
λόγο και ρόλο, πρέπει να είναι µια εικόνα αποφασιστικότητας και
συνοχής και ακριβώς σε αυτή τη συνοχή αποσκοπεί η διαρκής
µέριµνα για το προσωπικό, η διατήρηση του αισθήµατος δικαιο-
σύνης, η επιβράβευση της προσφοράς, το πνεύµα κατανόησης,
η παροχή κινήτρων, ο σεβασµός των δικαιωµάτων, η συνδροµή
στις προσωπικές και οικογενειακές ανάγκες.

Το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, από τα µόνιµα στελέχη
µέχρι τα παιδιά που υπηρετούν τη στρατιωτική τους θητεία, είναι
στην πρώτη γραµµή του εθνικού καθήκοντος και ξέρουµε ότι το
κάνουν µε επίγνωση της αποστολής τους και µε πραγµατικό αί-
σθηµα προσφοράς. Γι’ αυτό το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας θεω-
ρεί ότι η διατήρηση της αποτελεσµατικότητας είναι πρωτίστως
ζήτηµα ηθικού. Το ηθικό είναι αυτό που έχει επαυξήσει το αξιό-
µαχο και το στρατιωτικό µας κύρος σε περιφερειακό και συµµα-
χικό επίπεδο, παρά την κρίση, παρά τις περικοπές, παρά τη
διεθνή ρευστότητα και τις ασύµµετρες απειλές που έχουµε να
αντιµετωπίσουµε.

Σε αυτή τη βάση, εποµένως, θα αναφερθώ σε συγκεκριµένες
ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο και νοµίζω ότι
δίνουν το στίγµα του. Έχουν ήδη συζητηθεί στην επιτροπή, όπου
µε χαρά είδα ότι η πλειοψηφία των Βουλευτών που συµµετείχαν,
τις έκρινε αντικειµενικά και καλόπιστα και πολλές από αυτές έγι-
ναν αποδεκτές διακοµµατικά.

Ενδεικτικά, λοιπόν, θα αναφερθώ στα εξής: Μειώνεται η στρα-
τιωτική θητεία για τα τέκνα των τριτέκνων και πολυτέκνων οικο-
γενειών. Εκσυγχρονίζεται η νοµοθεσία για τους αντιρρησίες
συνείδησης και εναρµονίζεται µε το γενικότερο πλαίσιο της Ευ-
ρωπαϊκής Συνθήκης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.

Εδώ θέλω να σταθώ σε δύο θέµατα. Το πρώτο αφορά την
άρση της υποχρέωσης που υπάρχει σήµερα από τον νόµο να
υπηρετούν οι αντιρρησίες συνείδησης χρονικά µεγαλύτερη θη-
τεία, σε σχέση µε όσους την εκπληρώνουν ένοπλα. Με την εναλ-
λακτική θητεία, όπως γνωρίζετε, παρέχονται κάποιες πραγµατι-
κές υπηρεσίες στο κοινωνικό σύνολο και δεν υπάρχει λόγος να
διαρκεί περισσότερο ή να έχει τιµωρητικό χαρακτήρα. Αυτή είναι
πάγια θέση των αποφάσεων το Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου και την
υλοποιούµε.

Το δεύτερο αφορά στη σύνθεση της επιτροπής που εξετάζει
τα αιτήµατα υπαγωγής στην εναλλακτική αυτή υπηρεσία. Ο
µόνος λόγος που αναφέροµαι σε αυτό, είναι ότι ακούστηκαν διά-
φορες κατηγορίες και αβάσιµοι φόβοι περί δήθεν απαξίωσης των
στρατιωτικών, επειδή αντικαθιστούµε τον έναν από τους δύο
στρατιωτικούς µε έναν καθηγητή φιλοσοφικής, κοινωνιολογίας
ή νοµικής.

Το ζήτηµα των προσωπικών πεποιθήσεων, όπως αντιλαµβάνε-
στε φαντάζοµαι όλοι, δεν είναι στρατιωτικό αλλά προσωπικό, και
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άπτεται περισσότερο των επιστηµών που σας ανέφερα. Είναι, δη-
λαδή, θέµα επιλογής της κατάλληλης επιστηµονικής ειδικότητας
και όχι αντικειµενικότητας ή αµεροληψίας. Καλό είναι, λοιπόν, να
είµαστε προσεκτικοί και να µη δηµιουργούµε εντυπώσεις, σχε-
τικά µε την ακεραιότητα των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων
χωρίς λόγο.

Ως προς την επιλογή των καθηγητών αυτών από την περιοχή
της Αττικής νοµίζω ότι είναι εύλογο, γιατί µ’ αυτόν τον τρόπο µει-
ώνουµε και το κόστος της παρεχόµενης αποζηµίωσης αλλά είναι
και ευχερέστερη η παρουσία τους στις συνεδριάσεις των επιτρο-
πών.

Συστήνονται, επίσης, τα Γραφεία Νοµικής Προστασίας Στελε-
χών, µε σκοπό να παρέχουν άµεση και απευθείας ενηµέρωση
στα στελέχη, σχετικά µε υπηρεσιακές υποθέσεις που τα αφο-
ρούν άµεσα και προσωπικά, αλλά και να συνδράµουν τα επιτε-
λεία στον εντοπισµό τυχόν περιπτώσεων κακοδιοίκησης. 

Κάποιοι επέλεξαν να παρουσιάσουν µια στρεβλή εικόνα της
διάταξης αυτής, κάνοντας λόγο για παράκαµψη της ιεραρχίας
και για πλήγµα στην πειθαρχία των Ενόπλων Δυνάµεων. Το έκα-
ναν, µάλιστα, µε οξύ και απρεπές ύφος, µε προσωπικές κατηγο-
ρίες εναντίον µου στην επιτροπή και µε αναρτήσεις στα κοινω-
νικά δίκτυα και στον Τύπο. 

Πρόκειται, φυσικά, για παρερµηνεία και αναρωτιέµαι πόσο κα-
θαρή πρέπει να είναι η διατύπωση της διάταξης, ώστε και ο
πλέον καχύποπτος να αντιληφθεί ότι αντικείµενο των γραφείων
είναι η ενηµέρωση των στελεχών για το τι προβλέπει ο νόµος ως
προς τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις τους. Αυτή η ενηµέ-
ρωση δεν λειτουργεί µόνο υπέρ του αισθήµατος δικαίου που
πρέπει να έχει το στέλεχος στην εκτέλεση της αποστολής του
αλλά και υπέρ της υπηρεσίας, δηλαδή, ουσιαστικά των στελεχών
που βρίσκονται σε θέσεις προϊσταµένων και πρέπει να διοικούν
το προσωπικό δίκαια και µε το λιγότερο δυνατό γραφειοκρατικό
κόστος.

Όπως είπα και στην επιτροπή, οι περιπτώσεις κακοδιοίκησης
στις Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι συχνές. Φυσικά αυτό δεν ση-
µαίνει ότι δεν µπορούµε να ενισχύσουµε ακόµα περισσότερο το
πλαίσιο πρόληψής τους.

Αυτές είναι οι παράµετροι του θέµατος που µπορούµε να συ-
ζητήσουµε, γιατί είναι και οι πραγµατικές. Τα υπόλοιπα φοβάµαι
ότι γίνονται µόνο για τη δηµιουργία εντυπώσεων.

Συνεχίζοντας, µε τις διατάξεις λαµβάνεται µέριµνα για το ωρά-
ριο εργασίας και τις µεταθέσεις του προσωπικού που έχει σο-
βαρά προβλήµατα υγείας ή επιµελείται άτοµα µε αναπηρία.
Εξαιρούνται τα αναδροµικά, που καταβλήθηκαν το 2018 από τον
προϋπολογισµό του εισοδήµατος για την καταβολή των κοινωνι-
κών επιδοµάτων παροχών και οικονοµικών ενισχύσεων. 

Επεκτείνεται στους στρατιωτικούς η δυνατότητα που ήδη
έχουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι αλλά και τα στελέχη των Σωµάτων
Ασφαλείας για την εκπροσώπηση και την υπεράσπισή τους στα
ποινικά δικαστήρια για υπηρεσιακές υποθέσεις από λειτουργούς
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

Ρυθµίζεται µεγάλος αριθµός εκκρεµοτήτων, που άπτονται της
υπηρεσιακής και βαθµολογικής εξέλιξης κάθε κατηγορίας προ-
σωπικού. Καθιερώνεται νέος τύπος δελτίου ταυτότητας των
στρατιωτικών, το οποίο θα χρησιµεύει ως ταξιδιωτικό έγγραφο
και θα έχει νέες προδιαγραφές ασφαλείας. 

Εισάγονται µε επιεικέστερα κριτήρια στις στρατιωτικές σχολές
οι µαθητές που έζησαν τις δύσκολες στιγµές µε τις πληµµύρες
στη Μάντρα το 2017 και τις πυρκαγιάς στο Μάτι το 2018. Επε-
κτείνεται η περίθαλψη στα στρατιωτικά νοσοκοµεία των ανασφά-
λιστων και των οικογενειών όσων συµµετείχαν στα πολεµικά
γεγονότα της Κύπρου 1964, 1967 και 1974. 

Εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο λειτουργίας της Υπηρεσίας Υπο-
δοχής Πλοίων και Πολεµικής Χρησιµοποίησης Λιµένων. Ιδρύεται
η Εθνική Στρατιωτική Αρχή Αξιοπλοΐας ως ανεξάρτητη οργανω-
τική µονάδα του ΓΕΕΘΑ για την πιστοποίηση της συµµόρφωσης
υλικού, µέσω και προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και φο-
ρέων της αµυντικής βιοµηχανίας, µε το εθνικό και διεθνές κανο-
νιστικό πλαίσιο αξιοπλοΐας αεροσκαφών και πλοίων.

Σχετικά µε την πρόταση που ακούστηκε στην επιτροπή για κα-
θιέρωση αµετάθετου µετά τη συµπλήρωση είκοσι πέντε ετών

υπηρεσίας, θέλω να υπενθυµίσω ότι ο κύριος στόχος των µετα-
θέσεων, είναι η κάλυψη των αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων, η
οποία, βέβαια, πρέπει να γίνεται µε σεβασµό στις προσωπικές
ανάγκες των στελεχών. Η θεσµοθέτηση, εποµένως, προνοµίου
αµετάθετου µε µόνο κριτήριο τα έτη υπηρεσίας περιορίζει υπέρ-
µετρα την υπηρεσία και τη δεσµεύει για πολύ µεγάλο χρονικό
διάστηµα, το οποίο µπορεί να υπερβαίνει το 1/3 του υπηρεσιακού
βίου των στελεχών και αναγκαστικά επηρεάζει το αξιόµαχο του
στρατεύµατος. 

Νοµίζω ότι προς το παρόν δεν πρέπει και δεν µπορεί να γίνει
δεκτή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
έχει αποδείξει, σε όλη τη διάρκεια της δηµοσιονοµικής κρίσης,
ότι ο ανθρωποκεντρικός του προσανατολισµός παραµένει στα-
θερός και φροντίζει συνεχώς και µε κατάλληλες παρεµβάσεις,
να βελτιώνει το υπηρεσιακό και εργασιακό περιβάλλον του στρα-
τιωτικού και του πολιτικού προσωπικού. Δεν πρόκειται απλά για
την έµπρακτη αναγνώριση της καθηµερινής και ανιδιοτελούς
προσφοράς των στελεχών του και των οικογενειών τους, αλλά
για επένδυση που κάνει στο έµψυχο δυναµικό του µε σκοπό την
εµπέδωση του αισθήµατος δικαιοσύνης και ανταποδοτικότητας,
τη διαφύλαξη των όρων σταθερής, πολύπλευρης και διαχρονικής
συµµετοχής του σε κάθε κοινωνική ανάγκη, αλλά και την προ-
άσπιση του πρωταρχικού του ρόλου για την Εθνική Άµυνα και
την ασφάλεια της χώρας.

Θέλω να πω µερικές λέξεις για µία τροπολογία που έχει κατα-
τεθεί και την εισαγωγή µιας ρύθµισης η οποία είναι σηµαντική
και αφορά στους Οπλίτες Βραχείας Ανακατάταξης. Με το σηµε-
ρινό πλαίσιο οι οπλίτες που έχουν εκπληρώσει τη στρατιωτική
τους θητεία, µπορούν να ανακατατάσσονται στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, προκειµένου να συνεχίζουν να προσφέρουν τις υπηρε-
σίες τους ως έµµισθοι για χρονικό διάστηµα έως τριών ετών. Δεν
υπάρχει, όµως, η δυνατότητα να παραµείνουν αυτοί οι οπλίτες
στις Ένοπλες Δυνάµεις, παρ’ ότι αρκετοί το επιθυµούν, ώστε να
µετριάζεται και το έλλειµµα πληρότητας που έχουν κάποιες µο-
νάδες και να διατηρείται στο επιθυµητό επίπεδο ο βαθµός της
επιχειρησιακής τους ετοιµότητας και της µαχητικής τους ικανό-
τητας.

Επειδή, λοιπόν, πρόκειται για οπλίτες που έχουν ήδη κάποια
εµπειρία και εξειδίκευση και εργάζονται οµαλά στο στρατιωτικό
περιβάλλον, θέλουµε να έχουµε τη δυνατότητα, να τους παρέ-
χουµε περισσότερη και αρτιότερη εκπαίδευση, ώστε να τους
αξιοποιούµε στη συνέχεια και υπηρεσιακά είτε υπηρετούν στις
µονάδες τους είτε στις Ειδικές Δυνάµεις.

Επίσης είναι ένα επιπλέον κίνητρο, για να κάνουν αυτή την επι-
λογή. Γι’ αυτόν τον λόγο προτείνουµε την εισαγωγή αυτής της
ρύθµισης, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στους ήδη υπηρε-
τούντες Οπλίτες Βραχείας Ανακατάταξης, εφόσον και οι ίδιοι το
επιθυµούν, να παραµείνουν στις Ένοπλες Δυνάµεις για µία επι-
πλέον τριετία.

Έγιναν αρκετές αλλαγές, αφού λάβαµε υπ’ όψιν τις θέσεις των
κυρίων Βουλευτών και των µελών της επιτροπής και προσπαθή-
σαµε να υπάρχει µία εποικοδοµητική συνεργασία στην τελική κα-
τάληξη του νοµοσχεδίου.

Μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια το άρθρο 36 που αφορά την τροπο-
ποίηση των διατάξεων του Κώδικα Δικαστικού Σώµατος των Ενό-
πλων Δυνάµεων αποσύρεται, γιατί προβλέπεται να γίνουν κά-
ποιες ρυθµίσεις στη συνταγµατική Αναθεώρηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
µιας και τελειώσατε την οµιλία σας, θέλω να σας υπενθυµίσω ότι
κάποια στιγµή -θερµή παράκληση, αυτό να γίνει όσο γίνεται πιο
σύντοµα- πρέπει να ανακοινώσετε στο Σώµα ποιες βουλευτικές
τροπολογίες κάνετε δεκτές. Ο κατάλογος σε λίγο θα εξαντληθεί.
Αποµένουν συγκεκριµένα επτά οµιλητές και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Ωραία, θα σας πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
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δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκο-
σι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το Τραµπάντζειο Γυµνάσιο Σιάτιστας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Δαβάκης, Βουλευτής Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας,
έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
άκουσα µε προσοχή τον κατελθόντα Υπουργό Εθνικής Άµυνας
και πρώην Αρχηγό ΓΕΕΘΑ και νοµίζω ότι αυτά που ελέχθησαν
απ’ αυτόν, δείχνουν µία στάση απέναντι στα ζητήµατα που άπτο-
νται στις Ένοπλες Δυνάµεις, στάση -πιστεύω- προσπάθειας για
να διορθώσει ορισµένα πράγµατα, προσπάθεια που στα σηµεία
που και εµείς συµφωνούµε χαιρετίζουµε και ψηφίζουµε.

Άκουσα τον συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Ρίζο, ο οποίος
είπε εν είδει ερωτηµάτων αυτά τα οποία η Νέα Δηµοκρατία ψη-
φίζει, τις θετικές, δηλαδή, διατάξεις του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου. Όµως παρέλειψε να πει αυτά για τα οποία στέκεται
κριτικά, έχει µία συγκεκριµένη άποψη –αντιθετική άποψη, προ-
φανώς- η οποία εδράζεται σε συγκεκριµένα στοιχεία, τα οποία
ζητήσαµε στην επιτροπή και τα οποία, δυστυχώς, µέχρι στιγµής
δεν µας παρασχέθηκαν τόσο για τα γραφεία νοµικής υποστήρι-
ξης, για τα οποία το ίδιο το νοµοσχέδιο αναφέρει ζητήµατα κα-
ταχρηστικότητας, δηλαδή ένα γραφείο το οποίο µπορεί µε τη
συρροή και τη συνεχή επιφόρτιση των αιτηµάτων να δυσλειτουρ-
γεί και να µη µπορεί να αποδώσει -το λέει το ίδιο το νοµοσχέδιο
για την καταχρηστικότητα- όσο και για τα ζητήµατα των αντιρ-
ρησιών συνείδησης, όπου και εκεί ζητήσαµε στην αρµόδια επι-
τροπή στοιχεία, στοιχεία τα οποία ανέφερε στην ιστορική και
φιλοσοφική του αναφορά ο έτερος συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, ο
κ. Δουζίνας, αναφερόµενος στον εµφύλιο πόλεµο της Αµερικής,
εάν δεν κάνω λάθος. Όµως αυτά ήταν ιστορικού χαρακτήρα, και
µπορείς και από την ιστορικότητα αυτών των στοιχείων να κατα-
λάβεις τη δυσλειτουργία αυτών των συγκεκριµένων στοιχείων
αλλά και προσπαθειών. Εν πάση περιπτώσει αυτά τα στοιχεία τα
οποία ζήτησε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τόσο διά του εισηγη-
τού µας όσο και από τον οµιλούντα, δεν έχουν παρασχεθεί. 

Κατά την άποψη της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οι Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι µία ακόµη υπηρεσία
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι µία
υπόθεση, συγκολλητικές ουσίες της οποίας είναι η ηγεσία, η πει-
θαρχία, η ιεραρχία και η εµπιστοσύνη των στελεχών µεταξύ τους. 

Η στρατιωτική ιδιότητα είναι µία επιλογή ζωής και αυτός που
τη φέρει είναι εκείνος που κινείται πάνω από τη σχέση εργοδότη
και εργαζοµένου. Έτσι προσεγγίζουµε εµείς την υπόθεση, το λει-
τούργηµα θα έλεγα, που λέγεται στέλεχος Ενόπλων Δυνάµεων.

Κατά τούτο χρειάζεται –πιστεύουµε- να διατυπωθεί ένα νέο
όραµα για τις Ένοπλες Δυνάµεις, για τις γυναίκες και τους άν-
δρες των Ενόπλων Δυνάµεων. Οι Ένοπλες Δυνάµεις από εδώ και
µπρος, την επόµενη περίοδο την οποία θα διάγουµε, θα έχουν
να αντιµετωπίσουν µια περίοδο συνεχών προκλήσεων, όπως
πολύ καλά ξέρει ο πρώην Αρχηγός ΓΕΕΘΑ και νυν Υπουργός
Εθνικής Αµύνης, προκλήσεων στην περιοχή µας που έχουν να
κάνουν µε διάφορα γεγονότα.

Χρειάζεται, επίσης, να υπάρχει µια συγκεκριµένη στάση της
πολιτικής ηγεσίας απέναντι σε αυτούς. Σύγχρονη, ρεαλιστική και
διαρκής εκπαίδευση, σταθερή και προβλέψιµη καριέρα, µε δυ-
νατότητες ουσιαστικής προσωπικής και επαγγελµατικής εξέλι-
ξης, στήριξη της στρατιωτικής οικογένειας -όλοι αντιλαµβανό-
µαστε κι όλοι γνωρίζουµε τι περνάει ένας ή δύο σε ένα σπίτι που
έχουν την ιδιότητα του στρατιωτικού-, παροχή κορυφαίων υπη-
ρεσιών υγείας τόσο στα εν ενεργεία στελέχη όσο και στα εν απο-
στρατεία, ασφάλεια και οµαλότητα στον χώρο εργασίας -τα ξέρει
καλύτερα παντός άλλου ο κύριος Υπουργός-, παροχή των ανα-
γκαίων µέσων και υλικών για την ασφαλή και επιτυχή ολοκλή-
ρωση των αποστολών, καθώς και απλοποίηση και βελτίωση της
καθηµερινότητας των στελεχών σε όλα τα επίπεδα από το στρα-
τόπεδο, από τον στρατώνα µέχρι το σπίτι τους.

Παρ’ ότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκριµένη νοµο-
θετική πρωτοβουλία είναι η τέταρτη κατά σειρά της Κυβερνή-
σεως ΣΥΡΙΖΑ και πρώην ΑΝΕΛ, δεν αποτυπώνεται αυτό το όραµα
το οποίο µε τηλεγραφικό τρόπο σας περιέγραψα στη συγκεκρι-
µένη οµιλία µου. Βλέπουµε ορισµένες αποσπασµατικές διατά-
ξεις, ορισµένα µερεµέτια θα τα έλεγα, τα οποία µερικά εξ αυτών
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Όµως δεν διατυπώνεται, δεν ολοκληρώνεται, δεν ανιχνεύεται
αυτό το όραµα το οποίο ανέφερα προηγουµένως, και έχει να
κάνει µε το µέλλον των Ενόπλων Δυνάµεων, πέραν των εξοπλι-
στικών ζητηµάτων που είναι ένα άλλο τεράστιο ζήτηµα και το
οποίο ανιχνεύεται στα ζητήµατα αυτά. Ζητήσαµε πάλι στην επι-
τροπή, να υπάρξει µια συγκεκριµένη διενέργεια αυτής για τη
συγκρότηση επιτροπής για την εθνική αµυντική βιοµηχανική
στρατηγική, κάτι το οποίο ακόµα περιµένουµε.

Όσον αφορά τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τον συνδι-
καλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις, οφείλω να επαναδιατυπώσω θέ-
µατα, τα οποία έχω πολλές φορές πει. Είδαµε στη συνεδρίαση
της επιτροπής τι έγινε πάλι µεταξύ των αντίπαλων παρατάξεων,
οργανώσεων, ενώσεων, οι οποίες κήδονται των συµφερόντων
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, οι οποίες, δυστυχώς, δεί-
χνουν τον τρόπο γραφής που αυτήν τη στιγµή ακολουθούν. Πε-
ρισσότερο τα στελέχη αυτά κοιτούν µε τις δηµόσιες αντεγκλή-
σεις τους, οι οποίες τους πηγαίνουν µέχρι τα ακροατήρια, την
προσωπική ανέλιξη, παρά αυτά καθαυτά τα συµφέροντα των
στελεχών, τα οποία λένε ότι εκπροσωπούν.

Το άρθρο 32 παράγραφος 1 απειλεί να διαταράξει αναιτιολό-
γητα, κύριε Υπουργέ, την αρχαιότητα µεταξύ των εθελοντών και
των εθελοντριών, από τη µια πλευρά και των στελεχών που προ-
έρχονται από τις ΑΣΣΥ, από την άλλη. Το θέµα έχει επιλυθεί ορι-
στικά µε τον ν.4494/2017. Δεν είναι άµεσα κατανοητό -και θα
ήθελα µια εξήγηση- γιατί η παρούσα πολιτική ηγεσία επέλεξε να
δηµιουργήσει ένα νέο ιεραρχικό θέµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα που η αυλαία πέφτει σε
αυτήν την κοινοβουλευτική περίοδο, τώρα που αυτά τα οποία έγι-
ναν στις Ένοπλες Δυνάµεις µε τελευταίο Υπουργό τον Ναύαρχο
κ. Αποστολάκη -αλλά υπάρχει προϊστορία, όλοι θα γνωρίζετε,
όλοι θα θυµόµαστε τι ελέγετο στα συγκεκριµένα νοµοσχέδια από
τον απελθόντα κ. Πάνο Καµµένο-, αυτό το οποίο µένει και πρέπει
είναι σε αυτήν τη Βουλή και την επόµενη, τη νέα Βουλή που θα
προκύψει µε την ψήφο του ελληνικού λαού, να υπάρξει ένα µε-
ταρρυθµιστικό, σύγχρονο πρόγραµµα για τους άνδρες και τις
γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων. Να υπάρξει ένα πρόγραµµα
το οποίο θα διατυπωθεί τόσο από τη φυσική όσο και από την πο-
λιτική ηγεσία, που θα στηρίζει τα στελέχη, τα οποία αποτελούν
τον παράγοντα ισχύος των Ενόπλων µας Δυνάµεων, και θα µπο-
ρέσει να υπάρξει η ευοίωνη προοπτική, για να αντισταθούν σε
όλα εκείνα τα οποία συνθέτουν την απειλή που έχει η χώρα µας,
αλλά και εκείνα τα οποία συνθέτουν τη δυσκολία της καθηµερι-
νότητάς τους.

Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν απαντά σε αυτήν τη φι-
λοσοφία. Πιστεύω, όµως και έχω την ελπίδα ότι σύντοµα θα έρθει
το κατάλληλο νοµοσχέδιο µε µια νέα κυβέρνηση, την κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, που θα απαντά καίρια σε αυτά τα οποία
απασχολούν πραγµατικά τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα οποία
πόρρω απέχουν από τις διάφορες συνδικαλιστικές διεκδικήσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα θα έπρεπε να συζητάµε
ένα σχέδιο νόµου του ΥΠΕΘΑ που θα είχε ως σηµείο αναφοράς
την αναδιοργάνωση και τον εκσυγχρονισµό του στρατεύµατος,
σύµφωνα µε τον ρόλο που παίζει η χώρα µας σ’ ένα διαρκώς µε-
ταβαλλόµενο γεωπολιτικό και γεωστρατηγικό περιβάλλον. Περι-
µέναµε τη ρύθµιση επιχειρησιακών θεµάτων που βρίσκονται σε
εκκρεµότητα.

Κύριε Υπουργέ, είχατε πεδίον δόξης λαµπρό να ρυθµίσετε θέ-
µατα για τα οποία δεν µπορούσατε να πείσετε ως Αρχηγός
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ΓΕΕΘΑ τον προκάτοχό σας, να κάνετε το όραµά σας πράξη ως
πατέρας όλων των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και ως
Υπουργός Άµυνας όλων των Ελλήνων. Είπε ο Πρόεδρός µας ότι
πλέον θα σας βλέπουµε ως Υπουργό. Αυτό κάνουµε σήµερα.
Εγώ, όµως, σας βλέπω και µε το πηλίκιο. 

Δυστυχώς, φέρατε καθ’ υπόδειξη ένα σχέδιο νόµου που είναι
αντιγραφή των υπολοίπων που φέρνει αυτόν τον καιρό η Κυβέρ-
νησή σας µε άλλα Υπουργεία εν όψει των εκλογών. 

Αλήθεια, γιατί δεν φέρατε τις απαραίτητες ρυθµίσεις, όπως τις
απαριθµήσατε προηγουµένως, εδώ και τέσσερα χρόνια ή γιατί
δεν εισηγηθήκατε στον προκάτοχό σας να τα εισαγάγει αυτά µε
τους τρεις νόµους; Έσπασε ρεκόρ µέσα σε τεσσεράµισι χρόνια
η παρούσα Κυβέρνηση µε µόνο τέσσερις νόµους και µάλιστα τα-
κτοποιώντας όλα τα θέµατα αυτά, τα οποία αφορούν µόνο εξυ-
πηρετήσεις, µε ρουσφετολογικές τακτοποιήσεις και βολέµατα
των «ηµετέρων» που αποτελούν τη «χρυσόσκονη», αλλά και το
χαλί ενός εκρηκτικού µείγµατος που εισάγεται στους κόλπους
των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις αποτελούν την ασπίδα του Έβρου, της
Θράκης, των νησιών του Αιγαίου και φυσικά όλης της χώρας.
Μάλιστα, µαζί µε τα Σώµατα Ασφαλείας και τη δικαιοσύνη είναι
οι βασικοί πυλώνες στους οποίους στηρίζεται ένα κράτος, µια
δηµοκρατία και µάλιστα σε εποχές δύσκολες που ενδεχοµένως
να έχουµε κρίσιµα περιστατικά. 

Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, προσπαθεί να αλλοτριώσει το στρά-
τευµα και όχι να το ισχυροποιήσει, όπως οφείλει, µέσα από δια-
τάξεις που εξυπηρετούν τις ιδεοληψίες της, αλλά δυστυχώς κι
εσείς από τα έργα σας φαίνεται να δείχνετε αδιαφορία απέναντι
στην αριστεία, όπως προκύπτει από το άρθρο 10, που τροποποιεί
τα κριτήρια προαγωγής και εξέλιξης των αξιωµατικών. 

Εντάσσετε και πάλι στο σχέδιο νόµου τα Γραφεία Νοµικής
Προστασίας, τα οποία λειτουργούσαν εδώ και δύο χρόνια στις
έδρες µεγάλων σχηµατισµών κατόπιν διαταγής σας. Παρεµβαί-
νετε µε αυτήν την πρωτοβουλία σας στο σύστηµα διοίκησης κι
εσείς γνωρίζετε τι σηµαίνει σύστηµα διοίκησης, κάτι που είναι ιδι-
αίτερα ευαίσθητο και µάλιστα σε οργανωµένα στρατιωτικά και
δοµηµένα Σώµατα και κλάδους. Βάζετε αναρµόδια άτοµα να
ελέγχουν τους διοικητές. 

Το κερασάκι στην τούρτα είναι ότι µε το άρθρο 35 διευκολύ-
νετε όσους θέλουν να αποφύγουν τις στρατιωτικές υποχρεώσεις.
Στρώνετε το έδαφος στους αντιρρησίες συνείδησης, που πλέον
εξισώνονται µε όσους υπηρετούν σε ακριτικές περιοχές. 

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι απαξιώνετε και το κύρος των στε-
λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Σύµφωνα µε τον νόµο σας, µει-
ώθηκε σε µία η θέση των αξιωµατικών στην ειδική επιτροπή των
αντιρρησιών συνείδησης, αυξάνοντας σε τρεις τις θέσεις των κα-
θηγητών ΑΕΙ, γιατί µόνο αυτοί είναι επιστήµονες, σύµφωνα µε
τον Αναπληρωτή Υπουργό σας. Κουδουνίζει στα αυτιά µου η χα-
µηλόφωνη θέση του Αναπληρωτή σας. Κι εσείς, όµως, στην αι-
τιολογική σας έκθεση αναφέρετε επί λέξει: «Η αλλαγή παρέχει
περισσότερες εγγυήσεις αµερόληπτης και ανεξάρτητης κρίσης
στην επιτροπή». Δηλαδή, εκτός του ότι δεν είναι επιστήµονες,
δεν θεωρούνται και αµερόληπτοι. 

Σήµερα θα έπρεπε να µας παρουσιάσετε ένα αποτελεσµατικό
σύστηµα διαχείρισης κρίσεων, µια ουσιαστική στελέχωση των
µονάδων, κάνοντας τοµές στο σύστηµα στράτευσης, επιστρά-
τευσης και όχι µόνο, αλλά και τα µέτρα αναβάθµισης και εκπαί-
δευσης του στρατιωτικού στελεχιακού δυναµικού και ανύψωσης
του ηθικού του, να µας προτείνετε τρόπους ανάταξης της αµυν-
τικής µας βιοµηχανίας και όχι να αφήνετε ανοικτό το παράθυρο
για µαζικές µετατάξεις στα ΕΑΣ, όπως συµβαίνει µε το άρθρο 42
που θα οδηγήσει στην πλήρη διάλυσή τους και όχι να διχάζετε
το στράτευµα και να βάζετε µια βραδυφλεγή βόµβα στα θεµέλια
των Ενόπλων Δυνάµεων µε το άρθρο 47 για τον συνδικαλισµό.

Για το συγκεκριµένο θέµα θα πρέπει να συγκροτηθεί –το προ-
τείναµε και στην επιτροπή- µία διακοµµατική επιτροπή, από την
οποία θα προκύψει µία συνισταµένη, δηλαδή ένας ρυθµιστικός
νόµος που θα κλείνει το θέµα µια για πάντα. 

Εσείς, όµως, δεν το πράττετε και αφήνετε θολά νερά µέσα
στις ευαίσθητες Ένοπλες Δυνάµεις. Ακόµα και τις αποφάσεις της
δικαιοσύνης βλέπουµε ότι δεν τις αποδέχεστε. Τη µόνη Οµο-

σπονδία που απέµεινε, την ΠΟΜΕΝΣ, δεν την αποδέχεστε. 
Στο περιθώριο της συζήτησης της επιτροπής κατέθεσα ένα

υπόµνηµα του Συλλόγου Αποστράτων Εθελοντών Μακράς Θη-
τείας που εδρεύει στη Νέα Ορεστιάδα, στην πατρίδα µου. Δυ-
στυχώς, όµως, είδα ότι δεν λάβετε υπ’ όψιν αυτήν την κραυγή
αγωνίας και το δίκαιο αίτηµα το οποίο εξέφρασαν οι ακρίτες
στρατιωτικοί. Συµµετέχουν στις διπλές εισφορές υπέρ των µετο-
χικών ταµείων και θέλουν αυτό το δίκαιο αίτηµά τους να ικανο-
ποιηθεί. Δυστυχώς, φαίνεται ότι ως Κυβέρνηση δεν ασχοληθή-
κατε προκειµένου να λύσετε τον γόρδιο δεσµό τους και όπως το
περιγράφουν οι ίδιοι τους παραπέµπετε «από τον Άννα στον
Καϊάφα». 

Τέλος, επειδή τέθηκαν και σε αυτό το σχέδιο νόµου ζητήµατα
που αφορούν το βαθµολόγιο, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων δεν προέρχονται µόνο από τις
παραγωγικές σχολές των αξιωµατικών και των υπαξιωµατικών,
αλλά έχουµε και από άλλες πηγές, αρχικές, στελεχιακό δυνα-
µικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό και χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, ο νόµος της οµογενο-
ποίησης όλων των κατηγοριών, µε αριστοτεχνικό τρόπο και µε
πνεύµα δικαίου, αλλά και µε κατάρτιση ενός ενιαίου βαθµολογίου
και καθηκοντολογίου που θα έχει µόνιµη ισχύ, για να µην παίζον-
ται µε τους βαθµούς προεκλογικά παιχνίδια, όπως κάνει σήµερα
ο σχετικός νόµος σας.

Καταθέτω την εµπειρία µου φωναχτά και στην επιτροπή και
εδώ στην Ολοµέλεια. Έτσι λύθηκαν προβλήµατα στον χώρο της
Ελληνικής Αστυνοµίας, µε τον ρυθµιστικό νόµο της οµογενοποί-
ησης και του βαθµολογίου. Παράλληλα, αποτράπηκε η τριχοτό-
µηση και η ψυχική διάσπαση του Σώµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία αναφορά
στο παρελθόν. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Δηµο-

σχάκη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήδη σας έδωσα

ένα λεπτό. Μην καταχράστε τον χρόνο. Υπάρχουν και άλλοι συ-
νάδελφοι οι οποίοι και αυτοί θα θέλουν περισσότερο χρόνο. 

Σε ένα λεπτό να ολοκληρώσετε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Το 1903 ο πολιτικός

κόσµος της χώρας, µε µισή την Ελλάδα και σε έκταση και σε πλη-
θυσµό, βρήκε τη δύναµη και αποφάσισε την αναδιοργάνωση των
Ενόπλων Δυνάµεων και µάλιστα µετά από έναν ατυχή ελληνο-
τουρκικό πόλεµο, αλλά ταυτόχρονα και µετά από ένα «δυστυχώς
επτωχεύσαµεν». Είχαµε δύο νικηφόρους Βαλκανικούς Πολέ-
µους, µία συµµετοχή στον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο, αλλά και εκ-
στρατεία στη Μικρά Ασία. 

Το 1933, επίσης, βρήκε ο πολιτικός κόσµος τη δύναµη να ανα-
διοργανώσει τις Ένοπλες Δυνάµεις και είχαµε την εποποιία του
1940 και 1941.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή τα γεωστρατη-
γικά και τα γεωπολιτικά δεδοµένα αλλάζουν και επειδή οι προ-
κλήσεις είναι ολοφάνερες, θα πρέπει να βρούµε την πολιτική
δύναµη και να προβούµε στην αναδιοργάνωση και ανασυγκρό-
τηση των Ενόπλων Δυνάµεών µας, γιατί είναι η µόνη ευκαιρία.
Έχουµε έναν επίτιµο Αρχηγό ΓΕΕΘΑ, σήµερα Υπουργό Εθνικής
Άµυνας. Θα µπορούσε και µπορεί να το προχωρήσει και να το
πράξει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµέναµε από

την Κυβέρνηση εδώ και τέσσερα χρόνια να φέρει ένα νοµοσχέδιο
µε στόχο την ενδυνάµωση της επιχειρησιακής δυνατότητας των
Ενόπλων Δυνάµεων. Δυστυχώς, όµως, αντί να έρθει ένα νοµο-
σχέδιο που θα εκσυγχρόνιζε τις Ένοπλες Δυνάµεις, έρχεται για
µία ακόµη φορά από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ένα νοµοσχέδιο
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µε κοµµατική και ρουσφετολογική στόχευση.
Υπάρχουν άρθρα στο παρόν νοµοσχέδιο που αντανακλούν τις

µόνιµες ιδεοληψίες της Αριστεράς. Ενδεικτικά να αναφέρω το
άρθρο 10, µε το οποίο ουσιαστικά καταργείται η αριστεία. Με το
άρθρο αυτό αλλάζουν εντελώς τα κριτήρια προαγωγής και εξέ-
λιξης των αξιωµατικών. Δίνεται η δυνατότητα προαγωγής κατ’
εκλογή αξιωµατικών που επιτυγχάνουν χαµηλές βαθµολογίες.
Πλέον θα θεωρείται επιτυχής αποφοίτηση από τα σχολεία µε
βαθµολογία «10» και άνω. 

Επιπλέον, µε το παρόν νοµοσχέδιο το όριο της βαθµολογίας
«λίαν καλώς» πέφτει στον βαθµό «15» από «17» που ισχύει σή-
µερα. Χαµηλώνουν δηλαδή τα κριτήρια προαγωγής των αξιωµα-
τικών και τα κίνητρα για την επιδίωξη της αριστείας. 

Επίσης, το άρθρο 23 ακολουθεί τις ίδιες ιδεοληψίες. Το άρθρο
αυτό σε µια περίοδο κλιµάκωσης της τουρκικής προκλητικότητας
πλήττει το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων. Το άρθρο αυτό αλ-
λάζει τη σύσταση των επιτροπών για τους αντιρρησίες συνείδη-
σης. Μειώνει τους αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων από
δυο που είναι σήµερα σε έναν και αυξάνει τους καθηγητές ΑΕΙ
από δυο σε τρεις. Και µάλιστα στην αιτιολογική έκθεση δικαιο-
λογείτε αυτήν την κίνηση µε το επιχείρηµα ότι η κρίση της επι-
τροπής πρέπει να είναι αµερόληπτη και ανεξάρτητη. Δηλαδή,
όλα αυτά τα χρόνια, κύριε Υπουργέ, οι επιτροπές αυτές δεν είχαν
αµερόληπτη και ανεξάρτητη κρίση; 

Ως απόφοιτος στρατιωτικής σχολής θεωρώ ότι µε αυτόν τον
τρόπο απαξιώνετε ξεκάθαρα τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Δεν τους εµπιστεύεστε, κύριε Υπουργέ; Για ποιον λόγο το
κάνετε αυτό; Νοµίζω ότι τους οφείλετε µια απάντηση. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γνωρίζετε καλά ότι η χώρα
µας βρίσκεται σε µια ευαίσθητη περιοχή. Το αξιόµαχο των Ενό-
πλων Δυνάµεων είναι ζωτικής σηµασίας. Εσείς, αντί να µεριµνάτε
γι’ αυτό, µε το άρθρο 23 µειώνετε τη θητεία στους αντιρρησίες
συνείδησης κατά δυο µήνες και ουσιαστικά τους εξισώνετε µε
τους οπλίτες που υπηρετούν τη θητεία τους στα ακριτικά µέρη
της πατρίδας µας. Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, θεωρείτε ότι ο οπλί-
της που υπηρετεί σε φυλάκιο του Έβρου ή στα νησιά µας πρέπει
να είναι ισότιµος µε τον αντιρρησία συνείδησης που θα επιλέξει
να υπηρετήσει τη θητεία του σε κάποιο δήµο της περιοχής του;
Σίγουρα η αλλαγή αυτή είναι προς τη λάθος κατεύθυνση και σας
καλώ να το ξαναδείτε έστω και την τελευταία στιγµή. 

Ακόµα µε το άρθρο 15 διασαλεύεται η πειθαρχία των Ενόπλων
Δυνάµεων. Ειδικά εσείς, κύριε Υπουργέ, που απουσιάζετε –δεν
είναι εδώ κανείς Υπουργός αυτήν τη στιγµή- που έχετε υπηρετή-
σει χρόνια στις Ένοπλες Δυνάµεις γνωρίζετε πόσο σηµαντική
είναι η πειθαρχία στο στράτευµα. Με το συγκεκριµένο άρθρο κα-
θορίζεται η σύσταση Γραφείων Νοµικής Προστασίας Στελεχών.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το συγκεκριµένο άρθρο απαξιώνει τον
θεσµό του διοικητή, ο οποίος µε βάση τους στρατιωτικούς κανο-
νισµούς είναι υπεύθυνος για το προσωπικό της µονάδας. Ουσια-
στικά, βάζετε κοµµατική επίβλεψη µέσα στις διευθύνσεις. 

Αναρωτιέµαι τι χρειάζονται αυτά τα γραφεία. Έχετε ενδείξεις
κακοδιοίκησης ή κατάχρησης εξουσίας στο στράτευµα; Κι αν ναι,
πόσα είναι αυτά τα περιστατικά ετησίως; Επίσης, αυτά τα γρα-
φεία υπάρχουν σε άλλα Υπουργεία; 

Αν θέλετε ένα θεσµό βοήθειας των στελεχών, θα µπορούσε να
δηµιουργηθεί για παράδειγµα ένας διακλαδικός συνήγορος του
στρατιωτικού. Μια ανεξάρτητη, δηλαδή, διοικητική αρχή που θα
υπάγεται απευθείας στον Υπουργό για την προστασία των εργα-
ζοµένων στις Ένοπλες Δυνάµεις στα πρότυπα του Συνηγόρου
του Πολίτη. Ο συνήγορος του στρατιωτικού είναι ένας θεσµός
που αποτελεί πραγµατικότητα και παράδοση ετών σε πολλές
αναπτυγµένες χώρες, όπως στην Γερµανία, την Ολλανδία, τον
Καναδά και την Αυστραλία. 

Καταθέτω στα Πρακτικά προς ενηµέρωσή σας τις σχετικές
πληροφορίες για τη λειτουργία του θεσµού αυτού σ’ αυτές τις
χώρες που ανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Καββαδάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ και στο θέµα που έθιξαν στην

Επιτροπή Άµυνας οι εκπρόσωποι του Συλλόγου Αποφοίτων της
Σχολής Τεχνικών Υπαξιωµατικών Αεροπορίας, της Σχολής Υπα-
ξιωµατικών Διοικητικών Αεροπορίας και των Ιπταµένων Ραδιο-
ναυτίλων. 

Με το άρθρο 32 και την παράγραφο 1 δηµιουργούνται ανισό-
τητες σε βάρος των αξιωµατικών των προερχόµενων από παρα-
γωγικές σχολές υπαξιωµατικών, λειτουργώντας ευεργετικά υπέρ
των εθελοντών που µονιµοποιήθηκαν µε τον ν.445/1974 και των
εθελοντριών που µονιµοποιήθηκαν µε τον ν.705/1977.

Είναι πραγµατικά λυπηρό ότι η συγκεκριµένη διάταξη, κατά τη
δηµόσια διαβούλευση του νοµοσχεδίου δεν εντασσόταν σε αυτό,
αλλά κατατέθηκε αιφνιδίως προς συζήτηση και εξέταση στις επι-
τροπές, µη δίνοντας τη δυνατότητα να σχολιαστεί αναλόγως από
τους αποφοίτους των Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιω-
µατικών. 

Είναι ένα σηµαντικό θέµα, κύριε Υπουργέ, και προτείνω είτε
να αποσυρθεί η συγκεκριµένη παράγραφος είτε να προστεθεί
νέα διάταξη, βάσει του υποµνήµατος του Συντονιστικού Συµβου-
λίου των Συλλόγων των Αποφοίτων ΑΣΣΥ της Πολεµικής Αερο-
πορίας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα που προέκυψε
µε τις οµοσπονδίες και γενικά µε τα συνδικαλιστικά όργανα των
στρατιωτικών. Για όσους δεν το γνωρίζουν υπήρξε µία µακρά δι-
καστική διαµάχη µεταξύ της ΠΟΕΣ και της ΠΟΜΕΝΣ. Η διαµάχη
αυτή έληξε τελεσίδικα στο δικαστήριο και πρωτοβάθµια και σε
εφετειακό βαθµό, όπου κρίθηκε η Οµοσπονδία ΠΟΜΕΝΣ. Όλα
τα πρωτοβάθµια σωµατεία µπορούν να ενταχθούν σε αυτήν. 

Νοµίζω είναι ξεκάθαρο ότι η θεσµική Οµοσπονδία που εκπρο-
σωπεί τους στρατιωτικούς είναι µία και αυτή είναι η ΠΟΜΕΝΣ.
Δεν χρειάζεται να θεσµοθετηθεί άλλο όργανο εκπροσώπησης.
Όλες οι πρωτοβάθµιες ενώσεις έχουν κληθεί να ενταχθούν στις
διαδικασίες της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω για µία ακόµη
φορά την ιδεοληπτική αντιµετώπιση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
προς τις Ένοπλες Δυνάµεις. Αντί να φέρετε ένα νοµοσχέδιο που
ρυθµίζει τις επιχειρησιακές ικανότητες και την αναβάθµιση των
τριών όπλων των Ενόπλων Δυνάµεων, φέρνετε και πάλι ένα νο-
µοσχέδιο τακτοποιήσεων και προεκλογικών εξυπηρετήσεων.

Το νοµοσχέδιο αυτό απαξιώνει τα φλέγοντα ζητήµατα, τα
οποία απασχολούν τις Ένοπλες Δυνάµεις και γι’ αυτό το κατα-
ψηφίζουµε επί της αρχής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπαλλής από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη συνεδρίαση της επιτρο-
πής, αλλά και στη διάρκεια της σηµερινής συζήτησης σε αυτό το
νοµοσχέδιο, φάνηκαν οι δύο διαφορετικές λογικές σχετικά µε τη
λειτουργία του στρατού, την αντιµετώπιση των ένστολων, τη
θέση τους και τον ρόλο τους, τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατά
τους. 

Η µία αντίληψη θέλει τον στρατό και το έµψυχο δυναµικό του
να υπάρχουν και να λειτουργούν ξεχωριστά και αυτόνοµα, ασχέ-
τως του τι ισχύει και τι συµβαίνει στο ευρύτερο περιβάλλον και
τον κοινωνικό χώρο, σαν ένα κλειστό σύστηµα διατήρησης και
αναπαραγωγής µιας ιδιαίτερης σχέσης εξουσίας και ιεραρχίας,
ξέχωρα από κοινωνικές εξελίξεις, αναγκαιότητες, ξέχωρα από τα
ανθρώπινα και κοινωνικά χαρακτηριστικά που πρέπει να έχει η
διαχείριση των ανθρώπινων πόρων των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Η άλλη αντίληψη είναι αυτή που βλέπει τον στρατό και τους
ένστολους ως οργανικό µέρος της ίδιας της κοινωνίας, φυσικά
µε όλες τις απαιτήσεις που προκύπτουν από τον ρόλο και την
αποστολή τους, δηλαδή την άµυνα της χώρας, την προστασία
των συνόρων, την προάσπιση των εθνικών συµφερόντων, µε αν-
θρώπους όµως που είναι µέλη της κοινωνίας, µε υποχρεώσεις
λόγω της θέσης τους, αλλά και µε δικαιώµατα. 

Είναι αντίληψη που πρεσβεύει ότι µε αυτόν τον τρόπο, δηλαδή
µε αναγνώριση των δικαιωµάτων των ένστολων, σεβασµό της
προσωπικότητάς τους, µε λογική στην αντιµετώπιση των προ-
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βληµάτων, σεβασµό στην ιεραρχία και την αναγκαία πειθαρχία
αλλά και µε ισοτιµία, δικαιοσύνη και διάθεση κατανόησης, εν
τέλει ένα στρατό µε στελέχη που έχουν υψηλό φρόνηµα, έχεις
και πιο αποτελεσµατικό στρατό.

Είµαι βέβαιος ότι αν όχι σε όλους µας, τουλάχιστον στους πε-
ρισσότερους, είναι γνωστή από τα χρόνια της θητείας η φράση
που λέει «εκεί που τελειώνει η λογική, αρχίζει ο στρατός». Είναι
δυνατόν ακόµη σήµερα ο στρατός να λειτουργεί έτσι; Είναι δυ-
νατόν να αγνοούµε τι συµβαίνει στην οργάνωση και λειτουργία
του στρατεύµατος όλων των υπόλοιπων ευρωπαϊκών κρατών, ναι
και στη Φινλανδία και στη Σουηδία και αλλού; 

Είναι δυνατό ρυθµίσεις που εισάγουν, µε διστακτικά µάλιστα
βήµατα, τη δηµοκρατική αντίληψη στο στρατό, να απορρίπτονται
ως «επικίνδυνες»; Ένας στρατός µε δηµοκρατική αντίληψη και
λειτουργία είναι η καλύτερη διασφάλιση ότι παραµένει αυστηρά
και πιστά στα καθήκοντά του και µόνο. 

Ανέφερε ο εισηγητής της Αντιπολίτευσης ότι περίµενε η Κυ-
βέρνηση να φέρει ένα νοµοσχέδιο που θα αφορούσε σε πολλά
άλλα θέµατα και όχι στο παρόν, διότι το παρόν νοµοσχέδιο, όπως
είπε, όπως ακούσαµε δεν είναι µείζονος σηµασίας. Και αργότερα
ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας διευκρίνισε και τους λό-
γους γι’ αυτό και µάλιστα επανειληµµένα, µε προσωπικές και µει-
ωτικές αναφορές προς τον κύριο Υπουργό Άµυνας, προφανώς
στοχεύοντας να πυροδοτήσει µία ένταση σε µία, κατά τα άλλα,
ήρεµη συζήτηση.

Ποιοι ήταν αυτοί οι λόγοι; Χαλάµε την πειθαρχία και την ιεραρ-
χία, βάζουµε κοµισάριους στο στράτευµα, ευνοούµε τους αντιρ-
ρησίες συνείδησης και ωθούµε τους νέους να αποφεύγουν τη
στράτευσή τους, επικαλούµενοι αντιρρήσεις για οποιοδήποτε
λόγο.

Πού, σύµφωνα µε την Αντιπολίτευση, στηρίζονται όλες αυτές
οι πονηρές προθέσεις της Κυβέρνησης; Πρώτον, στη δηµιουργία
των Γραφείων Νοµικής Προστασίας. Να θυµίσουµε ότι τα γρα-
φεία αυτά, εκτός από την εξέταση της νοµιµότητας των διοικητι-
κών πράξεων από τις οποίες θίγονται τα δικαιώµατα των στρα-
τιωτικών και την επίβλεψη της ορθής τήρησης των υποχρεώσεων
των ιεραρχικά ανωτέρων, ανά εξάµηνο θα υποβάλουν έκθεση
στον υπεύθυνο για τη µέριµνα του προσωπικού Υπουργό, αλλά -
ίσως και το κυριότερο- θα υποβάλουν την ίδια έκθεση και στην
αρµόδια επιτροπή της Βουλής. Πού ενοχλεί η διαφάνεια;

Αυτά τα γραφεία θα υπάγονται απευθείας στους Αρχηγούς
των Γενικών Επιτελείων και αποστολή τους θα είναι να συµβά-
λουν στη διασφάλιση των δικαιωµάτων των στελεχών και στον
έλεγχο της διαφάνειας. Θα εξετάζουν τη νοµιµότητα των ατοµι-
κών διοικητικών πράξεων της Στρατιωτικής Υπηρεσίας και θα
συµβάλουν στην επανόρθωση τυχόν βλαβών.

Με τον τρόπο αυτό θωρακίζεται θεσµικά το νοµικό πλαίσιο των
Ενόπλων Δυνάµεων. Η αλληλεγγύη, τα ίσα µέτρα και σταθµά, ο
σεβασµός, η εµπέδωση και η κατοχύρωση των δικαιωµάτων ό-
λων δεν αποτελούν πολυτέλεια και δεν είναι επιλογή, όπως κα-
τηγορηθήκαµε, κοµµατική. Είναι συµβατική υποχρέωση ενός
κράτους δικαίου. Αποτελεί τον πυρήνα της πολιτικής ύπαρξης,
αποτελεί ύψιστη δηµοκρατική υποχρέωση και δεν χωράει εκπτώ-
σεις. Κατά τα άλλα βέβαια η ρύθµιση αυτή έρχεται, εκτός των
άλλων, να ευθυγραµµίσει τις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις µε
άλλα διεθνή πρότυπα.

Δεύτερος λόγος που ακούσαµε για τις κυβερνητικές πονηρές
προθέσεις. Είναι οι ρυθµίσεις οι οποίες επιχειρούν να τακτοποι-
ήσουν σε µεγάλο βαθµό το θέµα των ανυπότακτων και των αν-
τιρρησιών συνείδησης. Τι προβλέπεται µε το νοµοσχέδιο; Εξα-
λείφεται το αξιόποινο της ανυποταξίας και αίρονται οι νοµικές
συνέπειες και οι δικογραφίες πάνε στο αρχείο, εφόσον έχουν
ήδη καταταγεί στις Ένοπλες Δυνάµεις και εκπλήρωσαν ή εκπλη-
ρώνουν τη θητεία τους ή θα καταταγούν προς εκπλήρωση της
θητείας µέχρι την 31η Δεκεµβρίου της άλλης χρονιάς.

Ουσιαστικά έτσι προσφέρεται ένα κίνητρο για να παρουσια-
στούν και να υπηρετήσουν, να απαλλαγούν από τα τιµωρητικά
πολλαπλά πρόστιµα, που για τους περισσότερους φυσικά είναι
αδύνατο να εξυπηρετηθούν.

Ακόµη προβλέπεται ότι οι αντιρρησίες συνείδησης, που ήταν
ή βρίσκονται σε ανυποταξία όταν αρχίσει να εφαρµόζεται ο

νόµος, θα υπάγονται στις ίδιες ρυθµίσεις εφόσον έχουν ήδη εκ-
πληρώσει εναλλακτική υπηρεσία ή έχουν υποβάλει ή θα υποβά-
λουν δικαιολογητικά για την υπαγωγή τους σε αυτές τις διατά-
ξεις µέχρι το τέλος του χρόνου. Αυτά κυρίως από την Αντιπολί-
τευση θεωρούνται τα επικίνδυνα για την πειθαρχία του στρατεύ-
µατος.

Προφανώς προτιµά έναν στρατό που θα λειτουργεί ως σκο-
τεινή κηλίδα µέσα σε ένα δηµοκρατικό ξέφωτο, έναν στρατό που
θα αγνοεί ότι αυτή η χώρα έχει Σύνταγµα και σύστηµα δικαίου
για όλους τους πολίτες της, έναν στρατό που το σύνηθες θα είναι
το παράλογο, που οι συνθήκες του θα κάνουν αβίωτη τη δια-
βίωση στο στρατόπεδο, που οι αυτοκτονίες θα είναι στην ηµερή-
σια διάταξη.

Οι συνθήκες στα στρατόπεδα και εν γένει στην αντίληψη λει-
τουργίας είναι άµοιρες της ευθύνης για τις εβδοµήντα τέσσερις
καταγεγραµµένες αυτοκτονίες ένστολων την περίοδο 2000-2016;
Από αυτούς πενήντα έξι ήταν οπλίτες και δέκα οκτώ ήταν στε-
λέχη του στρατεύµατος. Αυτές τις συνθήκες τελειώνοντας το-
νίζω ότι φιλοδοξεί να βελτιώσει το νοµοσχέδιο.

Συνοπτικά, πέρα των παραπάνω, περιλαµβάνει τις ρυθµίσεις
για τις µεταθέσεις, για την κατάταξη και τη θητεία και κυρίως
ρυθµίσεις µε κοινωνικό πρόσηµο για άτοµα και οικογένειες οι
οποίες αντιµετωπίζουν πρόβληµα οικονοµικό, κοινωνικό ή πρό-
βληµα υγείας, µε ρυθµίσεις για τρίτεκνους και πολύτεκνους, πά-
σχοντες από σοβαρές παθήσεις, οικογενειάρχες µε παιδιά που
χρήζουν ειδικής αντιµετώπισης και φροντίδας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Κεφαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την τέταρτη,

αν θυµάµαι καλά, νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
στον τοµέα της άµυνας τα τελευταία τέσσερα χρόνια. 

Κι επειδή λογικά πρόκειται για την τελευταία νοµοθετική πρω-
τοβουλία αυτής της Κυβέρνησης στο συγκεκριµένο τοµέα, αυτόν
της άµυνας, έχει νοµίζω ιδιαίτερη σηµασία να επιχειρήσουµε ένα
µικρό απολογισµό για το τι συνεισέφερε και η συγκεκριµένη Κυ-
βέρνηση, αρχικά συγκυβέρνηση Ανεξαρτήτων Ελλήνων και ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τώρα ΣΥΡΙΖΑ, στο συγκεκριµένο τοµέα. 

Θα περίµενε κάποιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, στον
µεταβαλλόµενο κόσµο στον οποίο σήµερα ζούµε, που έχει πραγ-
µατικές και τροµακτικές συνέπειες τόσο στη φύση όσο και στην
έκταση και στον αριθµό των απειλών, ως πολιτικό σύστηµα θα
συζητούσαµε µία σειρά από ζητήµατα, πολύ συγκεκριµένα θέ-
µατα, τα οποία άπτονται της συγκεκριµένης σύγχρονης εποχής.

Θα συζητούσαµε, για παράδειγµα, τον καθορισµό προτεραι-
οτήτων σχετικά µε τις απειλές που πρόκειται να αντιµετωπιστούν.
Θα έπρεπε να εξετάζουµε την ανακατανοµή των ανθρώπινων
πόρων στις Ένοπλες Δυνάµεις, έτσι ώστε να είναι εφικτή η κά-
λυψη των αναγκών που απορρέουν από την προοπτική αντιµε-
τώπισης όλου του φάσµατος των απειλών. Θα έπρεπε να ανα-
διοργανώναµε τις εξοπλιστικές δαπάνες σύµφωνα µε τις προτε-
ραιότητες, ώστε να επιτευχθεί η εκπαίδευση προσωπικού και η
προµήθεια εξοπλισµού για την αντιµετώπιση όλων των σύγχρο-
νων απειλών, από τον κυβερνοπόλεµο, από τον νοµοπόλεµο, τις
πληροφοριακές επιχειρήσεις, τον υβριδικό πόλεµο. Και θα προ-
σπαθούσαµε να δούµε πώς να εξοικονοµήσουµε πόρους, ώστε
να προκύψουν πραγµατικές αντιµετωπίσεις µέσω της κατάργη-
σης παρωχηµένων δοµών και δραστηριοτήτων.

Αντί αυτών, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τε-
λικά σε όλα τα νοµοσχέδια µία σειρά από κατηγορίες διατάξεων
που δυστυχώς φαίνεται ότι επαναλαµβάνονται, σχεδόν µε µία
ιδεοληπτική εµµονή. 

Η πρώτη από αυτές είναι, παραδείγµατος χάριν, εκείνες οι δια-
τάξεις που στοχεύουν στην εξάλειψη κάθε έννοιας αριστείας στις
Ένοπλες Δυνάµεις, όπως για παράδειγµα στο άρθρο 10. Γιατί,
κύριοι Υπουργοί, τι άλλο θα µπορούσε να συνιστά η µείωση των
ορίων επιτυχούς αποφοίτησης σε υποχρεωτικά σχολεία για αξιω-
µατικούς που είναι απαραίτητα για την προαγωγή τους;
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Βεβαίως, αυτή δεν είναι η πρώτη φορά. Θυµίζω ότι σε παλαι-
ότερο νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση θέσπιζε την αναδροµική ισχύ
στην αλλαγή της κλίµακας βαθµολογίας των σχολών και των σχο-
λείων των Ενόπλων Δυνάµεων. Ήταν µία διάταξη, βεβαίως, που
δεν έκανε τίποτα άλλο παρά να ικανοποιήσει καθαρά πελατειακά
αιτήµατα και µάλιστα εις βάρος στελεχών που κοπίασαν πάρα
πολύ προκειµένου να πετύχουν τις βαθµολογίες που θα τους επι-
τρέψουν µία καλύτερη ανέλιξη στο στράτευµα.

Μία δεύτερη προσφιλής κατηγορία διατάξεων έχει να κάνει µε
την κοµµατικοποίηση του στρατεύµατος. Και προφανώς, τη δική
σας Κυβέρνηση θα τη γράψει η ιστορία γιατί νοµοθετήσατε τον
συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. Δυστυχώς θα σας γράψει
για λάθος λόγους. Διότι κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει ότι η τότε
ηγεσία του Υπουργείου Άµυνας υιοθέτησε µία τροπολογία Βου-
λευτών, αυτολεξεί, για τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις,
µία τροπολογία που ήρθε να προσδώσει έναν νοµιµοποιητικό
µανδύα σ’ ένα υφιστάµενο καθεστώς ενώσεων, σωµατείων, οµο-
σπονδιών, που δυστυχώς ή ευτυχώς ανατράπηκε από τα δικα-
στήρια.

Ένα τρίτο ζήτηµα που έρχεται και ξαναέρχεται συνεχώς µέσω
της νοµοθέτησής σας στο συγκεκριµένο τοµέα είναι αυτό της
υπονόµευσης της πειθαρχίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Το γεγο-
νός ότι η πειθαρχία και η ιεραρχία είναι βασικές αρχές στις
οποίες εδράζεται το οικοδόµηµα του στρατού, η συνοχή του και
η αποτελεσµατικότητα, δυστυχώς φαίνεται ότι δεν ενδιαφέρει
κανέναν στην Κυβέρνηση. 

Και δεν είναι µόνο το άρθρο 15, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, που προβλέπει τη σύσταση γραφείου νοµικής προστα-
σίας. Θυµάστε ότι παλαιότερα είχε θεσµοθετηθεί το γραφείο
ψυχολογικής υποστήριξης, το οποίο κι αυτό στην πράξη δηµι-
ουργούσε ζητήµατα, όχι µόνο στην στρατιωτική ιεραρχία.

Ένα τέταρτο ζήτηµα, όσον αφορά τη νοµοθέτηση που έχετε
κάνει στο συγκεκριµένο τοµέα, έχει να κάνει µε το αξιόµαχο των
Ενόπλων Δυνάµεων. Εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Ηθικά
και ως προς το χρέος του προς την πατρίδα, ο οπλίτης ο οποίος
υπηρετεί τη θητεία του στον Έβρο, στα νησιά του Αιγαίου, δεν
µπορεί να είναι ισότιµος στη µεταχείρισή του µε τον αντιρρησία
συνείδησης, που θα επιλέξει να υπηρετήσει τη θητεία του ως
υπάλληλος στον δήµο. 

Δεν γίνεται, λοιπόν, να εξοµοιώνεται ο αντιρρησίας συνείδη-
σης µε τον οπλίτη ο οποίος υπηρετεί κανονικά τη θητεία του,
ούτε να καταργείται η δυνατότητα του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας να αναστέλλει σε περίοδο πολέµου τις διατάξεις για την
εναλλακτική υπηρεσία. Βεβαίως, να θυµίσω ότι ούτε εδώ είναι η
πρώτη φορά. Το ζήτηµα των αντιρρησιών συνείδησης διατρέχει
όλες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες της παρούσας Κυβέρνησης. 

Ένα πέµπτο ζήτηµα, συναφές, βεβαίως, µε το προηγούµενο,
είναι ότι σε κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία η Κυβέρνηση δεν
χάνει την ευκαιρία να απαξιώσει και το κύρος των στελεχών των
Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτήν τη φορά βρήκε να αλλάξει τη σύν-
θεση της Ειδικής Επιτροπής των Αντιρρησιών Συνείδησης, ως
παροχή υποτίθεται περισσότερων εγγυήσεων αµερόληπτης και
ανεξάρτητης κρίσης της επιτροπής. Εδώ νοµίζω, κυρίες και κύ-
ριοι Υπουργοί, πως τα σχόλια περιττεύουν.

Θα ήθελα τέλος να κάνω ένα σχόλιο. Αυτό το νοµοσχέδιο,
όπως και τα προηγούµενα της Κυβέρνησης, συµβάλλει υποτίθε-
ται στον εκδηµοκρατισµό των Ενόπλων Δυνάµεων. Και είναι
πραγµατικά θλιβερό να ακούγεται σε αυτήν την Αίθουσα ότι
ακόµα και σήµερα τίθεται τέτοιο είδους ζήτηµα. Γιατί πρωτίστως
θα έπρεπε όλοι να γνωρίζετε ότι η αποστολή των Ενόπλων Δυ-
νάµεων είναι ακριβώς η προστασία του δηµοκρατικού πολιτεύ-
µατος της χώρας. 

Και δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι εάν ποτέ τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων κληθούν να δείξουν την αποτρεπτική τους
ισχύ προς κάθε εξωτερικό εχθρό, θα το κάνουν για να υπερασπι-
στούν τα συµφέροντα όλων των Ελλήνων ανεξαρτήτως ιδεολο-
γικών πεποιθήσεων.

Αυτοί, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λίγο-πολύ οι
προβληµατισµοί του ΣΥΡΙΖΑ για τις Ένοπλες Δυνάµεις. Το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο είναι πράγµατι µια πολύ καλή ευκαιρία για να
δούµε τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ συνολικά στον τοµέα της άµυνας. Γιατί

έχοντας όλη µας την προσοχή στραµµένη στα δυσεπίλυτα προ-
βλήµατα που συσσώρευσε αυτή η τετραετής συγκυβέρνηση.
έχουµε σταµατήσει, δυστυχώς, πλέον να εξετάζουµε το κατά
πόσον έχουν υλοποιηθεί όλες αυτές οι µεγαλοστοµίες που είχαν
ακουστεί τα προηγούµενα χρόνια όσον αφορά την επιχειρησιακή
αναβάθµιση των Ενόπλων Δυνάµεων, που είναι και το πραγµα-
τικό ζήτηµα που θα έπρεπε κανονικά να µας απασχολεί.

Πράγµατι όλα αυτά τα χρόνια έχουν εξαγγελθεί και δεν έχει
γίνει απολύτως τίποτα στους παρακάτω τοµείς: Αναδιοργάνωση,
διακλαδικότητα, νέα δόγµατα. Δεν έχει γίνει τίποτα ουσιαστικό
όσον αφορά τους εξοπλισµούς και τη συντήρηση υλικού. Δεν
έχει γίνει τίποτα ουσιαστικό στην εκπαίδευση προσωπικού. Τη
στιγµή µάλιστα που λόγω της γεωπολιτικής ρευστότητας στην
περιοχή ο αριθµός των απειλών έχει πολλαπλασιαστεί, ενώ υπάρ-
χει και η δυνατότητα αποφασιστικού πλήγµατος χωρίς την ανά-
ληψη των κλασσικών επιχειρήσεων, δυστυχώς η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ δεν ασχολείται µε τίποτα άλλο, δεν ασχολείται µε τα ου-
σιαστικά προβλήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων και σίγουρα δεν
ασχολείται δυστυχώς µε τα ουσιαστικά προβλήµατα της εθνικής
µας άµυνας.

Κλείνω µε ένα περίφηµο σχόλιο για τον κοινωνικό ρόλο του
στρατού. Καλό είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να θυµόµα-
στε ότι η αποστολή των Ενόπλων Δυνάµεων είναι η διασφάλιση
της αποτρεπτικής ισχύος της πατρίδας µας. Και εάν µπορεί
εκτός απ’ αυτήν, να βοηθήσει και σε άλλες αποστολές, τότε βε-
βαίως καλώς να το κάνει. Δεν µπορεί, όµως, ο λόγος ύπαρξής
της να είναι αλλότριος από την αποστολή των Ενόπλων Δυνά-
µεων ούτε να σπαταλούνται οι ανθρώπινοι και οι οικονοµικοί
πόροι του στρατεύµατος σε άλλους σκοπούς. Είναι πόροι που
ειδικά στις µέρες µας και ειδικά µε την κρίση, που περνάει και
πέρασε η πατρίδα µας, είναι δυστυχώς περιορισµένοι.

Όποτε χρειάστηκε, οι Ένοπλες Δυνάµεις προσέφεραν ανθρώ-
πινο δυναµικό, µέσα και τεχνογνωσία στην ελληνική κοινωνία. Και
είµαι βέβαιος ότι το ίδιο θα ξανακάνουν όποτε χρειαστεί. 

Και το δικό µας χρέος ως πολιτικό σύστηµα είναι οι Ένοπλες
Δυνάµεις να το κάνουν αυτό µε το περίσσευµά τους και όχι µε
το υστέρηµά τους, όπως έχει συµβεί πολλές φορές τα τελευταία
χρόνια και όπως δυστυχώς τους βάζετε ακόµα και σήµερα να το
κάνουν. Και µέσα απ’ αυτό νοµίζω ότι θα κριθούµε στο τέλος της
ηµέρας όλοι µας. 

Θα πω πολύ λίγα λόγια για τις τροπολογίες. Όσον αφορά την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 2102 και ειδικό 97 θα ψηφίσουµε
«παρών». Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2099
και ειδικό 94 θα ψηφίσουµε «όχι», παρ’ ότι συµφωνούµε επί της
αρχής, αλλά δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε τον τρόπο που
είναι διατυπωµένο, καθόσον θα επεκταθεί και η δικαστική συµ-
παράσταση σε ένα µεγάλο αριθµό ατόµων που δεν το δικαιούν-
ται.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2100 και ειδικό
95 θα ψηφίσουµε «όχι». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2101
και ειδικό 96 θα ψηφίσουµε «παρών». Στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2104 και ειδικό 99 θα ψηφίσουµε «παρών», διότι απαραί-
τητη προϋπόθεση είναι παραµονή των οπλιτών αυτών σε µονά-
δες αυξηµένης επιχειρησιακής ετοιµότητας σε όλη τη διάρκεια
της θητείας τους. Επίσης, «παρών» θα ψηφίσουµε στην τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 2105 και ειδικό 100. Στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 2103 και ειδικό 98, που αφορά την ενίσχυση επι-
χειρήσεων έκδοσης εφηµερίδων πανελλήνιας κυκλοφορίας, ψη-
φίζουµε «ναι». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2106 και ειδικό
98 ψηφίζουµε «όχι». 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2108 και ειδικό 103 ψηφί-
ζουµε «όχι». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2107 και ειδικό
102 ψηφίζουµε «όχι». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2109 και
ειδικό 104 ψηφίζουµε «όχι». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
2112 και ειδικό 105 ψηφίζουµε «ναι». Για τις υπόλοιπες δεν ξέ-
ρουµε ακόµα εάν τις υιοθετεί ή όχι ο κύριος Υπουργός. 

Θα µου επιτρέψετε ένα τελικό σχόλιο. Συζητάµε πάλι ένα νο-
µοσχέδιο. Σας διάβασα µόλις πριν από λίγο πάνω από δεκαπέντε
τροπολογίες. Δυστυχώς, ακόµα και την τελευταία στιγµή, κύριοι
Υπουργοί, έρχονται τροπολογίες, τις οποίες δεν έχουµε τη δυ-
νατότητα να προλάβουµε να µελετήσουµε. Σε λίγο ξεκινάει και η
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ψηφοφορία. Για άλλη µια φορά παρουσιάζετε ένα κακό παρά-
δειγµα νοµοθέτησης. Δυστυχώς, αυτή η Κυβέρνηση έχει σπάσει
κάθε ρεκόρ σε αυτόν τον τοµέα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από 15ο Δηµοτικό Σχολείο Ευόσµου Θεσσαλονί-
κης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Τζαµακλής από τον ΣΥΡΙΖΑ και
θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µισό λεπ-
τό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Καταθέτω στη Γραµµατεία τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, για να µπορέσουν να µοιραστούν στους κυρίους Βουλευτές
και τις κυρίες Βουλεύτριες.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Παναγιώτης Ρήγας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επανέρχοµαι µε την προτροπή, κύριοι Υπουργοί, να
µας πείτε για τις βουλευτικές τροπολογίες, γιατί ολοκληρώνεται
ο κατάλογος. Ήδη, οι µισοί εκ των Κοινοβουλευτικών, που πρό-
κειται να παρέµβουν, έχουν µιλήσει και αποµένουν συγκεκριµένα
τέσσερις Βουλευτές και κλείνουµε. Δεν θα πρέπει το Σώµα να
ξέρει ποιες κάνετε και ποιες δεν κάνετε δεκτές;

Τον λόγο έχει ο κ. Τζαµακλής.
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εάν η τροπολογία που καταθέσαµε -ο κ. Καρα-

γιαννίδης, ο κ. Σιµορέλης και εγώ- γίνεται δεκτή να µην το π ο -
θετηθώ, γιατί επ’ αυτού θα µιλήσω. Είναι αυτή, που αφορά τη
συµπερίληψη του θεσµού της δικαστικής συµπαράστασης στις
περιπτώσεις των κοινωνικών κριτηρίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαµακλή,
συγγνώµη, γίνεται λόγος για την τροπολογία µε αριθµό 2099;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Δεν έχω τον αριθµό της, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για την προσθήκη
κοινωνικού κριτηρίου. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2099
και ειδικό 94.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δεν την έχω µπροστά µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαµακλή,
επειδή, σας άκουσα και είπατε ότι θέλετε να τοποθετηθείτε επ’
αυτής, θέλετε να σας δώσουµε το δικαίωµα να µιλήσετε στο
τέλος, αναµένοντας και από τον Υπουργό αν θα την κάνει δεκτή
ή όχι;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Αν την κάνει δεκτή ο Υπουργός, δεν
έχω λόγο να τοποθετηθώ. Κανένα πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όπως νοµίζετε
εσείς. Δεν θέλω να σας στερήσω τον λόγο.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Κανένα πρόβληµα. Να µην στερήσω
και εγώ τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει θέµα
χρόνου. Δεν υπάρχει πρόβληµα. Αν θέλετε να τοποθετηθείτε για
κάτι άλλο, για το νοµοσχέδιο, ευχαρίστως.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ας την υποστηρίξω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω, βέβαια, το αποτέλεσµα.

Κύριοι Υπουργοί, µε πρωτοβουλία του υποφαινόµενου και µε
τη συνυπογραφή του κ. Καραγιαννίδη και του κ. Σιµορέλη κατα-
τέθηκε προχθές µία τροπολογία, που αφορά την παράγραφο 2
του άρθρου 5 του ν.3883/2010 σε σχέση µε τα κοινωνικά κριτήρια
και τη δυνατότητα των στελεχών να επιλέγουν τόπο προτίµησης. 

Η διάταξη αυτή έχει θεσπιστεί το 2010. Έχουµε µία τροπολο-
γία της προς το καλύτερο όπου συµπεριελήφθησαν και άλλες
περιπτώσεις µε τον ν.4407/2016. Με το συζητούµενο σχέδιο προ-
στίθεται η πάθηση του σακχαρώδους διαβήτη. 

Οι τρεις Βουλευτές προτείνουµε, σε αυτές τις περιπτώσεις
των κοινωνικών κριτηρίων να συµπεριληφθεί και η ανάθεση µε
δικαστική απόφαση της δικαστικής συµπαράστασης ενηλίκων
προσώπων, που πάσχουν από αναπηρία και είναι συγγενείς των
στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, µέχρι του δευτέρου βαθµού,
δηλαδή γονείς και αδέρφια. Δεν είναι απαραίτητο εδώ να µπει η
σύζυγος ή τα παιδιά, γιατί υπάρχει σε προηγούµενη διάταξη. 

Θέλω να εξηγήσω το εξής: Ενώ προβλέπεται στην τροπολογία,
που έγινε το 2016, να µπορούν να προτιµούν τόπο µετάθεσης ή
τόπο τοποθέτησης τα στελέχη σε περιπτώσεις, που ανατίθεται η
επιµέλεια ατόµου µε αναπηρία, η επιµέλεια αυτή είναι στοιχείο
της δικαστικής συµπαράστασης. 

Δεν µπορεί αυτοτελώς ένα στέλεχος των Ενόπλων Δυνάµεων
να ασκήσει αίτηση σε πρωτοδικείο, για να του ανατεθεί επιµέ-
λεια. Αυτό πρέπει να αιτηθεί µε αίτηση δικαστικής συµπαράστα-
σης. Εποµένως είναι, ας το πούµε έτσι, άνευ αντικειµένου η
συµπερίληψη της επιµέλειας ατόµου, αν δεν υπάρχει η συµπερί-
ληψη της δικαστικής συµπαράστασης. 

Κατά συνέπεια, νοµίζω ότι και για λόγους λογικούς, αλλά και
για λόγους τυπικούς και για λόγους ουσιαστικούς θα πρέπει η
τροπολογία των τριών Βουλευτών που προανέφερα να γίνει
δεκτή.

Ενηµερωθήκαµε σήµερα προφορικά -δεν ξέρω αν ισχύει- ότι

δεν θα γίνει δεκτή. Δεν έχουµε την αιτιολογία, αλλά νοµίζω ότι,
κύριε Υπουργέ, πρέπει να συµπεριληφθεί. Σας είπα και πριν ότι
είναι ζήτηµα λογικής και νοµικής ακρίβειας. 

Παρακαλώ, λοιπόν, και κάνω έκκληση να τη δεχθείτε. Δεν νο-
µίζω ότι υπάρχει ζήτηµα καταχρήσεων από την πλευρά των στε-
λεχών. Άλλωστε, υπάρχει ασφαλιστική δικλείδα. Ενηµερώνεται
ο εισαγγελέας και αν το Υπουργείο θέλει µια ασφαλιστική δι-
κλείδα περισσότερη, ας υποχρεωθεί το αιτούν στέλεχος να ενη-
µερώνει και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Τζαµακλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, πριν δώσω τον
λόγο στον κ. Παφίλη, να κάνω µια ανακοινώση προς το Σώµα. 

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογία κα-
ταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ήδη η εισηγήτριά µας έχει αναφερθεί
αναλυτικά και στην επιτροπή και εδώ. Θα ήθελα να επαναλάβω
ορισµένα πράγµατα σε ό,τι αφορά την εκτίµησή µας για αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Τι κάνει το νοµοσχέδιο; Κάνει κάποιες επιµέρους παρεµβάσεις
σε βασικές ενότητες, που αφορούν τη σύνθεση της οντότητας
των σηµερινών Ενόπλων Δυνάµεων. Κάνει κάποιες ρυθµίσεις
αποσπασµατικά, που ορισµένες κινούνται σε θετική κατεύθυνση
και θα τις ψηφίσουµε. Ωστόσο, στο σύνολό τους απέχουν πολύ
από το να ικανοποιήσουν τις προσδοκίες του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και του ελληνικού λαού. Και εδώ ξεκι-
νάµε από µια βασική αρχή και ριζική διαφωνία µας µε την κατά-
σταση που υπάρχει σήµερα. 

Ποια είναι η αποστολή των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας;
Είναι η διασφάλιση των συνόρων, δηλαδή της εδαφικής ακεραι-
ότητας και των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας. Τελεία.
Και συνεχίζουµε: Αποκλειστικά. Αυτή είναι η άποψη του ΚΚΕ και,
ανεξάρτητα από το πώς εκφράζεται, η άποψη της συντριπτικής
πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. Εννοώ, ανεξάρτητα από το
πώς εκφράζεται πολιτικά. Όµως, είναι έτσι; Αυτό τον ρόλο έχουν
µόνο οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας µας; Όχι βέβαια. Άλλωστε,
ειπώθηκε και από τον Υπουργό κ. Αποστολάκη, ότι είναι παρά-
γοντας ειρήνης και ασφάλειας στην περιοχή και σε ολόκληρο τον
κόσµο. Βλέπε ΝΑΤΟ, βλέπε ιµπεριαλισµός, βλέπε Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Δηλαδή, στο Αφγανιστάν, ο ελληνικός στρατός είναι παράγον-
τας ασφάλειας; Για τι παράγοντα ασφάλειας µιλάµε; Από τότε
που είναι η χώρα µας στο ΝΑΤΟ, αλλά ιδιαίτερα τα τελευταία
χρόνια, έχει πλήρως ενταχθεί σε όλους τους σχεδιασµούς του
ΝΑΤΟ, που πάντα ήταν το οπλισµένο χέρι του ιµπεριαλισµού, ο
αδίστακτος δολοφόνος των λαών, εκείνος που διαφυλάττει τα
συµφέροντα του κεφαλαίου, εκείνοι που προστατεύουν µε το
αίµα των λαών, µε καταστροφές, µε πολέµους κ.λπ., την κυριαρ-
χία του καπιταλιστικού συστήµατος. 

Έχει καµµία σχέση η πολιτική του ΝΑΤΟ, όπως τη γνωρίσαµε
-θα πω και µετά το 1990, γιατί πριν είναι γνωστή ή τέλος πάντων,
δεν έχουµε ώρα να την αναλύσουµε- µε τα συµφέροντα του λαού
µας; Έχει καµµία σχέση µε τα συµφέροντα γενικότερα των λαών
της περιοχής, όπου καλούνται οι Ένοπλες Δυνάµεις να υπηρε-
τήσουν τη στρατηγική του; 

Μιας και µιλάµε, για να το δούµε και οικονοµικά. Ο ελληνικός
λαός χρηµατοδοτεί µε 4,1 δισεκατοµµύρια -πάνω από το 2% του
ΑΕΠ, έχει πάρει και συγχαρητήρια από τον Τραµπ,έχει γίνει και
µνεία να ακολουθήσουν και άλλες χώρες- κάθε χρόνο αδρά. Τι
χρηµατοδοτεί άραγε; Την προστασία των συνόρων και της εδα-
φικής ακεραιότητας της χώρας; 

Είναι ένα µέρος, βέβαια, και δεν θέλουµε να το διαγράψουµε.
Ωστόσο, στην πραγµατικότητα, µε όλες τις εξελίξεις και µε αυτά
που ειπώθηκαν, χρηµατοδοτεί τη συµµετοχή στα αµερικανονα-
τοϊκά ιµπεριαλιστικά σχέδια. Πολλαπλά τη χρηµατοδοτεί. Πώς; 
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Πρώτον, εξοπλισµοί: Το τι έχει συµβεί όλα αυτά τα χρόνια και
το τι συµβαίνει και σήµερα, µε την υποχρέωση της χώρας να εξο-
πλίζεται αποκλειστικά µε νατοϊκά όπλα, πέρα από εξαιρέσεις που
υπάρχουν για S-300 και TOR-M1, για να κουµπώνουν µε τα να-
τοϊκά. Γιατί άραγε να κουµπώνουν; Γιατί το να κουµπώνουν ση-
µαίνει ότι µπορούν να τα εξουδετερώνουν κιόλας σε µια περίοδο
κρίσης, που οι Αµερικάνοι θα πάρουν άλλη θέση, σε µια περίοδο
πολέµου. Και υποχρεώνεται να αγοράζει πανάκριβα όπλα και µη
αποτελεσµατικά για το γεωγραφικό ανάγλυφο, όπως λένε, της
χώρας µας και της περιοχής. Και όµως, τα αγοράζει.

Δεύτερον -εδώ έχουµε ξανακάνει το ερώτηµα- αυτό που συµ-
βαίνει το τελευταίο διάστηµα µε τις πολεµικές ασκήσεις είναι
ασύλληπτο. Δεν έχει ξανασυµβεί σε καµµία περίοδο της ιστορίας
της χώρας. Πόσα δισεκατοµµύρια πληρώνει ο ελληνικός λαός!
Παράδειγµα, Νορβηγία: Τι δουλειά έχει στη µεγαλύτερη άσκηση
µετά τον Ψυχρό Πόλεµο, µε τεράστια στρατιωτικά µέσα και πε-
νήντα χιλιάδες προσωπικό, που στείλαµε F-16 για αξιωµατικούς;
Σε µία ώρα λένε -κι έτσι είναι- δέκα χιλιάδες είναι µόνο τα καύ-
σιµα στα F-16. Πάρτε φθορές, πάρτε προσωπικό, πάρτε ανταλ-
λακτικά, πάρτε επισκευές! 

Για ποιον λόγο λοιπόν; Τι δουλειά έχει η Ελλάδα εκεί; Εκπλη-
ρώνει διεθνείς υποχρεώσεις; Τι διεθνείς υποχρεώσεις; Για την
προετοιµασία του ΝΑΤΟ για πόλεµο µε τη Ρωσία; Τι δουλειά έχει
στη Μαύρη Θάλασσα, στις τελευταίες ασκήσεις που πήγε; Ποιος
είναι ο αντίπαλος; Πείτε µας τα σενάρια.

Τι δουλειά είχε η κοινή άσκηση παλαιότερα Ελλάδας, Ισραήλ
και Αµερικανών στο πεδίο των Γρεβενών; Ποιο ήταν το σενάριο;
Το Ιράν ήταν. Ποιος πληρώνει; Ο ελληνικός λαός, πέρα από το
ότι εµπλέκεται. Έχουν ξεπεράσει κάθε προηγούµενο και είναι
ασκήσεις καθαρά επιθετικές, πολεµικού περιεχοµένου.

Τρίτον, η δοµή των Ενόπλων Δυνάµεων. Το 40% λέει το ΝΑΤΟ
κι εφαρµόζεται. Δυνάµεις ταχείας επέµβασης στην υπηρεσία του
ΝΑΤΟ! Δηλαδή θα σκοτωθούν οι Έλληνες στρατιώτες και θα
πληρώνει ο ελληνικός λαός για αυτό, για τα επιθετικά σχέδια του
ΝΑΤΟ; Τι σχέση έχει αυτό µε την εθνική άµυνα;

Να πω και κάτι ακόµα. Ο κύριος Πρωθυπουργός παρουσίασε
σαν µεγάλη επιτυχία την επιτήρηση του εναέριου χώρου της Βό-
ρειας Μακεδονίας σήµερα, η οποία είναι η δεύτερη επιτήρηση
µε το Μαυροβούνιο. Αλήθεια, θα πληρώνει ο ελληνικός λαός τα
F-16 και δεν ξέρω τι άλλα αεροσκάφη, που θα πάνε για να επιτη-
ρούν; Για ποιον λόγο; Τι συµφέρον έχει; Είναι, λέει, για ασφάλεια
στην περιοχή. Ποια ασφάλεια στην περιοχή; Είναι ή δεν είναι
αποφάσεις και υποχρεώσεις απέναντι στο ΝΑΤΟ;

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν -και αυτά είναι πιο ουσιαστικά, πέρα
από τα επιµέρους, που εµείς δεν τα υποτιµάµε καθόλου, γιατί
αφορούν το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων- ουσιαστικά
προσαρµόζει ακόµη παραπέρα τις δοµές, δηλαδή προσωπικό,
υλικό, εκπαίδευση, υπηρεσιακές υποδοµές, στις αµερικανονα-
τοϊκές προδιαγραφές. 

Για παράδειγµα, τι λέει το ΓΕΕΘΑ; Πρέπει, λέει, να προχωρή-
σουµε στη διαλειτουργικότητα, για να εκπληρώσουµε τις υπο-
χρεώσεις στο ΝΑΤΟ. Άρα, η διαλειτουργικότητα δεν αφορά την
εθνική άµυνα, αφορά τις υποχρεώσεις απέναντι στο ΝΑΤΟ, που
είναι ποιες; Ποια είναι τα σχέδια του ΝΑΤΟ σήµερα και όλα τα
στρατιωτικά σενάρια; Υπάρχουν στρατιωτικοί που δεν είναι εδώ
µέσα και τα ξέρουν. Τα ξέρουµε κι εµείς βέβαια, γιατί διαβάζον-
ται σήµερα. Τι είναι;

Έχει ξεκινήσει από πάνω µέχρι κάτω στα σύνορα της Ρωσίας
διάταξη στρατιωτικών δυνάµεων, γίνεται η µεγάλη αντιπαράθεση
για το µοίρασµα των αγορών κ.λπ., προβάλλεται συνεχώς -τα
είπε και ο κ. Πάιατ, θα πω µετά- ο ρωσικός κίνδυνος -όχι ότι οι
Ρώσοι είναι καλοί ή η Σοβιετική Ένωση- και η Ελλάδα είναι µέρος
αυτών των πολεµικών σχεδίων. 

Δηλαδή τι πρέπει να κάνει η Ελλάδα; Να φτιάξει έτσι τη δια-
λειτουργικότητα, ώστε να εντάσσεται µέσα στα σχέδια του ΝΑ-
ΤΟ. 

Αυτό γίνεται πιο φανερό και πιο προκλητικό από την τελευταία
επίσκεψη του Διευθυντή του αρµόδιου νατοϊκού τµήµατος, που
τι απαίτησε; Πρώτον, τη διασύνδεση των απαιτήσεων, τυποποί-
ηση µε προτεραιότητες του αµυντικού σχεδιασµού του ΝΑΤΟ. 

Ποιος αµυντικός σχεδιασµός; Ξέρετε κανέναν αµυντικό σχε-

διασµό του ΝΑΤΟ; Για φέρτε µας εδώ. Ας βγουν οι στρατιωτικοί
να µιλήσουν. Έχει σχέδιο άµυνας το ΝΑΤΟ ή έχει σχέδιο επίθε-
σης; Φυσικά, πάντα έχεις άµυνα, γιατί µπορεί να χάσεις στην επί-
θεση. Είναι επιθετικά τα σχέδιά του ή όχι; Είναι επιθετικά. 

Δεύτερον, απαίτησε τον έλεγχο εφαρµογής των προτύπων του
ΝΑΤΟ κατά τις ασκήσεις και αξιολογήσεις για τον ελληνικό
στρατό, που υποτίθεται αύριο θα υπερασπίσει. Όχι υποτίθεται,
το κάνει και θα το κάνει και ο ελληνικός λαός και το έχει αποδεί-
ξει στην ιστορία του. Ο ελληνικός στρατός, λοιπόν, τώρα πώς θα
αξιολογείται; Με βάση τα νατοϊκά πρότυπα. Για ποιον λόγο; Για
να ανταποκρίνεται στις νατοϊκές αποστολές. Φυσικά, θα το κάνει
και το κάνουν στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, γιατί τα ζουν
αυτά. Μην κοιτάτε που δεν τα λένε. Ξέρουν πώς φέρονται και οι
νατοϊκοί, ξέρουν και τα σχέδια αυτά και ξέρουν και το τι πρέπει
να κάνουν, αλλά είναι οι συνθήκες τέτοιες, που δεν µπορούν να
εκδηλώνονται ακόµα. 

Τρίτον, ο νατοϊκός θα ελέγξει ελληνικές πρωτοβουλίες στην
αναβάθµιση της εκπαίδευσης και στην τυποποίηση του ΝΑΤΟ.
Θα έχουµε κι ελεγκτή. Δεν είναι µόνο τα µνηµόνια και η επιτροπή
και όλοι που ελέγχουν. Έχουµε και νατοϊκό. Και εκεί βάζει βαθµό,
αν είµαστε καλοί ή αν δεν είµαστε καλοί. 

Εποµένως, ποια είναι η επιδίωξη; Να ταυτιστεί ο ελληνικός
στρατός, οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις και τα σχέδια των Ενό-
πλων Δυνάµεων µε τα αντίστοιχα σχέδια του ΝΑΤΟ. Επαναλαµ-
βάνω ότι όλες οι ασκήσεις, που γίνονται -ή τουλάχιστον για να
µην πω όλες, θα πω το 99%, για να µην είµαστε απόλυτοι- είναι
νατοϊκού προσανατολισµού και νατοϊκής κοπής και χρηµατοδο-
τούνται και από τον λαό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο.
Τέταρτο σηµείο. Αυτό που συµβαίνει και µε την Κυβέρνηση ΣΥ-

ΡΙΖΑ, που είναι -υποτίθεται- αντιιµπεριαλιστική και όλα τα υπό-
λοιπα, είναι ότι η Ελλάδα έχει µετατραπεί σε µία απέραντη βάση.
Πάρτε τον χάρτη. Ούτε στην περίοδο του ονοµαζόµενου Ψυχρού
Πολέµου δεν ήταν έτσι. Τέσσερις καινούργιες βάσεις έχει δώσει
τούτη η Κυβέρνηση και έχει και στη διάθεση κι άλλες. Και όχι
µόνο άλλες! Θα πω παρακάτω, για να τα ακούσουν τουλάχιστον
εκείνοι που µας ακούνε. 

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Ότι η Ελλάδα µετατρέπεται αντι-
κειµενικά σε στόχο, σε µία περίπτωση σύγκρουσης, γενικότερης
και περιφερειακής. Τι άλλο σηµαίνει η βάση drone στη Λάρισα;
Ότι παρακολουθεί και τη µύγα, που πετάει σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα. Παραδώσατε στους Αµερικανούς δηλαδή τον έλεγχο του
εναέριου χώρου, αλλά και της γης και παντού. 

Μάλιστα ο κ. Πάιατ έκανε την τέταρτη, αν δεν κάνω λάθος, οµι-
λία του. Έχω χάσει τον λογαριασµό. Και ρωτάω, λοιπόν, για τον
λογαριασµό αυτό: Από πού ως πού ο Αµερικανός πρέσβης µιλάει
στη Σχολή Ευελπίδων, µιλάει στη Σχολή Εθνικής Άµυνας, µιλάει
στη Σχολή Ικάρων; Τι είναι; Διοικητής του στρατεύµατος; Υπουρ-
γός Άµυνας της Ελλάδας; Τι ξεφτίλα είναι αυτή δηλαδή; Ούτε τα
προσχήµατα δεν κρατάει. Και τι είπε εκτός των άλλων; Πήγε στη
Σχολή Εθνικής Άµυνας και είπε για τον πόλεµο στη Συρία, για
τους κινδύνους στην περιοχή. Αυτά είπε.

Ρωτάµε, για να απαντήσει ο Υπουργός, τι εννοούσε όταν είπε,
διαβάζω ακριβώς: «Πέρα από τη Σούδα, υπάρχουν και άλλες, «µη
νόµιµες» τοποθεσίες για τις στρατιωτικές επιχειρήσεις των ΗΠΑ
στην περιοχή, για τις οποίες είµαστε ευγνώµονες. Ευχαριστούµε
την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -αυτό λέει- που µας δίνει και «µη νόµι-
µες». Κι ευχαριστούµε για την εγκατάσταση της τέταρτης αερο-
πορικής ταξιαρχίας των ΗΠΑ στην Ελλάδα, στην Αλεξανδρού-
πολη».

Αλήθεια, τι ακριβώς λέει; Για στρατιωτικές επιχειρήσεις των
ΗΠΑ στην περιοχή, για τις οποίες είναι ευγνώµονες. Και φαντά-
ζοµαι ότι δεν είναι ανθρωπιστικές, είναι δολοφονικές. Και η ιστο-
ρία το µαρτυράει: Γιουγκοσλαβία, Αφγανιστάν, Λιβύη, Συρία.
Αίµα πολύ, γεµάτο.

Πέρα από αυτό, και µε τη χρήση λιµένων και το θέµα της αε-
ροπλοΐας -δεν θέλω να τα επαναλάβω, γιατί ειπώθηκαν, να µην
ξοδέψω τον χρόνο µου- τι γίνεται στην πραγµατικότητα; Βέβαια,
ο Υπουργός κ. Ρήγας, µας είπε ότι µε έναν καλό τρόπο καταλα-
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βαίνει την προσέγγιση, αλλά δεν είναι αυτό. 
Λοιπόν, ξέρετε, κύριε Ρήγα; Φυλαχτείτε από τέτοιες δηλώσεις,

γιατί δεν θα µπορείτε να τις διαψεύσετε µετά. Γιατί, όταν λέγαµε
εµείς για Αλεξανδρούπολη και Στεφανοβίκειο και όλα τα υπό-
λοιπα, µας λέγατε ότι είναι εκτός τόπου και χρόνου. Όταν λέγαµε
για πυρηνικά στον Άραξο, παλιότερα οι κυβερνήσεις έλεγαν ότι
δεν υπάρχουν και τα βρήκαµε όταν τα πήραν. Τώρα προετοιµά-
ζεται πάλι επιθεώρηση από το ΝΑΤΟ και τους Αµερικανούς, για
να εγκατασταθούν. Αυτούς τους σκοπούς υπηρετεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Σε ό,τι αφορά τώρα τα προβλήµατα του προσωπικού -τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- λύνονται; Όχι. Στεγαστικά, ιεραρχία, εξέ-
λιξη, αµοιβές υπερωριών, νυχτερινά, υπηρεσίες, ασφάλεια του
εργασιακού χώρου. Δεν λύνονται. 

Γίνονται κάποιες παρεµβάσεις, για τις οποίες έχουµε τοποθε-
τηθεί. Είναι θετικές ορισµένες. Δεν είµαστε εµείς µικρόψυχοι.
Οτιδήποτε θετικό βολεύει και το προσωπικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων και γενικότερα το στηρίζουµε, παρ’ ότι θεωρούµε ότι τα πε-
ρισσότερα είναι «ασπιρίνες». 

Για να υπάρξουν οριστικές λύσεις, χρειάζεται ριζικά διαφορε-
τική πολιτική: Ένοπλες Δυνάµεις στην υπηρεσία του λαού και της
χώρας. Ένοπλες Δυνάµεις, που δεν θα υπηρετούν ιµπεριαλιστικά
σχέδια, αλλά θα υπερασπίζονται τα συµφέροντα του λαού, την
εδαφική ακεραιότητα και δεν θα είναι παρακλάδι των αµερικα-
νονατοϊκών και ευρωενωσιακών στρατευµάτων. 

Θα πω δύο λόγια για την τροπολογία. Η τροπολογία που κα-
ταθέτουµε είναι γέννηµα της απαίτησης εκατοντάδων στελεχών
και δεκάδων οργανώσεων των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Παρεµπιπτόντως, οι είκοσι δύο οργανώσεις, που ήταν µέλη
της ΠΟΕΣ, έχουν διπλάσια µέλη και τριπλάσια πιθανά, από τους
υπόλοιπους, οι οποίοι δηµιουργήθηκαν εν κρυπτώ και παραβύ-
στω. Δεύτερον, είναι εκείνοι που άνοιξαν τον δρόµο για τον συν-
δικαλισµό µε διώξεις, µε κυνηγητά τόσα χρόνια και µε κάποια
νοµικά τερτίπια -αν δεν θέλει να το πούµε- µένουν εκτός. 

Εµείς τι ζητάµε; Να λειτουργήσουν µε τον ν.1264, όπως λει-
τουργούν όλες οι συνδικαλιστικές οργανώσεις όλου του εργατι-
κού, του δηµοσιοϋπαλληλικού κινήµατος. Αυτό ακριβώς ζητάµε. 

Αυτό γίνεται αποδεκτό από όλους, εκτός αν άλλοι έχουν αλ-
λάξει γραµµή τώρα, γιατί ακούσαµε και τέτοιες δηλώσεις: Τέρµα
ο συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις. Το άκουσα και δεν
θέλω να πω το όνοµα. Πάντως, ήταν από πρώτο στέλεχος της
Νέας Δηµοκρατίας.

Όλοι οι υπόλοιποι συµφωνούν ότι η βάση πρέπει να είναι ο
ν.1264 και φαντάζοµαι ότι θα γίνει δεκτή, γιατί παρόµοια έχει κα-
ταθέσει και ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχουµε εµείς πρόβληµα µε τις δέκα
οργανώσεις. Ενδεικτικά είπαµε πάνω από δύο. Και δέκα να είναι
και δώδεκα να είναι, δεν έχουµε κανένα τέτοιο θέµα. Νοµίζουµε
ότι θα είναι µια µεγάλη, σοβαρή απόφαση. 

Τι φοβάστε, αλήθεια; Φοβάστε τους στρατιωτικούς να έχουν
δικαιώµατα, να φτιάχνουν συνδικαλιστικές οργανώσεις; Εδώ υπε-
ρασπίζονται τα σύνορα της χώρας, µε τα όπλα µάλιστα και µε τη
ζωή τους άµεσα και τους φοβάστε; Το αντίθετο. Ηθικό είχε ο
λαός µας και οι Ένοπλες Δυνάµεις, όταν υπεράσπιζε την πατρίδα
του και τα λαϊκά συµφέροντα. Και ηθικό δεν έχουν οι διάφοροι
µισθοφόροι των Αµερικάνων και των άλλων, που κάνουν επιθετι-
κούς πολέµους. Αυτό έχει αποδειχτεί στην ιστορία και στο Βιετ-
νάµ και σε άλλες πολλές περιπτώσεις. 

Τι φοβάστε, λοιπόν, να έχουν όλα τα δικαιώµατα, να ενταχθούν
όπου θέλουν και να υπάρχουν συνδικαλιστικές οργανώσεις,
παίρνοντας υπόψη, βέβαια, κάποιες ιδιοµορφίες;

Όσο για τα ΕΑΣ, κρατάµε τη δήλωση. Απλώς, θέλω να σας θυ-
µίσω, κύριε Υπουργέ, ότι έχουν δοθεί πολλές τέτοιες υποσχέσεις
µέχρι τώρα. Ελπίζουµε ότι σύντοµα θα τακτοποιηθεί και δεν θα
πάει στις καλένδες, όπως πήγε παλαιότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ κ. Αθανάσιο Παφίλη. 

Προχωρούµε µε την κ. Ευαγγελία Βαγιωνάκη, Βουλεύτρια του
ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Το σηµερινό νοµοσχέδιο
έρχεται να κλείσει έναν κύκλο νοµοθετηµάτων της παρούσας Κυ-

βέρνησης, που ρύθµισαν κατά το παρελθόν κρίσιµα ζητήµατα
των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως το µισθολογικό, την εξέλιξη των
µόνιµων στελεχών ή ζητήµατα συνδικαλιστικού χαρακτήρα. 

Αυτός ο κύκλος κλείνει µε ένα νοµοσχέδιο, που οδηγεί σε
ακόµα µεγαλύτερη δικαιοσύνη για τα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και τους στρατιώτες, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι εξαφα-
νίζονται διά µαγείας οι ανισότητες και οι παθογένειες δεκαετιών.
Ωστόσο, αποτυπώνεται ξεκάθαρα η προσπάθεια εµβάθυνσης σε
ζητήµατα δηµοκρατίας και ισονοµίας για τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων, που γνωρίζουµε ότι δεν είναι τυπικοί δηµόσιοι
υπάλληλοι, καθώς είναι επιφορτισµένοι µε ιδιαίτερες ευθύνες,
που απαιτούν εγρήγορση και ευελιξία.

Μια από τις βασικές ρυθµίσεις, που εισάγονται, δίνει τη δυνα-
τότητα για µεταφορά οργανικών θέσεων, ανάλογα µε τις ανάγ-
κες, µε µετατάξεις ανθυπασπιστών και υπαξιωµατικών από ένα
Όπλο σε άλλο Όπλο ή Σώµα, προκειµένου να καλυφθούν οι θέ-
σεις, που απαιτούν εξειδικευµένη εκπαίδευση. Τη διαδικασία ανα-
λαµβάνει πλέον, το Γενικό Επιτελείο και για τους τρεις κλάδους
των Ενόπλων Δυνάµεων, ώστε να υπάρχει καλύτερη εποπτεία.

Μια ακόµα σηµαντική ρύθµιση αφορά τη µέριµνα για την ηθική
και ψυχική υποστήριξη όσων αποµακρύνονται από τον ενεργό
υπηρεσιακό βίο λόγω υγείας, µε τη δυνατότητα παραµονής τους
στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων, υπό προϋποθέσεις και της
ένταξής τους σε κατάσταση υπηρεσίας γραφείου, εφ’ όσον η πά-
θησή τους έγινε σε διατεταγµένη υπηρεσία.

Ιδιαίτερη σηµασία για µεγάλο µέρος του στρατιωτικού προσω-
πικού έχει η ρύθµιση, που προβλέπει αφ’ ενός τη βαθµολογική
εξέλιξη των εθελοντών µακράς θητείας µέχρι τον βαθµό ανθυ-
πολοχαγού και την αντίστοιχη απονοµή αποστρατευτικού βαθ-
µού υπολοχαγού και αφ’ ετέρου η δυνατότητα παραµονής τους
εκτός οργανικών θέσεων µέχρι το πεντηκοστό όγδοο έτος της
ηλικίας τους, διασφαλίζοντας µε αυτόν τον τρόπο τη δυνατότητα
θεµελίωσης δικαιώµατος πλήρους σύνταξης, κάτι που µέχρι σή-
µερα εµφανιζόταν προβληµατικό.

Επίσης, υιοθετείται µία διάταξη, που ήδη εφαρµόζεται στο δη-
µόσιο και προβλέπει µειωµένο ωράριο εργασίας για στελέχη,
που έχουν ή επιµελούνται τέκνα ή άτοµο µε αναπηρία 50%, που
πάσχει από σακχαρώδη διαβήτη τύπου Α, καθώς αυτός εµφανί-
ζεται κατά κύριο λόγο σε παιδιά και η αντιµετώπισή του απαιτεί
ειδική και συνεχή φροντίδα.

Επαναπροσδιορίζονται επίσης και τα δικαιολογητικά που απαι-
τούνται για τη λήψη µειωµένου ωραρίου εργασίας των στελεχών
αυτών, ενώ όσον αφορά το σύστηµα µεταθέσεων λαµβάνεται ιδι-
αίτερη µέριµνα για τους τρίτεκνους και πολύτεκνους, παρέχον-
τας τη δυνατότητα να υπηρετήσουν σε τόπους προτίµησης. Το
ίδιο ισχύει και για όσους αντιµετωπίζουν προβλήµατα υγείας ή
αναπηρίας ή πάσχουν από σακχαρώδη διαβήτη οι ίδιοι ή πρό-
σωπα της οικογένειάς τους. 

Επίσης, για πρώτη φορά, θεσπίζεται η δηµιουργία Γραφείων
Νοµικής Προστασίας Στελεχών και δίνεται η δυνατότητα νοµικής
υποστήριξης από λειτουργούς του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, ενώ επιτυγχάνεται η έµπρακτη αναγνώριση των υπη-
ρεσιών, που προσέφεραν όσοι υπηρέτησαν στην Κύπρο κατά τις
περιόδους, οι οποίες αναγνωρίστηκαν σαν πολεµικές, παρέχον-
τάς τους δωρεάν νοσοκοµειακή περίθαλψη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, περνώντας στο κεφάλαιο των ρυθµί-
σεων στρατολογικού χαρακτήρα, οφείλουµε να σταθούµε στην
επέκταση του ευεργετήµατος της µειωµένης θητείας σε όλα τα
τέκνα τρίτεκνης ή πολύτεκνης οικογένειας στο πλαίσιο της προ-
στασίας του θεσµού της οικογένειας. 

Προβλέπεται δε, η τακτοποίηση των στρατιωτικών υποχρεώ-
σεων ανυπότακτων µέχρι το τέλος του 2020, ώστε όσοι νέοι το
επιθυµούν, να επιστρέψουν και να κλείσουν τις στρατολογικές
τους εκκρεµότητες.

Επίσης, απλοποιούµε τη διαδικασία αναβολής κατάταξης, για
κοινωνικούς λόγους. Καταργείται η προθεσµία των πέντε ηµερών
πριν την ηµεροµηνία κατάταξης για την κατάθεση της αίτησης,
ενώ αυξάνεται και η διάρκεια της αναβολής.

Για τους αντιρρησίες συνείδησης, µε σκοπό την αποκατά-
σταση της αρχής της ισότητας και της ισονοµίας µεταξύ αυτών
και των οπλιτών θητείας προβλέπεται µείωση του ορίου ηλικίας
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για την εξαγορά της εναλλακτικής θητείας, καθώς και ο χρόνος
υπηρέτησης σε αυτήν την περίπτωση.

Όσον αφορά στη διάρκεια της εναλλακτικής θητείας, δεν άλ-
λαξε χρονικά. Ωστόσο, µε υπουργική απόφαση δύναται να ανα-
καθοριστεί κατ’ ελάχιστον στη διάρκεια της στρατεύσιµης υπο-
χρέωσης.

Επίσης, αλλάζει η σύνθεση της Ειδικής Επιτροπής των Αντιρ-
ρησιών Συνείδησης µε αύξηση της συµµετοχής των καθηγητών
ΑΕΙ από δύο σε τρεις και αντίστοιχη µείωση των εκπροσώπων
των Ενόπλων Δυνάµεων από δύο σε ένα προς περαιτέρω συµ-
µόρφωση της χώρας µας µε τις επιταγές της Ευρωπαϊκής Σύµ-
βασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και τη νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. 

Τώρα, µε τους σπουδαστές σε Στρατιωτικές Σχολές, που έρ-
χονται κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους αντιµέτωποι µε τα
προβλήµατα υγείας, θα παρέχεται πλέον η δυνατότητα παραµο-
νής τους στις Ένοπλες Δυνάµεις κατά τρόπο, που να δύναται να
αξιοποιηθούν από την Υπηρεσία. 

Για τα παιδιά οικογενειών που επλήγησαν από τις καταστρο-
φικές πυρκαγιές του καλοκαιριού, προτείνεται νοµοθετική ρύθ-
µιση για την κατ’ εξαίρεση εισαγωγή τους σε ειδικό ποσοστό και
η καθ’ υπέρβαση του συνολικού αριθµού των εισακτέων στις
Στρατιωτικές Σχολές. Επιπλέον, προβλέφθηκε για πρώτη φορά
η ένταξη των Στρατιωτικών Σχολών στο σύστηµα µεταγραφών
των φοιτητών αδελφών, που φοιτούν σε διαφορετικές πόλεις. Το
νοµοσχέδιο προχωρά και στον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου του σχολείου του Ναυστάθµου Κρήτης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κλείνω την οµιλία µου µε τη ρύθµιση εξαίρεσης από το συνο-

λικό εισόδηµα όλων των αναδροµικών, που καταβλήθηκαν το
2018 για την αποκατάσταση αδικιών παλαιοτέρων ετών, προκει-
µένου να µην καθίστανται πρόσχωµα στην καταβολή πάσης φύ-
σεως κοινωνικών δικαιωµάτων και παροχών, που συνδέονται µε
εισοδηµατικά κριτήρια. Η ρύθµιση αυτή θα αφορά και τους αµει-
βόµενους σε ειδικά µισθολόγια, Σώµατα Ασφαλείας, µουσικό και
ιατρικό προσωπικό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την κ.
Βαγιωνάκη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Θεόδωρος Δρίτσας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολλή συζήτηση έγινε, κυρίως

από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όπου κατ’ επανάληψη ανα-
φέρθηκε ότι µε διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου κινδυνεύει το
αξιόµαχο του στρατεύµατος ή η πειθαρχία, ότι παραβιάζεται η
ιεραρχία και πολλά άλλα. 

Επιτρέψετε µου, πριν µπω σε αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο, να
πω ότι εχθές, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα διεξήχθη µια διαδικασία,
που αποτελεί κορυφαία ιστορική στιγµή για την πολιτική ιστορία
της χώρας, αλλά και για την ιστορία του ελληνικού Κοινοβουλίου,
το ιστορικό χρέος απέναντι στα θύµατα του ναζισµού µε την έγ-
κριση, µε ευρύτατη πλειοψηφία από τη Βουλή, του ψηφίσµατος
για τη διεκδίκηση των αποζηµιώσεων απέναντι σε όσα υπέστη η
χώρα µας -µεταξύ πολλών άλλων χωρών- ο ελληνικός λαός και
οι µαρτυρικές πόλεις από τη ναζιστική θηριωδία.

Ήταν πολύ χαρακτηριστικό πώς σε µια στιγµή που το µήνυµα
το οποίο πρέπει να στείλουν οι πολιτικές δυνάµεις και το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο ήταν η ενθάρρυνση και η ενίσχυση της αυτο-
πεποίθησης του ελληνικού λαού, η Αντιπολίτευση να αναλώθηκε
κυρίως -και το ΚΙΝΑΛ- στο εάν πρώτη εκείνη ή δεύτερη έκανε την
πρόταση κ.λπ.. Και στο τέλος, έξι µόνο Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας και δύο του ΚΙΝΑΛ παρίσταντο σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα, που πανηγυρικά και µε συνεχές χειροκρότηµα οδηγή-
θηκε σε αυτήν την ιστορική απόφαση. Τα υπόλοιπα έδρανα από
εδώ ήταν κενά. Το µήνυµα όµως εστάλη, απλώς δεν το έστειλαν
όλοι. 

Και ακριβώς γι’ αυτό, σε µια συζήτηση για τις Ένοπλες Δυνά-

µεις σήµερα κάποιοι επίσης θέλησαν, αντί να µιλήσουν γι’ αυτό,
να µας φέρουν τη σκανδαλολογία και πάλι µε τον πιο φθηνό
τρόπο. Ήρθε ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας να µας µι-
λήσει για τον κ. Μαρινάκη, για τη συνέντευξή του και τις «µεγά-
λες αποκαλύψεις» και να αναρωτηθεί γιατί δεν απαντήθηκαν. Δεν
είχε προλάβει να βγει από την Αίθουσα και οι απαντήσεις είχαν
δοθεί. Και ήταν πληρωµένες απαντήσεις από την Κυβέρνηση και
από το γραφείο του Πρωθυπουργού για τις «µεταχρονολογηµέ-
νες δήθεν αποκαλύψεις του κ. Μαρινάκη, την ηµέρα ακριβώς της
οριστικοποίησης της παραποµπής του σε δίκη µε βαριές κατη-
γορίες για στηµένους αγώνες». 

Για µια ακόµη φορά κατεδείχθη ποιος είναι ο πραγµατικός Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε την ανεπάρκεια –δεν
ξέρω;- του Προέδρου της, αλλά εν πάση περιπτώσει είναι σαφές
ότι ο κ. Μαρινάκης διεκδικεί την ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας.
Άτυπα, βέβαια, αλλά επί της ουσίας. 

Όλα αυτά, την ίδια στιγµή που η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» χθες στον
διαδικτυακό τόπο της είχε µια ανάρτηση, που δεν την είχε η
«ΑΥΓΗ», δεν την είχε το «LEFT», δεν την είχε κάποια ιστοσελίδα
της Αριστεράς, µε τίτλο ένα δηµοσίευµα του «BLOOMBERG»
που έλεγε: «Μαντέψτε ποια µεσογειακή οικονοµία δεν κατέρ-
ρευσε, η ελληνική οικονοµία.». Περιγράφει εκεί το ρεπορτάζ του
«BLOOMBERG» –πολύ ακροαριστερό το «BLOOMBERG»!- πώς
ακριβώς βάδισε τα τελευταία χρόνια µε Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ η ελ-
ληνική οικονοµία, για να ανατάξει τις βαριές πληγές από τη χρε-
ωκοπία. Δηλαδή για να βάλει τα θεµέλια για µια νέα ανάκαµψη
της πορείας του ελληνικού λαού. Εκεί, λοιπόν, ακριβώς βλέπει
κανείς ποια είναι η ευθύνη των πολιτικών απόψεων, των πολιτι-
κών προτάσεων και των αποσκευών µε τις οποίες προσέρχεται
κάθε κόµµα στη Βουλή και στον δηµόσιο διάλογο.

«Ρυθµίσεις µέριµνας προσωπικού Ενόπλων Δυνάµεων, Στρα-
τολογίας, Στρατιωτικής Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις» είναι ο
τίτλος αυτού του νοµοσχεδίου που συζητούµε και σε λίγη ώρα
θα το ψηφίσουµε. Περί αυτού πρόκειται. 

Ποιες είναι αυτές οι ρυθµίσεις, που µεριµνούν για το προσω-
πικό των Ενόπλων Δυνάµεων; Αναφέρθηκαν εκτενώς από τον ει-
σηγητή µας, τον Χρήστο Καραγιαννίδη, και από άλλους συνα-
δέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που µίλησαν, από τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό και από τον Υπουργό Άµυνας και δεν χρειάζεται
να τις επαναλάβω. Άλλωστε, στον δηµόσιο διάλογο και σ’ αυτούς
που ενδιαφέρονται έχουν γίνει γνωστές. Είναι, όµως, ρυθµίσεις
µέριµνας. Τυχαίες; Αποσπασµατικές; Πρόχειρες; Όχι, ώριµες,
ωριµότατες και µελετηµένες και µέσα από συνεχή προσοχή και
διάλογο, ώστε αυτές οι αναγκαίες ρυθµίσεις, που χρονίζουν ως
προβλήµατα, να µην διαταράξουν αυτήν τη συνολική συνοχή. 

Απέναντι σ’ αυτό, η Νέα Δηµοκρατία µας είπε ότι θα καταψη-
φίσει αυτό το νοµοσχέδιο, αν και εγώ πιστεύω ότι τις περισσότε-
ρες διατάξεις θα τις ψηφίσει γιατί δεν µπορεί να κάνει και αλλιώς.
Και όταν θα γίνει κυβέρνηση –ονειρεύεται!- θα το καταργήσει.
Εύστοχα ο εισηγητής µας, ο Χρήστος Καραγιαννίδης, ρώτησε
ένα προς ένα όλα αυτά τα ζητήµατα των ρυθµίσεων µέριµνας για
το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, εάν πράγµατι θα τα κα-
ταργήσει ή όχι και απάντηση δεν πήρε βέβαια. Διότι είναι αδια-
νόητο αυτές τις µελετηµένες, ώριµες, θετικές ρυθµίσεις για το
προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων να τις καταργήσει κάποιος.
Ούτε που θα τολµήσει, αλλά κοκκοροµαχώντας λέµε µεγάλα
λόγια. 

Και ακριβώς αυτή είναι και η ανεύθυνη µικροπολιτική στάση,
γιατί δεν τους πάει, δεν τους ταιριάζει. Δεν αντέχουν να παρα-
δεχτούν ότι αυτή η Κυβέρνηση βήµα-βήµα προχωρά σε µεγάλες,
µικρές, µεσαίες, κάθε ποιότητας και σηµασίας, ρυθµίσεις και
µέτρα που αναδιατάσσουν πραγµατικά και τη δηµόσια διοίκηση
και την ελληνική κοινωνία και δίνουν δυνατότητες για να µπο-
ρούµε να σχεδιάσουµε στην επόµενη τετραετία, πραγµατικά, την
πορεία της ελληνικής οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας,
στηριγµένη όχι σε µια κούφια ανάπτυξη για λίγους, αλλά σε ένα
κοινωνικό κράτος, στη στήριξη και στην προτεραιοποίηση των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων, στο συνυπολογισµό της εργα-
σίας ως πρώτης προτεραιότητας αναπτυξιακού µεγέθους και σε
αυτή τη βάση, µε αυτούς τους πυλώνες να χτίσουµε τη νέα Ελ-
λάδα.
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Σε αυτήν την πορεία, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία όταν καταλα-
βαίνει -και το καταλαβαίνει πολύ συχνά, δυστυχώς, για εκείνην-
ότι η πολιτική της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ βήµα-βήµα λύνει προ-
βλήµατα -πολλά από αυτά, µάλιστα, είναι προβλήµατα τριακον-
ταετίας, τεσσαρακονταετίας- σε εθνικό επίπεδο, σε διεθνείς σχέ-
σεις, σε εσωτερικό επίπεδο, σε επίπεδο κράτους και δηµόσιας
διοίκησης και σε πολλά άλλα επίπεδα, είναι αδύνατο να επιστρα-
τεύσει αντίλογο, παρά µόνο καταστροφολογία και µηδενισµό
κάθε θετικού µέτρου και κάθε θετικής προσφοράς.

Ήρθαν εδώ ο Κοινοβουλευτικός της Εκπρόσωπος, ο κ. Κεφα-
λογιάννης, και άλλοι Βουλευτές, και αντέταξαν ότι αυτές είναι οι
επιµέρους ρυθµίσεις, ότι λείπει το συνολικό σχέδιο. Είµαι βέ-
βαιος ότι ο Υπουργός έχει να µας πει και επ’ αυτού πάρα πολλά.

Όµως πού στάθηκε η αντιπολιτευτική καταστροφολογία της
Νέας Δηµοκρατίας; Στο άρθρο 15, στο Γραφείο Νοµικής Προ-
στασίας Στελεχών. Απάντησε ήδη και ο κ. Ρήγας, ο Αναπληρωτής
Υπουργός, άλλα εξειδικευµένα ο Υπουργός Άµυνας κ. Αποστο-
λάκης, µε έναν τρόπο απολύτως αποστοµωτικό για όλους αυ-
τούς που στο Γραφείο Νοµικής Προστασίας Στελεχών ανακαλύ-
πτουν, δήθεν, την υπονόµευση της ιεραρχίας και του αξιόµαχου
του στρατεύµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας σοβαρευτούµε. Αυτά τα
πράγµατα δεν αποτυπώνουν απλώς έναν πολιτικό συντηρητισµό.
Αποτυπώνουν µια πολιτική προσέγγιση που παραπέµπει στη λί-
θινη εποχή. Είναι δυνατόν ο όρκος υπακοής που όντως δίνουν
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων στους ανώτερους, να σηµαί-
νει αυθαιρεσία των ανωτέρων, να σηµαίνει απουσία προστασίας
της προσωπικότητας, της αξιοπρέπειας, της νοµιµότητας, οποι-
ουδήποτε στελέχους; Αυτό δεν το θέλει ούτε ο στρατηγός ούτε
ο φαντάρος. Το σύνολο των Ενόπλων Δυνάµεων συγκροτείται
από τη σύνθεση της λειτουργίας όλων αυτών των στελεχών, σε
όλη τη διαβάθµισή τους, ακριβώς γιατί υπηρετούν τον κοινό
στόχο. Αυτό ενώνει τον αρχιστράτηγο µε τον νεοσύλλεκτο φαν-
τάρο. Και αυτή η ενότητα, πραγµατικά, όταν υπάρχει, είναι απο-
λύτως λειτουργική και δικαιώνει και την ιεραρχία και την πειθαρ-
χία.

Πώς εξασφαλίζεται αυτό; Θα γυρίσουµε, δηλαδή, στις περί-
φηµες εποχές όπου χάριν της ενότητας και της ιεραρχίας και του
αξιόµαχου του στρατεύµατος ακόµα και οι σύζυγοι των στρατιω-
τικών έπρεπε να επιλέγονται από ιδιαίτερα γραφεία των Ενόπλων
Δυνάµεων, να έχουν και προίκα και να µην εµφορούνται και από
«κοµµουνιστικάς ιδέας», γιατί αυτό υπονόµευε το αξιόµαχο των
Ενόπλων Δυνάµεων; 

Σε αυτήν την εποχή θα ξαναβρεθούµε, γιατί ιδρύεται ένα Γρα-
φείο Νοµικής Προστασίας των Στελεχών; Ας µην περιγράψω
τώρα αυτά που λέει το άρθρο 15. Ας το διαβάσει κάθε ψύχραιµος
και καλόπιστος άνθρωπος για να βγάλει το συµπέρασµά του. Δεν
χρειάζεται να τα πει η Κυβέρνηση, δεν χρειάζεται να τα πει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτά είναι εξωφρενικά πράγµατα.

Ερχόµαστε τώρα στις ρυθµίσεις για τους αντιρρησίες συνεί-
δησης, που είναι το δεύτερο «σκάνδαλο» αυτού του νοµοσχε-
δίου, για το οποίο εγκαλείται και το «βατράχι», ο Υπουργός
Άµυνας και µέχρι πρότινος Αρχηγός των Ενόπλων Δυνάµεων,
γιατί υπονοµεύει το αξιόµαχο του στρατεύµατος, δίνοντας -λέει-
το µήνυµα ότι εσείς, κορόιδα, θα πάτε στα νησιά και στην παρα-
µεθόριο και ο άλλος θα κάθεται να λουφάρει. 

Αυτό έχετε καταλάβει, κύριοι Ευρωπαίοι, προοδευτικοί, σύγ-
χρονοι της Νέας Δηµοκρατίας, από τις αποφάσεις του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών, από τη διεθνή αναγνώριση του δικαιώ-
µατος των αντιρρησιών συνείδησης, από όλα τα fora, από το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, απ’ όλες τις διε-
θνείς συγκροτήσεις; Αυτό έχετε καταλάβει, ότι δηλαδή οι αντιρ-
ρησίες συνείδησης λουφάρουν; 

Ο πρώτος αντιρρησίας συνείδησης -δεν ξέρω αν προϋπήρχε
κάποιος άλλος- ήταν ένας άνθρωπος υποδειγµατικός, όχι µόνο
τότε, αλλά σε όλη τη διάρκεια της ζωής του, ο Μιχάλης Μαραγ-
κάκης. Το 1986 δήλωσε δηµόσια την άρνησή του να καταταγεί
στον Ελληνικό Στρατό για λόγους συνείδησης. Καταδικάστηκε
σε πέντε χρόνια φυλάκισης, πέρασε από ισάριθµες στρατιωτικές
φυλακές, έκανε τρεις φορές απεργία πείνας και απελευθερώ-
θηκε το 1988. Ο αγώνας του έγινε πανευρωπαϊκός και παγκό-

σµιος και έθεσε θέµα εκδηµοκρατισµού των δεδοµένων στη
χώρα. Ο άνθρωπος αυτός -υψηλού επιπέδου- εδίδαξε στη συνέ-
χεια και έβγαλε γενιές µαθητών στη Λευκάδα. Τους έµαθε φυ-
σική, τους έµαθε χηµεία, τους έµαθε βιολογία, τους έµαθε γεω-
γραφία, τους έµαθε κτηνιατρική, τους έµαθε γεωργία, γιατί
ασχολούνταν µε όλα. Και τα εδίδαξε όχι µόνο στα παιδιά της Λευ-
κάδας, αλλά και στα πέντε δικά του παιδιά, γιατί πέντε παιδιά
απέκτησε ο Μιχάλης Μαραγκάκης σε αυτήν τη διαδροµή. Πρό-
σφερε, λοιπόν, στην πατρίδα όσα δεν έχει προσφέρει κανένας
από εµάς. 

Ο αντιρρησίας συνείδησης Μιχάλης Μαραγκάκης είναι λουφα-
δόρος, που πρέπει να υποστεί ποινή πρόσθετης θητείας και αν
δεν γίνει αυτό, θα έχουµε καταστροφή, θα έχουµε υπονόµευση
της συνοχής του στρατεύµατος και του αξιόµαχου; 

Με αυτά τα µυαλά πάτε στις ευρωεκλογές; Με αυτά τα µυαλά
πάτε για τη νέα Ευρώπη; 

Για απολογηθείτε, για λογοδοτήστε, για συγκρατηθείτε, για
αφήστε τέλος πάντων τρεις, τέσσερις, πέντε, δέκα ανθρώπους
της παράταξής σας, που µπορεί να έχουν µια άλλη οπτική, να
δώσουν ένα άλλο στίγµα που το έχει ανάγκη η χώρα.

Είναι δυνατόν να δηλητηριάζεται η ελληνική κοινωνία, να απα-
ξιώνονται οι δηµοκρατικοί θεσµοί, να διχάζουµε τους ανθρώπους
επειδή σε πέντε χρόνια πεντακόσιοι, εξακόσιοι άνθρωποι -αν δεν
µε διαψεύδει ο Υπουργός και τα στοιχεία που έχει- υπηρέτησαν
εναλλακτική θητεία µέσα στη διάρκεια µιας πενταετίας. Απειλεί
αυτό το αξιόµαχο; 

Και για αυτό ακριβώς η ελληνική πολιτεία και όλες οι πολιτείες,
επειδή δεν είναι ό,τι δηλώσεις, σέβεται τα δικαιώµατα των αντιρ-
ρησιών συνείδησης όταν είναι αντιρρησίες συνείδησης και παίρ-
νει τα µέτρα της -και αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε τους
ανυπότακτους, που είναι άλλη ιστορία και έχει άλλες διαδικασίες-
ώστε να δώσει τη δυνατότητα σε κάθε έναν που είναι αντιρρη-
σίας συνείδησης, να αναγνωριστεί µε τον πιο υπεύθυνο και δια-
φανή τρόπο αυτή του η ιδιότητα, αυτή του η ταυτότητα, ώστε και
εκείνος να ασκήσει αυτό που ως δικαίωµα του το έχει αναγνωρί-
σει η παγκόσµια κοινωνία, αλλά και η ελληνική πολιτεία να έχει
τους κανόνες της. 

Πού βρίσκετε, λοιπόν, το πρόβληµα; Μειώνεται -λέει- η αντι-
κειµενικότητα των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, γιατί το
Συµβούλιο της Επικρατείας έτσι έκρινε ότι θα είναι καλύτερα, για
να είναι ακριβώς απολύτως έγκυρη και διαφανής αυτή η διαδι-
κασία, σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα. Μπορώ εγώ ή ένα οποι-
οδήποτε στέλεχος των Ενόπλων Δυνάµεων ή οποιασδήποτε
ιδιότητας να κάνει την τοµή και να καταλάβει εάν πραγµατικά
συγκροτείται η ταυτότητα του αντιρρησία συνείδησης; Είναι
πολύ εξειδικευµένη η γνώση που απαιτείται για να το προσεγγί-
σει. Οφείλουµε να το εξασφαλίσουµε µε τον πιο απλό και κανο-
νικό τρόπο. Αυτό είναι απαξίωση;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή σας-
λέγοντας δυο λόγια σχετικά µε την τροπολογία που έχουµε κα-
ταθέσει ο κ. Καραγιαννίδης, ο κ. Ρίζος, ο κ. Τζαµακλής και εγώ,
όσον αφορά τον συνδικαλισµό στο στράτευµα και όλα όσα έχουν
συµβεί. Ειπώθηκαν ήδη και θα ειπωθούν και άλλα µέχρι τέλος.
Δεν είναι παρέµβαση. Είναι δυνατότητα των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων να βρουν µε δηµοκρατικό και διαφανή τρόπο και
µέσα από άµιλλα ή και ενδεχοµένως συνδικαλιστικούς ανταγω-
νισµούς, τη δυνατότητα να ορίσουν εκείνοι τα του οίκου τους.
Περί αυτού πρόκειται και τίποτε άλλο. Νοµίζω ότι αυτή η τροπο-
λογία -που πιστεύω να γίνει δεκτή, θα τα ανακοινώσει ο κύριος
Υπουργός- µπορεί να δώσει ακριβώς ένα πλαίσιο για να κάνουν
εκείνοι αυτό που ορίζει η δική τους συνείδηση και τα δικά τους
ενδιαφέροντα.

Τέλος, µία τροπολογία που επίσης έχουµε καταθέσει ο κ. Κα-
ραγιαννίδης, ο κ. Δέδες, ο κ. Τόσκας και εγώ, µε γενικό αριθµό
2112 και ειδικό 105, αναφέρεται σε αυτούς τους ανθρώπους που
σπουδάζουν στις παραγωγικές σχολές, χάνουν την ιδιότητά
τους, γιατί απορρίπτονται σε κάποια µαθήµατα και µετά καλούν-
ται –ελάχιστοι είναι, αλλά είναι άδικο- να πληρώσουν τα δίδακτρα
δύο χρόνων, δυόµισι χρόνων, τριών χρόνων. Έχουµε περιστατικά
ανθρώπων που έχουν φύγει από τις σχολές αυτές, έχουν ήδη
βγάλει δύο και τρία πανεπιστήµια, έχουν µεταπτυχιακά και διδα-
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κτορικά και τους βαραίνει ένα χρέος 50.000 ευρώ ως ποινή, γιατί
δεν κατάφεραν σε ένα µάθηµα να περάσουν στην παραγωγική
σχολή. Είναι παράλογο και πρέπει να ρυθµιστεί.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Δρίτσα.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για νοµοτεχνικές βελτιώσεις

και για να µας πει ποιες βουλευτικές και υπουργικές τροπολογίες
κάνει δεκτές. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις; Δεν
µπορούν να έρθουν τώρα που τελειώνει το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είναι έτσι όπως
το λέτε. Τώρα θα ακούσετε και µετά θα έχετε δυνατότητα να το-
ποθετηθείτε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου για δύο λεπτά να κάνω ορισµένες παρατηρή-

σεις πάνω στο νοµοσχέδιο.
Η πρώτη παρατήρηση έχει να κάνει µε την οµιλία που έκανε ο

κ. Άδωνις Γεωργιάδης. Δεν θέλω να εκληφθεί ως προσωπικό
θέµα.

Ακούω επί τρεις µέρες αυτήν την ρητορεία και την προσπάθεια
να διαµορφώσει είτε ότι υπάρχει διαφορετική προσέγγιση των
πραγµάτων µεταξύ εµού και του Υπουργού είτε να διαβάλει µ’
έναν τρόπο την ιστορική του παρουσία στις Ένοπλες Δυνάµεις
και ότι αυτά τα οποία εισηγούµαστε δεν αντιστοιχούν στη δική
του ιστορική, επιχειρησιακή και επιστηµονική του επάρκεια καθ’
όλα τα χρόνια. Νοµίζω ότι δεν µας τιµά. Είναι, θα έλεγα, φτηνή
αντιπαράθεση. Εν πάση περιπτώσει, κάνουµε µία συζήτηση µε
άλλους όρους. Κράτησα όσο το δυνατόν χαµηλούς τόνους, και
όταν δέχτηκα προσωπικές επιθέσεις. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί υπάρχει µία πολύ µεγάλη εµπειρία και
δυστυχώς γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι δεν είναι ιδιοκτησία.
Άλλοι αισθάνονται και νιώθουν µε ιδιοκτησιακή αντίληψη τις ελ-
ληνικές Ένοπλες Δυνάµεις. Αλλάζουν οι συνθήκες. Στην Ευρώπη
είναι διαφορετικά και στην Αµερική αλλά και σε άλλες χώρες.
Αυτός ο τρόπος προσέγγισης των πραγµάτων δίνει αξία σε αυ-
τούς τους ανθρώπους, σε όλο το προσωπικό των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, τους τιµά µε αυτές τις προσπάθειες και µε αυτόν τον
τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζονται. Γι’ αυτό, αυτήν τη στιγµή
το νοµοσχέδιο έχει την ανταπόκριση της µεγάλης πλειοψηφίας
του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Παρατήρηση δεύτερη. Για το άρθρο 32 έχουν ακουστεί διά-
φορα αυτήν τη στιγµή. Το άρθρο 32 αφορά αυτούς που έχουν
αποφοιτήσει από τις σχολές της ΣΤΥΑ. Αφορά ενδεχοµένως ως
αντιπαράθεση όλους τους εθελοντές. Στους αποφοίτους αρχίζει
να λαµβάνεται υπόψη η παρουσία τους στις Ένοπλες Δυνάµεις
αλλά και στο συνταξιοδοτικό από τη χρονιά της κατάταξής τους.
Τι κάνει το νοµοσχέδιο αυτό; Δίνει αυτό το δικαίωµα από την κα-
τάταξη και για τους εθελοντές. Γιατί το κάνει αυτό; Εγώ µπορώ
να καταλάβω ενδεχοµένως γιατί υπάρχει µια ένσταση τέτοια.
Αλλά η ένσταση δεν ανταποκρίνεται στις πραγµατικές συνθήκες
και τις ανάγκες των οικονοµικών συνθηκών που υπάρχουν και τις
δυσκολίες να έχουν όλοι µια αξιοπρεπή πραγµατική συνταξιοδο-
τική και οικονοµική δυνατότητα καλύτερη που να αντιστοιχεί
στην  υπηρεσιακή τους παρουσία, τον κόπο που καταβάλλουν,
την υπεράσπιση της πατρίδας, τις δυσκολίες που έχουν, γιατί
είναι κι αυτοί συµµέτοχοι. Επίσης, είναι δυο διαφορετικές επετη-
ρίδες. Δεν µπλέκονται σ’ αυτό το κοµµάτι. Είναι δυο διαφορετι-
κές κατηγορίες.

Ένα τρίτο που θέλω να αναφέρω αφορά όλο αυτό και την ανα-
διάρθρωση των Ενόπλων Δυνάµεων. Εγώ δεν θα διαφωνήσω µε
τις προσεγγίσεις που γίνονται γιατί είναι και για µένα κάτι ιδιαί-
τερο. Είναι ιδιαίτερη αυτή η δυσκολία αντιµετώπισης τέτοιων
προβληµάτων, κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ, αυτή η πολυδιά-
σπαση που υπάρχει. Πιστέψτε µε, κάναµε µαζί µε τον Υπουργό
µια προσπάθεια να µπορέσουµε να αµβλύνουµε τις αδικίες που
υπάρχουν. Αυτό κάναµε. Να προχωρήσουµε σε µια συνολική
αναδιάρθρωση είναι ο στόχος της επόµενης Κυβέρνησης. Γιατί
θα είµαστε Κυβέρνηση. Και το νοµοσχέδιο όσο και να ονειρεύε-

ται ο κ. Κικίλιας, δεν θα αποσυρθεί. Αυτή η αναδιάρθρωση θα
γίνει, γιατί ήταν σκόπιµη η ιστορία που γινόταν. Ήταν σκόπιµος
ο τρόπος µε τον οποίον διαµόρφωναν µια τέτοια αντιπαράθεση
γατί ήταν πελατειακό κράτος. Αυτό γινόταν. Κι αυτό προσπα-
θούµε να βελτιώσουµε. Όπως καταλαβαίνετε όµως, κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν είναι απλό και εύκολο να µαζέψεις όλη αυτή την
ιστορία και µάλιστα όταν έχει ο καθένας τα δικαιώµατά του απο-
κτηµένα µέχρι σήµερα. Υπόσχοµαι εγώ και ο ΣΥΡΙΖΑ ότι αυτό θα
γίνει.

Πάµε τώρα στην αναδιάρθρωση των ελληνικών Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Αυτό έχει προχωρήσει και το έχουµε κουβεντιάσει αρ-
χικά. Είχατε ενηµερωθεί από τους προηγούµενους Υπουργούς
και στην Επιτροπή Εξοπλισµών ότι µε βάση τις οικονοµικές δυ-
σκολίες που υπήρχαν, µε τη µείωση του προϋπολογισµού, αλλά
ταυτόχρονα και για την αξιοποίηση και των δυνάµεων του ανθρώ-
πινου δυναµικού, αλλά και των πόρων και των υλικών, έγινε µία
πολύ µεγάλη αναδιάταξη, αναµόρφωση και αναδιάρθρωση των
Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Γι’ αυτό σήµερα µπορώ να σας
εγγυηθώ ότι είµαστε σε πλήρη επάρκεια µε αποτελεσµατικότητα,
γι’ αυτό και δεν συνέβη τίποτα ή δεν επιχείρησε ουδείς να αµφι-
σβητήσει την ακεραιότητα της χώρας µας, παρά την οικονοµική
και προσφυγική κρίση που περάσαµε.

Εγώ θα επιµένω επίσης, σε αυτό που είπα και για την αξιο-
πλοΐα. Επίσης µε όλο τον σεβασµό προς όλους, µην κάνουµε
υποθέσεις για ορισµένα πράγµατα ή εν πάση περιπτώσει να βλέ-
πουµε και ορισµένα άλλα θέµατα. Δηλαδή, ρώτησε το ΚΚΕ -για
να µην προσωποποιώ- για ποιο λόγο στην Βόρεια Μακεδονία ή
στο Μαυροβούνιο να έχουµε την εναέρια επιτήρηση. Πρώτον,
γιατί δεν έχουν τις δυνατότητες. Δεύτερον, η δική µας ασφάλεια
στην περιοχή είναι πολύ σηµαντική, γιατί γνωρίζετε όλοι πολύ
καλά ότι η Τουρκία είχε κάνει αυτήν την προσπάθεια την προ-
ηγούµενη περίοδο και θα αναλάµβανε ενδεχοµένως, αυτή την
επιτήρηση. Άρα είναι οι λόγοι που έχουν και τη δική µας ασφά-
λεια. Μπορεί να διαφωνείτε, αλλά εγώ σας εξηγώ τους λόγους
και ποια είναι η βαρύτητα σε αυτή την περίπτωση.

Οφείλω να πω και ένα τελευταίο. Κύριε Δρίτσα, σας ευχαριστώ
πολύ για την υπενθύµιση για το Μιχάλη Μαραγκάκη. Ήταν η
εποχή που υπηρέτησα τη θητεία µου επί είκοσι τέσσερις µήνες.
Πραγµατικά, είναι συγκινητικό αυτό που έκανε ο Μιχάλης Μα-
ραγκάκης. Είναι η άλλη αντίληψη, το δικαίωµα το οποίο δόθηκε
και συνταγµατικά και σήµερα αµφισβητείται. Είναι όλο και πιο
ακραία η στάση την οποία παίρνει η Νέα Δηµοκρατία, µια µεγάλη
οπισθοχώρηση, έξω από τις νεοφιλελεύθερες, έξω από τις φιλε-
λεύθερες ιδέες, τις οποίες εξέφραζε τα προηγούµενα χρόνια.
Και αυτό είναι δυστύχηµα. 

Θα το πληρώσετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Όσο δηµι-
ουργείτε αυτή την αντίληψη, θα έχουµε φαινόµενα, όπως εχθές
που η Χρυσή Αυγή δεν υποστήριξε αυτήν τη µεγάλη συναινετική
διακήρυξη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ψεύδεστε! Ψεύδεστε κατάφωρα! Να
ανακαλέσετε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Και µάλιστα, όταν στη Χρυσή Αυγή έχοντας αυτήν την
αντίληψη ποτέ δεν µίλησαν, δεν αντιστάθηκαν απέναντι στο να-
ζισµό, αλλά χαιρετάνε µε τα σύµβολα και επικροτούν το ναζισµό,
δηλαδή επικροτούν αυτά τα οποία συνέβησαν στην Ελλάδα τα
προηγούµενα χρόνια, τα χρόνια της Κατοχής. Είναι δυστύχηµα,
ακόµα και σήµερα Έλληνες να ακολουθούν αυτήν την αντίληψη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το κέρδισες το αντιφασιστικό σου δεκά-
λεπτο; Ψεύτη!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κυρίες και κύριοι, θα προχωρήσω µε τις τροπολογίες. 

Θα ξεκινήσω µε τις υπουργικές τροπολογίες. Η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 2103 και ειδικό 98 ρυθµίζει θέµατα ψηφιακής πο-
λιτικής και τηλεπικοινωνιών. Έχουν γίνει δεκτές αυτές και τις
έχουν υποστηρίξει οι Υπουργοί. Επίσης, η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2104 και ειδικό 99, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2105
και ειδικό 100, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2106 και ειδικό
101, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2107 και ειδικό 102, η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 2108 και ειδικό 103. 

Μπαίνω στις βουλευτικές τροπολογίες. 
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Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2097 και ειδικό 92, είναι η τρο-
πολογία που έχει καταθέσει το ΚΚΕ και συναφής τροπολογία
είναι η βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 2109 και ειδικό
104, που έχει καταθέσει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ.
Γίνεται δεκτή –γιατί είναι συναφής- η τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ, ως
είναι το κείµενό της και µε την εξής νοµοτεχνική βελτίωση: Στην
παράγραφο 4 του µόνου άρθρου της τροπολογίας µε γενικό

αριθµό 2109 και ειδικό 104, µε τίτλο «Τροποποίηση του άρθρου
30Γ του ν.1264/1982», οι λέξεις «πρωτοβάθµιων και» διαγράφον-
ται.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Παναγιώτης Ρήγας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2098 του ΚΚΕ δεν γί-
νεται δεκτή. Το εξήγησα.

Κύριε Παφίλη, επειδή το επαναφέρατε -και καλά κάνατε, δεν
έχω αντίρρηση- δεν είναι ότι το έχουµε ξανακούσει. Το έχω πει
εγώ επανειληµµένα, το έχω πει και στους εργαζόµενους. Αφήστε
λίγο να διαµορφωθεί το οικονοµικό µέρος και τις επόµενες µέ-
ρες. Δεν υπάρχει κανένα θέµα απολύτως. Μάλιστα, το ξέρουν,
το έχουν αποδεχτεί και το έχει πει και η διοίκηση αυτό. Δεν υπάρ-
χει θέµα.

Η τρίτη τροπολογία µε γενικό αριθµό 2100 και ειδικό 95, «Ρυθ-
µίσεις για τις µετατάξεις σχολικών φυλάκων», δεν γίνεται δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2101 και ειδικό 96, «Μοριοδό-
τηση εµπειρίας σε εκτελούµενες εργασίες σε υποβρύχια και πο-
λεµικά πλοία του Πολεµικού Ναυτικού», γίνεται δεκτή µε τη
νοµοτεχνική βελτίωση την οποία θα καταθέσω. Την ανέγνωσα,

όταν µίλησα αρχικά. Δεν ξέρω αν θέλετε να σας την πω και πάλι.
Αφορά στις διαδικασίες πρόσληψης του µονίµου πολιτικού προ-
σωπικού προς κάλυψη εργασιών των υποβρυχίων και λέω εν
τάχει: α) «Η εµπειρία σε καθήκοντα ή έργα συναφή µε το αντι-
κείµενο της θέσης µοριοδοτείται µε επτά µονάδες ανά µήνα και
συνολικά µέχρι ογδόντα τέσσερις µήνες» και β) ειδικά η εµπειρία
που έχει αποκτηθεί από την παροχή υπηρεσιών κατά τις διατά-
ξεις της παραγράφου 4 του άρθρου 26 του ν.4258/2014 µοριο-
δοτείται µε είκοσι µονάδες ανά µήνα για τους πρώτους τριάντα
έξι µήνες και µε επτά µονάδες για κάθε επόµενο µήνα µέχρι τους
ογδόντα τέσσερις µήνες». Αυτό αφορά, για να συνεχίσουν και να
µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε την παρουσίαση των υποβρυ-
χίων.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Παναγιώτης Ρήγας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2102 και ειδικό 97, «έν-
ταξη διακεκριµένων µαθητών στις Ένοπλες Δυνάµεις», δεν γίνε-
ται δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2109 και ειδικό 104, που είναι
τροποποίηση του άρθρου 30γ του ν.1264/1982. Με συγχωρείτε,
είναι αυτή που είπαµε προηγουµένως.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2112 και ειδικό 105, που είναι
τροποποίηση του άρθρου 8 του ν.1910/1990, γίνεται αποδεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2114 και ειδικό 106, δεν γίνεται
δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2116 και ειδικό 107, «Σύσταση
ανεξάρτητης υποµονάδας µε τίτλο «Γραφεία θεσµικής εκπροσώ-
πησης»», δεν γίνεται δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2117 και ειδικό 108 γίνεται
αποδεκτή.

Επίσης, θέλω να θυµίσω, γιατί το είπα στην οµιλία µου και το
είπε και ο Υπουργός, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2104 και ει-
δικό 99, γίνεται αποδεκτή. Είναι για τη θητεία των ΟΒΑ.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να µας
πείτε το περιεχόµενο αυτών;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Έχετε δίκιο, κύριε Τζαµακλή. Θα σας εξηγήσω. 

Δεν γίνεται δεκτή για τον εξής λόγο, θα σας το πω ευθέως.
Πρώτον, εµείς δίνουµε να έχει τη δικαστική επιµέλεια και µάλιστα
σε ευρύ φάσµα, δηλαδή να µην είναι µόνο το παιδί ή η µητέρα ή
ο πατέρας, να είναι και πρώτος ξάδελφος και δεύτερος ενδεχο-
µένως. Γιατί το άλλο;

Είναι πολύ εύκολη η δικαστική συµπαράσταση, επιτρέψτε µου
να το πω έτσι, γίνεται εύκολα και σε αυτή τη φάση, µε τις ανάγ-
κες τις οποίες έχουµε και µε τη διάταξη των Δυνάµεων, δεν µπο-
ρούµε να το εγγυηθούµε και δεν µπορούµε να το καλύψουµε µε
κανέναν τρόπο. Το βλέπουµε µε ευαισθησία. Πολλές φορές εγώ
υπογράφω και κάνω δεκτές ενδικοφανείς ενστάσεις που έρχον-
ται. Δεν µπορεί να εγγυηθεί αυτό και να είναι απαραίτητο να γίνει.
Δεν υπάρχουν µονάδες πολλές φορές εκεί που θα θέλουν να
πάνε. Άρα, δηµιουργείται µεγάλο πρόβληµα στη διάταξη του
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Είναι αυτό το -επιτρέψτε µου να πω, πολλές φορές ακούστηκε
και στην επιτροπή- το «αµετάθετο». Δεν είναι εύκολο το αµετά-
θετο στις Ένοπλες Δυνάµεις. Γιατί οι θέσεις οι οποίες υπάρχουν,
οι ειδικότητες οι οποίες υπάρχουν, οι ανάγκες που υπάρχουν
είναι σε αυτές τις περιοχές όπου έχουν διαταχθεί οι ελληνικές
Ένοπλες Δυνάµεις. Γι’ αυτόν τον λόγο, όπως επίσης και για να
µην δηµιουργήσουµε άλλα προβλήµατα, δεν µπορούµε να πά-
ρουµε την ευθύνη για κάτι το οποίο δεν µπορούµε να κάνουµε. 

Και µάλιστα, ξέρετε η δικαστική συµπαράσταση -το καταλα-
βαίνω και το λέω ευθέως- όταν δοθεί, θα πρέπει να την κάνεις.
Κι επειδή έχουµε πληθώρα ανθρώπων που έχουν κάποια τέτοια
ανάγκη, δεν µπορεί να αξιολογηθεί. Όταν γίνει δια νόµου, κύριε
Τζαµακλή, δηµιουργείται αυτό το πρόβληµα. Μακάρι να µπο-
ρούσα να βρω λύση. Τα Επιτελεία και η ηγεσία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων το βλέπουν µε ευαισθησία, το βλέπουµε κιόλας, αλλά δεν
µπορούµε να το κάνουµε πράξη µε τη διάταξη των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Χρήστος Παππάς.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πριν από λίγη ώρα, πριν από λίγα λεπτά,

ο κοµισάριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης, ο κ. Ρήγας, σαν ένας
κοινός ψεύτης, ένας συκοφάντης, ένας αριστερός λασπολόγος,
ανέφερε ότι η Χρυσή Αυγή δεν ψήφισε χθες για τις γερµανικές
πολεµικές αποζηµιώσεις, ότι δεν ψήφισε υπέρ της επιστροφής
του πλούτου του ελληνικού λαού, του κατοχικού δανείου, των
επανορθώσεων κ.λπ..

Το να σε βρίζει ένας του πολιτικού επιπέδου Ρήγα, αφού πρώ-
τα για πολλά λεπτά έπλεξε το εγκώµιο ενός –ούτε καν θυµάµαι

το όνοµά του, θυµάµαι την υπόθεση της δεκαετίας του 1980- αν-
τιρρησία συνείδησης, το να σε βρίζει ένας τέτοιος ανεκδιήγητος
τύπος και δυστυχώς, αυτός ο άνθρωπος να είναι και Υπουργός
Άµυνας, είναι τίτλος τιµής. Ευχαριστούµε τον κ. Ρήγα, τον για λί-
γους µήνες ακόµα Υπουργό και πολιτικά ενεργό. Σε µερικούς
µήνες θα επιστρέψετε στις τρύπες σας!

Μεγάλος θόρυβος έγινε από τα «παπαγαλάκια» του συστήµα-
τος για το θέµα αυτό, µεγάλη παραπληροφόρηση του ελληνικού
λαού ότι δήθεν η Χρυσή Αυγή δεν ψήφισε υπέρ των γερµανικών
αποζηµιώσεων. Κι έπρεπε να διακοπεί ο κ. Ρήγας εκείνη τη
στιγµή για το ατόπηµα και το ψεύδος που έκανε στην Αίθουσα
αυτή, ως κοινός λασπολόγος και συκοφάντης! Σιχαίνοµαι και να
συνεχίσω να οµιλώ για την περίπτωση Ρήγα. 

Πρέπει να λάµψει επιτέλους η αλήθεια απέναντι στο ψεύδος,
η αλήθεια απέναντι στις συνασπισµένες πολιτικές σας δυνάµεις
του αυτοαποκαλούµενου συνταγµατικού τόξου, που στην πραγ-
µατικότητα είστε βαθιά και µόνιµα αντιλαϊκό και αντιδηµοκρατικό
τόξο και αντεθνικό θα έλεγα, αναλογιζόµενος το µέγεθος της
προδοσίας µε τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Προτού έρθω στο νοµοσχέδιο για τις Ένοπλες Δυνάµεις, κύριε
Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ και σε µία σηµερινή, όχι ασυνήθι-
στη και πρωτότυπη, είδηση. Θέλω να αναφερθώ στα απτά απο-
τελέσµατα του ραγιαδισµού.

Η είδηση ήδη µεταδίδεται σε όλα τα µέσα ενηµέρωσης και λέει
ότι τουρκικά µαχητικά παρενόχλησαν το ελικόπτερο στο οποίο
επέβαινε ο Έλληνας Αρχηγός του Γενικού Επιτελείου Στρατού.
Πολύ κοντά από το στρατιωτικό ελικόπτερο στο οποίο επέβαινε
ο Αρχηγός ΓΕΣ, ο αντιστράτηγος κ. Καµπάς –είναι, ξέρετε, αυτός
που ήταν και διοικητής του 4ου Σώµατος που του απήγαγαν οι
Τούρκοι δύο αξιωµατικούς, δύο στρατιωτικούς και γι’ αυτό επαι-
νέθηκε από την αριστερή Κυβέρνηση και έγινε και Αρχηγός ΓΕΣ-
πέρασαν δύο µαχητικά αεροσκάφη τύπου F-16, τα οποία είχαν
παραβιάσει τον εθνικό εναέριο χώρο. Το επεισόδιο συνέβη το
πρωί γύρω στις 8:30’.

Το Σινούκ µε τον αντιστράτηγο Καµπά βρισκόταν πάνω από τη
Ρω και λίγο πριν την προσγείωση αυτού του ελικοπτέρου δύο αε-
ροσκάφη F-16 Φάντοµ βρέθηκαν µία ανάσα από τις ακτές της
Ρω. Πέταξαν χαµηλά σε ύψος περίπου 500 µέτρων και κινήθηκαν
πολύ κοντά στις ακτές. Οι στρατιωτικές πηγές λένε για ένα µίλι.
Επαναλήφθηκε το σκηνικό µετά από λίγες ώρες, το µεσηµέρι,
και στη Σύµη πάλι µε F-16.

Θέλουν, λοιπόν, οι Τούρκοι να αµφισβητήσουν την ελληνικό-
τητα των περιοχών µας και ειδικότερα στην ευαίσθητη ελληνική
περιοχή των Δωδεκανήσων και του συγκροτήµατος των βραχο-
νησίδων της Μεγίστης, Ρω κ.λπ..

Θέλω να επαναλάβω εδώ τα λόγια του αρχηγού της Χρυσής
Αυγής τα οποία αποδεικνύονται στην πράξη η µοναδική ρεαλι-
στική προσέγγιση και τοποθέτηση απέναντι στην τουρκική προ-
κλητικότητα και επιθετικότητα. Είχε πει ο κ. Μιχαλολιάκος: «Θα
πρέπει να υπερασπιστούµε την εθνική µας κυριαρχία είτε αυτό
αφορά την Κύπρο, είτε αφορά τα Ίµια. Δυστυχώς, οι Τούρκοι δεν
καταλαβαίνουν άλλη γλώσσα από την πολιτική των κανονιοφό-
ρων. Αυτό σηµαίνει ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις και µόνο τότε θα
µπορέσουµε να διεκδικήσουµε αυτά που µας ανήκουν.». 

Και τι είδαµε; Είδαµε -απουσιάζουν αυτή τη στιγµή από τα
έδρανα. Δεν είναι κανείς Υπουργός. Το έβαλαν στα πόδια και ο
Ρήγας και ο Αποστολάκης- τον Αποστολάκη, το παλιό «βατράχι»,
να συνεχίσει να κοάζει για ψυχραιµία και µέτρα οικοδόµησης εµ-
πιστοσύνης, χαριεντιζόµενος στα στρατόπεδα µε τον πρεσβευτή
των Ηνωµένων Πολιτειών κ. Πάιατ. Κύριε Αποστολάκη, η ασφά-
λεια του ΝΑΤΟ είναι πάνω από όλα για σας. Είστε ένας «yes
man».

Επίσης, πριν από 10 µέρες είχαµε την ηχηρή και πρωτοφανή -
θα έλεγα- παρέµβαση δέκα επίτιµων αρχηγών στρατιωτικών εν
αποστρατεία, οι οποίοι γράφουν και υπογράφουν άρθρο-έκ-
κληση προς την πολιτική και στρατιωτική ηγεσία. Διαβάζω τι
έγραφαν οι στρατηγοί: «Οι ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις κάνουν
τη χώρα ευυπόληπτη στους φίλους και σεβαστή στους αντιπά-
λους. Σε αυτήν την αντιπαράθεση η επίκληση από ελληνικής
πλευράς διαρκώς του Διεθνούς Δικαίου δεν είναι επαρκής για
την αντιµετώπιση της επιθετικότητας της Τουρκίας, η οποία µε
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τη στάση και συµπεριφορά της στην ευρύτερη περιοχή δείχνει
να αντιλαµβάνεται µόνο τη γλώσσα της ισχύος.». Ό,τι έλεγε δη-
λαδή και ο Αρχηγός της Χρυσής Αυγής. 

«Δίκαια μέν ἐν τῷ ἀνθρωπείῳ λόγῳ ἀπὸ τῆς ἴσης ἀνάγ-
κης κρίνεται δυνατὰ δὲ οἱ προύχοντες πράσσουσι καὶ οἱ
ἀσθενεῖς ξυγχωροῦσιν », από τον Θουκυδίδη. Αποδίδω στα νε-
ότερα ελληνικά: «Το επιχείρηµα της δικαιοσύνης έχει αξία µόνο
µεταξύ ίσων. Αλλιώς ο ισχυρός επιβάλλει ό,τι του επιτρέπει η δύ-
ναµή του και ο αδύναµος παραχωρεί ό,τι του επιβάλλει η αδυνα-
µία του».

Συνεχίζουν οι επίτιµοι αρχηγοί: «Δυστυχώς οι δυνατότητες των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων την τελευταία δεκαπενταετία βρί-
σκονται σε συνεχή διολίσθηση, η οποία διαρκώς επιταχύνεται
κατά την περίοδο της οικονοµικής κρίσεως. Αποτέλεσµα αυτού
είναι η ισορροπία δυνάµεων µεταξύ Ελλάδος και Τουρκίας να µε-
ταβάλλεται σταθερά υπέρ της δεύτερης. 

Η υποχώρηση της σχετικής µαχητικής ικανότητας των Ενό-
πλων Δυνάµεων µπορεί να οδηγήσει σε εθνικές απώλειες που
µπορούν να φθάσουν µέχρι και το επίπεδο της εθνικής κατα-
στροφής µε τον πιο άµεσο και απόλυτο τρόπο, όπως έγινε το
1897. Είναι παραπάνω από σαφές ότι η οικονοµική και κοινωνική
κρίση, που όλοι βιώνουµε, έχει επηρεάσει αναπόφευκτα την
άµυνα της πατρίδας µας». Το λένε και οι επίτιµοι Αρχηγοί. 

Έχουν γίνει τεράστιες περικοπές στα λειτουργικά έξοδα των
Ενόπλων Δυνάµεων και αφ’ ετέρου στα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα έχουµε µία µείωση η οποία είναι πρωτοφανής και επηρεάζει
πάρα πολύ τη λειτουργικότητα και την άµυνα της πατρίδας µας.
Έχουµε επίσης, µείωση προσωπικού, έχουµε κλείσιµο µονάδων
και στρατοπέδων. 

Δυστυχώς, το πολιτικό κατεστηµένο που κυβερνούσε δεκαε-
τίες την πατρίδα µας αντιµετώπιζε τις Ένοπλες Δυνάµεις µε ένα,
θα µπορούσαµε να το χαρακτηρίσουµε, φοβικό σύνδροµο. Αν µι-
λήσει κανείς για αναγκαιότητα ενίσχυσης των Ενόπλων Δυνά-
µεων, αν µιλήσει για τα θέµατα των ανδρών και γυναικών των
Ενόπλων Δυνάµεων, θα αντιµετωπιστεί από το πολιτικό κατεστη-
µένο ως µιλιταριστής, ως εξτρεµιστής ή στην καλύτερη περί-
πτωση ως µη πολιτικά ορθά σκεπτόµενος.

Πολλοί είναι εκείνοι τόσο αριστεροί ιδεοληπτικοί, αλλά και φι-
λελεύθεροι που εισηγούνται ακόµα και τη σταδιακή κατάργηση
των Ενόπλων Δυνάµεων. Και όµως, κυρίες και κύριοι, «πόλεµος
πατήρ πάντων», έλεγε ο Ηράκλειτος, και ισχύει, και ισχύει και
στην καθηµερινότητα. Υπάρχει ένας ιδιόµορφος καθηµερινός πό-
λεµος, παραβιάσεις εναερίου χώρου, αµφισβήτηση της εθνικής
µας κυριαρχίας, αµφισβήτηση των νησιών µας. Όλα αυτά τι είναι;
Όλα αυτά είναι πόλεµος. 

Τι έχουµε, όταν απειλούµαστε αν ασκήσουµε το νόµιµο δι-
καίωµά µας, βάσει του διεθνούς δικαίου, της επέκτασης των χω-
ρικών µας υδάτων και του εναερίου χώρου µας; Τι έχουµε, όταν
αµφισβητείται στην πράξη κατάφορα και ευθέως η κυπριακή
ΑΟΖ; Τι κατάσταση έχουµε, όταν οι Τούρκοι δροµολογούν ένα
γιγαντιαίο εξοπλιστικό πρόγραµµα δεκάδων δισεκατοµµυρίων
δολαρίων µε σκοπό να αναδειχθούν σε περιφερειακή δύναµη;
Όταν ακόµα και οι Αλβανοί, µε τις πλάτες των Αµερικανών και
του ΝΑΤΟ, εντείνουν την αδιαλλαξία και την προκλητικότητά
τους όταν στρέφονται ακόµα και σήµερα ενάντια στον ελληνισµό
της Βόρειας Ηπείρου; Τι έχουµε τότε; 

Τι κατάσταση έχουµε στη Θράκη µας, όταν γίνεται µία προ-
σπάθεια κοσοβοποίησης ουσιαστικά µέρα µε την ηµέρα, µε τους
πράκτορες της Άγκυρας να αλωνίζουν στην κυριολεξία χωρίς να
έχουµε αντίδραση των ελληνικών αρχών και υπηρεσιών; Αντί να
αφυπνιστούµε, τι κάνουµε; Μειώνουµε συνεχώς τις αµυντικές
µας δαπάνες.

Ο Επίχαρµος ο Κώος είχε πει τον 5ο αιώνα π.Χ. αυτό που ισχύει
και σήµερα και θα ισχύει: «Οὐ μετανοεῖν ἀλλὰ προνοεῖν χρὴ
τὸν ἄνδρα τὸν σοφόν». Εσείς φυσικά ούτε κατά διάνοια δεν
είστε σοφοί. Σας λείπει η σοφία, αλλά δυστυχώς σας λείπει και
ο κοινός νους, η κοινή λογική. 

Όλα αυτά τα έτη της κυριαρχίας της κλεπτοκρατίας στην πα-
τρίδα µας έγιναν σπατάλες, η αλήθεια είναι αυτή. Και στον Στρα-
τό έγιναν σπατάλες και έγινε κακοδιαχείριση και, δυστυχώς, κά-
ποιοι πλούτισαν και πολλοί από αυτούς κυκλοφορούν ελεύθεροι

στις πλάτες και σε βάρος των Ενόπλων Δυνάµεων και στις πλά-
τες του ελληνικού λαού.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε –και θα πάρω και λίγο από τη δευτερο-
λογία µου, όπως έκαναν και κάποιοι από τους προηγούµενους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους- έχουµε πει πολλές φορές και
το λέµε και πάλι ότι Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι τα άρµατα, οι
φρεγάτες, τα αεροπλάνα, δεν είναι µόνο αυτά. Ένοπλες Δυνά-
µεις είναι οι άντρες και οι γυναίκες οι στρατευµένοι, οι άντρες
και οι γυναίκες των Ενόπλων µας Δυνάµεων, οι στρατιωτικοί, ο
θεσµός που εµπιστεύεται περισσότερο απ’ όλους ο ελληνικός
λαός. Αυτό δεν το λέω εγώ, προκύπτει από όλες τις δηµοσκοπή-
σεις και τις έρευνες που έχουν γίνει. Και όµως, σε αυτούς εξαντ-
λεί και η σηµερινή Κυβέρνηση και η προηγούµενη, οι µνηµονια-
κές δηλαδή κυβερνήσεις, τη σκληρότητά τους, όσον αφορά τα
µισθολογικά και οικονοµικά τους ζητήµατα. 

Ο Ναύαρχος Κουντουριώτης –το είπε και κάποιος οµιλητής
σήµερα εδώ και είναι αλήθεια- είχε σηµειώσει και εν τέλει δικαιώ-
θηκε απόλυτα πως καράβια άνευ ικανού εµψύχου υλικού είναι
µόλυβδος βαρύς βυθιζόµενος εντός ύδατος, θέλοντας να τονίσει
τη σηµασία για τη φροντίδα του προσωπικού. Είναι προσωπικό
που δεν το νιώθετε εσείς, διότι οι είκοσι τέσσερις µήνες που είπε
ο κ. Ρήγας που υπηρέτησε, ήταν οι µήνες αγγαρείας και σκλα-
βιάς για τον κ. Ρήγα. 

Αυτή είναι η διαφορά ηµών έναντι υµών. Η διαφορά µας αυτή
είναι, ότι εµείς υπηρετήσαµε και θα υπηρετήσουµε εάν χρειαστεί
και πάλι µε καµάρι τις Ένοπλες Δυνάµεις και τον Ελληνικό Στρά-
το. 

Κλείνω µε τα εξής, κύριε Πρόεδρε: Τι πρέπει να γίνει; Πρέπει
πολλά να γίνουν και άπτονται της εθνικής εξωτερικής πολιτικής,
ΑΟΖ, θωράκιση της χώρας, για τη θητεία που µιλά και το εν λόγω
νοµοσχέδιο. Για µας δεν τίθεται θέµα µείωσης της θητείας, αντί-
θετα τίθεται θέµα ουσιαστικά αύξησης της θητείας.

Υπάρχει µια ερώτηση, η οποία σέρνεται από τον Φεβρουάριο
προς το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και την έχω κάνει και επί-
καιρη. Δεν θα συζητηθεί και θα την καταθέσω ξανά και δεν θα
πάψω να την καταθέτω. Είναι επιτακτική η ανάγκη αυξήσεως της
στρατιωτικής θητείας. Δεν το λέω εγώ, το λέει η λογική, το λένε
στις συζητήσεις τους οι δέκα επίτιµοι αρχηγοί που έγραψαν το
άρθρο για την εθνική ασφάλεια και άµυνα. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως, επίσης, επειδή έγινε αναφορά από το Βήµα αυτό σχε-
τικά µε την ανάληψη από τη χώρα µας της φύλαξης του εναερίου
χώρου των Σκοπίων, καταθέτω και αυτή την ερώτηση στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µου το επιτρέπει ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε. Έχω την απάν-
τηση από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, ένα µνηµείο ραγιαδι-
σµού, ένα µνηµείο νατοϊκής λειχίας, ένα µνηµείο προσκυνήµατος
στους αφέντες Αµερικανούς και τους υπολοίπους δήθεν συµµά-
χους µας στο ΝΑΤΟ.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω και λέω ότι έχουµε εµπιστοσύνη στα
στρατευµένα µας παιδιά, στα νιάτα µας που υπηρετούν τη θητεία
τους. Η θητεία πρέπει να είναι συνολική για εµάς τους χρυσαυ-
γίτες, να είναι για αγόρια και για κορίτσια στο 18ο έτος της ηλι-
κίας, να είναι τουλάχιστον δεκατέσσερις µήνες. 

Επίσης, λέµε ότι θα πρέπει να δοθεί µεγάλη έµφαση στη στρα-
τιωτική εκπαίδευση και θα πρέπει οι στρατεύσιµοι να µην ασχο-
λούνται µε ανούσιες αγγαρείες και άλλες ασχολίες. Δεν θα
πρέπει τα στρατευµένα µας νιάτα να ασχολούνται µε ασχολίες
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που δεν συνάδουν µε τη θητεία τους, διότι αυτές συνάδουν µε
κάποια άλλη εργατική τάξη, την οποία δεν θέλω να προσβάλω,
ίσα-ίσα προσφέρει τα µέγιστα στην εθνική οικονοµία. Όµως,
θέλω να πω ότι ο Στρατός µας δεν είναι ξενοδοχοϋπάλληλοι ή
υπηρέτες στα hotspots. Εκεί, αν θέλετε, εσείς να στείλετε τη νε-
ολαία του ΣΥΡΙΖΑ, την ανύπαρκτη, βεβαίως, νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ,
όπως απεδείχθη και στις τελευταίες φοιτητικές εκλογές. 

Κύριε Πρόεδρε, είχα πολλά να πω. Θέλω να πω ότι έχουµε
απόλυτη εµπιστοσύνη στις Ένοπλες Δυνάµεις, έχουµε απόλυτη
εµπιστοσύνη σε αυτούς τους άντρες και τις γυναίκες, οι οποίοι
πολλές φορές χωρίς να έχουν τη στήριξη της πολιτικής και φυ-
σικής τους ηγεσίας, δίνουν τη µάχη καθηµερινά, χωρίς να υπο-
λογίζουν κόπους, θυσίες, χωρίς να υπολογίζουν τις επιπτώσεις
στην προσωπική τους ζωή, στη διαβίωσή τους, στην οικογένειά
τους, δίνουν τον πιο καλό τους εαυτό. 

Είναι πολλοί αυτοί που χωρίς υλικοτεχνική υποστήριξη, χωρίς
υποδοµή, χωρίς µισθούς, µε µισθούς απαράδεκτους, αγωνίζον-
ται µε γνώµονα την αγάπη στο Έθνος, την πίστη στα ιδανικά και
τις αξίες, µε τις οποίες γαλουχηθήκαµε εµείς οι χρυσαυγίτες και
τις οποίες αξίες εµείς δεν θα πάψουµε να προασπίζουµε. Και δεν
θα πάψουµε να προασπίζουµε αυτά τα ιδανικά µε οποιοδήποτε
τίµηµα, ό,τι λάσπη και να εκτοξεύουν οι συριζαίοι και όχι µόνο
εναντίον µας.

Θέλω για άλλη µία φορά να πω σε εσάς που ψηφίσατε την κα-
τάπτυστη και προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών –και δεν θα
πάψω να το λέω- ότι η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Ευόσµου Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πούµε στους µαθητές ότι παρακολουθούν µια συνεδρίαση
όπου συζητούµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας. Γίνεται συζήτηση ανάµεσα στα κόµµατα και τους Βουλευτές
και στο τέλος, ψηφίζουµε για το νοµοσχέδιο το οποίο όταν ψη-
φιστεί, γίνεται νόµος του κράτους.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καραγιαννίδης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ,
για πέντε λεπτά, για τη δευτερολογία του.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Να πω, κατ’ αρχάς, ότι µε ενδια-
φέρον άκουσα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και τους
Βουλευτές να µην επιβεβαιώνουν τον κύριο Αντιπρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας ότι θα καταργηθεί το νοµοσχέδιο στο σύνολό
του ως ένα νοµοσχέδιο ντροπής –διαβάζω από τα Πρακτικά τι
έχει πει ο Αντιπρόεδρος- και επικράτησε η σύνεση και άρα, θα
πάµε λίγο καλύτερα όσον αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Τώρα, θα επικεντρωθώ σε τρία θέµατα: αντιρρησίες συνείδη-
σης, το γραφείο που ιδρύεται στα Επιτελεία και σε ένα ζήτηµα
που έχει προκύψει µε το άρθρο 32.

Όσον αφορά τώρα τους αντιρρησίες συνείδησης, ακούσαµε
πολλά. Η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει να παραδεχθεί διεθνείς και
εσωτερικούς θεσµούς, δηλαδή την Ύπατη Αρµοστεία και το Ευ-
ρωπαϊκό Συµβούλιο που λένε συγκεκριµένα πράγµατα για τους
αντιρρησίες συνείδησης. Να δεχθώ ότι δεν συµφωνεί µε αυτά
που λένε όλοι αυτοί οι θεσµικοί φορείς, αν και θέλουν να ανή-
κουµε στην Ευρώπη. 

Θα τους θυµίσω, βέβαια, γιατί ακούστηκε και από κάποιους
οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας, ότι εµείς κάνουµε το µέγα έγ-
κληµα να µειώνουµε κατά τρεις µήνες την εναλλακτική θητεία και
να πηγαίνει από δεκαπέντε σε δώδεκα. Θα τους θυµίσω ότι µε
τον ν.3257/2004, άρθρο 5 παράγραφος 1, η Νέα Δηµοκρατία είχε
µειώσει κατά επτά µήνες την εναλλακτική θητεία. Φαντάζοµαι ότι
δεν κατέρρευσε το στράτευµα όταν µειώθηκε κατά επτά µήνες
η συγκεκριµένη θητεία.

Θα πρέπει να ξέρουµε ότι η εναλλακτική θητεία είχε ξεκινήσει
από πολύ ψηλά, από τους τριάντα έξι, αν θυµάµαι καλά, και φτά-

σαµε στους δεκαπέντε. Από τους τριάντα έξι στους δεκαπέντε η
µείωση των είκοσι ενός µηνών έγινε από την πλευρά είτε της
Νέας Δηµοκρατίας είτε του ΠΑΣΟΚ και δεν κατέρρευσε.

Θεωρώ, όµως, επίσης, µέγιστη προσβολή για ανθρώπους που
δηλώνουν την αντίρρησή τους να πάνε στον στρατό να λέγεται
πάλι από τον Αντιπρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας ότι είναι κα-
λοπερασάκηδες, µέγιστη προσβολή σε ένα τµήµα της κοινωνίας
µας που έχει άλλες επιλογές. Δεν ξέρω αν υιοθετείται από το σύ-
νολο της Νέας Δηµοκρατίας ότι οι αντιρρησίες συνείδησης είναι
καλοπερασάκηδες. Θα απαντήσει προφανώς ο εισηγητής. 

Να περάσω στο δεύτερο ζήτηµα. Έχω την υποψία ότι στον
αµερικανικό στρατό που έχει και αυτός πολλές απειλές, επειδή
υφίσταται τέτοιο γραφείο, θα πρέπει να βρείτε κάποια απορία ή
δικαιολογία γιατί οι Αµερικανοί και αυτοί θέλουν να υποβαθµί-
σουν ή να υποσκάψουν την αξιοπιστία και το αξιόµαχο του αµε-
ρικανικού στρατού.

Πριν πάω στο άρθρο 32, θέλω κάτι το οποίο δεν το καταθέ-
σαµε τροπολογία και ίσως να είναι δικιά µας έλλειψη. Δεν ξέρω
αν θα γινόταν δεκτή. Υπάρχει για τους αντιρρησίες συνείδησης
το εξής ζήτηµα: Όταν υπηρετούν την εναλλακτική τους θητεία
και πέσουν σε πειθαρχικό παράπτωµα, αυτοµάτως εκπίπτουν
από την εναλλακτική θητεία. Είναι λίγο σκληρό. Δηλαδή για ένα
πειθαρχικό παράπτωµα που οπουδήποτε αλλού δεν θα εξέπιπτες
από τη θητεία αυτή ή από µια υπηρεσία ή τέλος πάντων και στον
Στρατό ακόµα όταν κάνεις κάτι ένα πειθαρχικό παράπτωµα τρως
µια φυλακή. Δεν είναι δυνατόν για έναν άνθρωπο που είναι στην
εναλλακτική θητεία, εάν υποπέσει σε ένα πειθαρχικό παρά-
πτωµα, αυτοµάτως να εκπέσει, να µην υπάρχει καν µια αιτιολό-
γηση γιατί έγινε αυτό το πειθαρχικό παράπτωµα και να ληφθούν
οι απαραίτητες κυρώσεις. Θα µπορούσαµε ίσως να το αλλά-
ξουµε.

Κλείνω µε το άρθρο 32. Έχει δηµιουργηθεί ένα ζήτηµα. Νοµίζω
ότι για να απαλύνουµε ή τέλος πάντων να ακούσουµε και τους
ανθρώπους που είναι αντίθετοι, αλλά και τους ανθρώπους που
είναι υπέρ αυτής της ρύθµισης, να γίνει µια κουβέντα στο Υπουρ-
γείο για να τεθούν τα ζητήµατα από τους ενδιαφερόµενους και
νοµίζω ότι υπάρχουν ισχυρά επιχειρήµατα για το συγκεκριµένο
άρθρο, αλλά οι ενδιαφερόµενοι θέλουν να ακουστεί η φωνή τους
και να τους ακούσουµε όπως το κάναµε και στο παρελθόν µε τα
δύο προηγούµενα νοµοσχέδια.

Φτάσαµε στο σηµείο να κάνουµε τις ρυθµίσεις για τους απο-
φοιτήσαντες από τις ΑΣΣΥ γιατί ήταν αδικηµένοι και αυτοί στο
παρελθόν. Εµείς το διορθώσαµε. Μην φτάσουµε τώρα να ξανα-
δηµιουργήσουµε ένα τέτοιο ζήτηµα που πάλι θα πρέπει να κά-
νουµε άλλη µια ρύθµιση για να διορθώσουµε την αδικία. Να
ακούσουµε τους εκπροσώπους λοιπόν γιατί διαµαρτύρονται. Δεν
µπορεί να φωνάζουν αδίκως, λέω εγώ. Να δούµε αν µπορεί να
βρεθεί µια λύση που θα συµβιβάζει πράγµατα και δεν θα αδικεί
εκατέρωθεν τις δύο «αντικρουόµενες» στρατιωτικές οµάδες, για
να προχωρήσουµε παρακάτω.

Είναι πολύ θετικό επίσης –κλείνω µε αυτό- ότι έγινε δεκτή η
τροπολογία για τις πρωτοβάθµιες ενώσεις στρατιωτικών και νο-
µίζω ότι δίνει µια ανάσα δηµοκρατίας στο στράτευµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Καραγιαννίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κικίλιας, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι

σύντοµος, όπως ήµουν και στην πρωτολογία µου.
Ακούστε, θα καταργήσουµε αυτές τις διατάξεις και τις τροπο-

λογίες περί διαφόρων πρωτοβάθµιων, δευτεροβάθµιων συνδικα-
λιστικών οργάνων, που ενώ πήγαν στα δικαστήρια οι µεν τους
δε, δικαιώθηκε η ΠΟΜΕΝΣ και εσείς θέλετε από την πίσω πόρτα
τώρα να τα ξαναφέρετε χωρίς να έχουµε καταλάβει ακόµα τον
λόγο; 

Θα έπρεπε να έρθετε να κάνουµε µια συζήτηση για τον συνδι-
καλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις, που τον φέρατε το 2015 πάλι
από την πίσω πόρτα, να συζητήσουµε όλα τα κόµµατα, να βρού-
µε µια άκρη έτσι ώστε να θωρακιστεί το Υπουργείο Εθνικής Αµύ-
νης και να υπάρχουν αυτές οι δοµές, αυτό το πλαίσιο και οι
προσλαµβάνουσες, έτσι ώστε να µην δηµιουργηθεί ποτέ πρό-
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βληµα σε ένα Υπουργείο το οποίο είναι πολύ ιδιαίτερο. Δεν είναι
ένα άλλο κοµµάτι του ελληνικού δηµοσίου. Έχει όπως εξήγησα,
καθετοποιηµένη δοµή και σε ειδικές συνθήκες δουλεύουν οι άν-
τρες και οι γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι προφανές
αυτό. 

Θέλετε να γίνει ένα µπάχαλο αυτή τη στιγµή, από την πίσω
πόρτα να φέρνουµε πρώτου βαθµού, δευτέρου βαθµού, διαφό-
ρων τις φιλοδοξίες και να τις ξαναβάλουµε µέσα σε ένα καζάνι
που βράζει χωρίς να υπάρχει σωστή και οργανωµένη νοµοθέ-
τηση πάνω στον συνδικαλισµό, επαναλαµβάνω. Σε καµµία των
περιπτώσεων δεν το δεχόµαστε και προφανώς στην πρώτη ευ-
καιρία θα µπουν τα πράγµατα σε µια τάξη και σε µια σειρά. 

Επαναλαµβάνω, για τα Πρακτικά, η µόνη νόµιµη δευτεροβάθ-
µια ένωση συνδικαλιστική είναι η ΠΟΜΕΝΣ, µε βάση το νόµο και
τα ελληνικά δικαστήρια.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό, επειδή άκουσα και
τον κ. Δρίτσα, τον οποίον τιµώ και σέβοµαι για την εµπειρία του
και τη διαδροµή του και τον κ. Καραγιαννίδη επίσης τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά άκουσα και τον
Υπουργό κ. Αποστολάκη, ο οποίος µας έκανε την τιµή να έρθει. 

Με συγχωρείτε, τεσσεράµισι χρόνια περιµένουµε να φέρετε
ένα νοµοσχέδιο που να τονίζει και να βγάζει µπροστά τη διακλα-
δικότητα των τριών Όπλων, που να φέρνει το Υπουργείο Εθνικής
Αµύνης στον 21ο αιώνα, που να µιλάει για νέες τεχνολογίες και
πώς θα αµυνθούµε απέναντι στις προκλήσεις, τις οποίες έχουµε
προφανώς σε µια πολύ δύσκολη γειτονιά, µετά από τα αγωνιώδη
αιτήµατα των Επιτελείων, των αρχηγών αλλά και του κυρίου
Υπουργού, όταν ήταν ΑΓΕΕΘΑ, που ήρθε πανικόβλητος πέρυσι
το καλοκαίρι στο ελληνικό Κοινοβούλιο, στην Επιτροπή Εξοπλι-
σµών, να µας πει ότι θέλει ένα δισεκατοµµύριο για εξοπλισµούς
γιατί λίγο έως πολύ γίνεται χαµός στο Αιγαίο. 

Και δεν είχατε το θάρρος, την παρρησία µετά από έναν χρόνο
να φέρετε ένα νοµοσχέδιο για τα εξοπλιστικά όταν η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, αλλά και τα άλλα κόµµατα, σας είπα ότι ναι, να
συζητήσουµε ποιοι είναι αυτοί οι «αρµοί» που πρέπει να δηµιουρ-
γήσουµε έτσι ώστε να είναι καθαρό το νοµοσχέδιο, να σέβεται
µέχρι το τελευταίο ευρώ του Έλληνα φορολογούµενου ως προς
τις Ένοπλες Δυνάµεις, να µην συµβεί τίποτε από τις κακές πρα-
κτικές του παρελθόντος. Φέρνετε µε τον χαρακτηρισµό του κα-
τεπείγοντος µόνιµα στην επιτροπή κατ’ αποκοπή και λόγω εκτά-
κτων αναγκών κοµµάτια εξοπλιστικών προγραµµάτων. 

Άρα, λοιπόν, στα δηµοσιονοµικά που υπάρχει πρόβληµα στο
Υπουργείο και µας λέτε κι εσείς και µας λένε όλοι οι στρατιωτικοί
ότι δεν φτάνουν οι πόροι για τα τρία Όπλα, δεν κάνατε τίποτα.
Στα εξοπλιστικά δεν κάνατε τίποτα. Επιχειρησιακά δεν κάνατε τί-
ποτα. Δεν δικαιολογήσατε σε αυτά τα τέσσερα χρόνια ποια είναι
η ειδοποιός διαφορά αυτών που εσείς πρεσβεύετε έναντι αυτού
του οποίου καταλαβαίνουµε.

Και έρχεστε λίγο πριν αποχωρήσετε από την εξουσία να µας
κουνήσετε και το δάχτυλο, να µας πείτε λίγο έως πολύ ότι η συν-
τριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας δεν τα καταλαβαί-
νει καλά και εσείς µε τους ιδεαλισµούς σας αντιλαµβάνεστε ότι
αυτά τα όποια προτάσσετε είναι το γραφείο νοµικής υποστήρι-
ξης, για να διαλύσει την καθετοποιηµένη δοµή του στρατεύµατος
και µέσα σε µία διοίκηση ή µέσα σε µία µονάδα να ρουφιανεύει
ο ένας τον άλλον και να προσπερνάνε τον διοικητή και να πηγαί-
νουν στον αρχηγό.

Για τους αντιρρησίες συνείδησης οµολογεί ο ίδιος ο κύριος
Υπουργός ότι δεν εµπιστεύεται τους αξιωµατικούς, τους άνδρες
και τις γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων και θεωρεί ότι πρέπει
να µειωθούν σε αριθµό και να αυξηθούν οι καθηγητές, για να
είναι αντικειµενικό το σύστηµα, απευθείας από τη νεολαία ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τη Γενική σας Γραµµατεία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Σας το εξήγησα τόσες φορές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Απευθείας, κύριε Υπουργέ.
Και φυσικά αφού σας είπα τι υπάρχει και τι λένε τα Επιτελεία

και τρία Όπλα, εσείς όποιον δεν έχει καµµία διάθεση και όρεξη
να αγωνιστεί, να παλέψει, να προσπαθήσει να είναι κορυφαίος,
να προοδεύσει, τον επιβραβεύετε. Δέκα; Δέκα, δεν έχει καµµία
σηµασία. «Λίαν καλώς» είναι από δεκαπέντε µέχρι το δεκαεννιά

στη βαθµολογία που υπήρξε µέχρι τώρα για να προαχθούν αξιω-
µατικοί µετά από τα σχολεία. Εσείς το πάτε στο δέκα. Δηλαδή
αυτούς οι οποίοι υβρίζουν, αυτούς οι οποίοι δεν ενδιαφέρονται,
αυτούς οι οποίοι δεν πατάνε κ.λπ., τους επιβραβεύεται και ανα-
δροµικά. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, πέντε λεπτά πριν τελειώσουµε,
φέρνετε και νοµοθετικές βελτιώσεις. Πόση προχειρότητα και
πόση τσαπατσουλιά υπάρχει, ενώ µας είπατε ασθµαίνοντας ότι
πρέπει να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο, να είναι έτοιµο οπωσδήποτε
πριν τις διακοπές του Πάσχα! 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει
επί της αρχής, θα καταψηφίσει άρθρα και τροπολογίες και θα
υπερψηφίσει αυτά τα άρθρα τα οποία αισθανόµαστε ότι είναι
υπέρ του Υπουργείου και υπέρ του δηµοσίου καλού.

Άλλωστε εµείς έχουµε αποδείξει, ως Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, ότι στεκόµαστε στο ύψος των περιστάσεων και ψηφίζουµε
ως αντιπολίτευση όλα αυτά τα οποία θεωρούµε εθνικά, σωστά
και πατριωτικά και σε όλα τα άλλα νοµοσχέδια. Και εσείς απο-
δείξατε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήσασταν αντιπολί-
τευση, ότι δεν είχατε την ψυχή και το σθένος να ψηφίσετε ούτε
ένα νοµοσχέδιο, ούτε ένα άρθρο, ούτε µία παράγραφο. Εντυπω-
σιακό, για να αποδείξω του λόγου το αληθές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Κικίλια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Παν-
τοκράτορα Πρέβεζας και από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Πρέβεζας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Αρβανιτίδης για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χαιρόµαστε ιδιαίτερα που αποσύρατε το

άρθρο 36, όπως είχαµε προτείνει από την αρχή της διαδικασίας
στις επιτροπές. 

Σχετικά µε το άρθρο 40 συνεχίζουµε τις αντιρρήσεις µας, ενώ
συµφωνούµε µε τη σύσταση Εθνικής Στρατιωτικής Αρχής Αξιο-
πλοΐας. Όµως, λέµε όχι στο πλαίσιο που επιλέξατε τελικά να το
καταθέσετε. Λέµε ναι στην υπαγωγή της αρχής υπό τον Υπουρ-
γό. 

Είµαστε υπέρ της συγκρότησης και ενσωµάτωσης όλων των
σχετικών θεµάτων µε την αποστολή, την οργανωτική δοµή, τη
λειτουργικότητα, τη στελέχωση, τα προσόντα και τα καθήκοντα
των στελεχών της συγκεκριµένης αρχής, αλλά µέσα από ένα αυ-
τοτελές σχέδιο νόµου. Είµαστε κατά της δηµιουργίας αυτής της
αρχής µέσω της σύνταξης προεδρικού διατάγµατος µε την
απουσία όλων των προαναφερθέντων θεµάτων για τη σύσταση
της αρχής και όπως σας είπαµε καλό θα ήταν να αποσύρετε το
άρθρο και να το φέρετε ως αυτοτελές νοµοσχέδιο.

Όσον αφορά τις τροπολογίες -και γι’ αυτό πήρα τον λόγο- εί-
µαστε θετικοί µε τις τρεις τροπολογίες. Συγκεκριµένα µε την τρο-
πολογία µε αριθµό 103 θεωρούµε ότι δίκαια ρυθµίζετε θέµατα
που δεν είχαν ρυθµιστεί προηγουµένως και το επεκτείνετε και
για αρχή ισονοµίας.

Συµφωνούµε µε τις τροπολογίες µε αριθµό 104 και 105.
Στην τροπολογία µε αριθµό 216 θα ψηφίσουµε «παρών» δια-

µαρτυρόµενοι, διότι κατά την εκτίµησή µας είναι κάκιστος ο τρό-
πος νοµοθέτησης.

Στην τροπολογία µε αριθµό 107 ψηφίζουµε κατηγορηµατικά
«όχι», γιατί θεωρούµε ότι η ρύθµιση αντίκειται στο Ενωσιακό Δί-
καιο και ιδιαίτερα στο άρθρο 12 του ν.4412/2016 που ενσωµα-
τώνει τις οδηγίες 2014/24 και 2014/25 για τις δηµόσιες συµβά-
σεις. Δεν µπορούν να γίνουν αυτά τα πράγµατα, να ορίζονται δη-
λαδή µε υπουργικές αποφάσεις. 

Με την εκχώρηση υπογραφής τι θέλετε να κάνετε ακριβώς;
Θέλετε να δηµιουργήσετε νέες αποθήκες ψυχών στην ενδοχώ-
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ρα; Θα καταργήσετε αυτές που υπάρχουν στα νησιά; Θεωρούµε
ότι αυτό είναι απλά επικοινωνιακά παιχνίδια σε βάρος των προ-
σφύγων και της κοινωνικής συνοχής.

Αναφορικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2108, ο τρό-
πος ανάπτυξης των λιµένων µε παραχωρήσεις είναι µία πάγια
δική µας πρόταση. Όµως, προβαίνετε σε αναποτελεσµατικές πα-
ρεµβάσεις λιµενικής πολιτικής. Δεν έχετε συνολική πολιτική. Κα-
ταθέτουµε την ένστασή µας για τη συγκρότηση των επιτροπών.
Γι’ αυτόν τον λόγο, στη συγκεκριµένη τροπολογία θα ψηφίσουµε
«παρών».

Όσον αφορά τις βουλευτικές τροπολογίες τις οποίες κάνετε
δεκτές, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2101 όσον αφορά τη
µοριοδότηση εµπειρίας σε εκτελούµενες εργασίες σε υποβρύχια
και πολεµικά πλοία του Πολεµικού Ναυτικού, θα ψηφίσουµε
«ναι».

Όσον αφορά τη βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 2109
που αφορά τα συνδικαλιστικά, θα ψηφίσουµε «όχι».

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2112 για την
τροποποίηση του άρθρου 8 του ν.1911/1990, θα ψηφίσουµε
«ναι». 

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2117/108
που ρυθµίζει θέµατα για εθελοντές µακράς θητείας εκτός οργα-
νικών θέσεων, θα ψηφίσουµε «ναι».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αρβανιτίδη.
Τον λόγο έχει η κ. Λιάνα Κανέλλη, Βουλευτής του ΚΚΕ.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα κατάφεραν για µία ακόµα φορά δια της αυλαίας και της δι-

κονοµικής στήριξης να δώσουν έναν χαρακτήρα αγκυλωτού
σταυρού. Δεν έχω άλλον τρόπο να σας το πω. Μέρες που είναι
κιόλας, άµα βάλεις τη λέξη «αγκυλωτός» δίπλα από τον σταυρό,
σηκώνονται οι τρίχες, σηκώνονται κόκκαλα πεθαµένων. Μπορεί
να ηγέρθησαν εχθές, αλλά το «ηγέρθητι» παραµένει και ενδεχο-
µένως να ηγέρθησαν και από σεβασµό προς την έννοια «ναζί»,
ακόµα και όταν συνοδεύει την έννοια «θηριωδία».

Επί των τροπολογιών που είναι και η ουσία, να σας πω ότι θα
καταψηφίσουµε τις υπουργικές. Ανάµεσα σ’ αυτές, πείτε στον κ.
Πιτσιόρλα ότι έφερε ένα νοµοσχέδιο! Η τροπολογία του ήταν ένα
νοµοσχέδιο! Είναι ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο! Αυτό και µόνο
αρκεί! Δεν υπάρχει χρόνος να συζητηθεί κάτι τέτοιο. Είναι προ-
φανές! Έρχεται τις τελευταίες ώρες µίας µακράς συζήτησης ένα
νοµοσχέδιο µε άρθρα 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8 µέσα σε µια τροπολογία!
Και να ήθελε κάποιος καλοπροαίρετα, δεν υπήρχε ούτε χρόνος
ούτε σαφήνεια, για να πει ότι θα βάλει την ψήφο του από κάτω
δίκην υπογραφής.

Θα αναφερθώ µόνο σε δύο τροπολογίες. Κοιτάξτε, η τροπο-
λογία που φέρνετε για το µεταναστευτικό δεν κάνει τίποτα άλλο
στην πραγµατικότητα από το να εγκλωβίζει διπλά τους µετανά-
στες εδώ. Και δεν τους εγκλωβίζει απλώς. Αφήνοντας την αρµο-
διότητα αυτή στον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής αντί για
τον διευθυντή της Υπηρεσίας Ασύλου, που νοµοθετήσατε εσείς
οι ίδιοι πριν από έναν χρόνο –εµείς την είχαµε καταψηφίσει τότε
αυτή τη ρύθµιση- έρχεστε τώρα και κάνετε ρύθµιση πάνω στη
ρύθµιση. Πώς περιµένετε να το ψηφίσουµε;

Έπειτα, ο τρόπος µε τον οποίον το άρθρο 1 ειδικά αυτής της
τροπολογίας λειτουργεί και δίνει τη δυνατότητα στο Υπουργείο
Μεταφορών να συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις για τη δια-
χείριση του µεταναστευτικού και την κοινωνική ένταξη σε µια
σειρά από φορείς, θεωρητικά ακούγεται πολύ ωραίο.

Ελάτε τώρα που αυτό συνεπάγεται µία ανέλεγκτη στην πραγ-
µατικότητα συµβασιολογία και συµβασιοϋπογραφή µε ΜΚΟ και
ιδιωτικούς φορείς, όταν ξέρετε ότι για το µεταναστευτικό ζή-
τηµα, αν συµφωνούµε όλοι ότι είναι µείζον, αν συµφωνούµε όλοι
ότι είναι εθνικό, αν συµφωνούµε όλοι ότι είναι ανθρωπιστικό, αν
συµφωνούµε όλοι ότι είναι αυτό που είναι, η χώρα έπρεπε να έχει
τα µέσα, τον τρόπο, το κράτος και τη δυνατότητα, να παράξει το
έργο που θέλει µε τους µετανάστες. 

Όµως κάτω από τη νοοτροπία Schengen, Visegrad, κλειστά
σύνορα και τέτοια, πάλι θα βάλουµε τους ιδιώτες και τους φο-
ρείς, πάλι θα τρέχουν οι αρχές να βρουν ποιος κρύβεται πίσω

από την κάθε ΜΚΟ, που είναι µη κυβερνητικές οργανώσεις χρη-
µατοδοτούµενες από τα κράτη; Η µεγαλύτερη απάτη είναι αυτή.
Και ανάµεσά τους υπάρχουν και δύο, τρεις, πέντε που κάνουν
πραγµατικά θεάρεστο έργο. Άντε να ξεχωρίσεις τα υποκατά-
στατα αυτά, γιατί έτσι διαχειρίζεται το πράγµα, ανακυκλώνεται
το χρήµα, γίνονται και µερικές συµβάσεις και προχωράει το ζή-
τηµα και τα θύµατα είναι πάντοτε οι µετανάστες. 

Ως προς το τέλος ταφής, το περιβαλλοντικό ζήτηµα, στην
ουσία αλλάξατε όνοµα σε κάτι που ήδη έχετε νοµοθετήσει. Δεν
αλλάζει κάτι. Όνοµα αλλάξετε. Το φέρνετε εδώ και τι γίνεται
τώρα; Τώρα, θα µετακυλιστεί η επιβάρυνση στους δήµους και
τις κοινότητες, διότι δεν µπορεί να το πραγµατοποιήσετε αυτό,
χωρίς να αφήσετε -όπως θα οφείλατε και να είχατε καταφέρει-
να προωθήσετε τα εργοστάσια. Νέα ΣΔΙΤ αυτό θέλετε να κάνετε.
Αυτό κάνετε.

Και εν πάση περιπτώσει, να σας πω κάτι; Εµπαιγµός είναι η
ταφή, γιατί στην πηγή του αφήνει το πρόβληµα απέξω. Γι’ αυτό
και θα την καταψηφίσουµε. Αυτά συνοπτικά. 

Θα ψηφίσουµε «ναι» και στις πέντε βουλευτικές τροπολογίες,
οι οποίες έχουν κατατεθεί και κάνετε δεκτές. Και µε πολύ χαρά
είδαµε να ενσωµατώνεται η δική µας η τροπολογία στην τροπο-
λογία του ΣΥΡΙΖΑ για τον συνδικαλισµό, όπου εµείς είχαµε βάλει
ενδεικτικά τον αριθµό δύο, δύο και πάνω προφανώς. Επειδή αυτή
έχει το σαφέστερο δέκα, είναι εξαιρετικό.

Θα ήθελα κλείνοντας, έτσι να µη µείνουµε και µε τη δυσάρεστη
εντύπωση, να πω το εξής. Πιάνουµε κουβέντα για τις Ένοπλες
Δυνάµεις, κάθε φορά που ανοίγει οποιοδήποτε ζήτηµα, από τους
αντιρρησίες συνείδησης µέχρι το µήκος της στρατιωτικής θη-
τείας και το εύρος. Κάθε φορά που πιάνουµε µία συζήτηση για
εξοπλισµούς, θυµόµαστε ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι αξιόµα-
χες, είναι καλές, είναι τούτο, είναι εκείνο, είναι το άλλο. 

Οι φέροντες αντίρρηση για το συνδικαλισµό αναρωτιούνται
στο επίπεδο των αξιωµατικών και των υπαξιωµατικών, δεν είναι
επαγγελµατίες οι άνθρωποι, δεν υπάρχουν συνδικαλιστικά ζητή-
µατα, συνταξιοδοτικά ζητήµατα, ζητήµατα πρόνοιας, ζητήµατα
ακόµα και θηλασµού γυναικών, οι οποίες ασκούν αυτό το επάγ-
γελµα του στρατιωτικού; 

Η ιδιαιτερότητα αυτού του επαγγέλµατος συνεπάγεται ένα
φρόνηµα, το οποίο φρόνηµα θέλει και µία οµοιογένεια. Δεν µπο-
ρείς, λοιπόν, κάθε φορά που ανοίγουµε τη συζήτηση να βρί-
σκουµε τρόπους να διαχωρίζουµε τον στρατό από τον λαό. Κάθε
φορά! Αυτό περιφέρεται µέσα εδώ, λες και ο στρατός δεν είναι
λαός. 

Ακούστηκε πριν από λίγο -δεν έχει καµµία σηµασία να κάνω
και ιδιαίτερες αναφορές και ιδιαίτερη διαφήµιση- ότι δεν µπορεί
οι στρατιώτες, όταν είναι κληρωτοί και πηγαίνουν να υπηρετή-
σουν τη θητεία τους, να κάνουν δουλειές όπως κάνει µία άλλη
τάξη, στην οποία δεν θέλω να αναφερθώ. Δηλαδή σε ποια τάξη
ανήκουν; Τι κάνουν; Χειρωνακτικές δουλειές κάνουν δηλαδή, κα-
τώτερων θεών; Ποιας τάξης δουλειά θα κάνουν αυτοί; 

Αρχίζουµε και βάζουµε τη στολή να δηµιουργεί τάξη; Τη βά-
ψαµε, άµα αρχίσουµε να δεχόµαστε τέτοιες συζητήσεις εδώ
µέσα. Ειλικρινά το λέω δηλαδή. Και τις ανεχόµαστε εκ των πραγ-
µάτων, διότι δηµιουργείται ένας τρόπος να ξεµπερδεύουµε. Και
αυτό µόνο ο ελληνικός λαός µπορεί να το κάνει, να ξεµπερ-
δεύουµε µε αυτού του είδους τις ναζιστοφασιστοειδείς προσεγ-
γίσεις της πραγµατικότητας, της στολής, των Ενόπλων Δυνά-
µεων και ενός λαού, ο οποίος πρέπει να είναι υποτακτικός κά-
ποιου Αρχηγού, ο οποίος πρέπει να µείνει αθάνατος γιατί κάποτε
ηττήθηκε. Και την επόµενη φορά που θα εµφανιστεί είναι βέβαιο
ότι θα ξαναηττηθεί και βεβαίως θα ξανακαρφωθεί στο Ράιχσταγκ
το σφυροδρέπανο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Σαρίδη, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στην εισήγησή µου σήµερα αναφέρθηκα στην υποκρισία, που

υπάρχει πάρα πολλές φορές, συχνά, µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα
και θα προσπαθήσω να γίνω σαφής, λέγοντας το εξής: Η Ένωση
Κεντρώων, κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν ποτέ εναντίον του συνδικα-
λισµού στο στράτευµα. Είχε εναντιωθεί το 2016 στον τρόπο µε
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τον οποίο προσπάθησε η Κυβέρνηση να δηµιουργήσει εκείνες
τις συνθήκες, έτσι ώστε να µπει ο συνδικαλισµός µέσα στον
Στρατό. 

Ο τρόπος, η τροπολογία δηλαδή -γιατί περί νέας τροπολογίας
µιλάµε αυτή τη στιγµή- δεν είναι ο σωστός για ένα τόσο σηµαν-
τικό θέµα. Για ένα τόσο µεγάλο θέµα θα έπρεπε να υπήρχε ένα
ολόκληρο νοµοθέτηµα, το οποίο θα είχε προκύψει και µετά από
τη διαβούλευση µε αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι θα µπο-
ρούσαν να εκφέρουν µία άποψη και όχι µε τροπολογίες, όπως
ακριβώς έρχονται την τελευταία στιγµή µέσα στη Βουλή των Ελ-
λήνων.

Το καλοκαίρι του 2016 µε τον τρόπο µε τον οποίο είχαµε νο-
µοθετήσει, κύριε Υπουργέ, είχε δηµιουργηθεί ένας µεγάλος δι-
χασµός στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Από τη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης προέκυψε ο ν.4407. Ο συγκεκρι-
µένος νόµος έδινε το δικαίωµα των έξι µηνών χρονικής προθε-
σµίας για να προχωρήσουν οι ενώσεις οι οποίες ήθελαν και να
κατοχυρωθούν απέναντι σ’ αυτά τα οποία προέβλεπε ο νόµος. Η
µοναδική οµοσπονδία που το έκανε αυτό ήταν η ΠΟΜΕΝΣ. 

Οι άλλοι, ενώ είχαν το δικαίωµα να το κάνουν, βάσει του νόµου
που είχαµε ψηφίσει όλοι εδώ µέσα είτε είχαµε πει «όχι» είτε δεν
είχαµε, κύριε Υπουργέ, δεν εκµεταλλεύτηκαν τη χρονική προθε-
σµία των έξι µηνών. Αυτή είναι η αλήθεια. Βγήκαν, λοιπόν, εκτός
προθεσµίας και έκτοτε ξεκίνησαν οι δικαστικές διαµάχες. 

Ο τρόπος που νοµοθετήσαµε εµείς µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα
έφερε τις δικαστικές διαµάχες µεταξύ των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Όλες αυτές τις δικαστικές διαµάχες τις αφή-
σαµε επί ενάµιση ολόκληρο χρόνο εµείς εδώ, οι πολιτικοί, αυτοί
που έχουµε την ευθύνη ουσιαστικά. Αφήσαµε τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων να υβρίζονται στα κανάλια, στα ραδιόφωνα,
στα sites.

Έρχεται σήµερα ο αγαπητός, καθ’ όλα τα άλλα, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ να µας πει ότι δεν είναι παρέµ-
βαση, αλλά είναι δυνατότητα. Ω, τι µεγάλη υποκρισία! Και σας
ερωτώ: Είχαµε τη δυνατότητα επί ενάµιση χρόνο να νοµοθετή-
σουµε αυτό που νοµοθετούµε σήµερα και δεν το κάναµε; Αφή-
σαµε να ξεφτιλίζονται ένστολοι; Δεν έχει σηµασία εάν είχαν δίκιο
ή άδικο µεταξύ τους, αλλά τους αφήσαµε να ξεφτιλίζονται; Εί-
χαµε αυτήν τη δυνατότητα και δεν τους την προσφέραµε πιο
πριν; Γιατί το κάναµε αυτό; 

Επίσης, ένα άλλο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Φυσικά, σ’ αυτή την
τροπολογία η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει «όχι», ακριβώς για
τον τρόπο µε τον οποίο ήρθε. Ήρθε την τελευταία στιγµή, εκβια-
στικά. Δεν µας αρέσει αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης. 

Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι πάρα πολύ που βγάλατε την πρωτο-
βάθµια. Χαίροµαι, παρ’ όλο που δεν θα τη ψηφίσω και σας λέω
ότι κάνατε πάρα πολύ καλά, που βγάλατε από την τροπολογία
την πρωτοβάθµια. 

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, που έρχεται αυτή η τροπολογία, προ-
βλέπει το εξής: Εν δυνάµει έχουµε εβδοµήντα ενώσεις. Εν δυνά-
µει, λοιπόν, µπορούµε να έχουµε επτά δευτεροβάθµιες. Τι ση-
µαίνει επτά δευτεροβάθµιες; 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μια µεγάλη συνοµοσπονδία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Τριάντα πέντε αµετάθετα, κυρία Κα-

νέλλη. Τριάντα πέντε αµετάθετα! 
Την ίδια στιγµή, λοιπόν, που ο κύριος Υπουργός προσφέρει τα

τριάντα πέντε αµετάθετα, τι λέει; Στην τροπολογία, που κατέθε-
σαν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δεν άκουσα κανέναν απ’ αυτήν την
Αίθουσα να πει «γιατί δεν την κάνεις δεκτή, κύριε Υπουργέ, την
τροπολογία αυτή;». 

Στη συγκεκριµένη τροπολογία, λοιπόν, λέει το εξής. Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ την κατέθεσαν: «Στον τόπο της προτίµησής τους
υπηρετούν υποχρεωτικά, µετά από αναφορά τους, στελέχη που
τελούν υπό χηρεία κ.λπ.». Λέει ο Υπουργός: «Δεν µπορώ να την
κάνω δεκτή, γιατί θα κερδίσουν το αµετάθετο πάρα πολλοί άν-
θρωποι και δεν αντέχει ο Στρατός».

Κύριε Υπουργέ, θα σας πρότεινα να την φέρετε -και θα την ψη-
φίσει η Ένωση Κεντρώων- την Τρίτη που έχουµε νοµοσχέδιο,
ακόµα και τη Δευτέρα. Θα σας το πρότεινα αυτό. Κοιτάξτε µια
κατηγορία ανθρώπων, την οποία βγάζετε εκτός. Αφήστε τις
χήρες, αφήστε τα ανήλικα τέκνα, αφήστε τα όλα. Λέει κάποια

στιγµή εδώ: «H επιµέλεια τέκνου µε αναπηρία µε δικαστική από-
φαση, έχουν οριστεί ως ανάδοχοι γονείς ανηλίκου µε αναπηρία». 

Πόσους έχουµε, κύριε Πρόεδρε; Πόσους έχετε, κύριε Υπουρ-
γέ, µε αυτό ακριβώς εδώ το δικαίωµα; Πόσους ανθρώπους έχετε
που η αγάπη τους τούς οδήγησε να προχωρήσουν στην αναδοχή
ενός τέκνου µε αναπηρία; Αυτό το τέκνο θα µπορούσε να ήταν
οπουδήποτε αλλού και είναι µέσα σ’ ένα σπίτι και το συντηρούν
κι εσείς δεν κάνετε δεκτό αυτό το αίτηµα. Πόσοι είναι; Πόσα από
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων; Δέκα, είκοσι, τριάντα, πε-
νήντα; Πόσοι; Με την τροπολογία, την οποία καταθέσαµε για τον
συνδικαλισµό, προσφέρουµε τριάντα πέντε αµετάθετα. Αξίζει η
αγάπη για άλλα είκοσι; Αξίζει για τριάντα; Πόσο την εκτιµάει η
Αίθουσα αυτή; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Σαρίδη.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.

Παναγιώτης Ρήγας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω τον λόγο γιατί
επί τρεις µέρες και στις επιτροπές κι εδώ άκουσα τη Νέα Δηµο-
κρατία να λέει ξανά τα ίδια. Το ίδιο τροπάρι, λες και παπαγαλί-
ζουµε ορισµένα πράγµατα. Δεν ακούµε τον άλλον, γιατί έχουµε
µια πολιτική αντίθεση, αλλά να βγαίνουµε και έξω από το περιε-
χόµενο και κυρίως έξω και από επιστηµονικές αντιλήψεις; 

Είπε ο κ. Κικίλιας ότι δεν έχουµε εµπιστοσύνη στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων. Προφανώς δεν ισχύει αυτό. Προφανώς δεν
έχετε εµπιστοσύνη σε καµµία επιστηµονικότητα, σε κανέναν επι-
στήµονα εξειδικευµένο, κύριε Κικίλια, γιατί περί αυτού πρόκειται. 

Δεν τα κάνουµε όλοι, κύριε Κικίλια. Είναι και σε αντίθεση µ’
αυτό που είπατε αρχικά, δηλαδή πόσο έχουν εξελιχθεί τα πράγ-
µατα, άρα θα πρέπει να δούµε και άλλα ζητήµατα στις Ένοπλες
Δυνάµεις.

Οφείλω βεβαίως να σας πω -πάνω σε όλα αυτά που είπατε για
την εξέλιξη της τεχνολογίας- πως είναι προφανές ότι όλα αυτά
γίνονται. Αυτά τα λέτε για να τα λέτε. Αυτό κάνετε. Όλα αυτά γί-
νονται. Ήδη στις Ένοπλες Δυνάµεις -δεν µπορώ να τα πω δηµό-
σια- γίνονται πάρα πολλά πράγµατα. 

Έχουµε µεγάλο επιστηµονικό δυναµικό, έχουν και δεύτερα
πτυχία, έχουν και µεταπτυχιακά και οι άνθρωποι αυτοί, µε την
εξειδίκευση που έχουν, προσφέρουν εξαιρετικές υπηρεσίες στις
Ένοπλες Δυνάµεις και γι’ αυτό τα χρόνια αυτά καταφέραµε, αξιο-
ποιώντας αυτό το ανθρώπινο δυναµικό, που δυστυχώς δεν το
αξιοποιούσαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις –και το γνωρίζω
αυτό- να αποµειώσουµε τα όποια προβλήµατα αντιµετωπίσαµε
όλοι εξαιτίας της κρίσης. 

Άκουσα πάλι µια επιµονή για το θέµα των αντιρρησιών και του
δικαιώµατος που δίνεται στους πολίτες αυτούς. Το εξηγήσαµε.
Προφανώς δεν είναι λούφα. Προφανώς δεν δίνουµε το δικαίωµα
για κάτι άλλο. Είναι ένα δικαίωµα, το οποίο έχουν βάσει όλων των
συνταγµατικών κανόνων και του διεθνούς δικαίου προς αυτή την
κατεύθυνση.

Το νούµερο είναι πάρα πολύ µικρό. Δεν είναι µεγάλο. Ήταν τι-
µωρητικό; Σας το είπε και ο κ. Καραγιαννίδης. Τι πήγατε να πείτε;
Για τους τρεις µήνες. Γιατί είναι τιµωρητικό; Ξέρετε, δεν είµαστε
οπαδοί της τιµωρίας, δεν είµαστε οπαδοί της καταστολής. Είµα-
στε οπαδοί της κατανόησης. Έτσι λειτουργεί µία δηµοκρατία σε
όλα τα πεδία, εάν θυµηθώ και το παράδειγµα που έφερε ο κ. Δρί-
τσας γιατί αρνείτο να υπηρετήσει, εν πάση περιπτώσει, µε αυτόν
τον τρόπο τις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις όταν πήγαινε φυλακή
στις στρατιωτικές φυλακές. Καταλαβαίνετε ότι σε µια σύγχρονη
πολιτεία δεν µπορούν να αντιµετωπίζονται οι άνθρωποι µε αυτόν
τον τρόπο. Επίσης, στις Ένοπλες Δυνάµεις και των άλλων
χωρών, και εκεί που έχουν προβλήµατα, δίνεται απολύτως αυτό
το δικαίωµα. 

Κύριε Καραγιαννίδη, θα συµφωνήσω µαζί σας και µπορούµε
να το δούµε. Επιτρέψτε µου να το δούµε τις επόµενες µέρες -
είναι παράλειψη ίσως και δική µου και έχω το θάρρος να το πω-
εάν και εφόσον πέσουν σε ένα πειθαρχικό παράπτωµα, να έχουν
την ίδια αντιµετώπιση όπως έχουν όλοι όσοι υπηρετούν τη θη-
τεία, είτε εναλλακτική είτε κανονική.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι
ούτε ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν το σκεφτήκαµε, ούτε ένα νο-
µοσχέδιο -όπως είπατε- µε το οποίο θέλουµε να εξυπηρετήσουµε
κάτι. Το εξήγησα και στις συζητήσεις της επιτροπής. Ήταν χρο-
νίζοντα προβλήµατα. Μάλιστα, πολλά από αυτά είχαν συζητηθεί
και σε παλαιότερες εποχές και µε παλαιότερες κυβερνήσεις. Το
ανέφερα στην αρχική µου οµιλία, αλλά κανένας δεν είχε το θάρ-
ρος να το πει. 

Επίσης, δεν µπορεί να λέγεται ότι θέλουµε να κάνουµε αυτά
τα πράγµατα για το προσωπικό, για τους οπλίτες, για άλλα θέ-
µατα τα οποία αφορούν και δηµιουργούν ένα καλύτερο πεδίο
µέσα στις Ένοπλες Δυνάµεις και να το συνδυάζουµε µε τα θέ-
µατα των εξοπλιστικών ή να κάνουµε οποιαδήποτε συζήτηση για
τη δοµή των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Ως προς τα εξοπλιστικά έχουν γίνει συζητήσεις. Έγιναν συζη-
τήσεις για τις ανάγκες τις οποίες έχουµε και προφανώς πάλι θα
κάνουµε την κουβέντα. Οφείλω να σας πω ότι αυτήν τη στιγµή
τα έχουµε αξιοποιήσει µε τον καλύτερο τρόπο.

Κύριε Κικίλια, µπορώ να σας ενηµερώσω και εγώ και ο κύριος
Υπουργός ακόµα καλύτερα για αυτά τα θέµατα, µιας και άπτον-
ται της εθνικής ασφάλειας και βεβαίως οποιονδήποτε άλλον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο ορίσει το κόµµα του και θέλει την
ενηµέρωση. 

Όσον αφορά τη δοµή το εξήγησα. Είναι ανάγκη να αλλάξουν
πολλά πράγµατα. Ξέρετε, παραλάβαµε ως Κυβέρνηση ένα χάος
στον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα και ένα χάος στα ασφαλιστικά τα-
µεία. Το πρόβληµα δεν είναι µόνο της οικονοµικής κατάστασης,
της πτώχευσης. Είναι η λογική η οποία υπήρχε και ήταν πολύ
συγκεκριµένη, µια λογική πελατειακής εξυπηρέτησης ή µε αυ-
τούς τους τρόπους να κρύβονται πολλά πράγµατα και να δια-
µορφώνεται αυτό το σύστηµα διαπλοκής. 

Τι συνέβαινε και τι συµβαίνει στις Ένοπλες Δυνάµεις; Υπήρχε
µία πολυδιάσπαση. Είχε και το στοιχείο της εξυπηρέτησης πολι-
τικών συµφερόντων, αλλά κυρίως ήταν η παντελής προχειρό-
τητα. Εκεί ήταν η προχειρότητα και όχι εδώ. Προσπαθούµε να
λύσουµε ορισµένα προβλήµατα µέχρι να πάµε σε µία σοβαρή συ-
ζήτηση και για το πώς θα δοµήσουµε το σύνολο των Ενόπλων
Δυνάµεων. 

Εγώ χαίροµαι που όλα τα επιτελεία έχουν συγκεκριµένες προ-
τάσεις. Δεν έχει σηµασία εάν θα διαφωνήσω ή όχι, αλλά έχουν
πολύ συγκεκριµένη πρόταση. Μάλιστα συµφωνώ σε πολλά θέ-
µατα που δεν θα συµφωνήσει η Νέα Δηµοκρατία. Είµαι σίγουρος
ότι θα διαφωνήσετε για το πώς πρέπει να διαµορφώσουµε πολλά
πράγµατα στις Ένοπλες Δυνάµεις από εδώ και πέρα, όπως κά-
ναµε και µε τη δοµή. 

Ούτε σόου χρειάζονται σ’ αυτά τα θέµατα. Νοµίζω ότι αυτό
έχει γίνει κατανοητό πια από πολλούς και πολλές. Μας βλέπουν

πολλοί γιατί είναι δηµόσια η συζήτηση που γίνεται. Βεβαίως κα-
τανοώ ότι όσο είναι µια εµµονή χωρίς να κατανοούν το πραγµα-
τικό περιεχόµενο, τις πραγµατικές ανάγκες και το τι εξηγούµε
εδώ, γίνεται µια παπαγαλία συνεχώς. Καταλαβαίνουµε και κατα-
λαβαίνει όλος ο κόσµος ότι δεν οφείλεται µόνο στην ιδεολογική
εµµονή που έχετε αλλά κυρίως στο ότι δεν θέλετε να κατανοή-
σετε. Έχετε πάρει µια πολύ συντηρητική στροφή, µια µεγάλη
στροφή προς δεξιές και ακροδεξιές αντιλήψεις στο περιεχόµενο
της σκέψης. Συµβαίνει και στην Ευρώπη. Δηλαδή έχει µια λογική
του Βέµπερ και µια λογική που δεν διευκολύνει, δεν βοηθάει.
Δίνει δικαιώµατα στο αυγό του φιδιού να βγαίνει από την τρύπα. 

Να διαβάσω, για να καταγραφεί, την εξής νοµοτεχνική: 
Στην τροπολογία 2117 η παράγραφος 1 τροποποιεί την παρά-

γραφο 1 του άρθρου 5 του νοµοσχεδίου. Η παράγραφος 2 τρο-
ποποιεί την παράγραφο 7 του άρθρου 5 του νοµοσχεδίου. Η
παράγραφος 3 τροποποιεί την παράγραφο 11 του άρθρου 5 του
νοµοσχεδίου και η παράγραφος 4 τροποποιεί την παράγραφο 12
του νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας: «Ρυθµίσεις µέριµνας προσωπικού Ενό-
πλων Δυνάµεων, Στρατολογίας, Στρατιωτικής Δικαιοσύνης και
άλλες διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, πενήντα άρθρα, δέκα τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµ-
φανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για
ψήφιση. Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει
όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο
άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρηθεί η
ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την
αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
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σης και έχουν ως εξής:
Ρυθµίσεις µέριµνας προσωπικού Ενόπλων Δυνάµεων, Στρα-
τολογίας, Στρατιωτικής Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 3  όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
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ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Νέο Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Νέο Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Νέο Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Νέο Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Νέο Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
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ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Νέο Άρθρο 41 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Νέο Άρθρο 42 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Νέο Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Νέο Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Νέο Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Νέο Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Νέο Άρθρο 47 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Νέο Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Νέο Άρθρο 49 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Νέο Άρθρο 50 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 2103/98 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπ. Τροπ. 2104/99 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Υπ. Τροπ. 2105/100 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Υπ. Τροπ. 2106/101 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 2107/102 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Υπ. Τροπ. 2108/103 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Βουλ. Τροπ. 2101/96 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Βουλ. Τροπ. 2109/104 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Βουλ. Τροπ. 2112/105 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Βουλ. Τροπ. 2117/108 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
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ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Ακροτελεύτιο άρθρο (όπως τροπ.)     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

6574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ρυθµίσεις µέριµνας
προσωπικού Ενόπλων Δυνάµεων, Στρατολογίας, Στρατιωτικής
Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις µέριµνας προσωπικού Ενόπλων Δυνάµεων, Στρα-
τολογίας, Στρατιωτικής Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑΤΑ ΜΕΡΙΜΝΑΣ ΚΑΙ ΣΤΑΔΙΟΔΡΟΜΙΑΣ 

ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ, ΣΤΡΑΤΟΛΟΓΙΚΗΣ ΦΥΣΗΣ, 
ΑΝΤΙΡΡΗΣΙΩΝ ΣΥΝΕΙΔΗΣΗΣ, 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΘΕΜΑΤΑ ΜΕΡΙΜΝΑΣ ΚΑΙ ΣΤΑΔΙΟΔΡΟΜΙΑΣ 

ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

Άρθρο 1
Υπεράσπιση στρατιωτικών

ενώπιον ποινικών δικαστηρίων

1. Στους εν ενεργεία και εν αποστρατεία στρατιωτικούς και
οπλίτες των Ενόπλων Δυνάµεων, κατά των οποίων ασκείται ποι-
νική δίωξη για αδικήµατα που τους αποδίδονται ότι τέλεσαν κατά
την εκτέλεση των καθηκόντων τους, παρέχεται η δυνατότητα
υπεράσπισης ενώπιον των ποινικών δικαστηρίων από λειτουρ-
γούς του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους µε απόφαση του
Προέδρου του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ύστερα από
προηγούµενη έγκριση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, εφόσον:  

α. από διενεργηθείσα διοικητική εξέταση δεν διαπιστώνεται η
διάπραξη πειθαρχικού παραπτώµατος σχετικού µε την πράξη για
την οποία διώκονται και

β. δεν εκπροσωπούνται από δικηγόρο κατά τη διαδικασία ενώ-
πιον του δικαστηρίου. 

2. Η παράγραφος 1 δεν εφαρµόζεται αν η ποινική δίωξη ασκεί-
ται ύστερα από ενέργεια της υπηρεσίας. 

Άρθρο 2
Τροποποίηση διατάξεων του ν.δ. 1400/1973 

Στο ν.δ. 1400/1973 (Α’ 114) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
1. Η παράγραφος 6 του άρθρου 24 αντικαθίσταται ως εξής:
«6. Αν η Επιτροπή αποφανθεί ότι το νόσηµα του αξιωµατικού

είναι ανίατο ή ότι το τραύµα του ιάθηκε µεν αλλά η φύση του τον
καθιστά σωµατικά ανίκανο για τη στρατιωτική υπηρεσία, ο αξιω-
µατικός, εφόσον επιθυµεί την υπαγωγή του στις καταστάσεις των
άρθρων 14 έως 16, υποβάλλει µέσα σε δέκα (10) ηµέρες σχετική
αίτηση. Το Ανώτατο κατά κλάδο Συµβούλιο:

α. Αποδέχεται την αίτηση, υπάγει τον αξιωµατικό σε µία από
τις καταστάσεις αυτές, σύµφωνα µε τις κατά περίπτωση προϋπο-
θέσεις και διαδικασίες, εξαιρουµένης της εκ νέου παραποµπής
του ενώπιον της Επιτροπής και τον τοποθετεί σε θέση, αναλόγως
του βαθµού και της ειδικότητάς του,

β.  αν η προθεσµία υποβολής της αίτησης παρήλθε άπρακτη,
αποφασίζει την αποστρατεία του αξιωµατικού.»

2. Οι παράγραφοι 7 και 8 του άρθρου 24 καταργούνται.
3. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 63 προστίθεται περίπτωση

δ’ ως εξής:  
«δ) Η κατάληψη οποιασδήποτε θέσης στον δηµόσιο τοµέα,

εκτός Ενόπλων Δυνάµεων. Το προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται
για το σύνολο του στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, εφόσον δεν προβλέπεται διαφορετικά σε ειδικές διατά-
ξεις.»

Άρθρο 3

Τροποποίηση διατάξεων του ν.δ. 445/1974 
Στο ν.δ. 445/1974 (Α’ 160) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
1. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 4 προστίθεται περίπτωση µ’

ως εξής: 
«µ) Το Οικονοµικό Σώµα.»

2. Στην παράγραφο 8 του άρθρου 4 η περίπτωση β’  καταργεί-
ται και η περίπτωση γ’ αναριθµείται σε β’.

3. Στο άρθρο 4 προστίθεται παράγραφος 9 ως εξής:
«9. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ύστερα από

πρόταση του Ανώτατου κατά Κλάδο Συµβουλίου, εφόσον αυτή
δεν συνεπάγεται οικονοµικές επιπτώσεις για τον Κρατικό Προ-
ϋπολογισµό, δύναται να µετατάσσονται ανθυπασπιστές και υπα-
ξιωµατικοί, από ένα όπλο σε άλλο όπλο ή σώµα και αντίστροφα,
καθώς και από ένα σώµα σε άλλο σώµα του ίδιου Κλάδου, συµ-
περιλαµβανοµένων των γενικών ειδικοτήτων, ειδικοτήτων ή τε-
χνών, για την κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών, σε θέσεις που
απαιτούν εξειδικευµένη εκπαίδευση, τηρουµένων των διατάξεων
της περίπτωσης α’ της παραγράφου 8, ως προς τη σειρά αρχαι-
ότητας των µετατασσοµένων.»

4. Στην παράγραφο 5 του άρθρου 7 προστίθεται περίπτωση ε’
ως εξής: 

«ε) Οι κρίσεις ανθυπασπιστών και υπαξιωµατικών κατά των
οποίων ασκήθηκε ποινική δίωξη για κακούργηµα, αναστέλλονται
µέχρι την έκδοση αµετάκλητης αθωωτικής απόφασης ή αµετά-
κλητου απαλλακτικού βουλεύµατος. ανθυπασπιστές και υπαξιω-
µατικοί των οποίων η κρίση έχει ανασταλεί, εφόσον  κριθούν
προακτέοι, προάγονται αναδροµικά από τότε που θα έπρεπε να
είχαν προαχθεί αν δεν είχε συντρέξει η αναστολή του προηγού-
µενου εδαφίου.»

5. Η περίπτωση ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 9 καταργεί-
ται.

6. Η παράγραφος 5 του άρθρου 13 αντικαθίσταται ως εξής:
«5. Όταν συντρέχουν περισσότερες περιπτώσεις των παρα-

γράφων 3 και 4, ανεξαρτήτως διάρκειας, δεν µπορεί να λογιστεί
χρόνος µεγαλύτερος του ενός δευτέρου (1/2) του ελάχιστου
απαιτούµενου χρόνου παραµονής στον βαθµό σύµφωνα µε το
άρθρο 12, εκτός από την περίπτωση ανυπαίτιου τραυµατισµού
σε επιχείρηση ή διατεταγµένη υπηρεσία.»

7. Η παράγραφος 3 του άρθρου 22 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Οι ανωτέρω εκθέσεις, µετά των παρατηρήσεων του γνω-

µατεύοντος, υποβάλλονται ιεραρχικά στο οικείο Γενικό Επιτελείο
και τίθενται υπό την κρίση των αρµόδιων Συµβουλίων το ταχύ-
τερο δυνατόν.»

8. Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 24 αντικα-
θίσταται, προστίθεται περίπτωση δ’ και οι περιπτώσεις δ’, ε’ και
στ’ αναριθµούνται σε ε’,στ’  και ζ’ αντίστοιχα, ως εξής:

«γ. Το Συµβούλιο Κρίσεων Υπαξιωµατικών του Πολεµικού Ναυ-
τικού, για τις κρίσεις των Υπαξιωµατικών του Πολεµικού Ναυτι-
κού.

δ. Το Συµβούλιο Προαγωγών του Πολεµικού Ναυτικού, για τις
κρίσεις των Ανθυπασπιστών του Πολεµικού Ναυτικού.

ε.  Το Συµβούλιο Κρίσεων Υπαξιωµατικών της Αεροπορίας, για
τις κρίσεις των Υπαξιωµατικών της Αεροπορίας.

στ. Το Συµβούλιο Προαγωγών της Αεροπορίας για τις κρίσεις
των Ανθυπασπιστών Αεροπορίας.

ζ.    Το Συµβούλιο Κρίσεων Υπαξιωµατικών Κοινών Σωµάτων
για τις κρίσεις των Υπαξιωµατικών των Κοινών Σωµάτων.»

9. Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 24 αντικα-
θίσταται, προστίθεται περίπτωση δ’ και οι περιπτώσεις δ’, ε’, στ’,
ζ’, η’ και θ’ αναριθµούνται σε ε’, στ’, ζ’, η’, θ’ και ι’, ως εξής:

«γ. Το Συµβούλιο Κρίσεων Υπαξιωµατικών του Πολεµικού
Ναυτικού συγκροτείται µε διαταγή του Αρχηγού του Γενικού Επι-
τελείου Ναυτικού και αποτελείται από:

1) Έναν (1) Υποναύαρχο Μάχιµο, ως Πρόεδρο.
2) Τρείς (3) Αρχιπλοίαρχους Μάχιµους.
3) Έναν (1) Πλοίαρχο ή Αντιπλοίαρχο Μάχιµο.
4) Έναν (1) ανώτερο Αξιωµατικό από την Τεχνική Διεύθυνση ή

τη Διεύθυνση Ναυτικών Όπλων του Ναυστάθµου Σαλαµίνας,
προκειµένου περί κρίσης Υπαξιωµατικών Τεχνών.

5) Έναν (1) ανώτερο Αξιωµατικό από την αρµόδια Διεύθυνση,
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Διοίκηση και Σταδιοδροµία του ΓΕΝ.
6) Έναν (1) Αξιωµατικό της Υπηρεσίας Φάρων, προκειµένου

περί κρίσης Υπαξιωµατικών της Υπηρεσίας Φάρων.
7) Έναν (1) ανώτερο Αξιωµατικό από τους υπηρετούντες στο

ΓΕΝ/Β’ Κλάδο, ως γραµµατέα, χωρίς δικαίωµα ψήφου.
Χρέη εισηγητή εκτελεί ο Αξιωµατικός της περίπτωσης (5), προ-

κειµένου δε περί κρίσης Υπαξιωµατικών της Υπηρεσίας Φάρων
ο Αξιωµατικός της περίπτωσης (6).

δ. Το Συµβούλιο Προαγωγών του Πολεµικού Ναυτικού, όπως
ορίζεται στο άρθρο 17 του ν. 3883/2010 (Α’ 167).

ε. Το Συµβούλιο Κρίσεων Υπαξιωµατικών της Αεροπορίας από:
1) Τον Διευθυντή του Κλάδου προσωπικού του Γενικού Επιτε-

λείου Αεροπορίας, ως Πρόεδρο.
2) Τον Διευθυντή του 1ου Επιτελικού Γραφείου του Γενικού

Επιτελείου Αεροπορίας.
3) Έναν (1) Σµήναρχο Ιπταµένου, που ορίζεται µε διαταγή του

Αρχηγού Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας.
4) Τον αρµόδιο Τµηµατάρχη Προαγωγών του 1ου Επιτελικού

Γραφείου του Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας.
5) Έναν (1) Ανώτερο Αξιωµατικό του Σώµατος του κρινόµενου,

που ορίζεται µε διαταγή του Αρχηγού Γενικού Επιτελείου Αερο-
πορίας ως Εισηγητή.

6) Ως Γραµµατέας χωρίς δικαίωµα ψήφου µετέχει Αξιωµατικός
της Γραµµατείας του Ανωτάτου Συµβουλίου.

στ. Το Συµβούλιο Προαγωγών Αεροπορίας όπως ορίζεται στο
άρθρο 17 του ν. 3883/2010 (Α’ 167).

ζ. Το Συµβούλιο Κρίσεων Υπαξιωµατικών Κοινών Σωµάτων
αποτελείται από τον Διευθυντή Β’ Κλάδου του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής Άµυνας ως Πρόεδρο και µέλη τον Διευθυντή της Διεύ-
θυνσης Διοικητικής Υποστήριξης και Οργάνωσης του Γενικού
Επιτελείου Εθνικής Άµυνας και έναν (1) Ταξίαρχο οποιουδήποτε
Κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων, από τους υπηρετούντες στο Γε-
νικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας. Καθήκοντα εισηγητή, µε ψήφο,
εκτελεί ο αρχαιότερος αξιωµατικός του οικείου Κοινού Σώµατος.

η. Για θέµατα επανακρίσεων το Συµβούλιο της προηγούµενης
παραγράφου συµπληρώνεται µε έναν (1) ακόµη Ταξίαρχο οποι-
ουδήποτε Κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων, από τους υπηρετούν-
τες στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας. Στο Συµβούλιο Επα-
νακρίσεων οι δύο (2) µετέχοντες Ταξίαρχοι από το Γενικό Επιτε-
λείο Εθνικής Άµυνας πρέπει να ανήκουν σε διαφορετικούς Κλά-
δους των Ενόπλων Δυνάµεων.

θ. Η σύγκληση των Συµβουλίων γίνεται µε διαταγή του Αρχη-
γού του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, στην οποία ορίζεται
και ένα αναπληρωµατικό µέλος, από τους υπηρετούντες στο Γε-
νικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας Ταξιάρχους οποιουδήποτε Κλά-
δου των Ενόπλων Δυνάµεων. Χρέη Γραµµατέα των Συµβουλίων
εκτελεί ο Γραµµατέας του Συµβουλίου Προαγωγών Κοινών Σω-
µάτων.

ι. Οι αποφάσεις των Συµβουλίων λαµβάνονται κατά πλειοψη-
φία. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προ-
έδρου. Οι συντασσόµενοι από τα Συµβούλια πίνακες κυρώνονται
από τον Αρχηγό του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας.» 

10.  Οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 25 αντικαθίστανται ως
εξής:

«4. Τα Γενικά Επιτελεία Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας εκ-
δίδουν δύο (2) µήνες πριν τις τακτικές κρίσεις εγκύκλιο, στην
οποία περιλαµβάνονται ονοµαστικά οι ανθυπασπιστές και υπα-
ξιωµατικοί των προηγούµενων εδαφίων.

5. Αν κατά τη διάρκεια του έτους εξαντληθούν οι πίνακες προ-
ακτέων που συντάχθηκαν βάσει των τακτικών ετήσιων κρίσεων
για τους ανθυπασπιστές και υπαξιωµατικούς των περιπτώσεων
2α (4), 2γ (2), 2γ (3) και 2γ (1) (α), τα Γενικά Επιτελεία µπορεί να
ορίζουν αριθµό συµπληρωµατικά, προκειµένου να κριθούν προς
κάλυψη κενών µόνο θέσεων ανθυπασπιστών και υπαξιωµατικών,
κατά περίπτωση.»

11. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 34 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«β. Στο Πολεµικό Ναυτικό:
1) Για τις επανακρίσεις των υπαξιωµατικών, το Συµβούλιο συγ-

κροτείται από:
α) Τον Υπαρχηγό του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού, εφόσον

αυτός είναι αρχαιότερος του Υποναυάρχου, Προέδρου του Συµ-
βουλίου Κρίσεων Υπαξιωµατικών. Σε διαφορετική περίπτωση, µε-
τέχει ο νεότερος από τους υπηρετούντες στην ηµεδαπή εν
ενεργεία Μάχιµος Αντιναύαρχος.

β) Τέσσερις (4) ανώτατους Αξιωµατικούς, µεταξύ των οποίων
ο Διευθυντής του Β’ Κλάδου του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού.

γ)  Έναν (1) ανώτερο Αξιωµατικό από τους υπηρετούντες στον
Β’ Κλάδο του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού, ως γραµµατέα, χωρίς
δικαίωµα ψήφου.

Xρέη εισηγητή, µε δικαίωµα ψήφου, εκτελεί ανώτατος Αξιω-
µατικός του Β’ Κλάδου του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού.

2) Για τις επανακρίσεις των Ανθυπασπιστών, το Ανώτατο Ναυ-
τικό Συµβούλιο Κρίσεων, όπως για τις επανακρίσεις των Πλωταρ-
χών και των Κατώτερων Αξιωµατικών.»

12.  Το άρθρο 42 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 42
Τοποθετήσεις-Μεταθέσεις Ανθυπασπιστών 

και Υπαξιωµατικών

Οι τοποθετήσεις και µεταθέσεις των Ανθυπασπιστών και Υπα-
ξιωµατικών των τριών Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων διενερ-
γούνται από τα αντίστοιχα Γενικά Επιτελεία.»

Άρθρο 4
Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν. 1848/1989 

Στο άρθρο 13 του ν. 1848/1989 (Α’ 112) επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις:

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 13 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Μετά τη λήξη της πενταετούς υποχρέωσής τους όσοι επιθυ-
µούν µπορούν, ύστερα από αίτησή τους, να αξιολογηθούν και να
επιλεγούν για περαιτέρω παραµονή στις Ένοπλες Δυνάµεις µε
τον βαθµό που φέρουν ως Εθελοντές Mακράς Θητείας (E.M.Θ.)
µέχρι τη συµπλήρωση 35ετούς συντάξιµης υπηρεσίας και εξε-
λίσσονται βαθµολογικά µέχρι τον βαθµό του ανθυπολοχαγού και
των αντιστοίχων των άλλων Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων.».

2.  Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 13 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Κατά παρέκκλιση των προβλεποµένων στο πρώτο εδάφιο της
παραγράφου 4 ως προς τον καταληκτικό βαθµό, µε όµοιο προ-
εδρικό διάταγµα καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις για την
απονοµή αποστρατευτικού βαθµού υπολοχαγού και αντιστοίχων
των άλλων κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων σε Εθελοντές και
Εθελόντριες Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.) βαθµού ανθυπολοχαγού,
που τίθενται σε αποστρατεία.»

Άρθρο 5
Ειδικές ρυθµίσεις για τη θέση Εθελοντών 

Μακράς Θητείας  εκτός οργανικών θέσεων 

Μετά το άρθρο 39 του ν.δ. 445/1974 προστίθεται άρθρο 39Α
ως εξής:

«Άρθρο 39Α
Θέση Εθελοντών Μακράς Θητείας 

εκτός οργανικών θέσεων

1. Εθελοντές Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.) που, χωρίς να έχουν
συµπληρώσει τριάντα πέντε (35) έτη συνολικής συντάξιµης υπη-
ρεσίας, καταλαµβάνονται από τα όρια ηλικίας του βαθµού τους,
όπως αυτά καθορίζονται  στην περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 39 του ν.δ. 445/1974 (Α’160), τίθενται, εφόσον το επιθυµούν
Εκτός Οργανικών Θέσεων (Ε.Ο.Θ.) µέχρι την συµπλήρωση της
ανωτέρω υπηρεσίας, µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του οικείου κατά Κλάδο
Ανώτατου Συµβουλίου.

2. Στελέχη που εµπίπτουν στις διατάξεις της περίπτωσης α’
της παραγράφου 2 του άρθρου 39 περιλαµβάνονται σε ξεχωρι-
στό παράρτηµα της εγκυκλίου που εκδίδεται σύµφωνα µε την
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παράγραφο 4 του άρθρου 25 για τις τακτικές ετήσιες κρίσεις. 
3. Κατά παρέκκλιση όσων προβλέπονται στην παράγραφο 1

του άρθρου 39, τα αρµόδια συµβούλια κρίσεων κρίνουν κατά τις
τακτικές κρίσεις τα στελέχη της περίπτωσης α’ της παραγράφου
2 του άρθρου 39 και συντάσσουν ξεχωριστό πίνακα αποστρα-
τευτέων σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 29. Στα στελέχη
αυτά δεν απονέµεται αποστρατευτικός βαθµός.

4. Η απόφαση αποστρατείας του αρµόδιου συµβουλίου κρί-
σεων, βάσει των ηλικιακών ορίων της περίπτωσης α’ της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 39, κοινοποιείται αµελλητί στους Εθε-
λοντές Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.) που περιλαµβάνονται σε αυτήν.

5. Όσοι επιθυµούν να τεθούν Εκτός Οργανικών Θέσεων
(Ε.Ο.Θ.) υποβάλλουν αίτηση στη µονάδα τους µέσα σε πέντε (5)
ηµέρες από την κοινοποίηση σε αυτούς της απόφασης αποστρα-
τείας τους. Η αίτηση συνοδεύεται από υπεύθυνη δήλωση στην
οποία αναγράφονται τα στοιχεία που αφορούν την προϋπηρεσία
του αιτούντος στον δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα πριν από την κατά-
ταξή του ως εθελοντή στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων, εφό-
σον η προϋπηρεσία αυτή αναγνωρίζεται ως συντάξιµη.  

6. Η µονάδα υποβάλλει την αίτηση αµελλητί και απευθείας στη
Διεύθυνση Προσωπικού του οικείου Γενικού Επιτελείου. Η Διεύ-
θυνση Προσωπικού υποβάλλει αµελλητί την αίτηση στη Γραµµα-
τεία του Ανώτατου Συµβουλίου, συνοδευόµενη από τον ατοµικό
φάκελο του αιτούντος. 

7. Το Ανώτατο Συµβούλιο γνωµοδοτεί επί της αίτησης µέσα σε
δεκαπέντε (15) ηµέρες από τότε που η Γραµµατεία την παρέ-
λαβε, λαµβάνοντας υπόψη, τη λογιζόµενη ως συντάξιµη υπηρε-
σία. 

8. Η γνωµοδότηση του Συµβουλίου υποβάλλεται µε µέριµνα
της οικείας Γραµµατείας στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, ο
οποίος αποφασίζει µέσα σε  δεκαπέντε (15) ηµέρες από τότε που
παρέλαβε τη γνωµοδότηση. 

9. Ο αιτών Εθελοντής Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.) παραµένει
στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων µέχρι την αποδοχή ή την
απόρριψη της αίτησής του. Αν η αίτηση απορριφθεί, αποστρα-
τεύεται κατ’ εφαρµογή των διατάξεων της περίπτωσης γ’ της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 39. Αν η αίτηση γίνει δεκτή, τίθεται
Εκτός Οργανικών Θέσεων (Ε.Ο.Θ.) από την ηµεροµηνία κατά την
οποία έπρεπε, βάσει των ορίων ηλικίας, να τεθεί σε αποστρατεία.

10. Κατά το διάστηµα που διατελούν Εκτός Οργανικών Θέ-
σεων (Ε.Ο.Θ.), οι Εθελοντές Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.)  ασκούν
τα καθήκοντα της ειδικότητάς τους.

11. Οι Εθελοντές Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.) οι οποίοι τίθενται
Εκτός Οργανικών Θέσεων (Ε.Ο.Θ.), σύµφωνα µε τα παραπάνω:

α.  Υπηρετούν µε τον βαθµό που φέρουν µέχρι την αποστρα-
τεία τους.

β. Δεν υπηρετούν στο εξωτερικό.
γ. Αποστρατεύονται στις εξής περιπτώσεις:
αα. µε τη συµπλήρωση συνολικής συντάξιµης υπηρεσίας

τριάντα πέντε (35) ετών,
ββ. για λόγους αποδεδειγµένους σωµατικής ανικανότητας,
γγ. µε αίτησή τους που µπορεί να υποβληθεί οποτεδήποτε.
12. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις του  π.δ. 21/1991

(Α’ 9).».

Άρθρο 6
Τροποποίηση διατάξεων του α.ν. 888/1949 

Στον α.ν. 888/1949 (Α’ 42) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 9 προστίθεται περίπτωση γ’

ως εξής:
«γ) Υπαξιωµατικούς Οικονοµικού προερχόµενους από Ανώτε-

ρες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών.»
2. Το άρθρο 13 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 13

Πλέον του προσωπικού του άρθρου 9, είναι δυνατή η διάθεση
προσωπικού στις Μονάδες και Υπηρεσίες Οικονοµικού, ως εξής: 

α. οπλιτών όπλων και σωµάτων σύµφωνα µε τους Πίνακες Ορ-

γάνωσης Υλικού,
β. πολιτικού προσωπικού σύµφωνα µε το π.δ. 79/2018 (Α’

148).».

Άρθρο 7
Υπηρεσιακή εξέλιξη υπαξιωµατικών του Οικονοµικού Σώµα-

τος του Στρατού Ξηράς που προέρχονται
από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών

Η υπηρεσιακή εξέλιξη και οι καταληκτικοί βαθµοί των υπαξιω-
µατικών Οικονοµικού Σώµατος που προέρχονται από Ανώτερες
Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών καθορίζονται από το ν.δ.
445/1974 και δεν υπόκεινται στους περιορισµούς της παρ. 1 του
άρθρου 1 του ν. 1848/1989.

Άρθρο 8
Τροποποίηση διάταξης του ν. 2913/2001

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 13 του ν. 2913/
2001 (Α’ 102) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η παρούσα εφαρµόζεται ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία
που συνέβη το ανωτέρω ατύχηµα.». 

Άρθρο 9
Τροποποίηση του άρθρου 9 του ν. 3257/2004 

Στο άρθρο 9 του ν. 3257/2004 (Α’ 143) επέρχονται οι εξής τρο-
ποποιήσεις:

1. Οι παράγραφοι 2 και 3 αντικαθίστανται ως εξής: 
«2. Το παραπάνω µειωµένο ωράριο εργασίας πραγµατοποιεί-

ται χωρίς ανάλογη περικοπή των αποδοχών των δικαιούχων
στρατιωτικών και στρατιωτικών δικαστών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, εφόσον η αναπηρία είναι τουλάχιστον 67% ή 50% για
άτοµα έως 18 ετών που πάσχουν από σακχαρώδη διαβήτη ινσου-
λινοεξαρτώµενο ή τύπου 1.

3. Για την ασθένεια ή την αναπηρία των προσώπων της παρα-
γράφου 1, γνωµατεύει το οικείο Κέντρο Πιστοποίησης Αναπη-
ρίας (ΚΕ.Π.Α.) ή η Ανώτατη κατά Κλάδο των ΕΔ Υγειονοµική
Επιτροπή. Η µείωση του ωραρίου εργασίας πραγµατοποιείται µε
απόφαση των αντίστοιχων Διευθύνσεων Προσωπικού των Γενι-
κών Επιτελείων ή της Διεύθυνσης Στρατιωτικής Δικαιοσύνης του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, εφόσον ο ενδιαφερόµενος υποβάλ-
λει αίτηση, συνοδευόµενη από πιστοποιητικό οικογενειακής κα-
τάστασης ή αντίγραφο δικαστικής απόφασης για την επιµέλεια
ή την αναδοχή, ή αντίγραφο της συµβολαιογραφικής πράξης του
άρθρου 1441 του Αστικού Κώδικα για την επιµέλεια, καθώς και
γνωµάτευση Υγειονοµικής Επιτροπής ΚΕ.Π.Α. ή της Ανώτατης
κατά Κλάδο των Ενόπλων Δυνάµεων Υγειονοµικής Επιτροπής
από την οποία να προκύπτει το ποσοστό αναπηρίας. Η χρονική
διάρκεια ισχύος του πιστοποιητικού οικογενειακής κατάστασης
καθορίζεται σε δίµηνη από την ηµεροµηνία έκδοσής του.» 

2. Προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής: 
«4. Το παραπάνω µειωµένο ωράριο εργασίας ισχύει για το χρο-

νικό διάστηµα που καθορίζεται από την ιατρική γνωµάτευση και
δεν µειώνεται περαιτέρω, σε περίπτωση ύπαρξης περισσότερων
του ενός προσώπων της παραγράφου 1.» 

Άρθρο 10
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3883/2010 

Στον ν. 3883/2010 (Α’ 167) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
1. Στην περίπτωση β’ του άρθρου 2, προστίθεται υποπερί-

πτωση (8) ως εξής:
«(8) Μονιµοποιηθέντες Εθελοντές Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.)

της περίπτωσης ια’ του άρθρου 1.». 
2. Στο τέλος της υποπερίπτωσης α’ της περίπτωσης 2 της πα-

ραγράφου 1α του άρθρου 5 προστίθεται πέµπτο και έκτο εδάφιο
ως εξής: 

«Τα προαναφερόµενα στελέχη υπηρετούν, υποχρεωτικά, στον
τόπο της προτίµησής τους, µετά από σχετική αναφορά τους. Η
παράγραφος 3 εφαρµόζεται αναλόγως.»
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3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 5 αντικαθίστανται ως εξής: 
«2. Στον τόπο της προτίµησής τους υπηρετούν, υποχρεωτικά,

ύστερα από αναφορά τους, στελέχη που πάσχουν από σακχα-
ρώδη διαβήτη ή τελούν σε χηρεία και έχουν ένα (1) τουλάχιστον
ανήλικο τέκνο, καθώς και στελέχη που έχουν σύζυγο ή επιµε-
λούνται τέκνο ή έχουν οριστεί µε δικαστική απόφαση ως ανάδο-
χοι γονείς ανηλίκου, για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί η
αναδοχή, ή µε δικαστική απόφαση τους έχει ανατεθεί η επιµέλεια
ατόµου, είτε µε αναπηρία είτε µε σακχαρώδη διαβήτη. Για την
εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου, το ποσοστό αναπηρίας
απαιτείται να είναι εξήντα επτά τοις εκατό (67%) τουλάχιστον,
ενώ για το σακχαρώδη διαβήτη απαιτείται να είναι πενήντα τοις
εκατό (50%) τουλάχιστον.» 

4. Η περίπτωση γ’ του άρθρου 11 αντικαθίσταται ως εξής:
«γ. Αξιολογεί και επιλέγει µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση

από τους πίνακες της ειδικότητας, προσδιορίζει τη σειρά κατά-
ταξης, η οποία προκύπτει µε βάση τα καθοριζόµενα στο άρθρο
12 κριτήρια, και τερµατίζει την κρίση µε την πλήρωση της τελευ-
ταίας των κενών οργανικών θέσεων της ειδικότητας.»

5. Στο άρθρο 12 προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:
«3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται

ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτε-
λείου και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εξει-
δικεύονται κατά Κλάδο των Ενόπλων Δυνάµεων τα κριτήρια των
µετατάξεων, ανάλογα µε τις συνθήκες λειτουργίας και τις ειδι-
κότερες ανάγκες της υπηρεσίας, καθώς και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.»

6. Μετά το άρθρο 13Α προστίθεται άρθρο 13Β, ως εξής:

«Άρθρο 13Β
Ειδικότερες κατηγορίες µετατάξεων 

της Πολεµικής Αεροπορίας

1. Μόνιµοι αξιωµατικοί του σώµατος Τεχνικής Υποστήριξης
της Πολεµικής Αεροπορίας µε ειδικότητα Έρευνας - Πληροφο-
ρικής (Ε-Π), που είναι απόφοιτοι Σχολής Τεχνικών Υπαξιωµατικών
Αεροπορίας (ΣΤΥΑ) και κάτοχοι βασικού ή µεταπτυχιακού τίτλου
σπουδών Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος στο γνωστικό αν-
τικείµενο της πληροφορικής, µπορούν να µετατάσσονται για κά-
λυψη κενών θέσεων του Σώµατος Έρευνας – Πληροφορικής της
Πολεµικής Αεροπορίας µε αίτησή τους. Για τη µετάταξη εκδίδε-
ται προκήρυξη πλήρωσης των θέσεων από τη Διεύθυνση Πληρο-
φορικής της Πολεµικής Αεροπορίας. Η αίτηση συνοδεύεται από
αντίγραφο των τίτλων σπουδών, εάν αυτοί δεν έχουν καταχωρι-
στεί στα ατοµικά έγγραφα του αιτούντος, και κάθε άλλο σχετικό
δικαιολογητικό, ιδίως ως προς την επιτελική εργασιακή εµπειρία
και την υπηρεσία σε κέντρα µηχανογράφησης της Πολεµικής Αε-
ροπορίας.

2. Οι Αξιωµατικοί της παραγράφου 1 µετατάσσονται µε προ-
εδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας, ύστερα από σύµφωνη γνώµη του Αρχηγού του
Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας και του Διευθυντή της Διεύθυν-
σης Πληροφορικής της Πολεµικής Αεροπορίας.

3. Με το ίδιο διάταγµα απονέµεται στον µετατασσόµενο ο βαθ-
µός που φέρει ο Αξιωµατικός που κατέχει την τελευταία θέση
στην επετηρίδα του Σώµατος Έρευνας - Πληροφορικής και έχει
αποφοιτήσει το ίδιο µε αυτούς ηµερολογιακό έτος από το οικείο
Ανώτατο Στρατιωτικό Εκπαιδευτικό Ίδρυµα (ΑΣΕΙ). Ο απονεµό-
µενος βαθµός δεν µπορεί να είναι ανώτερος του εποµένου που
φέρει ο µετατασσόµενος ή αυτού για τον οποίο έχει κριθεί προ-
ακτέος εντός του τρέχοντος έτους.

4. Οι µετατασσόµενοι, εφόσον απονεµηθεί σε αυτούς βαθµός
ανώτερος από αυτόν που έφεραν, δεν έχουν δικαίωµα αναδρο-
µικής καταβολής τυχόν διαφοράς στις µισθολογικές τους απο-
λαβές. Έχουν τα ίδια οικονοµικά δικαιώµατα και υποχρεώσεις µε
τους Αξιωµατικούς του Σώµατος Έρευνας – Πληροφορικής της
Πολεµικής Αεροπορίας, διατηρούν τη µεταξύ τους σειρά αρχαι-
ότητας, καθίστανται νεότεροι των οµοιοβάθµων τους Αξιωµατι-
κών στο Σώµα Έρευνας - Πληροφορικής και φέρουν τυχόν
παράσηµα και διαµνηµονεύσεις που τους έχουν απονεµηθεί.»

7. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 του

άρθρου 18 αντικαθίσταται ως εξής:
«α. Για τον Στρατό Ξηράς οι Διευθυντές Όπλων για τις κρίσεις

Αξιωµατικών Όπλων και οι Διευθυντές Σωµάτων για τις κρίσεις
των αξιωµατικών Σωµάτων και Εθελοντών Μακράς Θητείας.»

8. Η υποπερίπτωση (1) της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 18 αντικαθίσταται ως εξής:

«(1) Ο Διευθυντής Β’ Κλάδου του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού
για τις κρίσεις των Μάχιµων Ειδικοτήτων, Φάρων και Εθελοντών
Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.).»

9. Η υποπερίπτωση (5) της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 18 αντικαθίσταται ως εξής:

«(5) Ανώτατος αξιωµατικός από την αντίστοιχη ειδικότητα των
κρινόµενων, συµπεριλαµβανοµένων και των εθελοντών µακράς
θητείας, ο οποίος ορίζεται µε απόφαση του Αρχηγού Γενικού
Επιτελείου Αεροπορίας.»

10. Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 20 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«γ. Όσοι διανύουν τον καταληκτικό τους βαθµό, κατά τα ορι-
ζόµενα στο άρθρο 23, µε την επιφύλαξη ειδικών διατάξεων.»

11. Στην περίπτωση α’ του άρθρου 23 προστίθεται υποπερί-
πτωση (6) ως εξής:

«(6) Υπολοχαγός για τους εθελοντές µακράς θητείας.»
12. Στην περίπτωση β’ του άρθρου 23 προστίθεται υποπερί-

πτωση (8)  ως εξής:
«(8) Ανθυποπλοίαρχος για τους εθελοντές µακράς θητείας.»
13. Στην περίπτωση γ’ του άρθρου 23 προστίθεται υποπερί-

πτωση (8) ως εξής:
«(8) Υποσµηναγός για τους εθελοντές µακράς θητείας.»
14. Οι υποπεριπτώσεις (2) και (3) της περίπτωσης ε’ του άρ-

θρου 23 αντικαθίστανται ως εξής:
«2) Συνταγµατάρχης και αντίστοιχοι για τους Αξιωµατικούς

Υπηρεσίας Γραφείου για τους Αξιωµατικούς:
α) Ελαφράς Υπηρεσίας του Στρατού Ξηράς, αποφοίτους Σχο-

λής Πολέµου Στρατού Ξηράς (ΣΠΣΞ).
β) Υπηρεσίας Ξηράς του Πολεµικού Ναυτικού, αποφοίτους

Ναυτικής Σχολής Πολέµου (ΝΣΠ).
γ) Υπηρεσίας Εδάφους της Πολεµικής Αεροπορίας, αποφοί-

τους Αεροπορικής Σχολής Πολέµου (ΑΣΠ).
δ) Ελαφράς Υπηρεσίας των Κοινών Σωµάτων.
3) Αντισυνταγµατάρχης και αντίστοιχοι για τους κάτωθι Αξιω-

µατικούς που δεν είναι απόφοιτοι ΣΠΣΞ, ΝΣΠ ή ΑΣΠ, ή είναι από-
φοιτοι µε βαθµό χαµηλότερο του «λίαν καλώς»:

α) Ελαφράς Υπηρεσίας του Στρατού Ξηράς.
β) Υπηρεσίας Ξηράς του Πολεµικού Ναυτικού.
γ) Υπηρεσίας Εδάφους της Πολεµικής Αεροπορίας.»
15. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωση β’ της παραγράφου 3 του

άρθρου 25 αντικαθίσταται ως εξής: 
«β. Επιτυχής αποφοίτηση από τα ανά ειδικότητα υποχρεωτικά

για προαγωγή σχολεία.»
16. Η παράγραφος 7 του άρθρου 25 αντικαθίσταται ως εξής:
«7. Ως ευδοκίµως τερµατίσαντες κρίνονται οι Αξιωµατικοί οι

οποίοι, κατά την κρίση των Συµβουλίων Κρίσεων, µε βάση τη συ-
νεκτίµηση των προσόντων τους σε όλη τη σταδιοδροµία τους,
απέδωσαν το µέγιστο των δυνατοτήτων τους και δεν κατέστη δυ-
νατή η προαγωγή τους στον επόµενο βαθµό, όπου αυτός προ-
βλέπεται, εφόσον:

α. Έχουν συµπληρώσει πραγµατική συντάξιµη υπηρεσία
τριάντα πέντε (35) ετών και τον ελάχιστο χρόνο παραµονής στον
βαθµό τους.

β. Δεν έχουν συµπληρώσει πραγµατική συντάξιµη υπηρεσία
τριάντα πέντε (35) ετών, έχουν όµως συµπληρώσει τριάντα ένα
(31) έτη στρατιωτικής υπηρεσίας, συµπεριλαµβανοµένης αυτής
που προσµετράται ως τέτοια σύµφωνα µε την παράγραφο 7 του
άρθρου 27, καθώς και τον χρόνο παραµονής στον βαθµό τους,
σύµφωνα µε τις παραγράφους 3 και 4 του ίδιου άρθρου. Το προ-
ηγούµενο εδάφιο δεν εφαρµόζεται για Αξιωµατικούς που έχουν
αποφοιτήσει από Ανώτατο Στρατιωτικό Εκπαιδευτικό Ιδρυµα
(ΑΣΕΙ) µετά από τετραετή τουλάχιστον φοίτηση ή από Ανώτερη
Στρατιωτική Σχολή Υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ).»

17. Η παράγραφος 10 του άρθρου 27 αντικαθίσταται ως εξής:
«10. Σε περίπτωση συνδροµής δύο (2) ή περισσότερων περι-
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πτώσεων της παραγράφου 9, ο συνολικός λογιζόµενος χρόνος
δεν µπορεί να είναι ανώτερος του µισού του απαιτούµενου πραγ-
µατικού χρόνου παραµονής στον βαθµό, εκτός από την περί-
πτωση του ανυπαίτιου τραυµατισµού σε επιχείρηση ή διατε-
ταγµένη υπηρεσία.»

18. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 30 αν-
τικαθίσταται ως εξής: 

«Η επιτυχής αποφοίτηση από τα υποχρεωτικά σχολεία των
Ενόπλων Δυνάµεων αποτελεί τυπικό προσόν προαγωγής και ο
βαθµός αποφοίτησης αποτελεί ουσιαστικό προσόν που συνεκτι-
µάται από τα Συµβούλια Κρίσεων.» 

19. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 34 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«β. Όσοι κρίνονται ως «ευδοκίµως τερµατίσαντες» σύµφωνα
µε την περίπτωση β’ της παραγράφου 7 του άρθρου 25.»

20. Στο άρθρο 36 προστίθεται παράγραφος 13Β ως εξής:
«13Β. Οι αξιωµατικοί της περίπτωσης (8) της υποπαραγράφου

β’ του άρθρου 2 είναι νεότεροι όλων των οµοιοβάθµων τους.»
21. Το πρώτο και δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρ-

θρου 37 αντικαθίστανται ως εξής:
«Για τους αξιωµατικούς Πολεµικού Ναυτικού, Πολεµικής Αε-

ροπορίας και Κοινών Σωµάτων τηρείται ιδιαίτερη επετηρίδα για
κάθε ειδικότητα. Κατ’ εξαίρεση, για τους αξιωµατικούς Πολεµι-
κού Ναυτικού και Πολεµικής Αεροπορίας, που προέρχονται από
την κατηγορία της υποπερίπτωσης 5 της περίπτωσης β’ του άρ-
θρου 2 και µονιµοποιηθέντων εθελοντών µακράς θητείας Πολε-
µικού Ναυτικού, Πολεµικής Αεροπορίας και Στρατού Ξηράς
τηρείται ιδιαίτερη επετηρίδα για κάθε ειδικότητα, στην οποία εγ-
γράφονται βάσει της ηµεροµηνίας προαγωγής τους σε βαθµό
Αξιωµατικού.»

22. Στο άρθρο 54 προστίθεται παραγράφος 4 ως εξής:
«4.  Στο Γραφείο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, στο

Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, υπηρετούν ανώτεροι αξιωµατικοί
του Κοινού Νοµικού Σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων, µε έργο
τη νοµική συνδροµή και υποστήριξη του Γραφείου στην άσκηση
των αρµοδιοτήτων των περιπτώσεων γ’ και δ’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 17 του ν. 3086/2002. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Άµυνας και Οικονοµικών καθορίζεται ο αριθµός των θέ-
σεων αξιωµατικών του Κοινού Νοµικού Σώµατος των Ενόπλων
Δυνάµεων στο Γραφείο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, τα κριτήρια και η διαδικασία επι-
λογής τους, η διάρκεια της υπηρεσίας τους στις εν λόγω θέσεις,
καθώς και το νοµικό καθεστώς που διέπει τις συγκεκριµένες θέ-
σεις.» 

23.  Στο άρθρο 69 προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής:
«4. Για τους ανωτέρω µονιµοποιούµενους εθελοντές µακράς

θητείας δεν ισχύουν τα όρια ηλικίας του ν.δ. 445/1974 και κρί-
νονται για προαγωγή στο βαθµό του ανθυπολοχαγού, σηµαιοφό-
ρου ή ανθυποσµηναγού, κατά τα οριζόµενα για τους αντίστοι-
χους υπαξιωµατικούς από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπα-
ξιωµατικών (ΑΣΣΥ), µε τη συµπλήρωση πέντε (5) ετών στο βαθµό
του ανθυπασπιστή και τριάντα (30) ετών από την κατάταξή τους.»

24. Το άρθρο 83 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 83
Ζητήµατα νοσοκοµειακής περίθαλψης

1. Στους µόνιµους αξιωµατικούς, ανθυπασπιστές και υπαξιω-
µατικούς, δόκιµους έφεδρους αξιωµατικούς και οπλίτες θητείας,
οι οποίοι συµµετείχαν µε οποιονδήποτε τρόπο στα πολεµικά γε-
γονότα της χρονικής περιόδου από την 20ή Ιουλίου έως την 20ή
Αυγούστου 1974 στην Κύπρο, στα γεγονότα που έλαβαν χώρα
το 1964 στην Τυληρία και τη Λευκωσία και το 1967 στην Κοφίνου
και τους Αγίους Θεοδώρους της Κύπρου, καθώς και στις συζύ-
γους ή έχουσες συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και χήρες τους εν
ειρήνη, που παραµένουν άγαµες, παρέχεται πλήρης νοσοκοµει-
ακή περίθαλψη για οποιαδήποτε πάθηση στα στρατιωτικά νοσο-
κοµεία και των τριών κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων. Το ίδιο
ισχύει και για τους συγγενείς α’ βαθµού εξ αίµατος ή εξ αγχι-
στείας, εφόσον αυτοί δεν δικαιούνται υγειονοµική περίθαλψη
από οποιονδήποτε άλλο ασφαλιστικό φορέα. Από την εφαρµογή

του παρόντος  εξαιρούνται όσοι ενεπλάκησαν κατά τις παρα-
πάνω περιόδους, µε οποιονδήποτε τρόπο, σε παράνοµες δρα-
στηριότητες σε βάρος της νόµιµης λειτουργίας του
πολιτεύµατος της Κυπριακής Δηµοκρατίας.

2. Τα έξοδα περίθαλψης βαρύνουν τον κύριο ασφαλιστικό
φορέα υγειονοµικής περίθαλψης των δικαιούχων της παραγρά-
φου 1. Αν δεν είναι ασφαλισµένοι, οι σχετικές δαπάνες καλύπτον-
ται από τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας
(Ε.Ο.Π.Υ.Υ.).

3. Για την παροχή της ανωτέρω περίθαλψης υποβάλλονται τα
εξής δικαιολογητικά:

α) αίτηση του ενδιαφεροµένου προς το στρατιωτικό νοσοκο-
µείο του κλάδου των ΕΔ, στον οποίο υπηρέτησε ο ίδιος ή συγγε-
νής του, µε την οποία δηλώνει και τον τόπο της µόνιµης κατοικίας
του,

β) πιστοποιητικό στρατολογικής κατάστασης τύπου Α’ από το
οποίο πρέπει να προκύπτει ότι ο αιτών υπηρέτησε στην Κύπρο
κατά τις χρονικές περιόδους της παραγράφου 1,

γ) υπεύθυνη δήλωση, µε την οποία ο ενδιαφερόµενος δηλώνει
αν  είναι ασφαλισµένος ή όχι ασφαλισµένος σε οποιονδήποτε
ασφαλιστικό φορέα.

4. Σε περίπτωση επείγοντος περιστατικού, τα παραπάνω δι-
καιολογητικά µπορεί να υποβληθούν µέσα σε τρείς (3) ηµέρες
από την ηµεροµηνία εισαγωγής για ενδονοσοκοµειακή νοσηλεία.

5. Η ανωτέρω περίθαλψη παρέχεται σε νοσοκοµείο του κλά-
δου των Ενόπλων Δυνάµεων, στον οποίο υπηρέτησε ο δικαιού-
χος ή συγγενής του, το οποίο εδρεύει στον τόπο της µόνιµης
κατοικίας του δικαιούχου. Αν δεν υπάρχει τέτοιο νοσοκοµείο ή
αν το υφιστάµενο αδυνατεί να διαχειριστεί το συγκεκριµένο πε-
ριστατικό, η περίθαλψη παρέχεται από κατάλληλο νοσοκοµείο
των άλλων κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων, το οποίο βρίσκεται
εγγύτερα του τόπου της µόνιµης κατοικίας του δικαιούχου.

6. Σε κάθε περίπτωση, το αίτηµα για περίθαλψη εγκρίνεται από
τον Διευθυντή της οικείας νοσηλευτικής µονάδας των Ενόπλων
Δυνάµεων.

7. Το δικαίωµα περίθαλψης είναι προσωποπαγές και δεν µετα-
βιβάζεται ή επεκτείνεται σε άλλα µέλη της οικογένειας του δι-
καιούχου.».

Άρθρο 11
Ρυθµίσεις σταδιοδροµικής φύσης

1. Για την εφαρµογή των παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 20
του ν. 3865/2010 (Α’ 120) και της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν.
3883/2010, πέραν των µονάδων και υπηρεσιών της παρ. 5 του
άρθρου 40 του π.δ. 169/2007 (Α’ 210), προσµετράται αυξηµένος
στο διπλάσιο ή τριπλάσιο µέχρι πέντε (5) έτη και ο χρόνος υπη-
ρεσίας σε µονάδες και υπηρεσίες, ανεξαρτήτως γεωγραφικού
προσδιορισµού, στις οποίες στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
έχουν υπηρετήσει ασκώντας καθήκοντα της ειδικότητάς τους. 

2. Απόφοιτοι της Σχολής Μονίµων Υπαξιωµατικών (ΣΜΥ) του
Στρατού Ξηράς και των παραγωγικών Σχολών Υπαξιωµατικών
του Πολεµικού Ναυτικού, οι οποίοι τέθηκαν σε αποστρατεία µε
τον βαθµό του Αντισυνταγµατάρχη ή του Αντιπλοιάρχου ως ευ-
δοκίµως τερµατίσαντες τη σταδιοδροµία τους στον βαθµό του
Ταγµατάρχη ή του Πλωτάρχη, έχοντας συµπληρώσει τριακοντα-
πενταετή (35ετή) συντάξιµη υπηρεσία ή τριάντα δύο (32) έτη
πραγµατικής υπηρεσίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.δ.
178/1969 είτε µε τις διατάξεις του ν. 2439/1996 είτε οποτεδήποτε
µέχρι την έναρξη ισχύος του ν. 3883/2010 για λόγους υγείας ή
σωµατικής ανικανότητας, προάγονται µέσα σε δύο (2) µήνες από
την έναρξη ισχύος του παρόντος στον βαθµό του Συνταγµα-
τάρχη ή του Πλοιάρχου αντίστοιχα, χωρίς να γεννώνται για αυ-
τούς συνταξιοδοτικά ή άλλα οικονοµικά δικαιώµατα.

3. Η παρ. 15 του άρθρου 6 του ν. 2439/1996 αντικαθίσταται ως
εξής:

«15. Οι αξιωµατικοί των λοιπών Σωµάτων, καθώς και των λοι-
πών γενικών ειδικοτήτων υγειονοµικού βαθµών ανθυπολοχαγού
µέχρι και αντισυνταγµατάρχη συµπληρώνουν σε κάθε βαθµό δύο
(2) έτη χρόνο διοίκησης ή ειδικής υπηρεσίας σε µονάδες ή συγ-
κροτήµατα ή σχηµατισµούς εκστρατείας. Από το προηγούµενο
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εδάφιο εξαιρούνται οι αξιωµατικοί Γεωγραφικού, Στρατιωτικών
Γραµµατέων και οι προερχόµενοι από εθελοντές µακράς θη-
τείας.»

4. Το στοιχείο (β) της υποπερίπτωσης (2) της περίπτωσης β’
της παρ. 11 του άρθρου 28 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται ως
εξής:

«(β) Οι αξιωµατικοί των υπόλοιπων Σωµάτων βαθµών ανθυπο-
λοχαγού µέχρι και αντισυνταγµατάρχη συµπληρώνουν σε κάθε
βαθµό χρόνο διοίκησης ή ειδικής υπηρεσίας ενός (1) έτους σε
µονάδες ή συγκροτήµατα ή σχηµατισµούς εκστρατείας. Από το
προηγούµενο εδάφιο εξαιρούνται οι αξιωµατικοί Γεωγραφικού,
Στρατιωτικών Γραµµατέων και οι προερχόµενοι από εθελοντές
µακράς θητείας.»

5. Οι αξιωµατικοί που προέρχονται από εθελοντές µακράς θη-
τείας εξαιρούνται από την υποχρέωση χρόνου διοίκησης ή ειδι-
κής υπηρεσίας.

Άρθρο 12
Τροποποίηση του άρθρου 12 του ν. 3648/2008 

Το άρθρο 12 του ν. 3648/2008 (Α’ 38) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 12
Προαγωγή Αξιωµατικών-Ανθυπασπιστών πολεµικής
διαθεσιµότητας, νικητών παραολυµπιακών αγώνων

Αξιωµατικοί και ανθυπασπιστές πολεµικής διαθεσιµότητας και
υπαξιωµατικοί πολεµικής αποστρατείας που έχουν υπαχθεί ή
πρόκειται να υπαχθούν στις καταστάσεις αυτές και έχουν κατα-
λάβει ή θα καταλάβουν έως και την όγδοη θέση σε ατοµικό κα-
νονικό ολυµπιακό αγώνισµα, κατά τη διάρκεια των παραολυ-
µπιακών αγώνων, καθώς και µία από τις τρεις παγκόσµιες νίκες
σε παγκόσµιο πρωτάθληµα σε ατοµικό ολυµπιακό αγώνισµα
αθλητών µε προβλήµατα αναπηρίας, δικαιούνται να αποκτήσουν
έναν ακόµη βαθµό πέραν από αυτούς που ορίζονται στις διατά-
ξεις του ν. 875/1979, για καθεµία από τις παραπάνω αγωνιστικές
διακρίσεις. Τα πρόσωπα του προηγούµενου εδαφίου δεν προ-
άγονται άνω των τριών (3) βαθµών ή σε βαθµό ανώτερο από εκεί-
νον που προβλέπεται για τα εν ενεργεία στελέχη του ίδιου
Όπλου, Σώµατος ή Γενικής Ειδικότητας.».

Άρθρο 13
Κάλυψη δαπανών ανασφάλιστων δικαιούχων 

περίθαλψης  στα στρατιωτικά νοσοκοµεία

1. Οι υπαγόµενοι σε οποιαδήποτε κατηγορία δικαιούχων πε-
ρίθαλψης στα στρατιωτικά νοσοκοµεία και των τριών κλάδων των
Ενόπλων Δυνάµεων, συµπεριλαµβανοµένου του Νοσηλευτικού
Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού (ΝΙΜΤΣ), οι οποίοι δεν
είναι άµεσα ή έµµεσα ασφαλισµένοι ή είναι εγγεγραµµένοι στα
µητρώα ασφαλιστικών φορέων, αλλά έχουν απολέσει την ασφα-
λιστική τους κάλυψη, νοσηλεύονται σε αυτά δωρεάν και δι-
καιούνται υγειονοµικής περίθαλψης και εξετάσεων στα εξωτε-
ρικά ιατρεία από αυτά.

2. Οι δαπάνες της παραγράφου 1 καλύπτονται από τον Εθνικό
Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας.

Άρθρο 14
Ειδική άδεια αιρετών στην τοπική αυτοδιοίκηση

Ο τίτλος και η παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 4361/2016 (Α’ 10)
αντικαθίστανται ως εξής:

«Ειδική άδεια αιρετών οπλιτών, υπαξιωµατικών και ανθυπα-
σπιστών στην τοπική αυτοδιοίκηση»

1. Οι παράγραφοι 1, 5 και 7 του άρθρου 93, καθώς και οι πα-
ράγραφοι 1, 4 και 10 του άρθρου 182 του  ν. 3852/2010 εφαρµό-
ζονται και στο στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων.».

Άρθρο 15
Γραφεία Νοµικής Προστασίας Στελεχών

1. Στα Γενικά Επιτελεία των Ενόπλων Δυνάµεων συνιστώνται
Γραφεία Νοµικής Προστασίας Στελεχών (ΓΝΟΠΣ), τα οποία υπά-
γονται απευθείας στον οικείο Αρχηγό και στελεχώνονται µε κα-
τάλληλο προσωπικό του Επιτελείου και του Κοινού Νοµικού
Σώµατος.

2. Τα ΓΝΟΠΣ ενηµερώνουν απευθείας τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων, ύστερα από υποβολή προφορικού ερωτήµατος
ή καταγγελίας, για την ισχύουσα νοµοθεσία ως προς τα δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις που έχουν σε παρούσα υπηρεσιακή
υπόθεση που τα αφορά άµεσα και προσωπικά. Τα ΓΝΟΠΣ µπορεί
να απευθύνονται απευθείας στις αρµόδιες υπηρεσίες των Ενό-
πλων Δυνάµεων προκειµένου να ενηµερώνονται για το κανονι-
στικό πλαίσιο που διέπει την υπόθεση και τηρούν την ανωνυµία
του ερωτώντος στελέχους. Οι υπηρεσίες τα συνδράµουν στην
άσκηση της αρµοδιότητας αυτής αµελλητί και τους παρέχουν
κάθε αναγκαία πληροφορία.

3. Ερωτήµατα που αφορούν εκκρεµείς δικαστικές υποθέσεις
ή ιδιωτικές διαφορές, καθώς και αυτά που είναι αόριστα και κα-
ταχρηστικά δεν εξετάζονται από τα ΓΝΟΠΣ και τίθενται στο αρ-
χείο.

4. Οι ειδικές κείµενες διατάξεις περί παραπόνων των στρατιω-
τικών που προβλέπονται από τους κανονισµούς και τις διαταγές
της υπηρεσίας, δεν θίγονται από το παρόν. 

5. Όταν τα ΓΝΟΠΣ, στο πλαίσιο άσκησης των αρµοδιοτήτων
τους, λαµβάνουν γνώση υπόθεσης, η εξέταση της οποίας έχει
ήδη ολοκληρωθεί ενώπιον της διοίκησης, απευθύνονται στην αρ-
µόδια υπηρεσία προκειµένου να λάβουν γνώση των εγγράφων
και κάθε απαραίτητου στοιχείου. Εφόσον διαπιστώσουν πρόδηλα
νοµικά σφάλµατα ή παραλείψεις, ενηµερώνουν το αρµόδιο κλι-
µάκιο διοίκησης και προτείνουν την ανάληψη συγκεκριµένων µέ-
τρων και διοικητικών ενεργειών για τη διόρθωση των σχετικών
πράξεων και την επανόρθωση ή αποτροπή της βλάβης ή ζηµίας
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.

6. Τα ΓΝΟΠΣ τηρούν ανωνυµοποιηµένα στοιχεία των ερωτη-
µάτων και των καταγγελιών των οποίων γίνονται αποδέκτες και
ανά εξάµηνο συντάσσουν σχετική έκθεση προς τον Αρχηγό του
Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας µέσω του Αρχηγού του οι-
κείου Γενικού Επιτελείου, µε συγκεντρωτική και κατηγοριοποι-
ηµένη περιγραφή των υποθέσεων του επιτελείου τους, στατι-
στικά στοιχεία και πρόταση ανάληψης των απαιτούµενων ενερ-
γειών ή νοµοθετικών πρωτοβουλιών. Η έκθεση αυτή κοινοποιείται
µε µέριµνα του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας στον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας και στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής
των Ελλήνων.

7. Για τη διακίνηση πληροφοριών και εγγράφων που αφορούν
τις υποθέσεις που εξετάζουν τα ΓΝΟΠΣ εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις του Διακλαδικού Κανονισµού Στρατιωτικής Αλληλογραφίας
και του Εθνικού Κανονισµού Ασφαλείας και της νοµοθεσίας περί
προστασίας των προσωπικών δεδοµένων. 

8. Προκαταρκτικές εξετάσεις και Ένορκες Διοικητικές Εξετά-
σεις που διερευνούν υποθέσεις κακοδιοίκησης στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις ή παραβάσεις ατοµικών δικαιωµάτων, ανατίθενται κατά
προτεραιότητα σε αξιωµατικούς του Κοινού Νοµικού Σώµατος
των Ενόπλων Δυνάµεων.

Άρθρο 16
Έξοδα κηδείας στρατιωτικών που κηδεύονται

µε δηµοσία δαπάνη

1. Όταν οι στρατιωτικοί που κηδεύονται µε δηµόσια δαπάνη,
σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 36 του  ν. 3648/2008 (Α’ 38)
και του άρθρου 66 του ν. 3883/2010, απεβίωσαν στο εξωτερικό
και κηδεύονται στην Ελλάδα ή και αντίστροφα, καταβάλλονται
επιπλέον και τα έξοδα ταρίχευσης, κατασκευής ειδικού φέρε-
τρου και µεταφοράς της σορού. 

2. Για την κάλυψη των εξόδων κηδείας, καθώς και των λοιπών
εξόδων της παραγράφου 1 των στρατιωτικών που κηδεύονται µε
δηµόσια δαπάνη, εγγράφονται οι απαιτούµενες πιστώσεις που
βαρύνουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Άρθρο 17

6580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αποκατάσταση εφάπαξ βοηθήµατος 
Ειδικών Λογαριασµών

Στο τέλος της υποπερίπτωσης β’ της περίπτωσης 38 της υπο-
παραγράφου Γ.1 της παραγράφου Γ’ του πρώτου άρθρου του ν.
4093/2012 (Α’ 222), προστίθεται υποπερίπτωση γ’ ως εξής:

«γ. Ειδικά για τους στρατιωτικούς όλων των Κλάδων, που η µε-
τοχική τους σχέση µε τον οικείο Ειδικό Λογαριασµό Αλληλοβοή-
θειας έληξε κατά το χρονικό διάστηµα από την 1η Ιουλίου 2011
έως και την 31η Ιουλίου 2012, οι διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου
38 του  ν. 3986/2011 παύουν να ισχύουν κατά την ηµεροµηνία
εξόδου τους από τις Ένοπλες Δυνάµεις, αποκλειστικά για τον
υπολογισµό του εφάπαξ βοηθήµατος, χωρίς να παράγονται άλλα
οικονοµικά αποτελέσµατα. Για τον σκοπό αυτόν εκδίδεται συµ-
πληρωµατικό Φύλλο Διακοπής Μισθοδοσίας, στο οποίο υπολο-
γίζονται και οι επιπλέον αναλογούσες εισφορές υπέρ του οικείου
Ειδικού Λογαριασµού, για το διάστηµα από την 1η Ιουλίου 2011
έως την έξοδο των στελεχών από την υπηρεσία. Οι εισφορές
αυτές παρακρατούνται από το δικαιούµενο συµπληρωµατικό
εφάπαξ βοήθηµα, το οποίο καταβάλλεται κατά την κρίση των Δι-
οικουσών Επιτροπών των Ειδικών Λογαριασµών Αλληλοβοήθειας
µόνο εφόσον υφίσταται σχετική οικονοµική δυνατότητα του οι-
κείου Ειδικού Λογαριασµού. Το εφάπαξ βοήθηµα και το ύψος
των εισφορών υπολογίζονται βάσει των διατάξεων που ίσχυαν
κατά την ηµεροµηνία εξόδου των στελεχών από την υπηρεσία.
Πράξεις απονοµής συµπληρωµατικών εφάπαξ βοηθηµάτων που
εκδόθηκαν µετά την 1η Αυγούστου 2012 και πριν από την έναρξη
ισχύος της παρούσας, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, θεωρούνται νό-
µιµες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΘΕΜΑΤΑ ΣΤΡΑΤΟΛΟΓΙΚΗΣ ΦΥΣΗΣ

Άρθρο 18
Τροποποίηση διατάξεων στρατολογικής 

φύσης του ν. 3421/2005 

Στον ν. 3421/2005 (Α’ 302) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
1. Η περίπτωση δ’ της παραγράφου 8 του άρθρου 2 αντικαθί-

σταται ως εξής:
«δ. Από αδελφούς που γεννήθηκαν την ίδια ηµεροµηνία, µεγα-

λύτερος είναι αυτός που γεννήθηκε πρώτος, όπως αποδεικνύεται
από ληξιαρχικές πράξεις γέννησης ή άλλα επίσηµα έγγραφα.»

2. Η υποπερίπτωση (1) της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1
του άρθρου 7 αντικαθίσταται ως εξής: 

«1) Όλοι οι αδελφοί από τέσσερα(4) ή περισσότερα ζώντα
αδέλφια.».

3. Η υποπερίπτωση (2) της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1
του άρθρου 7 καταργείται και η υποπερίπτωση (1) της περίπτω-
σης β’ της ίδιας παραγράφου αντικαθίσταται ως εξής:

«(1) Όλοι οι αδελφοί από τρία (3) ζώντα αδέλφια.».
4. Η παράγραφος 5 του άρθρου 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«Στην υποπερίπτωση (2) της περίπτωσης α’ της παραγράφου

1 και στις υποπεριπτώσεις (3) και (4) της περίπτωσης β’ της ίδιας
παραγράφου, αν ο περιγραφόµενος ως δικαιούχος είναι ανίκα-
νος για κάθε εργασία, το δικαίωµα της µεταφοράς µεταβιβάζεται
στον αµέσως επόµενο ικανό για εργασία αδελφό. Δεν είναι δυ-
νατή η µεταβίβαση του δικαιώµατος µεταφοράς στους υπόχρε-
ους µειωµένης στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης, όταν
οι δικαιούχοι έχουν ασκήσει το δικαίωµα αυτό και έχουν ήδη εκ-
πληρώσει µειωµένη στρατεύσιµη στρατιωτική υποχρέωση.»

5. Η περίπτωση β’ του άρθρου 8 αντικαθίσταται ως εξής:
«β. Τέκνα άγαµης µητέρας είναι όσα αποκτήθηκαν από µητέρα

που δεν έχει συνάψει γάµο και εξακολουθεί να είναι άγαµη.
Οµοίως, ως τέκνα άγαµης µητέρας θεωρούνται και όσα αποκτή-
θηκαν εκτός γάµου από µητέρα, η οποία διατελεί σε διάζευξη.»

6. Στο άρθρο 13 η παράγραφος 4 αντικαθίσταται και προστί-
θεται παράγραφος 9 ως εξής:

«4. Η συνδροµή των προϋποθέσεων υπαγωγής στις διατάξεις

της περίπτωση β’ της παραγράφου 1 αποδεικνύεται µε αντί-
γραφο ποινικού µητρώου δικαστικής χρήσης ή µε επίσηµα έγ-
γραφα ξένου κράτους, που υποβάλλονται µε µέριµνα των
ενδιαφεροµένων ή µπορούν να ζητηθούν αυτεπάγγελτα από την
αρµόδια Στρατολογική Υπηρεσία.

9. Όσοι από τους αναφερόµενους στην παράγραφο 1 διετέ-
λεσαν οποτεδήποτε ή διατελούν σε ανυποταξία, µε την απαλ-
λαγή τους από τη στράτευση, εξαιρούνται από την πρόσκληση
ή τις προσκλήσεις για τις οποίες κηρύχθηκαν ανυπότακτοι. Το
αξιόποινο της ανυποταξίας τους εξαλείφεται και αίρονται όλες
οι έννοµες συνέπειες. Οι δικογραφίες για τις ανυποταξίες τίθεν-
ται στο αρχείο µε πράξη του εισαγγελέα του αρµόδιου στρατιω-
τικού δικαστηρίου.»

7. Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 19 αντικαθίστανται ως
εξής: 

«2. Η αναβολή κατάταξης των στρατευσίµων της περίπτωσης
α’ της παραγράφου 1 διαρκεί µέχρι την 31η Δεκεµβρίου του
έτους που συµπληρώνουν το τριακοστό τρίτο (33ο) έτος της ηλι-
κίας τους.  

3. Η αναβολή κατάταξης των στρατευσίµων της περίπτωσης
β’ της παραγράφου 1 δεν µπορεί να υπερβαίνει την 31η Δεκεµ-
βρίου του έτους που συµπληρώνουν το τριακοστό τρίτο (33ο)
έτος της ηλικίας τους. Για τη χορήγηση ή µη της αναβολής αυτής
και για τη διάρκειά της αποφασίζει, κατά περίπτωση, ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας ύστερα από εισήγηση επιτροπής που αποτελεί-
ται από έναν (1) ανώτερο αξιωµατικό του Κοινού Νοµικού Σώµα-
τος των Ενόπλων Δυνάµεων και δύο (2) καθηγητές Ανώτατων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της περιφέρειας Αττικής και µε γνω-
στικό αντικείµενο συναφές µε το υπό εξέταση αντικείµενο του
διαπρέποντος επιστήµονα. Η συγκρότηση της παραπάνω επιτρο-
πής καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυ-
νας και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Οικονοµικών, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µπορεί να κα-
θορίζεται αµοιβή των µελών της επιτροπής.».

8. Η παράγραφος 4 του άρθρου 23 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Η αναβολή κατάταξης του παρόντος χορηγείται από την

αρµόδια Στρατολογική Υπηρεσία, ύστερα από αίτηση των ενδια-
φεροµένων που συνοδεύεται από πιστοποιητικό οικογενειακής
κατάστασης του αρµόδιου δήµου και βεβαίωση της µονάδας ή
της υπηρεσίας στην οποία υπηρετεί ο αδελφός που παρέχει το
δικαίωµα, µε την οποία βεβαιώνεται ότι αυτός δεν τελεί σε λιπο-
ταξία.».

9. Ο τίτλος και η παράγραφος 1 του άρθρου 28 αντικαθίσταν-
ται ως εξής:

«Αναβολή κατάταξης υποψήφιων βουλευτών – ευρωβουλευ-
τών - περιφερειαρχών – δηµάρχων.

1. Αναβάλλεται η κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις των στρα-
τευσίµων που υποβάλλουν υποψηφιότητα για την εκλογή τους
ως βουλευτών, ευρωβουλευτών, περιφερειαρχών ή δηµάρχων.». 

10. Στο άρθρο 29 οι παράγραφοι 3, 4 και 5 αντικαθίστανται και
προστίθεται παράγραφος 8, ως εξής:

«3. Αν η αναβολή χορηγηθεί, οι ενδιαφερόµενοι κατατάσσονται
µε τη µεθεπόµενη Εκπαιδευτική Σειρά Στρατευσίµων Οπλιτών
(ΕΣΣΟ). Αν το αίτηµα απορριφθεί και έχει παρέλθει η ηµεροµηνία
κατάταξής τους, υποχρεούνται σε κατάταξη µέσα σε ένα πενθή-
µερο από την ηµεροµηνία έκδοσης της απορριπτικής πράξης. 

4. Η αναβολή κατάταξης του παρόντος χορηγείται ύστερα από
αίτηση των ενδιαφεροµένων που συνοδεύεται από υποστηρι-
κτικά έγγραφα στοιχεία, από τα οποία προκύπτουν οι επικαλού-
µενοι κοινωνικοί λόγοι. 

5. Η αίτηση της παραγράφου 4 υποβάλλεται µέχρι και την ηµε-
ροµηνία που οι ενδιαφερόµενοι υποχρεούνται να καταταγούν
στις Ένοπλες Δυνάµεις. Αν η αίτηση υποβληθεί αργότερα, η ανα-
βολή χορηγείται αναδροµικά, εφόσον οι ενδιαφερόµενοι δεν
έχουν καταταγεί, οι προϋποθέσεις υπήρχαν κατά την ηµεροµηνία
που έπρεπε να καταταγούν και δεν έχει παρέλθει η τελευταία
ηµεροµηνία κατάταξης της µεθεπόµενης Εκπαιδευτικής Σειράς
Στρατευσίµων Οπλιτών (ΕΣΣΟ) . 

8. Η αναβολή κατάταξης για κοινωνικούς λόγους διακόπτεται
οποτεδήποτε εφόσον οι ενδιαφερόµενοι επιθυµούν να κατατα-
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γούν µε την αµέσως επόµενη Εκπαιδευτική Σειρά Στρατευσίµων
Οπλιτών (ΕΣΣΟ).».

11.  Οι παράγραφοι 1 και 4 του άρθρου 31 αντικαθίστανται ως
εξής:

«1. Οι στρατεύσιµοι καλούνται για κατάταξη στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδε-
ται ύστερα από εισήγηση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
του οικείου Κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων, κοινοποιείται σε
όλες τις αρµόδιες αρχές και δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται οι µονά-
δες και οι ηµεροµηνίες κατάταξης. Η γνωστοποίηση της κλήσης
για κατάταξη στους ενδιαφεροµένους είναι δυνατόν να γίνεται
και µε τη χρήση ηλεκτρονικών µεθόδων και δικτυακών υποδο-
µών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του  ν. 3979/2011 (Α’ 138). 

4. Οι καλούµενοι για κατάταξη υποχρεούνται να κατατάσσον-
ται την τασσόµενη ηµεροµηνία ή προθεσµία και στις µονάδες
που καθορίζονται µε την απόφαση πρόσκλησης της παραγρά-
φου 1. Αν για λόγους αντικειµενικής αδυναµίας δεν κατατάσσον-
ται, οφείλουν να παρουσιάζονται µε την επίδειξη της κλήσης για
κατάταξη, σε οποιαδήποτε στρατιωτική ή αστυνοµική αρχή για
να δηλώσουν τους λόγους αδυναµίας. Στην περίπτωση αυτή τεκ-
µαίρεται ότι έχουν καταταχθεί εµπρόθεσµα αν παρουσιαστούν
στις µονάδες κατάταξης µέσα σε πέντε (5) ηµέρες από την κα-
θοριζόµενη ηµεροµηνία κατάταξής τους και εφόσον οι προανα-
φερόµενες αρχές έχουν διαπιστώσει τους λόγους της αντικει-
µενικής αδυναµίας».

12. Στην περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 37, οι
λέξεις «µόνιµος αξιωµατικός του Υγειονοµικού Σώµατος (ια-
τρός)» και «µόνιµο αξιωµατικό του Υγειονοµικού Σώµατος (ιατ-
ρό)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «αξιωµατικός ή οπλίτης του
Υγειονοµικού Σώµατος (ιατρός)» και «αξιωµατικό ή οπλίτη του
Υγειονοµικού Σώµατος (ιατρό)», αντίστοιχα. 

13. Η περίπτωση ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 42 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«ε. Άδειας απουσίας µεγαλύτερης των ορίων που καθορίζονται
στην Φ.400/34/292616/Σ.4753/31.8.2016 (Β’ 2808) κοινή από-
φαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και του Αναπληρωτή
Υπουργού Εθνικής Άµυνας.».

14. Ο τίτλος και η παράγραφος 1 του άρθρου 45 αντικαθίσταν-
ται ως εξής:

«Άρθρο 45
Προσωρινή απόλυση από τις Ένοπλες Δυνάµεις 

και επανακατάταξη σε αυτές των υποψήφιων
Βουλευτών – Ευρωβουλευτών –
Περιφερειαρχών – Δηµάρχων

1. Οι υπηρετούντες στις Ένοπλες Δυνάµεις για εκπλήρωση
των στρατιωτικών τους υποχρεώσεων που υποβάλλουν ή απο-
δέχονται υποψηφιότητα για την εκλογή τους ως Βουλευτών, Ευ-
ρωβουλευτών, Περιφερειαρχών ή Δηµάρχων, απολύονται προ-
σωρινά από αυτές την επόµενη της ηµεροµηνίας επίδοσης της
πρότασης υποψηφιότητας στον πρόεδρο του αρµόδιου δικαστη-
ρίου και η εκπλήρωση των στρατιωτικών τους υποχρεώσεων ανα-
βάλλεται.»

15. Η περίπτωση θ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 49 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«θ. Ο χρόνος που δεν λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής στρα-
τιωτικής υπηρεσίας.».

16.  Η παράγραφος 5 του άρθρου 51 αντικαθίσταται ως εξής: 
«5. Στους ανυπότακτους επιβάλλονται οι προβλεπόµενες από

το Στρατιωτικό Ποινικό Κώδικα ποινικές κυρώσεις, χρηµατικό
πρόστιµο το οποίο έχει προσωποπαγή χαρακτήρα, καθώς και οι
στερήσεις και απαγορεύσεις που προβλέπονται από τα άρθρα
53 και 54 του παρόντος.».

17. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 58 η φράση:
«Ο µόνος ή ο µεγαλύτερος γιος ή αδελφός» αντικαθίσταται

από τις λέξεις «Όλοι οι γιοί ή αδελφοί».
18. Το άρθρο 70 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 70

Εκτίµηση λόγων ανώτερης βίας 
ή ανυπέρβλητων κωλυµάτων

1. Λόγοι ανώτερης βίας ή ανυπέρβλητων κωλυµάτων, που προ-
βάλλονται από στρατευσίµους, έφεδρους ή δόκιµους έφεδρους
αξιωµατικούς, οπλίτες, έφεδρους οπλίτες ή οπλίτες από την εφε-
δρεία για τη µη τήρηση των υποχρεώσεων που τίθενται από τη
στρατολογική νοµοθεσία, εκτιµώνται από την αρµόδια Διοίκηση
Στρατολογικών Υπηρεσιών, εφόσον δεν πρόκειται για τη µη τή-
ρηση της υποχρέωσης για κατάταξη. Οµοίως, και οι ανυπότακτοι
µπορούν να προβάλλουν τους ανωτέρω λόγους ή κωλύµατα,
µετά την ηµεροµηνία διακοπής της ανυποταξίας τους.  

2. Ως λόγος ανώτερης βίας ή ανυπέρβλητο κώλυµα θεωρείται
κάθε τυχερό, απρόβλεπτο ή αναπότρεπτο γεγονός, είτε αντικει-
µενικό είτε σχετικό µε το πρόσωπο του υπόχρεου, το οποίο,
παρά την επιµέλεια και σύνεση του υπόχρεου, καθιστά αδύνατη
ή εξαιρετικά δύσκολη τη συµµόρφωσή του.

3. Για τη µη τήρηση της υποχρέωσης για κατάταξη είναι δυ-
νατή η επίκληση και εξαιρετικών λόγων, πέραν των λόγων ή κω-
λυµάτων της παραγράφου 2. Ως εξαιρετικός λόγος θεωρείται
κάθε γεγονός, είτε αντικειµενικό είτε σχετικό µε το πρόσωπο του
υπόχρεου, το οποίο, παρά την επιµέλεια και σύνεση του υπό-
χρεου, καθιστά αδύνατη ή εξαιρετικά δύσκολη την κατάταξή του,
ή εξαιτίας του οποίου ενδεχόµενη κατάταξή του θα τον έθετε σε
ιδιαίτερα επαχθή θέση. 

4. Για την αποδοχή ή την απόρριψη των λόγων των παραγρά-
φων 2 και 3 για τη µη τήρηση της υποχρέωσης για κατάταξη,
αποφασίζει ειδική επιτροπή που αποτελείται από έναν (1) ανώ-
τατο και έναν (1) ανώτερο αξιωµατικό του Νοµικού Σώµατος των
Ενόπλων Δυνάµεων και τον Διοικητή της αρµόδιας Διοίκησης
Στρατολογικών Υπηρεσιών. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας ορίζονται τα µέλη της ανωτέρω επιτροπής, τακτικά και
αναπληρωµατικά, για δύο (2) έτη.

5. Για τους διατελέσαντες ή διατελούντες σε ανυποταξία που
υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος, οι διοικητικές συνέπειες
και τα διοικητικά πρόστιµα, που έχουν επιβληθεί και βεβαιωθεί
διαγράφονται στο σύνολό τους.

6. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
καθορίζονται η διαδικασία, τα δικαιολογητικά, οι προθεσµίες
υποβολής τους, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρ-
µογή του παρόντος άρθρου.».

19. Η παράγραφος 4 του άρθρου 72 αντικαθίσταται ως εξής:
4. Αν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, απαιτείται προ-

σκόµιση δικαιολογητικών, τα οποία έχουν εκδοθεί από δηµόσια
αρχή ξένου κράτους, γίνονται δεκτά µόνο εφόσον είναι επικυρω-
µένα για τη γνησιότητά τους και επίσηµα µεταφρασµένα. Αντί-
γραφα των ανωτέρω εγγράφων γίνονται δεκτά σύµφωνα µε το
άρθρο 11 του ν. 2690/1999 (Α’ 45).».

Άρθρο 19
Ρύθµιση στρατιωτικών υποχρεώσεων ανυπότακτων

1. Οι διατελέσαντες ή διατελούντες σε ανυποταξία, κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, εξαιρούνται από την πρό-
σκληση ή τις προσκλήσεις για τις οποίες κηρύχθηκαν ανυπότα-
κτοι, εφόσον: 

α) έχουν ήδη καταταγεί στις Ένοπλες Δυνάµεις και εκπλήρω-
σαν πλήρως ή µερικώς τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις, 

β) έχουν καταταγεί στις Ένοπλες Δυνάµεις και εκπληρώνουν
ακόµη τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις, 

γ) καταταγούν στις Ένοπλες Δυνάµεις προς εκπλήρωση των
στρατιωτικών τους υποχρεώσεων µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2020,

δ) έχουν ήδη απαλλαγεί από την υποχρέωση στράτευσης,
χωρίς να προηγηθεί κατάταξή τους στις Ένοπλες Δυνάµεις,

ε) απαλλαγούν από την υποχρέωση στράτευσης µέχρι τις 31
Δεκεµβρίου 2020,

στ) τελούν σε αναβολή κατάταξης για λόγους υγείας,
ζ) λάβουν αναβολή κατάταξης για λόγους υγείας µέχρι τις 31
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Δεκεµβρίου 2020,
η) έχουν ήδη εκπληρώσει ως αντιρρησίες συνείδησης πλήρως

ή µερικώς την εναλλακτική τους υπηρεσία,
θ)  έχουν ήδη υποβάλει ή υποβάλουν δικαιολογητικά για την

υπαγωγή τους στις κείµενες διατάξεις περί αντιρρησιών συνεί-
δησης µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2020 και παρουσιάζονται εµπρό-
θεσµα για εκπλήρωση της εναλλακτικής τους υπηρεσίας, ως εκ
της ανωτέρω υπαγωγής τους.

2. Το αξιόποινο της ανυποταξίας όσων υπάγονται ή θα υπαχ-
θούν σε µία από τις περιπτώσεις α’ έως θ’ της παραγράφου 1
εξαλείφεται, οι ποινικές συνέπειες αίρονται και οι διοικητικές συ-
νέπειες και τα διοικητικά πρόστιµα, που έχουν επιβληθεί και βε-
βαιωθεί διαγράφονται στο σύνολό τους. Αν µέρος των διοικη-
τικών προστίµων έχει αποπληρωθεί, διαγράφεται το υπολειπό-
µενο ποσό. Οι σχετικές δικογραφίες τίθενται στο αρχείο µε
πράξη του εισαγγελέα του αρµόδιου στρατιωτικού δικαστηρίου.

3. Η υπαγωγή στις διατάξεις του παρόντος γίνεται αυτεπαγ-
γέλτως.

Άρθρο 20
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4361/2016 

Στον ν. 4361/2016 (Α’ 10) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
1. Οι περιπτώσεις β’ και γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2

αντικαθίστανται ως εξής:
«β. Τοποθέτηση είναι η αρχική ή η οριστική ένταξη του οπλίτη,

σε µονάδες - ανεξάρτητες υποµονάδες και υπηρεσίες των Ενό-
πλων Δυνάµεων, µετά την κατάταξή του.

γ. Μετάθεση είναι η µετακίνηση του οπλίτη από τη θέση που
έχει τοποθετηθεί, σε διαφορετική µονάδα - ανεξάρτητη υποµο-
νάδα ή υπηρεσία.».

2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 3 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Οι τοποθετήσεις των οπλιτών στις Ένοπλες Δυνάµεις διε-

νεργούνται µετά την κατάταξή τους, σε µονάδες των Ενόπλων
Δυνάµεων, ως εξής:

α. για το Στρατό Ξηράς, σε Μονάδες Εκστρατείας της Θρά-
κης, των νήσων του Ανατολικού Αιγαίου, των Δωδεκανήσων, της
Κρήτης, της Μακεδονίας και της Ηπείρου, καθώς και σε Μονάδες
Προκάλυψης της µεθορίου της Ηπείρου, της Μακεδονίας και της
Θράκης,

β. για το Πολεµικό Ναυτικό, κατ’ αρχάς σε πλοία, Ναυστάθ-
µους, Ναυτικά Παρατηρητήρια ή Υπηρεσίες νήσων και στη συ-
νέχεια σε λοιπές Μονάδες και Υπηρεσίες µε κριτήριο τη στε-
λέχωση αυτών µε τον υψηλότερο βαθµό δυσκολίας στο σύνολο
της Επικράτειας,

γ. για την Πολεµική Αεροπορία, κατ’ αρχάς σε Μονάδες και
Υπηρεσίες, εκτός των περιφερειακών ενοτήτων Αττικής και Θεσ-
σαλονίκης, µε τον υψηλότερο βαθµό δυσκολίας και στη συνέχεια
σε Μονάδες και Υπηρεσίες µε όµοιο βαθµό δυσκολίας που βρί-
σκονται εντός των ανωτέρω νοµών.».

3. Στην υποπερίπτωση γγ’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου
2 του άρθρου 3 προστίθεται τρίτο εδάφιο ως εξής: 

«Οι οπλίτες που έχουν την επιµέλεια τέκνου µε συµβολαιογρα-
φική πράξη του άρθρου 1441 του Αστικού Κώδικα µε ποσοστό
αναπηρίας 67% και άνω.».

4. Το άρθρο 4 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Δήλωση τόπου προτίµησης

1. Οι στρατεύσιµοι υποβάλλουν δήλωση του τόπου προτίµη-
σής τους για τοποθέτηση και µετάθεση. Ο τύπος της δήλωσης
τόπου προτίµησης καθορίζεται µε διαταγή του οικείου Κλάδου
των Ενόπλων Δυνάµεων.

2. Η δήλωση τόπου προτίµησης υποβάλλεται από τους στρα-
τεύσιµους ηλεκτρονικά, πριν από την κατάταξη, µέσω των επί-
σηµων ιστότοπων των Γενικών Επιτελείων. Η δήλωση οριστικο-
ποιείται και υπογράφεται από τους οπλίτες κατά την κατάταξή
τους. Είναι δυνατή η υποβολή ηλεκτρονικής δήλωσης και κατά
τη διάρκεια της κατάταξης, από τους οπλίτες που δεν την υπέ-
βαλαν αρχικά, η οποία θα λαµβάνεται υπόψη µόνο για την υλο-

ποίηση των µεταθέσεών τους.
3. Μεταβολή της δήλωσης τόπου προτίµησης επιτρέπεται,

µετά την τοποθέτηση των οπλιτών σε µονάδες, εφόσον προκύ-
ψουν επιγενόµενοι της κατάταξής τους λόγοι, οι οποίοι τη δικαιο-
λογούν.

4. Όσοι επικαλούνται λόγους υπαγωγής στις διατάξεις των
παραγράφων 2β και 12 του άρθρου 3, καθώς και των παραγρά-
φων 2 και 3 του άρθρου 6, προσκοµίζουν τα  απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά της Φ.411/115/287956/Σ.3473/28.6.2016 (Β’ 2125)
απόφασης του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, προκειµένου να λη-
φθούν υπόψη κατά την υλοποίηση των µεταθέσεών τους.».

5. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 6 αν-
τικαθίσταται ως εξής:  

«Στους οπλίτες αυτούς απονέµεται κατάλληλη ειδικότητα και
αµέσως µετά το πέρας της βασικής εκπαίδευσης υπηρετούν
στην πλησιέστερη µονάδα του τόπου επιθυµίας τους.».

6. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 6 αντικαθίστανται ως
εξής:

«3. Οµοίως εξαιρούνται, εφόσον το επιθυµούν, οι οπλίτες που
έχουν ολοκληρώσει επιτυχώς πρόγραµµα θεραπείας εξαρτηµέ-
νων ατόµων από ναρκωτικές ουσίες, στους εγκεκριµένους οργα-
νισµούς ή φορείς του άρθρου 51 του ν. 4139/2013 (Α’ 74). Στους
οπλίτες αυτούς απονέµεται κατάλληλη ειδικότητα και αµέσως
µετά το πέρας της βασικής εκπαίδευσης υπηρετούν στην πλη-
σιέστερη µονάδα του τόπου, όπου έχει έδρα το κέντρο θερα-
πείας τους.

4. Για υπηρεσιακούς λόγους και για λόγους που επιβάλλει η
ανάγκη κοινωνικής προσφοράς των Ενόπλων Δυνάµεων, µπορεί
να εξαιρείται µε αιτιολογηµένη απόφαση ποσοστό οπλιτών έως
το 2% του συνολικού αριθµού των καταταγέντων σε κάθε Εκπαι-
δευτική Σειρά Στρατεύσιµων Οπλιτών (ΕΣΣΟ) ανά Κλάδο των
Ενόπλων Δυνάµεων. Ως συνολικός αριθµός των καταταγέντων
κατά Εκπαιδευτική Σειρά Στρατεύσιµων Οπλιτών (ΕΣΣΟ), θεω-
ρείται ο αριθµός των οπλιτών, για τους οποίους εκδίδεται σχετική
διαταγή τοποθέτησης.».

7. Η παράγραφος 1 του άρθρου 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Η απόδειξη των κριτηρίων των παραγράφων 2β και 12 του

άρθρου 3 και των παραγράφων 2 και 3 του άρθρου 6 γίνεται µε
την προσκόµιση των απαιτούµενων δικαιολογητικών της Φ.411/
115/287956/Σ.3473/28.6.2016 (Β’ 2125) απόφασης του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας από τους ενδιαφεροµένους, εφόσον δεν κατα-
στεί εφικτή η συλλογή των στοιχείων µε ηλεκτρονικά µέσα ή
µέσω πληροφορικής διασύνδεσης των αρµόδιων υπηρεσιών του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των εµπλεκόµενων φορέων του
δηµοσίου.».

8. Οι περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου 4 του άρθρου 7
αντικαθίστανται ως εξής:

«α. Εξειδικεύονται τα οικονοµικά και κοινωνικά κριτήρια, ο
αριθµός των µορίων που αντιστοιχούν σε κάθε περίπτωση, τα δι-
καιολογητικά που απαιτούνται, καθώς και η διαδικασία συλλογής
και εξέτασης των στοιχείων-δικαιολογητικών.

β. Καθορίζεται ο τρόπος ενηµέρωσης, για την υποχρέωση
συµπλήρωσης της δήλωσης τόπου προτίµησης, η διαδικασία
συµπλήρωσης, επεξεργασίας και οριστικοποίησής της, καθώς
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την υλοποίηση της εν λόγω δια-
δικασίας.».

Άρθρο 21
Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν. 1911/1990 

Στο άρθρο 13 του ν. 1911/1990 (Α’ 166) επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις:

1. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 13 αντικαθίστανται ως
εξής:

«1. Οι οπλίτες των Ενόπλων Δυνάµεων µπορούν, µετά την εκ-
πλήρωση των στρατιωτικών τους υποχρεώσεων, να ανακατατάσ-
σονται εθελοντικά για βραχεία περίοδο ενός (1) µέχρι τριών (3)
ετών, µε τον βαθµό που φέρουν. Η ίδια δυνατότητα παρέχεται
και στους εφέδρους, εφόσον αυτοί έχουν εκπληρώσει ενόπλως
τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις ως οπλίτες και δεν έχουν πα-
ρέλθει τρία (3) έτη από την ηµεροµηνία εκπλήρωσής τους.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 18 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6583



2. Η ανακατάταξη των οπλιτών και η επανακατάταξη των εφέ-
δρων γίνεται στον Κλάδο των Ενόπλων Δυνάµεων που υπηρε-
τούν ή στην εφεδρεία του οποίου ανήκουν. Κατ’ εξαίρεση, ως
Οπλίτες Βραχείας Ανακατάταξης (ΟΒΑ) Ειδικών Δυνάµεων -
Οµάδων Υποβρυχίων Καταστροφών (ΟΥΚ) είναι δυνατόν να υπη-
ρετούν και όσοι εκπληρώνουν ή εκπλήρωσαν τη στρατεύσιµη
στρατιωτική τους υποχρέωση σε οποιονδήποτε Κλάδο των Ενό-
πλων Δυνάµεων, καθώς και σε οποιοδήποτε Όπλο - Σώµα για
τους ανήκοντες στο Στρατό Ξηράς. Οµοίως, είναι δυνατόν ήδη
υπηρετούντες ΟΒΑ να µεταφερθούν ή να µεταταγούν στις Ειδι-
κές Δυνάµεις - ΟΥΚ. Για την ανακατάταξη ή επανακατάταξη και
τη µεταφορά των ΟΒΑ εκδίδεται απόφαση του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας, ύστερα από πρόταση του οικείου Γενικού Επιτε-
λείου.»

2. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 13 προστίθεται τρίτο εδάφιο
ως εξής:

«Πριν να εκδοθεί η προβλεπόµενη στο προηγούµενο εδάφιο
απόφαση, κατανέµεται στους Κλάδους των Ενόπλων Δυνάµεων
µε γνωµάτευση του Συµβουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων,
ανάλογα µε τις ανάγκες των Γενικών Επιτελείων, ο αριθµός των
θέσεων των Οπλιτών Βραχείας Ανακατάταξης που προκηρύσσε-
ται κάθε φορά.».  

3. Η περίπτωση γ’ της παρ. 6 του άρθρου 13 αντικαθίσταται
και προστίθεται περίπτωση η’ ως εξής:

«γ. Εφόσον υποβάλλουν αίτηση διακοπής, µετά τη συµπλή-
ρωση τριών (3) µηνών πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας από
την έναρξη της τελευταίας αναληφθείσας στρατιωτικής τους
υποχρέωσης.  

η. Εφόσον δεν ολοκληρώσουν επιτυχώς την εκπαίδευση που
απαιτείται για να υπηρετήσουν ως Οπλίτες Βραχείας Ανακατά-
ταξης (ΟΒΑ) Ειδικών Δυνάµεων - Οµάδων Υποβρυχίων Κατα-
στροφών (ΟΥΚ), µε την επιφύλαξη της περίπτωσης β’ της παρα-
γράφου 14.».

4. Στο άρθρο 13 προστίθεται παράγραφος 14 ως εξής: 
«14. Οι ήδη υπηρετούντες Οπλίτες Βραχείας Ανακατάταξης

(ΟΒΑ) οποιουδήποτε Κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων ή οποιου-
δήποτε Όπλου ή Σώµατος, για τους ανήκοντες στο Στρατό
Ξηράς, που επιθυµούν να υπηρετήσουν ως ΟΒΑ Ειδικών Δυνά-
µεων - Οµάδων Υποβρυχίων Καταστροφών (ΟΥΚ), εφόσον:

α. ολοκληρώσουν επιτυχώς την απαιτούµενη προς τούτο εκ-
παίδευση, µεταφέρονται ή µετατάσσονται στις Ειδικές Δυνάµεις
- ΟΥΚ από τον Κλάδο ή το Όπλο – Σώµα, για τους ανήκοντες
στον Στρατό Ξηράς, αντίστοιχα, που υπηρετούν, προς εκπλή-
ρωση της τελευταίας αναληφθείσας υποχρέωσής τους,

β. δεν ολοκληρώσουν επιτυχώς την ανωτέρω εκπαίδευση, εξα-
κολουθούν να υπηρετούν ως ΟΒΑ στον Κλάδο ή το Όπλο –
Σώµα, για τους ανήκοντες στον Στρατό Ξηράς, που ανακατατάχ-
θηκαν ή επανακατατάχθηκαν, προς εκπλήρωση της τελευταίας
αναληφθείσας υποχρέωσής τους.».

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΘΕΜΑΤΑ ΑΝΤΙΡΡΗΣΙΩΝ ΣΥΝΕΙΔΗΣΗΣ

Άρθρο 22
Τροποποίηση του άρθρου 79 του ν. 3883/2010

Ο τίτλος και η παρ. 1 του άρθρου 79 του ν. 3883/2010 (Α’ 167)
αντικαθίστανται ως εξής: 

«Άρθρο 71
Ρύθµιση υποχρεώσεων αντιρρησιών συνείδησης 
που έχουν συµπληρώσει το τριακοστό τρίτο έτος 

της ηλικίας τους

1. Όσοι συµπληρώνουν το τριακοστό τρίτο έτος της ηλικίας
τους µπορούν να εξαγοράσουν το υπόλοιπο της εναλλακτικής
τους υπηρεσίας, εφόσον έχουν διατεθεί ή θα διατεθούν σε φο-
ρείς του δηµόσιου τοµέα και αφού προηγουµένως εκπληρώσουν
εναλλακτική υπηρεσία είκοσι (20) ηµερών.».

Άρθρο 23

Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3421/2005
Στον ν. 3421/2005 (Α’ 302) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: 
1.  Η παράγραφος 2 του άρθρου 60 αντικαθίσταται ως εξής: 
«2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που δηµοσι-

εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, επιτρέπεται η από-
λυση των αντιρρησιών συνείδησης και πριν από τη συµπλήρωση
του χρόνου υπηρεσίας που προβλέπεται από την παράγραφο 1,
όχι όµως πριν από τη συµπλήρωση του µέγιστου χρόνου πραγ-
µατικής στρατιωτικής υπηρεσίας, που ισχύει για την οριστική
απόλυση των ενόπλως υπηρετούντων οπλιτών οποιοδήποτε κλά-
δου των Ενόπλων Δυνάµεων.»

2. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 62 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«α. Τρεις (3) καθηγητές ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
της Περιφέρειας Αττικής µε ειδικότητα στη φιλοσοφία ή στις κοι-
νωνικές – πολιτικές επιστήµες ή στην ψυχολογία ή στη νοµική.»

3. Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 62 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«γ. Έναν (1) ανώτερο αξιωµατικό του Κοινού Νοµικού Σώµα-
τος των Ενόπλων Δυνάµεων.»

4. Η παράγραφος 1 του άρθρου 64 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Οι αναγνωριζόµενοι ως αντιρρησίες συνείδησης για εκπλή-

ρωση εναλλακτικής υπηρεσίας υποχρεούνται να παρουσιάζονται
για ανάληψη υπηρεσίας µέσα στην προθεσµία που καθορίζεται
στην πρόσκληση που τους αποστέλλεται από την αρµόδια Στρα-
τολογική Υπηρεσία. Τα άρθρα 13, 14, 15, 16, 17, 32, 34 και 37
εφαρµόζονται αναλόγως. Αν στα πρόσωπα του προηγούµενου
εδαφίου χορηγηθούν οι αναβολές κατάταξης των άρθρων 18, 19,
19Α, 20, 21, 22, 23, 25, 27 και 28, η διαδικασία υπαγωγής τους
στις διατάξεις περί αντιρρησιών συνείδησης επαναλαµβάνεται
µετά τη λήξη ή τη διακοπή της αναβολής τους, ύστερα από νέο
αίτηµά τους. Όσοι δεν παρουσιάζονται κηρύσσονται ανυπότα-
κτοι, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.»

5. Η περίπτωση ε’ της παραγράφου 2 του άρθρου 64 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«ε. Δικαιούνται άδειας απουσίας δύο (2) ηµερών για κάθε µήνα
υπηρεσίας και γονικής άδειας πέντε (5) ηµερών για κάθε τέκνο
που βρίσκεται στη ζωή.».

6.  Η παράγραφος 2 του άρθρου 65 καταργείται. 
7.  Στο άρθρο 66 προστίθεται παράγραφος 6 ως εξής: 
«6. Αν ασκηθεί αίτηση θεραπείας κατά απορριπτικής απόφα-

σης επί αιτήµατος χορήγησης της αναβολής κατάταξης της πα-
ραγράφου 1β του άρθρου 19 ή επί αιτήµατος αναγνώρισης
αντιρρησία συνείδησης, χορηγείται υποχρεωτικά αναστολή εκτέ-
λεσης της διοικητικής πράξης,  χωρίς αίτηση του ενδιαφεροµέ-
νου.». 

8.  Στο άρθρο 68 προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής: 
«3. Η παράγραφος 1 εφαρµόζεται αναλόγως και στους ανα-

γνωριζόµενους αντιρρησίες συνείδησης που εκπληρώνουν την
εναλλακτική τους υπηρεσία.».

9.  Στο άρθρο 69 προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής: 
«4. Οι παράγραφοι 1 έως 3 εφαρµόζονται αναλόγως και στους

αντιρρησίες συνείδησης που εκπληρώνουν την εναλλακτική τους
υπηρεσία.». 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΘΕΜΑΤΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 24
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3186/2003 

Στον  ν. 3186/2003 (Α’ 230) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: 
1.  Στο άρθρο 1 προστίθεται παράγραφος 6 ως εξής:
«6. Στη Σχολή είναι δυνατόν να λειτουργούν ειδικά τµήµατα

σπουδών, καθώς και εθνικά ή διεθνή σχολεία ειδικής επιµόρφω-
σης. Η διάρκεια φοίτησης σε αυτά και λοιπά συναφή θέµατα κα-
θορίζονται από το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας.».

2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 3 αντικαθίσταται ως εξής: 
«1.  Οι δαπάνες λειτουργίας της Σχολής εγγράφονται κατ’ έτος

στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Οι δαπά-
νες αυτές καλύπτονται από τα Γενικά Επιτελεία των Κλάδων,
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ανάλογα µε τον αριθµό των φοιτούντων κάθε εκπαιδευτικής σει-
ράς που προέρχονται από αυτά, µε µεταφορά των αντίστοιχων
ποσών του εγκριθέντος προϋπολογισµού της Σχολής από τα εν
λόγω Γενικά Επιτελεία στον προϋπολογισµό του Γενικού Επιτε-
λείου Στρατού (ΓΕΣ).». 

3. Η παράγραφος 3 του άρθρου 3 αντικαθίσταται ως εξής: 
«3. Στο µόνιµο στρατιωτικό εκπαιδευτικό προσωπικό που υπη-

ρετεί στη Σχολή και διδάσκει γνωστικά αντικείµενα των τοµέων
εκπαίδευσης δεν καταβάλλεται αποζηµίωση. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Οικονοµικών καθορίζεται η
αποζηµίωση των εξωτερικών οµιλητών της Σχολής.».

4. Η περίπτωση δ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 4 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«δ. Οι τοµείς και τα προγράµµατα εκπαίδευσης, η διάρκεια
αυτής, η οποία θα πρέπει να είναι δέκα (10) τουλάχιστον µήνες,
η διενέργεια περιοδικών και τελικών εξετάσεων και ο τρόπος εξα-
γωγής της τελικής βαθµολογίας των σπουδαστών, καθώς και η
άδεια που µπορούν να λάβουν οι σπουδαστές κατά τη διάρκεια
της εκπαίδευσης.».

Άρθρο 25
Μετονοµασία Σχολών Διοίκησης και Επιτελών

Οι Σχολές Διοίκησης και Επιτελών των Κλάδων των Ενόπλων
Δυνάµεων, οι οποίες οργανώθηκαν σύµφωνα µε την παρ. 2 του
άρθρου 5 του ν. 3186/2003, µετονοµάζονται ως εξής:

α. Η Σχολή Διοίκησης και Επιτελών του Στρατού Ξηράς σε
Σχολή Πολέµου Στρατού Ξηράς (ΣΠΣΞ).

β. Η Σχολή Διοίκησης και Επιτελών του Πολεµικού Ναυτικού
σε Ναυτική Σχολή Πολέµου (ΝΣΠ).

γ. Η Σχολή Διοίκησης και Επιτελών της Πολεµικής Αεροπορίας
σε Αεροπορική Σχολή Πολέµου (ΑΣΠ).

Άρθρο 26
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3187/2003

Στον ν. 3187/2003 (Α’ 233) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: 
1. Οι περιπτώσεις γ’ και δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 3

αντικαθίστανται ως εξής:
«γ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του Ανώτατου Αεροπορικού Συµβουλίου (Α.Α.Σ.), είναι
δυνατή η ίδρυση, η λειτουργία, η µετονοµασία ή η κατάργηση
στο Τµήµα Αεροπορικών Επιστηµών που λειτουργεί στη Σχολή
Ικάρων νέων Κατευθύνσεων οι οποίες θα λειτουργούν από το
πρώτο έτος σπουδών. 

δ. Οι σπουδαστές της Κατεύθυνσης Ιπταµένων της Σχολής Ικά-
ρων οι οποίοι κατά τη διάρκεια του πρώτου έτους σπουδών απο-
τυγχάνουν στις πτήσεις ή κρίνονται υγειονοµικά ακατάλληλοι,
διαγράφονται από τη Σχολή Ικάρων απολυόµενοι, µε την επιφύ-
λαξη της περίπτωσης στ’.»

2. Η περίπτωση στ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 3 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«στ. Οι σπουδαστές της Κατεύθυνσης Ιπταµένων της Σχολής
Ικάρων, οι οποίοι κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσής τους απο-
τυγχάνουν στις πτήσεις ή κρίνονται υγειονοµικά ακατάλληλοι,
πλην όµως κατάλληλοι για ειδικότητες εδάφους, µπορούν
ύστερα από αίτησή τους να παραµείνουν στη Σχολή Ικάρων µε-
τατασσόµενοι είτε σε νέα Κατεύθυνση, σύµφωνα µε την περί-
πτωση γ’, είτε στην ήδη λειτουργούσα Κατεύθυνση των Ελεγ-
κτών Αεράµυνας, καθ' υπέρβαση του αριθµού των εισακτέων του
αντίστοιχου έτους, εφόσον υφίστανται υπηρεσιακές ανάγκες,
ύστερα από εισήγηση του Ανώτατου Αεροπορικού Συµβουλίου
και απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Για τους σπουδα-
στές του πρώτου έτους, η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου
εφαρµόζεται µετά την πάροδο του χρονικού διαστήµατος που
καθορίζεται µε την παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3648/2008 (Α’
38).».

3. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 5 του άρθρου 5 αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«α. Ο Διευθυντής Στρατιωτικής Εκπαίδευσης είναι αξιωµατικός

του οικείου Κλάδου βαθµού Ταξιάρχου ή Συνταγµατάρχη και αν-
τίστοιχων των άλλων Κλάδων των Ε.Δ., απόφοιτος του οικείου
ανώτατου στρατιωτικού εκπαιδευτικού ιδρύµατος (Α.Σ.Ε.Ι.), κά-
τοχος µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών κατά προτίµηση και τοπο-
θετείται κατά τις κείµενες διατάξεις για περίοδο δύο (2) του-
λάχιστον ετών.».

4. Στο τέλος της παράγραφου 9 του άρθρου 11 προστίθεται
εδάφιο ως εξής: 

«Για την κάθε είδους λύση της εργασιακής σχέσης των µελών
Διδακτικού- Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) ανώτατων στρα-
τιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) εκδίδεται απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας.».

5. Η παράγραφος 5 του άρθρου 17 καταργείται.
6. Η παράγραφος 2 του άρθρου 18 αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Η αποδοχή της παραίτησης πρέπει να γίνει µέσα σε ένα

µήνα από την υποβολή της. Μέσα στην ίδια προθεσµία αυτός
που υπέβαλε την παραίτησή του έχει το δικαίωµα να την ανακα-
λέσει εγγράφως, εφόσον η απόφαση αποδοχής δεν έχει ακόµη
δηµοσιευθεί.».

7. Οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 18 αντικαθίστανται ως
εξής:

«4. Η λύση της υπηρεσιακής σχέσης επέρχεται από τον χρόνο
που κοινοποιείται σε αυτόν που παραιτήθηκε η απόφασης απο-
δοχής της παραίτησής του.

5. Θεωρείται ότι έγινε αποδεκτή η παραίτηση και λύεται αυτο-
δικαίως η υπηρεσιακή σχέση ενενήντα (90) ηµέρες µετά την υπο-
βολή της, εφόσον µέχρι την ηµέρα αυτή δεν έχει δηµοσιευτεί και
κοινοποιηθεί η απόφαση αποδοχής της παραίτησης.».

8. Το άρθρο 19 αντικαθίσταται ως εξής:

« Άρθρο 19
Παύση εξαιτίας νόσου η αναπηρίας

Τα µέλη Διδακτικού - Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.)
παύονται αν εξαιτίας νόσου ή αναπηρίας δεν µπορούν να επιτε-
λέσουν τα καθήκοντά τους. Ύστερα από σχετική γνωµάτευση
της οικείας Ανώτατης Υγειονοµικής Επιτροπής, το Εκπαιδευτικό
Συµβούλιο υποβάλλει αιτιολογηµένη εισήγηση προς το οικείο Γε-
νικό Επιτελείο. Η παύση ενεργείται µε απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Αρχη-
γού του οικείου Γενικού Επιτελείου.».

9. Η παράγραφος 7 του άρθρου 21 αντικαθίσταται ως εξής:
«7. Οι Στρατιωτικοί Εκπαιδευτές των ανώτατων στρατιωτικών

εκπαιδευτικών ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) είναι αξιωµατικοί εν ενεργεία
των Ενόπλων Δυνάµεων ή του Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής
Ακτοφυλακής ή των Σωµάτων Ασφαλείας, κάτοχοι τουλάχιστον
πτυχίου ανώτατου στρατιωτικού εκπαιδευτικού ιδρύµατος
(Α.Σ.Ε.Ι.) ή Πανεπιστηµίου, που παρέχουν εκπαιδευτικό έργο σε
αντικείµενα της στρατιωτικής εκπαίδευσης και αµείβονται, µε την
επιφύλαξη της παραγράφου 8, µε ωριαία αντιµισθία, το ύψος της
οποίας καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Άµυνας και Οικονοµικών. Το εκπαιδευτικό έργο ανατίθεται στους
Στρατιωτικούς Εκπαιδευτές µε απόφαση του Αρχηγού του οι-
κείου Γενικού Επιτελείου, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση
του Διευθυντή Στρατιωτικής Εκπαίδευσης και πρόταση του Εκ-
παιδευτικού Συµβουλίου του ανώτατου στρατιωτικού εκπαιδευ-
τικού ιδρύµατος ( Α.Σ.Ε.Ι.).».

10. Στο άρθρο 21 προστίθεται παράγραφος 8 ως εξής: 
«8. Οι εν ενεργεία στρατιωτικοί των Ενόπλων Δυνάµεων, οι

οποίοι υπηρετούν στα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα (Α.Σ.Ε.Ι.) µε τοποθέτηση, µετάθεση, απόσπαση, διάθεση ή
προσκόλληση, δεν δικαιούνται αποζηµίωση για το εκπαιδευτικό
έργο που παρέχουν σε αντικείµενα της στρατιωτικής εκπαίδευ-
σης.».

11. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1
του άρθρου 24  αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Ειδικών επιστηµόνων, οι οποίοι είναι κάτοχοι διδακτορικού
διπλώµατος ή εξαιρετικής τεχνικής εµπειρίας, µε σύµβαση που
µπορεί να διαρκεί έως και δύο (2) διδακτικά εξάµηνα και στη συ-
νέχεια να ανανεώνεται ανά ακαδηµαϊκό έτος, χωρίς η συνολική
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της διάρκεια να µπορεί να υπερβεί τα τρία (3) ακαδηµαϊκά έτη.».
Άρθρο 27

Ιδιωτικό  Δηµοτικό Σχολείο και Ιδιωτικό Νηπιαγωγείο
Διοίκησης Διοικητικής Μέριµνας Ναυτικού (ΔΔΜΝ) Ναυστάθ-

µου Κρήτης (ΝΚ)

1. Το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Διοίκησης Διοικητικής Μέρι-
µνας Ναυτικού (ΔΔΜΝ) Ναυστάθµου Κρήτης, το οποίο ιδρύθηκε
µε την 101662/15.09.1959 απόφαση του Υπουργού Εθνικής Παι-
δείας και Θρησκευµάτων(Α’ 106),και το Ιδιωτικό Νηπιαγωγείο Δι-
οίκησης Διοικητικής Μέριµνας Ναυτικού (ΔΔΜΝ) Ναυστάθµου
Κρήτης, το οποίο ιδρύθηκε µε την 142639/04.11.1965 απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων(Α’ 446), υπά-
γονται στο Μετοχικό Ταµείο Ναυτικού (ΜΤΝ), µε πρόεδρο τον
Πρόεδρο του Ταµείου, έχουν ως σκοπό την παροχή πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης στα τέκνα των στελεχών του Πολεµικού Ναυ-
τικού που υπηρετούν στη νήσο Κρήτη.

2. Για τις εργασιακές σχέσεις των ιδιωτικών εκπαιδευτικών και
για κάθε άλλο σχετικό θέµα εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν.
682/1977 (Α’ 244). Για την εφαρµογή των διατάξεων του ν.
682/1977, ως ιδιοκτήτης νοείται το Πολεµικό Ναυτικό.

3. Για τη συγκρότηση του Εβδοµαδιαίου Ωρολόγιου Προγράµ-
µατος Διδασκαλίας (ΕΩΠΔ), τις παρεκκλίσεις από αυτό και τη
λειτουργία προαιρετικών εκπαιδευτικών δράσεων εφαρµόζονται
οι διατάξεις του ν. 682/1977. Για την αξιολόγηση των διευθυντι-
κών στελεχών των σχολείων της παρ. 1 εφαρµόζονται αναλόγως
οι διατάξεις του ν. 4547/2018 (Α’ 102).

4. Οι οργανικές θέσεις των υπηρετούντων εκπαιδευτικών, µετά
την αποχώρησή τους µε οποιονδήποτε τρόπο, µετατρέπονται σε
θέσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και καλύπτονται από
την επετηρίδα των ιδιωτικών εκπαιδευτικών.

Με απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του Μετοχικού Τα-
µείου Ναυτικού, συνιστάται υπ’ αυτού σε πιστωτικό ίδρυµα της
ηµεδαπής λογαριασµός ειδικού σκοπού, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 13 του άρθρου 69Α του ν. 4270/2014 (Α’ 143), µε αποκλει-
στικό έργο την κάλυψη των µισθολογικών, λειτουργικών και κάθε
άλλου είδους οικονοµικών δαπανών των σχολείων της παραγρά-
φου 1, προκειµένου αυτά να παρέχουν πρωτοβάθµια εκπαίδευση
στα τέκνα των µετόχων του Μετοχικού Ταµείο Ναυτικού που υπη-
ρετούν στον Ναύσταθµο Κρήτης.

Άρθρο 28
Τροποποίηση διάταξης του π.δ. 21/1932

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 15 του π.δ. 21/1932 (Α’ 387)
προστίθεται περίπτωση 7 ως εξής:

«7. Ο Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου του Μετοχικού
Ταµείου Ναυτικού είναι και πρόεδρος των σχολείων του Ναυ-
στάθµου Κρήτης.». 

Άρθρο 29
Τροποποίηση διάταξης του π.δ. 31/2007 

Στο άρθρο 4 του  π.δ. 31/2007 (Α’ 29) προστίθεται περίπτωση
στ’  ως εξής:

«στ. Είναι και Πρόεδρος των σχολείων του Ναυστάθµου Κρή-
της.». 

Άρθρο 30
Μαθητές ειδικών καταστάσεων στρατιωτικών σχολών

1. Σπουδαστές Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων (ΑΣΕΙ), της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων
(ΣΣΑΣ), της Σχολής Αξιωµατικών Νοσηλευτικής (ΣΑΝ) ή Ανώτε-
ρων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ) που κατά τη
διάρκεια της φοίτησής τους κρίνονται για λόγους υγείας ακατάλ-
ληλοι, ύστερα από γνωµάτευση της αρµόδιας Υγειονοµικής Επι-
τροπής, µπορούν, µε αίτησή τους,  να συνεχίζουν τη φοίτησή
τους, εντασσόµενοι στην κατάσταση υπηρεσίας γραφείου ή ελα-
φράς υπηρεσίας, υπηρεσίας ξηράς ή υπηρεσίας εδάφους, ανα-
λόγως του Κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων που ανήκει η Σχολή.

2. Οι σπουδαστές της παραγράφου 1 απαλλάσσονται πλήρως
ή µερικώς από τη στρατιωτική εκπαίδευση και δεν δικαιούνται να
επανέλθουν για οποιονδήποτε λόγο στην προηγούµενη κατά-
σταση.

3. Οι σπουδαστές που αποφοιτούν από τις Σχολές της παρα-
γράφου 1 ονοµάζονται Αξιωµατικοί ή Υπαξιωµατικοί και εντάσ-
σονται στην κατάσταση υπηρεσίας γραφείου ή ελαφράς υπη-
ρεσίας, υπηρεσίας ξηράς ή υπηρεσίας εδάφους, αναλόγως του
Κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων που ανήκει η Σχολή, χωρίς να
δικαιούνται να επανέλθουν για οποιονδήποτε λόγο στην ενεργό
υπηρεσία.

4. Στις διατάξεις του παρόντος δεν υπάγονται οι σπουδαστές,
των οποίων διακόπτεται η φοίτηση λόγω σωµατικής ανικανότη-
τας, συνεπεία ψυχικής πάθησης, του Γενικού Πίνακα Νοσηµά-
των, Παθήσεων και Βλαβών του π.δ. 11/2014 (Α’ 14).

5. Για την υπαγωγή των σπουδαστών στις διατάξεις του πα-
ρόντος αποφασίζει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ύστερα από ει-
σήγηση της οικείας Σχολής και πρόταση των κατά Κλάδο αρ-
µόδιων Γενικών Επιτελείων.

Άρθρο 31
Εισαγωγή σε Στρατιωτικές Σχολές

1. Μαθητές που συµµετέχουν στις πανελλαδικές εξετάσεις του
σχολικού έτους 2018-2019 και είναι τέκνα θανόντων ή προσώπων
των οποίων είτε η πρώτη κατοικία είτε η εµπορική επιχείρηση κα-
ταστράφηκε από τις πυρκαγιές που έπληξαν περιοχές της Περι-
φέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018, εισάγονται στις
στρατιωτικές σχολές το ακαδηµαϊκό έτος 2019-2020, εφόσον τις
δηλώνουν ως σχολές προτίµησης, καθ’ υπέρβαση του συνολικού
αριθµού των εισακτέων σε αυτές και µε την προϋπόθεση ότι
έχουν επιτύχει συνολικό αριθµό µορίων ίσο ή µεγαλύτερο από
ποσοστό 70% των µορίων του τελευταίου εισακτέου της γενικής
σειράς στην αντίστοιχη στρατιωτική σχολή ή σε τµήµα της.

2. Μαθητές τελευταίας τάξης και απόφοιτοι Γενικών και Επαγ-
γελµατικών Λυκείων της Δηµοτικής Ενότητας Μάνδρας του
Δήµου Μάνδρας – Ειδυλλίας και της Δηµοτικής Ενότητας Νέας
Περάµου του Δήµου Μεγαρέων της Περιφερειακής Ενότητας
Δυτικής Αττικής της Περιφέρειας Αττικής, οι οποίοι επλήγησαν
από τις καταστροφικές πληµµύρες της 15ης Νοεµβρίου 2017 και
υπέβαλαν αίτηση-δήλωση και συµµετείχαν στις πρώτες µετά το
συµβάν πανελλαδικές εξετάσεις που διεξήχθησαν τον Ιούνιο του
2018 και οι οποίοι είχαν επιλέξει στο µηχανογραφικό δελτίο του
έτους 2018 στρατιωτικές σχολές ή τµήµατα αυτών και είχαν κρι-
θεί ικανοί στις προκαταρκτικές εξετάσεις, εισάγονται καθ’ υπέρ-
βαση του αριθµού εισακτέων στις στρατιωτικές σχολές ειδικά και
µόνο για το ακαδηµαϊκό έτος 2019 - 2020. Σε κάθε περίπτωση
προϋπόθεση για την επιλογή είναι οι υποψήφιοι να έχουν επιτύχει
συνολικό αριθµό µορίων µεγαλύτερο ή ίσο µε το 70% των µορίων
του τελευταίου εισακτέου της γενικής σειράς που  εισήχθη κατά
το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019 στην αντίστοιχη στρατιωτική
σχολή ή τµήµα αυτής. 

Άρθρο 32
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4407/2016 

Στον ν. 4407/2016 (Α’ 143) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
1. Στο τέλος της παραγράφου 26 του άρθρου 18 προστίθεται

τελευταίο εδάφιο ως εξής:
«Για τους εν ενεργεία αξιωµατικούς, που προέρχονται από την

κατηγορία των µονιµοποιηθέντων εθελοντών του ν.δ. 445/1974
και των µονιµοποιηθεισών εθελοντριών του ν. 705/1977 (Α’ 279),
οι οποίοι µέχρι τις 31.12.2014 συµπλήρωσαν είκοσι πέντε (25)
έτη πραγµατικής υπηρεσίας, ο χρόνος των περιπτώσεων β’ και
γ’ της παραγράφου 8 του άρθρου 5 του ν. 2439/1996 υπολογίζε-
ται ως χρόνος υπηρεσίας µόνιµου αξιωµατικού, πέρα από τα δε-
κατρία (13) έτη από την ηµεροµηνία κατάταξής τους. Για τους
αξιωµατικούς, που αποκτούν δικαίωµα αναδροµικής βαθµολογι-
κής προαγωγής δεν γεννάται δικαίωµα αναδροµικής καταβολής
των αντίστοιχων αποδοχών.».

2. Το άρθρο 52 αντικαθίσταται ως εξής:

6586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«Άρθρο 52
Θέσεις κατάταξης µονίµων εν ενεργεία

Αξιωµατικών σε ΑΕΙ

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται κάθε τριετία,
καθορίζονται για κάθε έτος συγκεκριµένες θέσεις σε Τµήµατα
Σχολών των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) για κα-
τάταξη µόνιµων εν ενεργεία αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, αποφοίτων των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων και της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων,
πέραν των προβλεπόµενων από τις κείµενες διατάξεις θέσεων
για κατάταξη πτυχιούχων Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Ε.Ι.). Για τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις των κατατάξεων
αυτών εφαρµόζεται το άρθρο 4 του ν. 1865/1989 (Α’ 210).».

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΦΟΡΑ ΘΕΜΑΤΑ

Άρθρο 33
Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν. 2919/2001

To άρθρο 13 του ν. 2919/2001 (Α’ 128) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 13
Συµβούλιο Αµυντικής Έρευνας, Τεχνολογίας 

και Βιοµηχανίας (Σ.Α.Ε.Τ.Β.)

1. Στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας συνιστάται Συµβούλιο
Αµυντικής Έρευνας, Τεχνολογίας και Βιοµηχανίας (Σ.Α.Ε.Τ.Β.),
το οποίο έχει γνωµοδοτικό χαρακτήρα και εισηγείται τις βασικές
επιλογές κατά τον προγραµµατισµό της κυβερνητικής πολιτικής,
τόσο στον τοµέα της αµυντικής έρευνας και της τεχνολογίας όσο
και στον τοµέα της αµυντικής βιοµηχανίας, στο πλαίσιο της Εθνι-
κής Αµυντικής και Βιοµηχανικής Στρατηγικής (Ε.Α.Β.Σ.).

2. Το Σ.Α.Ε.Τ.Β. επιφορτίζεται επιπλέον µε την υποβολή ειση-
γήσεων στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, διά της Γενικής Διεύθυν-
σης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων (Γ.Δ.Α.Ε.Ε.), για:

α. την τροποποίηση της Ε.Α.Β.Σ.,
β. την ανάληψη πρωτοβουλιών και δράσεων για την επίτευξη

των στόχων της Ε.Α.Β.Σ.,
γ. την παρακολούθηση της εφαρµογής και της υλοποίησης

της τρέχουσας Ε.Α.Β.Σ.,
δ. τον συντονισµό όλων των εµπλεκόµενων φορέων, µε απώ-

τερο σκοπό την ανάπτυξη της αµυντικής έρευνας, τεχνολογίας
και βιοµηχανίας της χώρας,

ε. τη χάραξη της ερευνητικής και τεχνολογικής πολιτικής της
χώρας,

στ. τις βασικές επιλογές της αµυντικής έρευνας και τεχνολο-
γίας,

ζ. τα µείζονα προγράµµατα αµυντικής έρευνας και τεχνολο-
γίας,

η. τη χρηµατοδότηση των ερευνητικών και τεχνολογικών προ-
γραµµάτων και δραστηριοτήτων των ερευνητικών κέντρων,

θ. τη συνεργασία µε εθνικά και διεθνή ερευνητικά κέντρα, µε
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) και λοιπούς φορείς,

ι. την εκπροσώπηση σε εθνικούς και διεθνείς οργανισµούς και
υπηρεσίες.

3. Τα µέλη του Σ.Α.Ε.Τ.Β. ορίζονται από τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας.

4. Το Σ.Α.Ε.Τ.Β. αποτελείται από:
α. τον Γενικό Διευθυντή της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών

Εξοπλισµών και Επενδύσεων (Γ.Δ.Α.Ε.Ε.) του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας, ως πρόεδρο,

β. έναν (1) εκπρόσωπο από το κάθε Γενικό Επιτελείο του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας (Γ.Ε.ΕΘ.Α., Γ.Ε.Σ., Γ.Ε.Ν. και Γ.Ε.Α.),

γ. έναν (1) εκπρόσωπο από το Διοικητικό Συµβούλιο της ανώ-
νυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΗ
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ Α.Ε. (Ε.Α.Β. Α.Ε.)»,

δ. έναν (1) εκπρόσωπο από το Διοικητικό Συµβούλιο της ανώ-
νυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥΣΤΗ-
ΜΑΤΑ Α.Β.Ε.Ε. (Ε.Α.Σ. Α.Β.Ε.Ε.)»,

ε. έναν (1) εκπρόσωπο από τον Σύνδεσµο Ελλήνων Κατα-
σκευαστών Αµυντικού Υλικού (Σ.Ε.Κ.Π.Υ.),

στ. έναν (1) εκπρόσωπο από την Ένωση Ελληνικών Εταιρειών
Αεροδιαστηµικής και Άµυνας (Ε.ΕΛ.Ε.Α.Α.),

ζ. έναν (1) καθηγητή ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος της
περιφέρειας Αττικής, µε γνωστικό αντικείµενο συναφές µε την
έρευνα και την τεχνολογία, 

η. έναν (1) εκπρόσωπο από τον Ενιαίο Φορέα Αµυντικής Έρευ-
νας και Τεχνολογίας (Ε.Φ.Α.Ε.Τ.), ως µέλος. Μέχρι την έναρξη
λειτουργίας του Ε.Φ.Α.Ε.Τ., η εκπροσώπησή του θα γίνεται από
εκπρόσωπο των ερευνητικών κέντρων των Κλάδων των Ενόπλων
Δυνάµεων (Κ.Ε.ΤΕ.Σ., Γ.Ε.ΤΕ.Ν. ή Κ.Ε.Τ.Α.Α.) ύστερα από από-
φαση του Συµβουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων (Σ.Α.Γ.Ε.),

θ. έναν (1) εκπρόσωπο από το Εθνικό Κέντρο Έρευνας και Τε-
χνολογικής Ανάπτυξης (Ε.Κ.Ε.Τ.Α.),

ι. έναν (1) εκπρόσωπο από τη Γενική Γραµµατεία Βιοµηχανίας
(Γ.Γ.Β.) του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, 

ια. έναν (1) εκπρόσωπο από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας
και Τεχνολογίας (Γ.Γ.Ε.Τ.) του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, 

ιβ. έναν (1) καθηγητή από το κάθε Ανώτατο Στρατιωτικό Εκ-
παιδευτικό Ίδρυµα (Α.Σ.Ε.Ι.) των Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων
(Σ.Σ.Ε., Σ.Ν.Δ. και Σ.Ι.), µε γνωστικό αντικείµενο συναφές µε την
έρευνα και την τεχνολογία.   

5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται ειδικό-
τερα θέµατα σχετικά µε τη διάρθρωση και λειτουργία του
Σ.Α.Ε.Τ.Β..»

Άρθρο 34
Τροποποίηση του άρθρου 26 του ν. 1892/1990 

Στο άρθρο 26 του ν. 1892/1990 (Α’ 101) προστίθεται παρά-
γραφος 4 ως εξής: 

«4. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής και Προστασίας του Πολίτη, που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
καθορίζονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την άρση της
απαγόρευσης των δικαιοπραξιών του άρθρου 25, τα ειδικότερα
κριτήρια που αξιολογεί η επιτροπή της περίπτωσης β’ της παρα-
γράφου 1, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή
του άρθρου 25 του παρόντος.».  

Άρθρο 35
Τροποποίηση του άρθρου 21 του ν. 4332/2015 

Στο τέλος της περίπτωσης ε’ της παρ. 8 του άρθρου 21 του ν.
4332/2015 (Α’ 76) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Αδέλφια σπουδαστών Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σω-
µάτων (Σ.Σ.Α.Σ.) ή Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατι-
κών (Α.Σ.Σ.Υ.), τα οποία σπουδάζουν σε  διαφορετική
περιφερειακή ενότητα, τόσο µεταξύ τους όσο και από την περι-
φερειακή ενότητα στην οποία οι γονείς τους διαµένουν µόνιµα ή
έχουν πλήρη κυριότητα ή επικαρπία κατοικίας, έχουν δικαίωµα
µετεγγραφής. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται αναλόγως τα κριτή-
ρια και οι προϋποθέσεις της παρούσας.».  

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΔΙΕΥΘΥΝΣΗΣ 

ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

Άρθρο 36
Τροποποίηση διατάξεων του άρθρου 1

του π.δ. 861/1979  
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Στο άρθρο 1 του π.δ. 861/1979 (Α’ 246) επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις:

α. Η υποπερίπτωση i της περίπτωσης α’ αντικαθίσταται ως
εξής:

«i. Ενός Πλοιάρχου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλα-
κής, που ορίζεται µαζί µε τον αναπληρωτή του από το Αρχηγείο
Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής. Ο οριζόµενος Πλοί-
αρχος Λιµενικού Σώµατος τοποθετείται αποκλειστικά στο Πρω-
τοβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο Εµπορικού Ναυτικού χωρίς
παράλληλη άσκηση άλλων καθηκόντων.»

β. Η υποπερίπτωση iii της περίπτωσης α’ αντικαθίσταται ως
εξής:

«iii. Ενός Στρατιωτικού Δικαστή Β’ ή Γ’, ως Προέδρου, που ορί-
ζεται µαζί µε τον αναπληρωτή του από τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, ύστερα από σχετική αίτηση του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής.»

γ. Η υποπερίπτωση i της περίπτωσης β’ αντικαθίσταται ως
εξής:

«i. Ενός Αρχιπλοιάρχου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτο-
φυλακής, που ορίζεται µαζί µε τον αναπληρωτή του από το Αρ-
χηγείο Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής.»

δ. Η υποπερίπτωση iii της περίπτωσης β’ του άρθρου 1 αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«iii. Ενός Στρατιωτικού Δικαστή Α’, ως Προέδρου, που ορίζεται
µαζί µε τον αναπληρωτή του από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
ύστερα από σχετική αίτηση του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής.».

Άρθρο 37
Ισχύς πίνακα επιτυχόντων διαγωνισµού έτους 2018

Πίνακας επιτυχόντων κατά σειρά επιτυχίας των υποψηφίων
του διαγωνισµού για την πλήρωση δέκα (10) κενών θέσεων δικα-
στικών λειτουργών του Δικαστικού Σώµατος των Ενόπλων Δυνά-
µεων στον βαθµό του παρέδρου για το έτος 2018, που έγινε
σύµφωνα µε την Φ.415/1/9742/Σ.426/18.1.2018 προκήρυξη της
Διεύθυνσης Στρατιωτικής Δικαιοσύνης του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας (ΕΔΥΕΘΑ 1/18.1.2018) ισχύει για τρία (3) έτη από την
ηµεροµηνία κύρωσής του από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΥΠΟΔΟΧΗΣ ΠΛΟΙΩΝ ΚΑΙ
ΠΟΛΕΜΙΚΗΣ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ (ΥΥΠ/ΠΧΛ) ΚΑΙ

ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΜΟΝΑΔΩΝ- ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΠΙΤΕΛΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ (ΓΕΕΘΑ)

Άρθρο 38
Υπηρεσία Υποδοχής Πλοίων και Πολεµικής 

Χρησιµοποίησης Λιµένων (ΥΥΠ/ΠΧΛ)

1. Η Υπηρεσία Υποδοχής Πλοίων και Πολεµικής Χρησιµοποί-
ησης Λιµένων (ΥΥΠ/ΠΧΛ) λειτουργεί ως ανεξάρτητη οργανωτική
µονάδα του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας (ΓΕΕΘΑ). 

2. Η Υπηρεσία Υποδοχής Πλοίων και Πολεµικής Χρησιµοποί-
ησης Λιµένων έχει ως αποστολή:

α. στην ειρήνη:
αα. τη σχεδίαση και προπαρασκευή του έργου που αναλαµβά-

νει σε περιόδους έντασης, κρίσης ή γενικευµένης σύρραξης,
ββ. την παρακολούθηση, µέσω της λήψης τακτικών αναφορών

από τις λιµενικές αρχές, της κατάστασης των λιµένων και των
µέσων φορτοεκφόρτωσης στις ακτές,

γγ. την παρακολούθηση των σχεδίων ειρηνικής ανάπτυξης λι-
µένων, όρµων και ακτών,

δδ. την έκδοση σχεδίων πολιτικής άµυνας λιµένων, καθώς και
αποκατάστασης ζηµιών λιµένων, τα οποία εγκρίνονται από τους
Υπουργούς Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών και Οικονοµίας και

Ανάπτυξης,
εε. την οργάνωση και εκτέλεση ασκήσεων ή τη συµµετοχή σε

διακλαδικές ασκήσεις,
στστ. τη συµµετοχή στις σχετικές µε τους λιµένες οµάδες ερ-

γασίας των εµπειρογνωµόνων της Βορειοατλαντικής Συµµαχίας,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων διεθνών οργανισµών.

β. Ειδικά σε περίοδο έντασης, κρίσης ή γενικευµένης σύρρα-
ξης:

αα. την παροχή κάθε αναγκαίας συνδροµής στο Γενικό Επιτε-
λείο Ναυτικού σε θέµατα θαλάσσιων µεταφορών, υποδοχής και
φορτοεκφόρτωσης των προερχόµενων από το εσωτερικό και το
εξωτερικό εµπορικών πλοίων που µεταφέρουν ζωτικά φορτία, πε-
ριλαµβανοµένης της αλλαγής του προορισµού τους,

ββ. την ανάληψη πρωτοβουλιών για την αποδοτικότερη χρη-
σιµοποίηση των λιµένων και των ακτών προς τον σκοπό της τα-
χείας και ασφαλούς φορτοεκφόρτωσης των πλοίων, µε τη
χρησιµοποίηση των κατάλληλων µέσων που διατίθενται από τους
αρµόδιους φορείς,

γγ. τον συντονισµό των ενεργειών σε θέµατα πολιτικής άµυνας
λιµένων,

δδ. τον συντονισµό των εργασιών αποκατάστασης των ζηµιών
των λιµένων.

3. Η Υπηρεσία Υποδοχής Πλοίων και Πολεµικής Χρησιµοποί-
ησης Λιµένων  διαρθρώνεται από: 

α. την Κεντρική Επιτροπή (ΚΕ) και τη Γενική Γραµµατεία (ΓΓ),
που λειτουργεί στην Κεντρική Επιτροπή,

β. τις Περιφερειακές Επιτροπές Λιµένων (ΠΕΛ),
γ. τις Επιτροπές Λιµένων (ΕΛ).
4. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας τοποθετείται

Διευθυντής της Υπηρεσίας Υποδοχής Πλοίων και Πολεµικής Χρη-
σιµοποίησης Λιµένων ανώτατος αξιωµατικός του Πολεµικού Ναυ-
τικού, ο οποίος ασκεί τα καθήκοντα του Προέδρου της Κεντρικής
Επιτροπής.

Άρθρο 39
Εθνική Στρατιωτική Αρχή Αξιοπλοΐας

1.  Συνιστάται Εθνική Στρατιωτική Αρχή Αξιοπλοΐας (ΕΣΑΑ) στο
Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας (ΓΕΕΘΑ) ως ανεξάρτητη οργα-
νωτική µονάδα.

2. Αποστολή της Εθνικής Στρατιωτικής Αρχής Αξιοπλοΐας
είναι:

α. ο έλεγχος και η πιστοποίηση της αξιοπλοΐας αεροσκαφών
ή άλλων αεροναυτικών συστηµάτων που χρησιµοποιούνται από
τις Ένοπλες Δυνάµεις και είναι καταχωρισµένα στα µητρώα
τους, δηλαδή της ικανότητάς τους να λειτουργούν κατά την
πτήση και στο έδαφος µε αποδεκτή ασφάλεια προσώπων και
πραγµάτων,

β. η εποπτεία, ο έλεγχος και η πιστοποίηση ότι προϊόντα, εξαρ-
τήµατα, συσκευές και υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς
και άλλα νοµικά ή φυσικά πρόσωπα που ασχολούνται µε τη σχε-
δίαση, την κατασκευή, τη συντήρηση ή την παροχή εκπαίδευσης
σε προσωπικό συντήρησης προϊόντων, εξαρτηµάτων και συ-
σκευών, συµµορφώνονται µε τις εφαρµοστέες απαιτήσεις και τα
πρότυπα αξιοπλοΐας,

γ. η αναγνώριση αρχών αξιοπλοΐας του εξωτερικού, καθώς και
των πιστοποιητικών αξιοπλοΐας και πιστοποιήσεων που εκδίδουν.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

Άρθρο 40
Δελτία ταυτότητας στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων

Για το µόνιµο στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων,
τους επαγγελµατίες οπλίτες µετά την ορκωµοσία τους, τους
σπουδαστές των ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των και των ανώτερων στρατιωτικών σχολών υπαξιωµατικών και
για τους οπλίτες βραχείας ανακατάταξης εκδίδεται δελτίο ταυ-
τότητας, ίσης αποδεικτικής ισχύος µε τα δελτία αστυνοµικής
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ταυτότητας, συµπεριλαµβανοµένης της χρήσης του ως ταξιδιω-
τικού εγγράφου. Τα ειδικά δελτία ταυτότητας που έχουν ήδη εκ-
δοθεί διατηρούν την αποδεικτική τους ισχύ εωσότου
αντικατασταθούν από τα νέα. Το στρατιωτικό προσωπικό των
Ενόπλων Δυνάµεων που αποχωρεί από την υπηρεσία παραδίδει
το δελτίο ταυτότητάς του.

Άρθρο 41
Τροποποίηση του άρθρου 40 του ν. 4440/2016 

Η περίπτωση α’ του πρώτου εδαφίου του άρθρου 40 του ν.
4440/2016 (Α’ 224) αντικαθίσταται ως εξής:

«α) στην εταιρεία µε την επωνυµία «Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα Α.Β.Ε.Ε.» (ΕΑΣ), µε την ειδικότητα του διοικητικού ή του οι-
κονοµικού.».

Άρθρο 42
Τροποποίηση του άρθρου 127 του ν. 4472/2017 

Στην παρ. Ε’ του άρθρου 127 του ν. 4472/2017 (Α’ 38) προστί-
θεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

Στο στρατιωτικό προσωπικό, που υπηρετεί στην Κεντρική Υπη-
ρεσία της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας, καθώς και στο
στρατιωτικό προσωπικό ειδικότητας µετεωρολόγου που υπηρε-
τεί σε µετεωρολογικά κλιµάκια της Εθνικής Μετεωρολογικής
Υπηρεσία ή σε µετεωρολογικά κλιµάκια, που εδρεύουν σε µονά-
δες της Πολεµικής Αεροπορίας  καταβάλλεται αποζηµίωση, το
ύψος της οποίας, ο τρόπος καταβολής και κάθε άλλη λεπτοµέ-
ρεια καθορίζεται  µε την υπουργική απόφαση της παρ. 5 του άρ-
θρου 65 του ν. 4427/2016 (Α’ 188).»

Άρθρο 43
Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν. 2292/1995 

Στο άρθρο 5 του ν. 2292/1995 (Α’ 35) προστίθεται παράγρα-
φος 25 ως εξής:

«25. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας που εκδίδε-
ται ύστερα από εισήγηση του οικείου Ανώτατου Συµβουλίου ή
του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας (ΓΕΕΘΑ) και γνωµά-
τευση του Συµβουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων (ΣΑΓΕ) κα-
θορίζονται οι Μονάδες και οι Υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων
που λειτουργούν σε δωδεκάωρη και εικοσιτετράωρη βάση.»

Άρθρο 44
Τροποποίηση του άρθρου 47 του ν. 4278/2014 

Η παρ. 2 του άρθρου 47 του ν. 4278/2014 (Α’157) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«2. Με απόφαση του Αρχηγού Γενικού Επιτελείου Ναυτικού,
που εκδίδεται ύστερα από πρόταση της Υπηρεσίας Φάρων, µετά
από γνώµη της Υδρογραφικής Υπηρεσίας, της αρµόδιας διεύ-
θυνσης του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και
της κατά τόπον αρµόδιας περιφερειακής ενότητας που διατυπώ-
νεται σε αποκλειστική προθεσµία τριών (3) µηνών, ιδρύονται, αν-
τικαθίστανται, καταργούνται, τοποθετούνται και λειτουργούν οι
πυρσοί. Εφόσον η προβλεπόµενη στο προηγούµενο εδάφιο
γνώµη της κατά τόπον αρµόδιας περιφερειακής ενότητας δεν
διατυπωθεί στην προβλεπόµενη προθεσµία, η απόφαση του Αρ-
χηγού Γενικού Επιτελείου Ναυτικού εκδίδεται και χωρίς αυτήν.
Με την ίδια απόφαση καθορίζονται και τροποποιούνται τα χαρα-
κτηριστικά των πυρσών, ο σκοπός και η διάρκεια λειτουργίας
τους, καθώς και ο τόπος και το είδος τους και ρυθµίζεται κάθε
άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου 4. Για την εξυ-
πηρέτηση επειγουσών αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων ή για
έκτακτους λόγους ασφάλειας της ναυσιπλοΐας, η εγκατάσταση,
η τροποποίηση ή η κατάργηση φωτοσήµανσης γίνεται µε από-
φαση του Αρχηγού ΓΕΝ χωρίς τις ανωτέρω γνωµοδοτήσεις.»

Άρθρο 45
Τροποποίηση του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 

1. Η παρ. 10 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 (Α’ 79) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«10.  Τα πρωτοβάθµια σωµατεία λειτουργούν σε χώρο εντός
στρατοπέδου που τους παραχωρείται ύστερα από αίτησή τους,
από τον Ανώτερο Στρατιωτικό Διοικητή της περιφερειακής ενό-
τητας όπου εδρεύουν, εφόσον υφίσταται διαθέσιµος.»

2. Η παρ. 18 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«18. Στο διοικητικό συµβούλιο των Μετοχικών Ταµείων Στρα-
τού, Ναυτικού και Αεροπορίας και στους αντίστοιχους Ειδικούς
Λογαριασµούς συµµετέχει υποχρεωτικά ως παρατηρητής κατά
περίπτωση ένας (1) εκπρόσωπος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας
Ενώσεων Στρατιωτικών, του αντίστοιχου Κλάδου, από τους υπη-
ρετούντες σε µονάδα της Αττικής, που ορίζεται από το διοικητικό
της συµβούλιο.»

3. Η προθεσµία του τρίτου εδαφίου της παρ. 6 του άρθρου 26
του ν. 4494/2017, ως προς τη λήψη απόφασης από το καταστα-
τικό συνέδριο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιω-
τικών σχετικά µε την αναγκαιότητα και τη σκοπιµότητα της
συνέχισης της νοµικής εκπροσώπησης των στρατιωτικών από τις
συσταθείσες µέχρι την έναρξη ισχύος του ν. 4494/2017 ενώσεις
σε επίπεδο περιφερειών, παρατείνεται µέχρι το τέλος του τρέ-
χοντος έτους.

Άρθρο 46
Απαλλοτριώσεις ακινήτων µε δαπάνες 

του Ταµείου Εθνικής Άµυνας

1. Τα ακίνητα που απαλλοτριώνονται αναγκαστικά µε δαπάνες
του Ταµείου Εθνικής Άµυνας (Τ.ΕΘ.Α.) περιέρχονται στην κυριό-
τητα του Ταµείου Εθνικής Άµυνας.

2. Η κυριότητα ακινήτων που έχουν απαλλοτριωθεί µε δαπάνες
του Ταµείου Εθνικής Άµυνας και των οποίων η πλήρης κυριότητα
κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου ανή-
κει στο δηµόσιο, περιέρχεται στο Ταµείο Εθνικής Άµυνας µε τη
µεταγραφή της οικείας πράξης κήρυξης της αναγκαστικής απαλ-
λοτρίωσης στο βιβλίο µεταγραφών ή στο Κτηµατολόγιο στο
όνοµα του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, από τη συντέλεσή της και
χωρίς να απαιτείται άλλη µεταβιβαστική πράξη. Δικαιώµατα τρί-
των που έχουν συσταθεί επί των ανωτέρω ακινήτων δεν θίγον-
ται.

Άρθρο 47
Λοιπές διατάξεις

1. Ειδικά για την καταβολή πάσης φύσεως κοινωνικών επιδο-
µάτων, παροχών ή οικονοµικών ενισχύσεων και την εφαρµογή
λοιπών προγραµµάτων και δράσεων κοινωνικής ή προνοιακής
πολιτικής από τους φορείς του δηµόσιου τοµέα, τα εφάπαξ χρη-
µατικά ποσά που καταβλήθηκαν στους δικαιούχους των άρθρων
10 έως 15 του  ν. 4575/2018 (Α’ 192) δεν συνυπολογίζονται στο
εισόδηµα του φορολογικού έτους 2018, εφόσον το ύψος του
αποτελεί κριτήριο για τη χορήγηση ή την εφαρµογή τους.

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 13 του ν. 4494/
2017 (Α’ 165) αντικαθίσταται ως εξής: 

«8. Η πλήρωση των θέσεων Λοχαγών, που κενώνονται στο
Σώµα µετά την αρχική στελέχωσή του, γίνεται µε διαγωνισµό,
στον οποίο µπορούν να συµµετέχουν αξιωµατικοί απόφοιτοι των,
κατά την έννοια της περίπτωσης ε’ του άρθρου 1 του ν. 3883/
2010, ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, που φέ-
ρουν τον βαθµό του Λοχαγού ή αντίστοιχων των άλλων Κλάδων
των Ενόπλων Δυνάµεων.». 

3. Στο άρθρο 32 του ν. 4354/2015 (Α’176) προστίθεται δεύτερο
εδάφιο ως εξής:

«Στο πολιτικό προσωπικό, που υπηρετεί στην Κεντρική Υπηρε-
σία της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας, καθώς και στο πο-
λιτικό προσωπικό ειδικότητας µετεωρολόγου που υπηρετεί σε
µετεωρολογικά κλιµάκια της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρε-
σίας ή σε άλλα µετεωρολογικά κλιµάκια, που εδρεύουν σε µονά-
δες της Πολεµικής Αεροπορίας καταβάλλεται αποζηµίωση, το
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ύψος της οποίας, ο τρόπος καταβολής της και κάθε άλλη λεπτο-
µέρεια καθορίζεται µε την υπουργική απόφαση της παρ. 5 του
άρθρου 65 του ν. 4427/2016 (Α’ 188).»

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΤΕΛΙΚΕΣ - 

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 48
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Για την εφαρµογή του άρθρου 16, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Οικονοµικών, καθορίζεται το ανώ-
τατο όριο των εξόδων κηδείας και των λοιπών εξόδων, ο τρόπος
και τα απαιτούµενα για την καταβολή τους δικαιολογητικά, οι κα-
τηγορίες δικαιούχων είσπραξης, καθώς κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2. Για την εφαρµογή των άρθρων 27, 28 και 29:
α. µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών, που εκδί-
δεται ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
Ναυτικού και γνώµη του Μετοχικού Ταµείου Ναυτικού (ΜΤΝ), κα-
θορίζονται η διάθρωση, οι αρµοδιότητες, το έργο, η πηγή και ο
τρόπος κάλυψης της µισθολογικής και ασφαλιστικής δαπάνης,
καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε το ιδιωτικό δηµοτικό σχο-
λείο και το ιδιωτικό νηπιαγωγείο του Ναύσταθµου Κρήτης, µε την
επιφύλαξη της περίπτωσης β’,

β. µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται µέσα σε έξι
(6) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος και ύστερα από
πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού, καθο-
ρίζονται οι αρµοδιότητες και το έργο του προέδρου του Μετοχι-
κού Ταµείου Ναυτικού (ΜΤΝ) σχετικά µε τα σχολεία του Ναύ-
σταθµου Κρήτης.

3. Για την εφαρµογή του άρθρου 31: 
α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Οικο-

νοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζεται
το ποσοστό επί των εισακτέων ανά στρατιωτική σχολή, τα απαι-
τούµενα δικαιολογητικά και κάθε άλλο σχετικό θέµα, για την
εφαρµογή της παραγράφου 1. 

β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Οικονο-
µικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζεται το
ειδικό ποσοστό που αποδίδεται βάσει του αριθµού των πληγέν-
των σε σχέση µε τους συµµετέχοντες στις πανελλήνιες εξετάσεις
κατά το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019, καθώς και τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, για την εφαρµογή της παραγράφου 2.

4. Για την εφαρµογή του άρθρου 39, µε προεδρικό διάταγµα
που εκδίδεται µέσα σε έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του
παρόντος ύστερα από πρόταση των Υπουργών Εσωτερικών, Οι-
κονοµικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής και Εθνικής Άµυνας και εισήγηση του Αρχη-
γού Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, καθορίζονται οι λιµένες
στους οποίους συγκροτούνται και λειτουργούν Επιτροπές Λιµέ-
νων (ΕΛ), οι Περιφερειακές Επιτροπές Λιµένων (ΠΕΛ) στις οποίες
υπάγονται οι συγκροτούµενες ΕΛ, τα κριτήρια επιλογής του Δι-
ευθυντή της Υπηρεσίας Υποδοχής Πλοίων και Πολεµικής Χρησι-
µοποίησης Λιµένων (ΥΥΠ/ΠΧΛ), η συγκρότηση και οι επιµέρους
αρµοδιότητες της Κεντρικής Επιτροπής (ΚΕ), των ΠΕΛ και των
ΕΛ, η στελέχωση και οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας
(ΓΓ) και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λειτουργία της ΥΥΠ/ΠΧΛ.

5. Για την εφαρµογή του άρθρου 40, µε προεδρικό διάταγµα
που εκδίδεται µέσα σε έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του
παρόντος ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας,
και εισήγηση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυ-
νας, καθορίζονται οι απαιτήσεις αξιοπλοΐας των στρατιωτικών
αεροσκαφών και των λοιπών προϊόντων, εξαρτηµάτων και συ-
σκευών, καθώς και η διαδικασία πιστοποίησής τους, οι απαιτή-
σεις λειτουργίας των φορέων σχεδίασης, κατασκευής, συντή-
ρησης και εκπαίδευσης προσωπικού συντήρησης στρατιωτικών
αεροσκαφών και η διαδικασία πιστοποίησής τους, η διαδικασία
αναγνώρισης πιστοποιητικών αξιοπλοΐας αεροσκαφών και λοι-

πών προϊόντων, εξαρτηµάτων και συσκευών, καθώς και πιστο-
ποιήσεων φορέων σχεδίασης, κατασκευής, συντήρησης και εκ-
παίδευσης προσωπικού συντήρησης που έχουν εκδοθεί από
αρχές αξιοπλοΐας άλλων χωρών, η διάρθρωση και η στελέχωση
της Εθνικής Στρατιωτικής Αρχής Αξιοπλοΐας, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

6. Για την εφαρµογή του άρθρου 41:
α. µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Προ-

στασίας του Πολίτη καθορίζεται ο τύπος, τα γενικά χαρακτηρι-
στικά ασφαλείας και κάθε άλλο σχετικό θέµα,

β. µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη καθο-
ρίζονται οι ακριβείς τεχνικές προδιαγραφές των δελτίων ταυτό-
τητας, οι οποίες είναι απόρρητες.

Άρθρο 49
Μεταβατικές - τελικές διατάξεις

1. Οι παράγραφοι 5 και 7 έως 12 του άρθρου 3 εφαρµόζονται
από τις κρίσεις έτους 2020.

2. Εθελοντές Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.), οι οποίοι, κατά την
ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος, έχουν καταληφθεί
από το προβλεπόµενο όριο ηλικίας και συνεχίζουν να υπηρετούν
στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων, µπορούν να ζητήσουν την
υπαγωγή τους στις διατάξεις του άρθρου 39Α του ν.δ. 445/1974,
υποβάλλοντας σχετική αίτηση µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από
την έναρξη της ισχύος του παρόντος. Οι αιτούντες παραµένουν
στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων µέχρι την αποδοχή ή την
απόρριψη της αίτησής τους. Αν η αίτησή τους απορριφθεί απο-
στρατεύονται άµεσα, ενώ αν γίνει αποδεκτή, τίθενται Εκτός Ορ-
γανικών Θέσεων (Ε.Ο.Θ.) από την ηµεροµηνία κατά την οποία
έπρεπε, βάσει των ορίων ηλικίας, να τεθούν σε αποστρατεία. Σε
όσους Εθελοντές Μακράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.) έχει απονεµηθεί ο
αποστρατευτικός βαθµός του ανθυπολοχαγού, ανακαλείται η δι-
οικητική πράξη της προαγωγής τους και υπηρετούν στις τάξεις
των Ενόπλων Δυνάµεων µε τον βαθµό που έφεραν πριν από
αυτήν και µπορεί να λάβουν αποστρατευτικό βαθµό στο µέλλον.

3. Η παράγραφος 2 εφαρµόζεται και για τους Εθελοντές Μα-
κράς Θητείας (Ε.Μ.Θ.), οι οποίοι αποστρατεύτηκαν από την 31η
Δεκεµβρίου 2018 και µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος,
εφόσον υποβάλλουν σχετική αίτηση µέσα σε έναν (1) µήνα από
την έναρξη της ισχύος του παρόντος.

4. Σε έκτακτη σύνοδο των αρµόδιων συµβουλίων κρίσεων που
γίνεται µέσα σε δύο (2) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, επαναλαµβάνονται οι συναρτώµενες οπωσδήποτε µε την
κλίµακα βαθµολογίας των υποχρεωτικών σχολείων φοίτησης των
Ενόπλων Δυνάµεων κρίσεις των αξιωµατικών που κρίθηκαν «Δια-
τηρητέοι στον αυτό βαθµό», ανεξαρτήτως αν στη συνέχεια κρί-
θηκαν ως «ευδοκίµως τερµατίσαντες την υπηρεσία τους»,
συµπεριλαµβανοµένων και όσων έχουν τεθεί εκτός οργανικών
θέσεων, αποκλειστικά λόγω της επίδοσης στα υποχρεωτικά σχο-
λεία φοίτησης των Ενόπλων Δυνάµεων µε επίδοση «καλώς» ή
«µετρίως», σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παρ. 6 του άρθρου
25 του ν. 3883/2010. Εφόσον οι ανωτέρω κρινόµενοι κριθούν
προακτέοι, προάγονται αναδροµικά από τότε που προήχθησαν
οι οµοιόβαθµοί τους και ανακτούν την αρχαιότητά τους. Οι προ-
αναφερόµενες δυσµενείς κρίσεις θεωρούνται ως ουδέποτε γε-
νόµενες και αίρεται κάθε παρεπόµενη συνέπειά τους.

5. Οι σπουδαστές της Κατεύθυνσης Ιπτάµενων  της Σχολής
Ικάρων, που διαγράφηκαν από αυτήν κατά το πρώτο έτος σπου-
δών λόγω πτητικής ακαταλληλότητας, µπορούν να επανέλθουν
στις Ένοπλες Δυνάµεις και να επανεγγραφούν στη Σχολή Ικάρων
µετατασσόµενοι σε µία από τις κατευθύνσεις που ορίζονται στην
παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), όπως η παρά-
γραφος αυτή αντικαθίσταται µε την παράγραφο 1 του άρθρου
26 του παρόντος, εφόσον υποβάλουν αίτηση µέσα σε τρεις (3)
µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος και δεν έχουν συµ-
πληρώσει το εικοστό τέταρτο (24ο) έτος της ηλικίας τους. Κατά
τα λοιπά εφαρµόζεται αναλόγως η διαδικασία που καθορίζεται
στην περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 3187/2003,
όπως η περίπτωση αυτή αντικαθίσταται µε το άρθρο 26 του πα-
ρόντος.
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6. Οι σπουδαστές των στρατιωτικών σχολών που διαγράφηκαν
από αυτές λόγω σωµατικής ανικανότητας ύστερα από γνωµά-
τευση της αρµόδιας Υγειονοµικής Επιτροπής, µπορούν να επα-
νεγγραφούν στις Στρατιωτικές Σχολές και να ενταχθούν στις
ειδικές καταστάσεις της παραγράφου 1 του άρθρου 30, εφόσον
υποβάλουν σχετική αίτηση µέσα σε  (3) µήνες από την έναρξη
ισχύος του παρόντος και δεν έχουν συµπληρώσει το εικοστό τέ-
ταρτο έτος (24ο) της ηλικίας τους, σύµφωνα µε τα προβλεπό-
µενα στο άρθρο 30.

7. Οι δαπάνες λειτουργίας της Ανώτατης Διακλαδικής Σχολής
Πολέµου καλύπτονται όπως καθορίζεται στην παράγραφο 2 του
άρθρου 24 από το επόµενο οικονοµικό έτος από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. Η αποζηµίωση διδασκαλίας του στρατιω-
τικού εκπαιδευτικού προσωπικού, το οποίο, κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, έχει οριστεί για παροχή εκπαιδευτικού
έργου διέπεται από τις προϊσχύσασες, κατά περίπτωση, διατά-
ξεις µέχρι τη λήξη του τρέχοντος ακαδηµαϊκού έτους.

8. Η αποζηµίωση διδασκαλίας του στρατιωτικού εκπαιδευτικού
προσωπικού των παραγράφων 9 και 10 του άρθρου 26, το οποίο
έχει οριστεί, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος,  να παρέχει
εκπαιδευτικό έργο, διέπεται από τις προϊσχύσασες, κατά περί-
πτωση, διατάξεις, µέχρι τη λήξη του ακαδηµαϊκού έτους για το
οποίο ορίστηκε και αν έχει οριστεί για περισσότερα του ενός
ακαδηµαϊκά έτη, διέπεται από τις προϊσχύσασες διατάξεις µόνο
για το πρώτο από αυτά.

9. Διαδικασίες κρίσεων, επανακρίσεων, προαγωγών, µεταθέ-
σεων και αποσπάσεων ανθυπασπιστών και υπαξιωµατικών του
Πολεµικού Ναυτικού, που βρίσκονται σε εξέλιξη, κατά την έναρ-
ξη ισχύος του παρόντος, διενεργούνται και ολοκληρώνονται σύµ-
φωνα µε το άρθρο 3.

10. Η εφαρµογή των προβλέψεων της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 10 ολοκληρώνονται σε βάθος τριετίας.

Άρθρο 50
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργούνται: 
α) η παράγραφος 10 του άρθρου 37 και η παρ. 4 του άρθρου

62 του ν. 3421/2005 (Α’ 302),
β) η παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 4361/2016 (Α’ 10),
γ)  η περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 9 του  ν.δ. 445/1974

(Α’ 160), 
δ) η παρ. 17 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 (Α’ 79).
2. Το ν.δ. 3884/1958 (Α’ 180) καταργείται από την έκδοση του

διατάγµατος της παραγράφου 4 του άρθρου 48, πλην της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 1.

3. Με την επιφύλαξη ειδικότερων διατάξεων του παρόντος, κα-
ταργείται κάθε γενική ή ειδική διάταξη που ρυθµίζει αντίθετα ή
διαφορετικά το ίδιο θέµα. 

Άρθρο 51

Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφια-
κής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης καταρτίζονται
προγράµµατα ενίσχυσης των επιχειρήσεων έκδοσης εφηµερίδων
πανελλήνιας κυκλοφορίας και περιφερειακών και τοπικών εφη-
µερίδων. Με τις ίδιες αποφάσεις καθορίζονται οι κατηγορίες των
επιχειρήσεων που υπάγονται σε έκαστο πρόγραµµα, η διαδικα-
σία, οι όροι και οι προϋποθέσεις υπαγωγής, ελέγχου και λήψης
της ενίσχυσης, το ύψος της συνολικής ενίσχυσης, η διάρκεια των
προγραµµάτων και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την υλοποί-
ησή τους. Τα προγράµµατα χρηµατοδοτούνται από εθνικούς
ή/και κοινοτικούς πόρους, όπως ορίζουν οι ανωτέρω αποφάσεις.

Αν τα προγράµµατα χρηµατοδοτούνται από το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, οι ανωτέρω κοινές αποφάσεις υπογράφον-
ται και από τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης.

Άρθρο 52

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 12 του άρθρου πέµπτου του ν.
3845/2010 (Α’ 65) αντικαθίσταται ως εξής:

«Από 1.5.2019 ο συντελεστής του ανωτέρω φόρου ορίζεται σε
ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%)».

Άρθρο 53

Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου
30 του ν. 4487/2017 (Α’ 116) η φράση «το αργότερο µέσα σε
εξήντα (60) µέρες» αντικαθίσταται µε τη φράση «εντός ευλόγου
χρονικού διαστήµατος που δεν µπορεί να ξεπερνά τους έξι (6)
µήνες».

Άρθρο 54
Τροποποίηση διάταξης του άρθρου 13 του ν. 1911/1990

Στο άρθρο 13 του ν. 1911/1990 (Α’ 166), προστίθεται παρά-
γραφος 15 ως εξής:

«15. Η τριετής περίοδος της παραγράφου 1 µπορεί να παρα-
ταθεί για τρία (3) επιπλέον έτη.»

Άρθρο 55
Αντικατάσταση του άρθρου 43 του ν. 4042/2012 (Α’ 24)

1. Το άρθρο 43 του ν. 4042/2012 (Α’ 24) αντικαθίσταται από
1.1.2019 ως εξής:

«Άρθρο 43
Περιβαλλοντική εισφορά για την ενίσχυση 

δράσεων κυκλικής οικονοµίας

1. Για την επιδότηση δράσεων κυκλικής οικονοµίας, οι φορείς
Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων (ΦΟΔΣΑ) και οι O.T.A. α’ βαθ-
µού ή τα νοµικά πρόσωπα αυτών που ασκούν τις αρµοδιότητες
ΦΟΔΣΑ του άρθρου 227 του ν.  4555/2018 (Α’ 133), για τις ποσό-
τητες αστικών αποβλήτων µε Κωδικούς Ευρωπαϊκού Καταλόγου
Αποβλήτων (ΕΚΑ) 20 02 (απόβλητα κήπων και πάρκων), 20 03
(άλλα αστικά απόβλητα), 20 01 και 15 01 (χωριστά συλλεγέντα
απόβλητα, συµπεριλαµβανοµένων των ιδιαιτέρως συλλεγέντων
αστικών αποβλήτων συσκευασίας) που παράγονται εντός των
ορίων τους και διατίθενται σε Χώρους Υγειονοµικής Ταφής (ΧΥΤ)
εντός ή εκτός των ορίων τους, καταβάλλουν περιβαλλοντική ει-
σφορά. Η εφαρµογή της παρούσας αρχίζει την 1.1.2020 και το
ποσό της περιβαλλοντικής εισφοράς ορίζεται σε δέκα (10) ευρώ
ανά τόνο αποβλήτων και από 1.1.2021 αυξάνεται ετησίως κατά
πέντε (5) ευρώ ανά τόνο έως τα τριάντα πέντε (35) ευρώ ανά
τόνο.

2. Για την επιτάχυνση των διαδικασιών υλοποίησης των Περι-
φερειακών Σχεδίων Διαχείρισης Αποβλήτων (ΠΕΣΔΑ) από τους
ΦΟΔΣΑ ή τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού ή τα νοµικά πρόσωπα αυτών που
ασκούν αρµοδιότητες ΦΟΔΣΑ σύµφωνα µε το άρθρο 227 του ν.
4555/2018 (Α' 133), η εισφορά της παραγράφου 1 θα µειώνεται
ανάλογα µε την πρόοδο υλοποίησης των προβλεπόµενων στο οι-
κείο ΠΕΣΔΑ Μονάδων Μηχανικής Βιολογικής Επεξεργασίας Απο-
βλήτων (ΜΕΑ) και εγκαταστάσεων ανάκτησης βιοαποβλήτων,
αρµοδιότητας ΦΟΔΣΑ ως εξής:
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3. Για τον υπολογισµό της µείωσης, θα λαµβάνεται υπόψη ο
βαθµός προόδου κάθε µονάδας επεξεργασίας Μηχανικής Βιο-
λογικής Επεξεργασίας Αποβλήτων (ΜΕΑ) ή και Εγκατάστασης
Ανάκτησης Βιοαποβλήτων αρµοδιότητας ΦΟΔΣΑ και η δυναµι-
κότητα αυτής, σύµφωνα µε τον ακόλουθο τύπο:

Μολ = (Δ1χΜ1+ Δ2ΧΜ2+ ....+ ΔνχΜν) / Δολ, όπου:
Μολ, το συνολικό ποσοστό µείωσης περιβαλλοντικής εισφο-

ράς 
Δν, η δυναµικότητα της µονάδας ν
Μν, το ποσοστό µείωσης βάσει της προόδου της αντίστοιχης

µονάδας ν
Δολ, η συνολική δυναµικότητα των µονάδων επεξεργασίας.
4. Η εισφορά της παραγράφου 1 αποδίδεται στο Πράσινο Τα-

µείο και διατίθεται αποκλειστικά για τη χρηµατοδότηση δράσεων
πρόληψης, προετοιµασίας για επαναχρησιµοποίηση και ανακύ-
κλωσης αποβλήτων από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Εσωτερικών και Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας καθορίζεται η κατανοµή του ποσού, ο τρόπος και η διαδι-
κασία διάθεσης του ποσού, οι προϋποθέσεις χορήγησης στους
δικαιούχους Ο.Τ.Α. και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παρούσας.

5. Η εισφορά της παραγράφου 1 διατίθεται χωρίς τον περιο-
ρισµό του ποσοστού του δυόµιση τοις εκατό (2,5%) του πρώτου
εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 3889/2010 (Α’ 182).»

2. Μετά το άρθρο 43 του ν.4042/2012, προστίθεται άρθρο 43Α
ως εξής: 

«Άρθρο 43A
Ρυθµίσεις για τον Κανονισµό τιµολόγησης των ΦΟΔΣΑ και την

πληρωµή της περιβαλλοντικής εισφοράς για την ενίσχυση δρά-
σεων κυκλικής οικονοµίας

1. Η περιβαλλοντική εισφορά του άρθρου 43 του ν. 4042/2012
συνυπολογίζεται κατά την κατάρτιση του κανονισµού τιµολόγη-
σης των Φορέων Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων (ΦΟΔΣΑ),
συµπεριλαµβάνεται στο ετήσιο κόστος διαχείρισής τους και κα-
τανέµεται στο σύνολο των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, σύµφωνα µε τον κα-
νονισµό τιµολόγησης. Στις περιπτώσεις Ο.Τ.Α. α’ βαθµού ή των
νοµικών προσώπων αυτών που ασκούν αρµοδιότητες ΦΟΔΣΑ,
σύµφωνα µε το άρθρο 227 του ν. 4555/2018, το ποσό της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 43 συµπεριλαµβάνεται στους προϋπολο-
γισµούς αυτών.

2. Η περιβαλλοντική εισφορά υπολογίζεται ανά εξάµηνο µε
βάση τις πραγµατικές ποσότητες ανεπεξέργαστων αστικών απο-
βλήτων που διατέθηκαν στους Χώρους Υγειονοµικής Ταφής
(ΧΥΤ) λαµβάνοντας υπόψη και τη µείωση αυτής, ανάλογα µε την
πρόοδο υλοποίησης των προβλεπόµενων έργων των Μονάδων
Μηχανικής Βιολογικής Επεξεργασίας Αποβλήτων (Μ.Ε.Α.) και
των εγκαταστάσεων ανάκτησης βιοαποβλήτων αρµοδιότητας
ΦΟΔΣΑ, σύµφωνα µε την παραγράφου 2 του άρθρου 43 και απο-
δίδεται στο Πράσινο Ταµείο µέχρι το τέλος του επόµενου τριµή-
νου από τη λήξη του εξαµήνου.

3. Έως 15 Απριλίου κάθε έτους οι ΦΟΔΣΑ και οι Ο.Τ.Α. α’ βαθ-
µού ή τα νοµικά πρόσωπα αυτών που ασκούν αρµοδιότητες
ΦΟΔΣΑ σύµφωνα µε το άρθρο 227 του ν. 4555/2018 (Α’ 13) υπο-
βάλλουν στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Διαχείρισης Απο-
βλήτων του Υπουργείου Εσωτερικών στοιχεία σχετικά µε τον
υπολογισµό και την καταβολή της περιβαλλοντικής εισφοράς του
προηγούµενου έτους.»

Άρθρο 56
Τροποποιήσεις του ν. 4412/2016 (Α’ 147)

Ο ν. 4412/2016 τροποποιείται ως εξής:
1. Στο τέλος της παραγράφου 4 του άρθρου 79Α προστίθενται

οι λέξεις «ή αιτήσεων συµµετοχής».
2. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 92 µετά

τις λέξεις «Στις περιπτώσεις αυτές η προσφορά» προστίθενται
οι λέξεις «ή η αίτηση συµµετοχής».

3. Στο τέλος της παραγράφου 7 του άρθρου 92 προστίθεται
εδάφιο ως εξής: 

«Η υπεύθυνη δήλωση του προηγούµενου εδαφίου φέρει υπο-
γραφή έως και δέκα (10) ηµέρες πριν την καταληκτική ηµεροµη-
νία υποβολής των προσφορών ή των αιτήσεων συµµετοχής.»

4. Στην παράγραφο 8 του άρθρου 92 οι λέξεις «έως και δέκα
(10) ηµέρες πριν την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των
προσφορών» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «µετά την έναρξη δια-
δικασίας σύναψης σύµβασης».

5. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 94 προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Οι υπεύθυνες δηλώσεις
φέρουν υπογραφή µετά την έναρξη διαδικασίας σύναψης σύµ-
βασης.»

6. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 205Α οι λέξεις «του έργου»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «της σύµβασης».

7. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της περίπτωσης β’ της πα-
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ραγράφου 1 του άρθρου 221Α προστίθεται η φράση «ή κατά
σειρά µειοδοσίας».

8. Στην περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 302 η
λέξη «προεκτιµώµενης» αντικαθίσταται από τη λέξη «εκτιµώµε-
νης».

9. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 327 µετά το πρώτο εδάφιο
προστίθενται εδάφια ως εξής: «Στα έγγραφα της σύµβασης µπο-
ρεί να προβλέπεται η υποχρεωτική συνυποβολή των εγγράφων
και σε ηλεκτρονική µορφή, µε τη χρήση οπτικού δίσκου. Σε πε-
ρίπτωση απόκλισης µεταξύ των έντυπων και ηλεκτρονικών στοι-
χείων, κατισχύουν αυτά που υποβάλλονται σε έντυπη µορφή. Οι
αναθέτοντες φορείς χρησιµοποιούν το Ε.Σ.Η.Δ.Η.Σ ή άλλα ηλε-
κτρονικά µέσα σε όλα τα στάδια της διαγωνιστικής διαδικασίας,
εφόσον αυτό προβλέπεται στα έγγραφα της σύµβασης.»

Άρθρο 57
Τροποποιήσεις του ν. 4548/2018 (Α’ 104)

1. Στο τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης στ’ της παρ. 3 του
άρθρου 99 του ν. 4548/2018 µετά τις λέξεις «Τα προηγούµενα»
προστίθεται η λέξη «δύο».

2. Στο τέλος της παραγράφου 4 του άρθρου 119 προστίθεται
εδάφιο ως εξής:

«Την ίδια υποχρέωση έχουν οι ελεγκτές της εταιρείας, αν το
Διοικητικό Συµβούλιο δεν προβαίνει στη σύγκληση εντός της πα-
ραπάνω προθεσµίας».

3. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 147 προστίθενται
οι λέξεις «ή, εφόσον πρόκειται για πιστωτικά ιδρύµατα και από
πρόσωπο ή πρόσωπα στα οποία το Διοικητικό Συµβούλιο έχει
αναθέσει την ευθύνη για τη σύνταξη οικονοµικών καταστάσεων.»

Άρθρο 58
Έλεγχος επενδυτικών σχεδίων των νόµων

4399/2016 (Α’ 117) και 3908/2011 (Α’ 8)

1. Στο άρθρο 16 του ν. 4399/2016 προστίθεται παράγραφος
10 ως εξής: 

«10. Μετά από αίτηση του φορέα του επενδυτικού σχεδίου,
συνοδευόµενη από τα δικαιολογητικά που ορίζονται στην περί-
πτωση α’ του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 3, δύναται να
πιστοποιηθεί η υλοποίηση του πενήντα τοις εκατό (50%) του φυ-
σικού και οικονοµικού αντικειµένου του επενδυτικού σχεδίου και
να ενεργοποιηθεί η διαδικασία καταβολής της ενίσχυσης, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 20, χωρίς διενέργεια ελέγχου,
κατ’ επιλογή του φορέα. Στην περίπτωση αυτή, µαζί µε τα ανω-
τέρω δικαιολογητικά υποβάλλονται µέσω του Πληροφοριακού
Συστήµατος Κρατικών Ενισχύσεων σχετικές βεβαιώσεις υλοποί-
ησης του πενήντα τοις εκατό  (50%) υπογεγραµµένες από ορ-
κωτό λογιστή και, όπου απαιτείται από το είδος και τους όρους
υπαγωγής της επένδυσης, πολιτικό µηχανικό, µηχανολόγο µηχα-
νικό ή άλλης επαγγελµατικής ειδικότητας φυσικό πρόσωπο. Η
αρµόδια Υπηρεσία ελέγχει την πληρότητα του αιτήµατος ελέγ-
χου και των ως άνω βεβαιώσεων και αναλόγως εισηγείται την έκ-
δοση ή µη της σχετικής απόφασης. Στην περίπτωση αυτή, δεν
απαιτείται καταβολή του παράβολου της παραγράφου 7. Η πι-
στοποίηση της υλοποίησης του πενήντα τοις εκατό (50%) µε την
ως άνω διαδικασία υπόκειται σε δειγµατοληπτικό έλεγχο, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης ορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, οι
απαιτούµενες ειδικότητες των επαγγελµατιών που υπευθύνως
βεβαιώνουν για την υλοποίηση της επένδυσης σύµφωνα µε τον
ν. 4399/2016, οι συνέπειες που επέρχονται σε περίπτωση µη πλή-
ρωσης των προϋποθέσεων πιστοποίησης του πενήντα τοις εκατό
(50%), καθώς και κάθε αναγκαία ρύθµιση για την εφαρµογή της
παρούσας παραγράφου. Με όµοια απόφαση ορίζονται τα καθε-
στώτα του παρόντος και τα είδη ενισχύσεων που αυτή αφορά.»

2. Όπου στις διατάξεις του ν. 4399/2016 γίνεται αναφορά στην
υλοποίηση του πενήντα τοις εκατό  (50%) του επενδυτικού σχε-
δίου, αυτή δύναται να πιστοποιείται και σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην παρ. 10 του άρθρου 16 του ν. 4399/2016.

3. Οι ρυθµίσεις της παραγράφου 1 έχουν ανάλογη εφαρµογή

και για τα επενδυτικά σχέδια του ν. 3908/2011.
Άρθρο 59

Παράταση προθεσµίας αποµάκρυνσης -
Ρυθµίσεις για τα Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής

1. Η παρ. 1 του άρθρου 75 του ν. 3982/2011 (Α’ 143) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«1. Η προθεσµία αποµάκρυνσης λόγω αλλαγής χρήσης γης
των νοµίµως υφιστάµενων µεταποιητικών δραστηριοτήτων, η
οποία έληξε ή λήγει µέχρι 8.8.2021, παρατείνεται µέχρι την ηµε-
ροµηνία αυτή. Προκειµένου να ισχύσει το προηγούµενο εδάφιο,
οι επιχειρήσεις οφείλουν να λειτουργούν µέχρι τότε µε εγκεκρι-
µένους περιβαλλοντικούς όρους. Μετά την ηµεροµηνία αυτή µε
ευθύνη της Αδειοδοτούσας Αρχής διακόπτεται η λειτουργία των
δραστηριοτήτων και σφραγίζονται όσα µηχανήµατα εξακολου-
θούν να υπάρχουν στους χώρους της εγκατάστασης. Διαδικα-
σίες διακοπής λειτουργίας λόγω αλλαγής χρήσης γης, οι οποίες
για τον λόγο αυτό βρίσκονται σε εκκρεµότητα, αναστέλλονται
σύµφωνα µε τα παραπάνω εδάφια µέχρι 8.8.2021. Ως «νόµιµα
υφιστάµενες» νοούνται οι δραστηριότητες, οι οποίες διαθέτουν
τον απαιτούµενο διοικητικό τύπο λειτουργίας τους σε ισχύ,
καθώς και εκείνες, οι οποίες πληρούν όλες τις προϋποθέσεις για
ανανέωση της διοικητικής διαδικασίας για τη λειτουργίας τους,
εκτός από την προϋπόθεση περί χρήσης γης. Τα προηγούµενα
εδάφια δεν εφαρµόζονται σε επιχειρήσεις που είναι εγκατεστη-
µένες σε περιοχή, η οποία καθορίζεται, σύµφωνα µε τα άρθρα
11 και 12 του ν. 3481/2006 (Α’ 162).»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 163 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«3. Η παρ. 1 του άρθρου 75 του ν. 3982/2011 και το άρθρο 7
του ν. 3325/2005 (Α’ 68) εφαρµόζονται και για τις δραστηριότη-
τες που αποτελούν Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής κατά την
έννοια του παρόντος νόµου.»

Άρθρο 60
Τροποποίηση του ν. 3551/2007 (Α’ 76)

1. Στο τέλος του άρθρου 1 του ν. 3551/2007 προστίθεται εδά-
φιο ως εξής:

«Εξαιρούνται του νόµου οι καταδυτικές εργασίες, για τις
οποίες εφαρµόζεται ο Γενικός Κανονισµός Λιµένα  µε αριθµό 10,
που εγκρίθηκε µε την υπ' αριθµ. 3131.1/20/95/95 απόφαση του
Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας (Β’ 978).»

2. Στο άρθρο 7 του ν. 3551/2007 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής: 

«5. Στους παραβάτες των διατάξεων της παραγράφου 3 του
άρθρου 3 επιβάλλεται, από την κατά περίπτωση αρµόδια Λιµε-
νική Αρχή, πρόστιµο από πεντακόσια (500) έως πέντε χιλιάδες
(5.000) ευρώ, ανάλογα µε τη συχνότητα και τη βαρύτητα της πα-
ράβασης, σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 157 του ν.δ.
187/1973 (Α’ 261). Υπόχρεοι για την καταβολή του προστίµου
είναι αλληλεγγύως και εις ολόκληρο ο πλοιοκτήτης, ο διαχειρι-
στής, ο εφοπλιστής ή ο νόµιµος εκπρόσωπος αυτών και ο πλοί-
αρχος του πλοίου. Το πρόστιµο επιβάλλεται ανεξάρτητα των
προβλεπόµενων από την κείµενη νοµοθεσία ποινικών και αστικών
ευθυνών κατά την ισχύουσα νοµοθεσία. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Οικονοµικών και Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής τα ποσά των προστίµων µπορεί να ανα-
προσαρµόζονται ως προς το ανώτερο και κατώτερο όριο.»

Άρθρο 61

1. Το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής δύναται, στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, να συνάπτει προγραµµατικές
συµβάσεις, µε:

α. Διεθνείς οργανισµούς,
β. Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις (ΜΚΟ) που είναι εγγεγραµµέ-

νες στο Εθνικό Μητρώο Ελληνικών και Ξένων ΜΚΟ της περίπτω-
σης γ’ της παρ. 2 του άρθρου 31 του  ν. 4375/2016, 

γ. το Δηµόσιο και φορείς του δηµόσιου τοµέα της παρ. 6 του
άρθρου 1 του ν. 1256/1982 (Α’ 65), δήµους, περιφέρειες, συνδέ-
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σµους δήµων, δίκτυα δήµων και περιφερειών, περιφερειακές
ενώσεις δήµων, την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος, την Ένω-
ση Περιφερειών,

δ. τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τα οποία συνιστούν
ή στα οποία συµµετέχουν οι προαναφερόµενοι φορείς, καθώς
και τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, στα οποία συµµετέ-
χουν ή συνιστούν η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος και η
Ένωση Περιφερειών,

ε. τις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης, την
Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης
(Ε.Δ.Ε.Υ.Α.), τις επιχειρήσεις των Ο.Τ.Α., τα δηµοτικά και περιφε-
ρειακά ιδρύµατα, καθώς και µε τα κοινωφελή ιδρύµατα και κλη-
ροδοτήµατα, 

στ. τα ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης,
ζ. τα πιστωτικά ιδρύµατα και ειδικούς χρηµατοοικονοµικούς

οργανισµούς.
2.  Στις προγραµµατικές συµβάσεις απαραίτητα ορίζονται το

αντικείµενο της σύµβασης, ο σκοπός, το περιεχόµενο των µελε-
τών, των έργων, των προγραµµάτων, των προµηθειών ή των υπη-
ρεσιών, ο προϋπολογισµός τους, τα δικαιώµατα και οι υπο-
χρεώσεις των συµβαλλοµένων, το χρονοδιάγραµµα εκτέλεσης
της σύµβασης, οι πόροι από τους οποίους θα καλυφθούν οι ανα-
λαµβανόµενες οικονοµικές υποχρεώσεις και η διάρκεια της σύµ-
βασης, καθώς και ο τρόπος κάλυψης των αναγκαίων για την
εκπλήρωση της προγραµµατικής σύµβασης λειτουργικών εξό-
δων, καθώς και οι λεπτοµέρειες καταβολής τους. Για την εκπλή-
ρωση του σκοπού της προγραµµατικής σύµβασης, κάθε
συµβαλλόµενος αναλαµβάνει συγκεκριµένο αντικείµενο µε συγ-
κεκριµένες υποχρεώσεις. Επίσης, ορίζεται το όργανο παρακο-
λούθησης της εφαρµογής της και οι αρµοδιότητές του, καθώς
και ρήτρες σε βάρος του συµβαλλόµενου που παραβιάζει τους
όρους της προγραµµατικής σύµβασης.

3. Η χρηµατοδότηση των παραπάνω προγραµµατικών συµβά-
σεων µπορεί να γίνεται από τον Τακτικό Προϋπολογισµό, το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µέσω συγχρηµατοδοτούµενων
προγραµµάτων ή προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται αµιγώς
από εθνικούς πόρους, καθώς και από τους προϋπολογισµούς
των συµβαλλόµενων φορέων.

4. Με τις προγραµµατικές συµβάσεις συµφωνείται ο συντονι-
σµός των ενεργειών των διαφόρων συµβαλλοµένων µερών, έτσι
ώστε να επιτυγχάνεται η υλοποίηση της αποστολής του Υπουρ-
γείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, κατά το µέρος, ιδίως, που
αφορά, την επιτάχυνση έκδοσης αδειών διαµονής µείζονος εν-
διαφέροντος για την οικονοµική ανάπτυξη, τη διασφάλιση ικανο-
ποιητικών συνθηκών υποδοχής και φιλοξενίας πολιτών τρίτων
χωρών, τη σύνταξη και εφαρµογή προγραµµάτων ένταξης στην
τοπική κοινωνία δικαιούχων διεθνούς προστασίας και µετανα-
στών.

5. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης και
Μεταναστευτικής Πολιτικής καθορίζονται η διαδικασία και οι όροι
δηµοσιότητας της σύναψης προγραµµατικών συµβάσεων και
κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των παραπάνω διατά-
ξεων.

Άρθρο 62
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4540/2018 ( Α’ 91)

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 4540/2018
η φράση «του Διευθυντή της Υπηρεσίας Ασύλου» αντικαθίσταται
µε τη φράση «του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής».

Άρθρο 63
Συγκρότηση των Λιµενικών Επιτροπών 

των Λιµενικών Ταµείων

Το άρθρο 2 του β.δ. της 14/19 Ιανουαρίου 1939 (Α’ 24) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Οι Λιµενικές Επιτροπές των Λιµενικών Ταµείων που λει-
τουργούν σε επίπεδο νοµού, εκείνων που έχουν έδρα την έδρα
του νοµού, καθώς και των λοιπών Λιµενικών Ταµείων συγκρο-
τούνται µε απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής και αποτελούνται από τα εξής µέλη:
α) τον Προϊστάµενο της οικείας Λιµενικής Αρχής, ως Αντιπρό-

εδρο,
β) τον Προϊστάµενο της οικείας Τελωνειακής Αρχής,
γ) έναν (1) κάτοικο της έδρας του νοµού και δύο (2) κατοίκους

του νοµού, στον οποίο βρίσκεται η έδρα του Ταµείου, που ορί-
ζονται ως µέλη από τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής µαζί µε τους αναπληρωτές τους και είναι ιδιώτες ή υπάλ-
ληλοι του Δηµοσίου ή υπάλληλοι νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου και πτυχιούχοι Α.Ε.Ι. ή Τ.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή κάτοχοι ισό-
τιµου τίτλου της αλλοδαπής, µε πιστοποιητικό αναγνώρισης από
το Διεπιστηµονικό Οργανισµό Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών
και Πληροφόρησης (Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.) ή απόφοιτοι Ακαδηµίας Εµπο-
ρικού Ναυτικού (Α.Ε.Ν.),

δ) έναν (1) εκπρόσωπο της οικείας Περιφερειακής Ένωσης
Δήµων (Π.Ε.Δ.) ή του οικείου δήµου αντίστοιχα, ο οποίος προ-
τείνεται µαζί µε τον αναπληρωτή του από τον Συντονιστή της οι-
κείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης µεταξύ τεσσάρων (4) προσώ-
πων που υποδεικνύονται από την ολοµέλεια της οικείας Π.Ε.Δ. ή
τον οικείο δήµο αντίστοιχα,

ε) έναν (1) αντιπρόσωπο του οικείου Εµπορικού Επιµελητη-
ρίου, ο οποίος προτείνεται µαζί µε τον αναπληρωτή του από τη
Διοίκησή του. Αν η έδρα του Εµπορικού Επιµελητηρίου δεν συµ-
πίπτει µε την έδρα του Λιµενικού Ταµείου, αλλά βρίσκεται σε
άλλη πόλη του ίδιου νοµού, τα µέλη αυτά υποδεικνύονται από το
Διοικητικό Συµβούλιο του Εµπορικού Επιµελητηρίου του νοµού.
Σε περίπτωση που δεν υφίσταται Εµπορικό Επιµελητήριο στον
νοµό, τότε τα µέλη αυτά ορίζονται από τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής και επιλέγονται µεταξύ των εµπόρων
της έδρας του Λιµενικού Ταµείου,

στ) έναν (1) εκπρόσωπο του οικείου Εργατικού Κέντρου µε τον
αναπληρωτή του που υποδεικνύεται από τη Διοίκησή του,

ζ) έναν (1) εκπρόσωπο του οικείου Σωµατείου Ναυτικών Πρα-
κτόρων, µε τον αναπληρωτή του που υποδεικνύεται από τη Διοί-
κησή του, 

2. Κάθε γενική ή ειδική διάταξη νόµου ή κανονιστική πράξη,
που αντίκειται στις ρυθµίσεις του παρόντος καταργείται. Οµοίως,
καταργείται η κοινή απόφαση των Υπουργών Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας και Εµπορικής Ναυτιλίας αριθµ. 4121.9/22/1990 (Β’
811).

3. Η θητεία των Λιµενικών Επιτροπών, που λειτουργούν κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, λήγει στις 31 Δεκεµβρίου 2019.
Οι νέες Λιµενικές Επιτροπές συγκροτούνται, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος για τριετή θητεία.»

Άρθρο 64
Σύναψη συµβάσεων παραχώρησης µεταξύ λιµενικών και δη-

µοτικών λιµενικών ταµείων
και τρίτων - επενδυτών

1. Είναι δυνατή, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, η σύ-
ναψη Συµβάσεων Παραχώρησης µεταξύ Λιµενικών ή Δηµοτικών
Λιµενικών Ταµείων και τρίτων-επενδυτών, για την παραχώρηση
της χρήσης και εκµετάλλευσης τµηµάτων της χερσαίας και θα-
λάσσιας ζώνης των λιµένων δικαιοδοσίας των Ταµείων, για σκο-
πούς που σχετίζονται µε την εκ µέρους των τρίτων άσκηση επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας ναυπηγοεπισκευής και παροχής
λιµενικών υπηρεσιών και δραστηριοτήτων, µε εξαίρεση την Ακτο-
πλοΐα.

2. Οι Συµβάσεις της προηγουµένης παραγράφου συνάπτονται,
ύστερα από διαγωνιστική διαδικασία που διεξάγουν τα Λιµενικά
και Δηµοτικά Λιµενικά Ταµεία, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία, µετά από απόφαση της Διοίκησής τους, η οποία εγκρίνεται
από τους Υπουργούς Οικονοµικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής στην περίπτωση των Κρατικών Λιµενικών Ταµείων και
από τους Υπουργούς Οικονοµικών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής και Εσωτερικών, στην περίπτωση των Δηµοτικών Λιµενι-
κών Ταµείων. Η έκδοση ρητής εγκριτικής πράξης δεν απαιτείται
µετά την άπρακτη παρέλευση ενενήντα (90) ηµερών από την επο-
µένη της υποβολής της παραπάνω απόφασης στον αρµόδιο
Υπουργό. Στην απόφαση της Παραχώρησης καθορίζεται το ελά-
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χιστο οικονοµικό αντάλλαγµα για τη χρήση των παραχωρούµε-
νων χώρων και δραστηριοτήτων, το οποίο προκύπτει από χρη-
µατοοικονοµική µελέτη που διενεργείται από ανεξάρτητο
εκτιµητή/ εµπειρογνώµονα, που ορίζει το Ταµείο. Επίσης καθο-
ρίζεται η χρονική διάρκεια, καθώς και οι λοιποί όροι της Παρα-
χώρησης. Οι Συµβάσεις του πρώτου εδαφίου συνάπτονται
µεταξύ του επενδυτή που αναδείχθηκε από τη διαγωνιστική δια-
δικασία και του Λιµενικού ή Δηµοτικού Λιµενικού Ταµείου, νοµί-
µως, εκπροσωπούµενου και περιλαµβάνουν τους όρους της
Παραχώρησης που καθορίσθηκαν µε την απόφαση της Διοίκη-
σης που εγκρίθηκε σιωπηρά ή ρητά από τους συναρµόδιους
Υπουργούς.

3. Το προβλεπόµενο στη Σύµβαση οικονοµικό αντάλλαγµα της
Παραχώρησης δύναται να υπερβαίνει το ελάχιστο που εγκρίθηκε
µε την απόφαση της Παραχώρησης της παραγράφου 2, εισπράτ-
τεται στο σύνολό του από το Λιµενικό Ταµείο και αποτελεί οικο-
νοµικό πόρο του.

4. Η χρονική διάρκεια της Σύµβασης Παραχώρησης δεν υπερ-
βαίνει τα σαράντα (40) έτη. Μετά την πάροδο του συµβατικού
χρόνου διάρκειας της Σύµβασης Παραχώρησης, µε την σύµ-
φωνη γνώµη των συµβαλλοµένων, και εφόσον έχει συµπεριλη-
φθεί στην Προκήρυξη και την Σύµβαση σχετικός όρος, είναι
δυνατή η παράταση της χρονικής διάρκειας της Σύµβασης Πα-
ραχώρησης µε τους ίδιους όρους, για χρονικό διάστηµα που δεν
υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη.

5. Δεν επιτρέπεται η σύναψη σύµβασης για την παραχώρηση
του συνόλου της χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης λιµένα, δικαιο-
δοσίας των Λιµενικών και Δηµοτικών Λιµενικών Ταµείων, ούτε η
παραχώρηση του συνόλου των λιµενικών υποδοµών, υπηρεσιών
και δραστηριοτήτων των οποίων τη χρήση, διαχείριση και εκµε-
τάλλευση ασκούν τα Ταµεία ως φορείς διαχείρισης των Λιµένων.

6. Στις Συµβάσεις Παραχώρησης που συνάπτονται δυνάµει
του παρόντος, εφαρµόζονται τα άρθρα 108 και 112, πλην του
δευτέρου εδαφίου της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1, καθώς
και τα άρθρα 113, 114 και 124 του ν. 4389/2016 (Α’ 94).

7. Η Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων (Ρ.Α.Λ.) ασκεί κάθε άλλη αρµο-
διότητα που είναι συναφής µε τις συµβάσεις που συνάπτονται,
σύµφωνα µε το παρόν και δεν έχει ρητά απονεµηθεί σε άλλον
φορέα.

8. Οι συµβάσεις παραχώρησης της παραγράφου 1 υπόκεινται
στον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αναλο-
γικά εφαρµοζοµένης της παρ. 4 του άρθρου 9 του ν. 3986/2011
(Α’ 152).

9. Από την εφαρµογή του παρόντος άρθρου εξαιρούνται λιµέ-
νες ή τµήµατα λιµένων που αξιοποιούνται από το Ταµείο Αξιο-
ποίησης της Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.Π.Ε.Δ.).

Άρθρο 65
Μοριοδότηση εµπειρίας σε εκτελούµενες εργασίες σε υπο-

βρύχια και πολεµικά πλοία του Πολεµικού Ναυτικού

Για τις διαδικασίες πρόσληψης µόνιµου πολιτικού προσωπικού
προς κάλυψη εργασιών Υποβρυχίων του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας που διενεργούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
18 του ν. 2190/1994 (Α’28), συντάσσεται ενιαίος πίνακας για τους
υποψηφίους µε εµπειρία και τους υποψηφίους χωρίς εµπειρία.
Η κατάταξη όλων των υποψηφίων, εχόντων και µη εχόντων εµ-
πειρία, γίνεται µε βάση τη βαθµολογία τους σε όλα τα βαθµολο-
γούµενα κριτήρια. Το σύνολο της µοριοδοτούµενης εµπειρίας
δεν µπορεί να υπερβαίνει τους ογδόντα τέσσερις (84) µήνες, ως
ακολούθως:

α. Η εµπειρία σε καθήκοντα ή έργα συναφή µε το αντικείµενο
της θέσης µοριοδοτείται µε επτά (7) µονάδες ανά µήνα και συ-
νολικά µέχρι ογδόντα τέσσερις (84) µήνες.

β. Ειδικά η εµπειρία που έχει αποκτηθεί από την παροχή υπη-
ρεσιών κατά τις διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 26 του ν.
4258/2014 (Α’ 97) µοριοδοτείται µε είκοσι (20) µονάδες ανά µήνα
για τους πρώτους τριάντα έξι (36) µήνες και µε επτά (7) µονάδες
για κάθε επόµενο µήνα µέχρι τους ογδόντα τέσσερις (84) µήνες.

Άρθρο 66

1. Η παρ. 1 του άρθρου 30 Γ του ν. 1264/1982 (Α’ 79) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Ο νόµος αυτός, όπως ισχύει σήµερα, εκτός από τις διατά-
ξεις των άρθρων 7 παράγραφος 1, 14 παράγραφοι 3 έως 10, 15,
16 παράγραφοι 5 και 7 έως 9, 18 παράγραφος 1, 19 έως 22, 23
παράγραφοι 1 και 2, 24, 26, 27 και 30, εφαρµόζεται ανάλογα, µε
τις ειδικές ρυθµίσεις που προβλέπονται στις επόµενες παραγρά-
φους του άρθρου αυτού και στους εν ενεργεία στρατιωτικούς
όλων των Κλάδων και βαθµών των Ενόπλων Δυνάµεων, ως και
των Κοινών Σωµάτων, ανεξαρτήτως προέλευσης.»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 4 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982
αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Δέκα ή περισσότερες ενώσεις της περίπτωσης α’ µπορούν
να συστήσουν Οµοσπονδία, η οποία αποτελεί δευτεροβάθµια
συνδικαλιστική οργάνωση των εν ενεργεία στρατιωτικών.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/
1982 αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Οι γενικές συνελεύσεις των πρωτοβάθµιων σωµατείων και
τα συνέδρια των δευτεροβάθµιων συνδικαλιστικών οργανώσεων
συγκαλούνται, υποχρεωτικά, σε µη εργάσιµες ηµέρες και ώρες.»

4. Η παρ. 7 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«7. Το σύνολο των µελών της διοίκησης των δευτεροβάθµιων
συνδικαλιστικών οργανώσεων των εν ενεργεία στρατιωτικών δεν
µετατίθενται, για όσο χρόνο διαρκεί η θητεία τους στη διοίκηση
της συνδικαλιστικής οργάνωσης, εκτός αν το ζητήσουν τα ίδια
τα µέλη ή αν αυτό κριθεί αναγκαίο, κατόπιν προαγωγής ή αµε-
τάκλητης απόφασης επιβολής καταστατικής πειθαρχικής ποινής.
Για την εκπλήρωση των υποχρεώσεών τους, τα µέλη της διοίκη-
σης των συνδικαλιστικών οργανώσεων των εν ενεργεία στρατιω-
τικών, λαµβάνουν τις συνδικαλιστικές άδειες, σύµφωνα µε το
άρθρο 17. Όσοι δικαιούνται τις ανωτέρω άδειες ενηµερώνουν
εγγράφως τον Διοικητή της Μονάδας, στην οποία υπηρετούν,
τουλάχιστον πέντε (5) ηµέρες πριν από την έναρξη της άδειας.
Αν η σύγκληση των οργάνων, στα οποία συµµετέχουν, λαµβάνει
χώρα εκτάκτως, ενηµερώνουν αµελλητί τον Διοικητή. Τα µέλη
της διοίκησης των συνδικαλιστικών οργανώσεων απολαµβάνουν
πλήρη προστασία έναντι κάθε είδους δίωξης, λόγω της συνδικα-
λιστικής τους δράσης. Ο χρόνος της θητείας του Προέδρου και
του Γενικού Γραµµατέα στις ανωτέρω ενώσεις λογίζεται ως χρό-
νος διοίκησης-ειδικής υπηρεσίας, σύµφωνα µε τον ν. 3883/2010.»

5. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 8 του άρ-
θρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, οι δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώ-
σεις του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 4 µπορούν να γί-
νουν µέλη Διεθνών και Ευρωπαϊκών Στρατιωτικών Οργανώσεων
και Οργανισµών.»

6. Το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 8
του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίστανται ως εξής:

«Τα Διοικητικά Συµβούλια των πρωτοβάθµιων ενώσεων απευ-
θύνονται για επίλυση τυχόν προβληµάτων τους, τοπικού ή ευρύ-
τερου ενδιαφέροντος, στους Ανώτερους Στρατιωτικούς Διοικη-
τές των Περιφερειακών Ενοτήτων όπου ευρίσκεται η έδρα των
σωµατείων και στις δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις
της περίπτωσης β’ της παραγράφου 4. Στον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, στον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Άµυνας και στους
Αρχηγούς των Γενικών Επιτελείων των Ενόπλων Δυνάµεων απευ-
θύνονται µόνο οι δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις
του προηγούµενου εδαφίου.»

7. Η παρ. 9 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«9. Οι δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις της περί-
πτωσης β’ της παραγράφου 4 µπορούν να διατηρούν ιστοσελίδα
και σελίδες σε µέσα κοινωνικής δικτύωσης, για την επίτευξη των
σκοπών τους, µέσα από τις οποίες προβάλλονται τα πρωτοβάθ-
µια σωµατεία µέλη τους, για κάθε δραστηριότητά τους.»

8. Η παρ. 11 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«11. Το ΥΠΕΘΑ και το ΓΕΕΘΑ οφείλουν να παραχωρήσουν κα-
τάλληλο χώρο, προκειµένου να λειτουργούν οι δευτεροβάθµιες
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συνδικαλιστικές οργανώσεις της περίπτωσης β’ της παραγρά-
φου 4.»

9. Η παρ. 12 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«12. Οι συνδροµές των µελών των πρωτοβάθµιων σωµατείων,
το ύψος των οποίων καθορίζεται µε απόφαση των Διοικητικών
Συµβουλίων των δευτεροβάθµιων συνδικαλιστικών οργανώσεων
της περίπτωσης β’ της παραγράφου 4, στις οποίες ανήκουν τα
εν λόγω σωµατεία, παρακρατούνται από τη µισθοδοσία αυτών,
µέσω των οικείων οικονοµικών µισθοδοτικών φορέων των Γενι-
κών Επιτελείων, στους οποίους διαβιβάζονται, µε µέριµνα του Δι-
οικητικού Συµβουλίου της οικείας δευτεροβάθµιας συνδικαλι-
στικής οργάνωσης, ονοµαστικές καταστάσεις των µελών των
πρωτοβάθµιων σωµατείων, που ανήκουν σε αυτές. Το ένα τρίτο
(1/3) του ποσού των συνδροµών του προηγούµενου εδαφίου
αποδίδεται σε τραπεζικούς λογαριασµούς των πρωτοβάθµιων
σωµατείων και τα δύο τρίτα (2/3) σε τραπεζικούς λογαριασµούς
των οικείων δευτεροβάθµιων συνδικαλιστικών οργανώσεων.»

10. Η παρ. 13 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«13. Οι δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις της πε-
ρίπτωσης β’ της παραγράφου 4, πέραν των οργάνων της, που
είναι το Συνέδριο των Αντιπροσώπων, το Διοικητικό Συµβούλιο,
η Εξελεγκτική Επιτροπή και η Εκτελεστική Γραµµατεία, οφείλουν
να συγκροτούν Πειθαρχικά Συµβούλια, ενώπιον των οποίων πα-
ραπέµπεται κάθε ένωση µέλος τους, που παραβιάζουν τον πα-
ρόντα νόµο και το καταστατικό της οικείας δευτεροβάθµιας
συνδικαλιστικής οργάνωσης. Τα καθήκοντα του Πειθαρχικού
Συµβουλίου µπορούν να ανατεθούν και στο Διοικητικό Συµβούλιο
ή άλλο ειδικό όργανο, που συστήνεται γι’ αυτόν τον σκοπό. Οι
πειθαρχικές ποινές που µπορούν να επιβληθούν στα πρωτοβάθ-
µια σωµατεία από την οικεία δευτεροβάθµια συνδικαλιστική ορ-
γάνωση είναι:

α. η έγγραφη επίπληξη,
β. η προσωρινή διαγραφή από µέλος των δευτεροβάθµιων

συνδικαλιστικών οργανώσεων, µέχρι δώδεκα (12) µήνες. Το πρω-
τοβάθµιο σωµατείο που διαγράφεται προσωρινά αποστερείται
των προνοµίων της παραγράφου 7, για όσο χρόνο διαρκεί η προ-
σωρινή διαγραφή.

Η πειθαρχική ποινή της έγγραφης επίπληξης επιβάλλεται µε
απόφαση του Πειθαρχικού Συµβουλίου, ενώ η πειθαρχική ποινή
της προσωρινής διαγραφής επιβάλλεται µε απόφαση του Διοι-
κητικού Συµβουλίου, ενώπιον του οποίου καλείται εγγράφως και
επί αποδείξει να παρευρεθεί ο νόµιµος εκπρόσωπος του πρωτο-
βάθµιου σωµατείου. Μετά την πάροδο του διαστήµατος της προ-
σωρινής διαγραφής το πρωτοβάθµιο σωµατείο µπορεί να
επανέλθει στην οικεία δευτεροβάθµια συνδικαλιστική ένωση, µε
σχετική αίτησή του. Η αίτηση εξετάζεται στο πρώτο επόµενο Συ-
νέδριο των Αντιπροσώπων, το οποίο είτε τη δέχεται, αν έχουν
εκλείψει οι λόγοι της προσωρινής διαγραφής, είτε παρατείνει αι-
τιολογηµένα την προσωρινή διαγραφή για δώδεκα (12) ακόµα
µήνες, µετά την πάροδο των οποίων, το πρωτοβάθµιο σωµατείο
επανεγγράφεται αυτοδίκαια και υποχρεωτικά στην οικεία δευτε-
ροβάθµια συνδικαλιστική ένωση.»

11. Η παρ. 15 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«15. Η εκλογή των οργάνων των πρωτοβάθµιων σωµατείων και
των δευτεροβάθµιων συνδικαλιστικών οργανώσεων της περίπτω-
σης β’ της παραγράφου 4, καθώς και των αντιπροσώπων για τα
συνέδρια των οργανώσεων γίνεται από ενιαίο ψηφοδέλτιο, στο
οποίο περιλαµβάνονται όλοι οι υποψήφιοι, κατ’ απόλυτη αλφα-
βητική σειρά και σύµφωνα µε τις διαδικασίες αρχαιρεσιών, που
προβλέπονται στα καταστατικά τους.»

12. Η παρ. 17 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«17. Ένας (1) εκπρόσωπος από κάθε δευτεροβάθµια συνδικα-
λιστική οργάνωση της περίπωσης β’ της παραγράφου 4, που κα-
τέχει οργανική θέση εσωτερικού, υπηρετεί σε Μονάδα της
Αττικής και εκλέγεται από το συνέδριο κάθε δευτεροβάθµιας
συνδικαλιστικής οργάνωσης, συµµετέχει ως παρατηρητής στα
κατά Κλάδο Συµβούλια Μεταθέσεων του άρθρου 8 του ν. 3883/

2010, εξαιρουµένων των Συµβουλίων Ανωτάτων.»
13. Η παρ. 18 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται

ως εξής:
«18. Ένας (1) εκπρόσωπος από κάθε δευτεροβάθµια συνδικα-

λιστική οργάνωση της περίπτωσης β’ της παραγράφου 4, ο
οποίος κατέχει οργανική θέση εσωτερικού, υπηρετεί σε Μονάδα
της Αττικής και εκλέγεται από το συνέδριο κάθε δευτεροβάθµιας
συνδικαλιστικής οργάνωσης, συµµετέχει υποχρεωτικά στο Διοι-
κητικό Συµβούλιο του αντίστοιχου Μετοχικού Ταµείου και των υπ’
αυτών λογαριασµών.». 

Άρθρο 67

Στο άρθρο 8 του ν. 1911/1990 (Α’ 166), προστίθεται παράγρα-
φος 7 ως εξής:

«7. Όσοι διαγράφονται από µία (1) στρατιωτική σχολή, λόγω
αποτυχίας τους κατά την εκπαίδευση, δεν έχουν υποχρέωση κα-
ταβολής της αποζηµίωσης που προβλέπεται στις προηγούµενες
παραγράφους. Για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου,
ειδικά για τη Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων και τη
Σχολή Αξιωµατικών Νοσηλευτικής, ως αποτυχία κατά την εκπαί-
δευση νοείται η αποτυχία κατά τη στρατιωτική εκπαίδευση.»

Άρθρο 68
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη των παραγράφων 2 και 3 και εφόσον δεν
ορίζεται διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις, ο παρών νόµος
ισχύει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως. 

2. Η ισχύς του άρθρου 39 αρχίζει µε την έναρξη ισχύος του
διατάγµατος που εκδίδεται, σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του
άρθρου 48.

3. Η ισχύς του άρθρου 40 αρχίζει µε την έναρξη ισχύος του
διατάγµατος που εκδίδεται, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του
άρθρου 48.

Αθήνα,                                    2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ 2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ, ΑΜΥΝΑΣ

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ  ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 8. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 10. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ 

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

11. ΥΓΕΙΑΣ 12. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ
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13. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 14. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

15. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ 16. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

17. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 18. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΕΘΝΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΓΕΙΑΣ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 24. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

25. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 26. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΨΗΦΙΑΚΗΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,
ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

27. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 28. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 21.15’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 19 Απριλίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: 1) συζήτηση και λήψη απόφασης,
σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και το άρθρο 83 του
Κανονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης της ασυλίας των
Βουλευτών κυρίων Αριστείδη Φωκά, Μάριου Σαλµά και Ανδρέα
Λοβέρδου και 2) κοινοβουλευτικός έλεγχος: α) Ειδική Αναφορά
από τον Προεδρεύοντα της συνεδρίασης για την Ηµέρα Φιλελ-
ληνισµού και Διεθνούς Αλληλεγγύης και β) συζήτηση της µε
αριθµό 10/8/29-3-2019 επίκαιρης επερώτησης των Ανεξάρτητων
Βουλευτών µε θέµα: «Διαγωνιστική διαδικασία για την ανάδειξη
παρόχων υπηρεσιών υποστήριξης των Προξενικών Γραφείων Δι-
πλωµατικών Αρχών», σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια και την
ηµερήσια διάταξη που έχουν διανεµηθεί.
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